
Załącznik do protokołu z sesji LIV (stenogram) 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Proszę dać informację... 

Janusz Hoffman (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Ja na razie będę mówił, że... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Uruchomione?  

Informatyk 

Tak 

Janusz Hoffman (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Nie. Nie u mnie jeszcze nie.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Panie Januszu, nie mówię do Pana.  

Janusz Hoffman (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Rozumiem.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Panie Marcinie, uruchamiamy transmisję online. 

Informatyk 

Dobrze.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dzień dobry Państwu, witam Państwa serdecznie. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Witamy Pana Przewodniczącego, dzień dobry. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 



Dzień dobry.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dzień Dobry, witam Państwa. Otwieram obrady LIV sesji Rady Gminy Raszyn. Witam 
serdecznie Pana Wójta, Panią Wicewójt, Panią Sekretarz, Państwa Radnych, Sołtysów. Osoby, 
które są zalogowane w systemie programu zoom i wszystkie osoby, które będą śledziły 
transmisje w dniu dzisiejszym, to jest z prowadzenia Sesji Rady Rady gminy Raszyn, w związku 
z tym przejdziemy do pkt 2, żeby potwierdzić obecność na dzisiejszej sesji. Pani Olgo, Proszę o 
wyświetlenie systemu do zalogowania, potwierdzania obecności. Punkt drugi porządku obrad. 
Proszę zgłosić obecność ustnie. Proszę bardzo. 

Janusz Hoffman (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Janusz Hoffman jest już obecny i staram się tutaj coś zrobić z tym, ale no nie wiem, czy mi się 
uda. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję. Pani Olgo, poproszę o potwierdzenie obecności Pana Janusza. Już? Na obecną chwilę 
nie widzę jeszcze 5 osób. Nie zalogowało się. Szanowni Państwo, poproszę o wyłączenie 
mikrofonów, jeżeli nie będą mieli Państwo udzielonego głosu, dobrze? Będzie zdecydowanie 
łatwiej prowadziło się sesję. Nie potwierdzili obecności w kolejności, Pani Radna Henryka 
Koper, Pan Rady Marek Bańburski, Pani Radna Kuran-Kalata Agata, Pan Rafał Olesiński i Pan 
Ryszard Kowalczyk. Czy są te osoby w Zoom-ie? Pani Olgo? Pani Olgo, poproszę o informację, 
czy osoby prze zemnie wymienione są na Zoom-ie. 

Pracownik Biura Rady 

Tak, tak. Ja szukam na liście. Nie tych osób nie ma w Zoom-ie 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Sprawdzenie kworum. Poproszę wyświetlanie informacji. Obecnych na obecnym etapie sesji 
jest 16 osób. Przejdziemy do pkt 3, czyli mamy tą wymaganą większość w związku z tym 
potwierdzam oficjalnie już posiedzenie 54 Sesji Rady Gminy Raszyn. Pkt 3, wnioski do porządku 
obrad. Proszę bardzo, zgłoszenia i wnioski do porządku obrad, jeżeli są. Proszę głos dla Pana 
Radnego Tadeusza Pawlikowskiego. Poproszę o włączenie mikrofonu, Panie Tadeuszu.  

Tadeusz Pawlikowski (Radny Rady Gminy Rzeszyn) 

Zapominam o tym. Chciałbym złożyć wniosek z wczorajszej Komisji Budżetu, która 
zaopiniowała ten wniosek projektu uchwały pozytywnie i przeczytam projekt uchwały w 
sprawie określenia wysokości ekwiwalentu członkom Ochotniczej Straży Pożarnej w Raszynie, 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Dawidach oraz Ochotniczej Straży Pożarnej w Falentach. Jest to 
projekt uchwały, który złożył Pan Wójt. Jest podpis Pana Wójta, jest podpis Pani Prawnik, jest 
podpis Pani Sekretarz, Pani Alicji Gadomskiej. Dziękuję. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

W którym punkcie proponuje Pan Wprowadzenie tego punktu?  

Tadeusz Pawlikowski (Radny Rady Gminy Rzeszyn) 

Ja myślę, że to niech Pan Przewodniczący gdzieś ustali, nie chciałbym tutaj wchodzić w 
kompetencje Pana Przewodniczącego. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo. Proszę tylko wnioski do porządku obrad. Pan... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, bardzo przepraszam, ale ponieważ mój wniosek, który przedstawiłem 
Komisji Budżetu, został zaopiniowany, on jest tożsamy z projektem, który był opiniowany 
przez Komisję Bezpieczeństwa. W związku z tym chciałbym, żeby ten wniosek i ta uchwała była 
rozpatrywana w tym samym punkcie, w którym jest rozpatrywany wniosek, który dla mnie 
jest, no trochę dziwny, bo zmienił swój obraz, one są co prawda w takim układzie bardzo 
podobne, czyli wniosek, który został złożony przez grupę Radnych czyli projekt uchwały który 
został zburzony przez Klub Radnych po prostu są dwa projekty tej samej uchwały. Jeden z tych 
projektów rzeczywiście zostały zgłoszony przez grupę Radnych, przy mym zostały zmienione 
kwoty, w związku z tym on jest niemalże identyczny, acz różni się pewnymi moim zdaniem 
ważnymi sformułowaniami, iż uważam, że nasz wniosek jest poprawniejszy, poza tym nasz 
wniosek był konsultowany z Gminnym Związkiem Ochotniczych Straży Pożarnych, jak również 
wcześniej był opiniowany przez Komisję Bezpieczeństwa, a kolejno przez Komisję Budżetu, o 
czym już wspominałem. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo. Proszę głos dla Pana Radnego Góreckiego. Proszę o wniosek formalny do, 
proszę bardzo, porządku obrad. 

Andrzej Górecki (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Dzień dobry, witam Państwa serdecznie. Chciałbym Pani Prawnik zapytać w kwestii formalnej, 
jeżeli to są tożsame wnioski, czy my powinniśmy je głosować? Panie Przewodniczący, może 
Pan by się dopytał Pani Prawnik czy te same wnioski. Dobrze, to tylko tyle. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Różnią się zapisem.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Do nie był wniosek wniosek formalny. Głos ad vocem Pani Radna Markowska, czy jest wniosek 
formalny do porządku obrad? 



Beata Sulima-Markowska (Radna Rady Gminy Raszyn) 

Tak Panie Przewodniczący, dzień dobry Państwu. Chciałam, mam wniosek przeciwny o 
niepodejmowaniu, jakby nie rozszerzeniu porządku obrad o ten wniosek, ponieważ jest już ten 
punkt uchwały w projekcie na tą sesję. Dostaliście Państwo w materiałach, projekt uchwały, 
który złożyłam w imieniu Radnych, został, jakby po konsultacjach, poprawiony autopoprawką 
wniesioną do Pana Przewodniczącego i ona się znajduje w materiałach. Nie ma nic nowego, 
ani projekcie złożonym przez Pana Wójta, ani w naszym, które są tożsame. Merytorycznie 
zawierają te same treści.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Pani Beato, to są wyjaśnienia. To nie jest wniosek formalny. Dziękuję bardzo. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Rady Gminy Raszyn) 

Wniosek formalny się tyczy... 

Beata Sulima-Markowska (Radna Rady Gminy Raszyn) 

Jest mój wniosek przeciwny o nie rozszerzenie porządku obrad o ten punkt, który zgłosił Pan 
Radny 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Nie o to mi chodziło. Dziękuję bardzo. Proszę bardzo, głos dla Pana Radnego Aranowskiego. 
Proszę o wniosek formalny do porządku obrad.  

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Znaczy, ja mam pytanie do Pani Prawnik, ponieważ... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Zaraz te pytania zadam, Panie Radny.  

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Słucham?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Zadam pytania dotyczące punktu 13. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Jeszcze raz, bo nie zrozumiałem. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Zadam pytanie Pani Mecenas, dotyczące pkt 13 w tym samym punkcie możemy rozpatrywać 
dwa wnioski, które zostały zgłoszone... 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Ale ja mam inny wniosek, bo tutaj jakby podpadł wniosek Pani Beaty Sulimy-Markowskiej, o 
to, aby nie rozpatrywać tego, czyli być przeciwnym w cudzysłowie, tak, prowadzenia tamtego 
punktu. Natomiast ja mam inne pytanie, ponieważ no z mojej zawodowej praktyki wiem, że 
legislacyjnie, może tu jest inaczej, do tego pytania Pani Prawnik, jeżeli wpłynie jakiś projekt 
uchwały, to nawet jeżeli są to autopoprawki, to te autopoprawki muszą być nanoszone na 
komisji lub na sesji. I tutaj jakby zmieniła się treść tej uchwały. Jest inna uchwała niż wpłynęła 
do Biura Rady w związku z powyższym, ja mam pytanie do Pani Prawnik, czy ta uchwała w 
ogóle w takim kształcie powinna tam się znaleźć. Czy nie powinno być tak, że dopiero te 
wnioski, które bardzo tam się kwoty zmieniły, tak, że powinno być związki formalne dopiero 
na samej sesji to znaczy poprawka na samej sesji. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję. Jeszcze głos, rozumiem też głos do porządku obrad, Pan Radny Zawistowski. 
Poproszę się skupić na tym temacie. 

Andrzej Zawistowski (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Znaczy, podobnie tak jak Pan Jarosław Aranowski, tylko pytanie natury prawnej, czy na jednej 
sesji mogą być takie same, identyczne dwa punkty, bo taki punkt już jest. Jest to uchwała w 
sprawie wysokości ekwiwalentu. Możemy wprowadzić drugi o takim samym brzmieniu. Także 
prośba o wyjaśnienie tutaj jest pod względem prawnym. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo i głos ma Pani Mecenas. Poproszę o udzielenie wyjaśnień w 
temacie złożonego wniosku przez Pana Radnego Pawlikowskiego co do treści punktu. Czy takie 
dwa tożsame wnioski mogą być rozpatrywane w innych punktach porządku obrad na tej samej 
sesji. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Dzień dobry, witam Państwa. Tak, chciałabym wiedzieć jak dokładnie brzmi wniosek o zmianę 
pożądku obrad. Czy on jest wnioskiem o zdjęcie pkt 13 i wprowadzenie nowego, czy po prostu 
tylko o dołożenie punktu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

W pierwszej wersji Pan Radny ...... punktu do porządku obrad jako oddzielnego punktu. Jednak 
jako wnioskodawca, wnioskodawcą był Pan Wójt. Pan Wójt zaproponował, żeby ten projekt 
uchwały znalazł się razem z projektem, który był przygotowany na sesję. 



Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

W mojej ocenie tak nie powinno być, powinno być ewentualnie w ten sposób, że jest wniosek 
o zdjęcie pkt. 13 w obecnym brzmieniu tej uchwały i sprowadzenie nowego projektu porządku 
obrad. Jeżeli, oczywiście, są one różne. Jeżeli są różne te projekty w jakimś zakresie. Jeżeli 
natomiast są tożsame, no to tutaj w ogóle nie byłoby bezprzedmiotowe, tak? No bo wiadomo 
dokładnie nad czym mamy głosować, natomiast jeśli one się różnią tak, jak Pan tutaj 
wskazywał, to wtedy uważam, że powinno się wnosić o zdjęcie tego pkt. 13 w takim brzmieniu 
i wprowadzenie nowego projektu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję, poproszę... 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

A co z odpowiedzią na moje pytanie? 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Tak co do tutaj, szczerze, nie wiem w jakim zakresie to zostało zmienione. Dopiero... 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

No w bardzo znaczącym, bo jest zmieniona kwota. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

tak, zgadzam się, że autopoprawki powinny być bądź na komisji bądź komisji, bądź na sesji, 
natomiast on się znalazł w porządku obrad. Więc tu mamy... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Ja tutaj pozwolę sobie... 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Ale znalazł się w kształcie nie takim, w jakim był złożony. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Ale na tą chwilę już jest, więc procedujemy już to, co mamy i tak myślę, że będzie dla porządku 
najlepiej.  

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Jeżeli jest coś niezgodnego z prawem, to nie możemy mówić, no to róbmy to mimo, że to jest 
nie zgodne z prawem, bo już jest, no.  



Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Znaczy, ja rozumiem, że te autopoprawki byłyby również tutaj ponowione, więc nie dopuścili 
byśmy do tego, żeby dobrze nie było. Możemy mówić o tym, że w porządku obrad ta uchwała 
powinna się znaleźć. Ona jest, wobec tego powinny zostać w mojej ocenie te autopoprawki 
ponowione już na sesji i w ten sposób znajdujemy ewentualny jakieś braki tu. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Znaczy, nie przekonała mnie Pani, no ale to. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, pozwolę sobie zabrać głos, w związku z tym, żeby już formalności 
prawnych stało się zadość. Żebyście Państwo mogli normalnie współpracować. Ja wnoszę, 
żeby ewentualnie przegłosować wniosek o zdjęcie z obrad sesji pkt 13 i wprowadzenie w ten 
pkt 13, o tym samym tytule, projektu uchwały który został przedstawiony przeze mnie wraz z 
konsultacjami i opiniami, które zostały przeprowadzone przez stosowne Komisje Rady Gminy 
Raszyn. Czyli zdjęcie punktu i w to miejsce stawienie punktu z projektem uchwały 
przygotowanym przez Urząd Gminy, przez Wójta Gminy Raszyn. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję. Teraz tak, Pani Mecenas, formalności. W związku z tym, że Pan Radny Pawlikowski 
złożyły pierwszy wniosek o prowadzenie do porządku obrad uchwały dotyczącej ekwiwalentu 
dla Straży Pożarnych, to zadałem pytanie w którym punkcie, usłyszałem odpowiedź w 
dowolnym punkcie, który przewiduje Pan Przewodniczący. Następnie Pani Radna Markowska 
złożyła wniosek przeciwny do wniosku Pana Radnego Pawlikowskiego. Teraz mamy w 
międzyczasie Pan Wójt złożył teraz kolejny wniosek o zdjęcie z porządku obrad pkt 13 i 
wprowadzenie uchwały przygotowanej przez pana Wójta i Panią Sekretarz. Teraz, jakiej 
kolejności mamy dochować, żeby wszystko było zgodne z prawem. Proszę bardzo. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Wniosek Pana Tadeusza Pawlikowskiego i Pani Radnej są tożsame, więc Pana Pawlikowskiego 
będzie rozpatrywany pierwszy, wobec tego również głosowany, natomiast kwestia tego, który 
z wniosków jest najdalej idący. Najdalej idącym wnioskiem jest, w mojej ocenie, wniosek Pana 
Wójta, więc ewentualnie Pan Pawlikowski być może chciałby coś jeszcze doprecyzować do 
swojego wniosku o ewentualne zdjęcie z porządku obrad w sytuacji, gdy nie powinno być, w 
mojej ocenie, dwóch takich samych wniosków na raz. To... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję. Proszę o zabranie głosu Pana Radnego Pawlikowskiego. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Rady Gminy Rzeszyn) 



Panie Przewodniczący, wnioskuję o zdjęcie z punktu obrad, pkt 13 i w to miejsce wprowadzić 
projekt uchwały, który ja przeczytałem. W to miejsce. Taki mój jest wniosek. Dziękuję. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Panie przewodniczący może by tak. Ja bardzo proszę jednak o głos, co, bo ja się tam zgłosiłem 
na tym... Ale ja w tej kwestii, dokładnie tej kwestii. Słuchajcie Państwo, rzeczywiście jesteśmy 
mistrzami. Mistrzami. Chyba nie ma drugiej takiej Rady w kraju, żeby tak pokomplikować 
sprawę, jak my to potrafimy robić, ale trudno. Już tak musimy to przebrnąć. Tylko ja mam 
rzeczywiście pewną jakąś wątpliwość, bo na e-sesji są zamieszczone w tej chwili, tak, czyli tam, 
gdzie na dzisiejszą sesję dwa projekty one są, Państwo zobaczcie, one są oba różne. Nie wiem, 
czy rzeście sprawdzali. Nie no, co Pan kręci Panie Andrzeju głową. Niech Pan sprawdzi. One są 
dwa i są oba różne. 

Andrzej Górecki (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Ja kręcę, to co Pan powiedział, że kto doprowadził do takiego bajzlu, to tylko Wójt chyba wie. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Więc jak teraz mówię, może to jakoś tutaj trzeba by było zacząć. Jak to się stało. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Rady Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Czy ja mogę udzielić odpowiedzi? Momencik Pani Beato, Momencik. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Tam są dwa projekty inne. Znaczy nie całkiem inne, bo to są te same, ale... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Jeśli mogę udzielić Panu odpowiedź. Przedstawię kalendarium złożonego wniosku przez Klub 
WGR. Dobrze, Mówię Pani Beato? 

Beata Sulima-Markowska (Radna Rady Gminy Raszyn) 

WRG . 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

WRG. 21 luty, wniosek Radnych, Pana Radnego Zawistowskiego, Pani Elżbiety Kuczary, Pana 
Radnego Andrzeja Góreckiego i Pani Beaty Markowskiej złożone do biura. 22 marca odbyła się 
Komisja Rolnictwa Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego. Miała obradować nad dwoma 



projektami uchwał, gdzie wybrany jako wiodący i pozytywnie opiniowany projekt Wójta. 
23 marca, czyli w terminie jeszcze przed sesją, bo zamykałem jakby porządek obrad w dniu 
24 marca. Radni zgłosili mailowo, zrobiła to Pani Sylwia Markowska, autopoprawkę do 
projektu uchwały, który został przedłożony w dniu 21 lutego. Żeby pójść, bo Sąd Ekwiwalentu 
za szkolenia zamiast kwoty 5 zł, prowadzi kwotę 16 zł. 24 marca do porządku obrad trafił 
projekt uchwały zgodnie z ustawą jako klub, składający projekt uchwały. Ja tą uchwałę 
umieściłem w porządku obrad. Następnie 30 marca, czyli w dniu wczorajszym Komisja Budżetu 
Inwestycji Mienia Komunalnego pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały Wójta i 
wypracowała stanowisko i wniosek do Rady Gminy o wprowadzenie go do porządku obrad na 
dzisiejszą sesję. Tak wyglądał kalendarz tejże uchwały. Moim obowiązkiem... Tak? Proszę 
bardzo. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Ale w e-sesji, czyli tam, znaczy, na sesje są zgłaszane dwa różne projekty. Tydzień temu. One 
się między sobą różnią. Proszę to sprawdzić. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Ale ten projekt miał być tylko Państwu wysłany do wiadomości. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Nie. On jest ogólnie dostępny na stronie Urzędu Gminy, gdzie czytają go, że tak powiem, oba 
te projekty, no wszyscy, tak? Tak jak na sesji, a... 

Andrzej Górecki (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Panie przewodniczący to było zupełnie inne, Panie Przewodniczący, Pan chyba się pomylił. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Pani Beato, coś pomyliłem? 

Beata Sulima-Markowska (Radna Rady Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, tylko jedyną rzecz, którą Pan chyba zapomniał, to było to, że projekt 
wpłynął 21-ego, został zaopiniowany przez Panią Mecenas 21-ego lutego, 23 lutego wróciła 
pozytywna opinia Pani Mecenas. pani Mecenas dokonała pewnej poprawy w tymże projekcie 
i on był zaopiniowany i on jakby widniał w biurze Rady od 23 lutego. My mieliśmy pomysł, żeby 
go zgłosić na sesji 24-ego, jak Pan pamięta, była taka lekka dyskusja na ten temat, ale się 
wycofaliśmy, bo czekaliśmy na to uzgodnienie ze strażakami i z tego właśnie prostego względu, 
żeby rzeczywiście tutaj poczekać na to, jak się do tego odniesie OSP i bardzo byliśmy zadziwieni 
faktem, że pojawia się tożsamy merytorycznie projekt wniosku Pana Wójta i on zaczyna żyć 
swoim życiem i jest procedowany. Natomiast Pan, ponieważ ja, widząc jakby jakie jest 
uzgodnienie z OSP, dokonałam autopoprawki i zrobiłam to w terminie przed tym, jak Pan 
przygotowywał sesję i siłą rzeczy, jakby w materiałach na e-sesję zarówno elektronicznie, jak i 
drukowane, ponieważ ja je mam ze sobą. Jest projekt, który został zaopiniowany, nasz projekt, 



został zaopiniowany przez Panią Mecenas z autopoprawką, zmieniającą kwotę za szkolenia. I 
panie Sławku, bo tutaj Pan chyba myli, ale są wa takie same, znaczy są projekty dwa, tylko 
jeden jest Word-owy, a drugi jest z podpisem Pani Mecenas i to są projekty, które zostały 
zaopiniowane i złożone przez nasz klub. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Pani Beato. One się zasadniczo różnią. Różnią się w ten sposób, ja mogę Pani przeczytać. Jeden 
dotyczy strażaków-ratowników, a drugi projekt mówi o członkach Ochotniczych Straży 
pożarnych. To są dwa różne, to jest inny krąg osób skierowane, one są zasadniczo różne. 

Andrzej Zawistowski (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Bo ja nie widzę 

Beata Sulima-Markowska (Radna Rady Gminy Raszyn) 

Mogę o tym projekcie Pan mówi, bo... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Drodzy Państwo, jesteśmy przy porządku obrad. Ja bym prosił, żebyśmy teraz nie wchodzili w 
kwestie tutaj... 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Ja przepraszam 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Tak? Proszę Pani Mecenas. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Proszę zauważyć, jakie dostali Państwo porządek obrad. Ten, który mieli trafić do Rady siedem 
dni przed. To jest pierwsza rzecz. Jeżeli się wkradł jakiś błąd tutaj na stronie internetowej itd, 
jak rozumiem, po ogłoszeniu porządku obrad, no to jest odrębna kwestia, którą należy 
skorygować natomiast nas obowiązuje ten porządek, który Państwu dostają na 7 dni przed 
sesją. To jest pierwsza rzecz i to do niego będziemy się odnosić, jego zmieniać i jego 
procedować. Drugą kwestią jest to, jeszcze co do tego kalendarium, chciałbym zapytać go w 
kwestii w tej o której mówił Pan Aranowski. Ten projekt, który przyszedł 24 marca bodajże, 
tak? Od Klubu Radnych. Czy tam była tylko mowa o autopoprawce, czy tam była cała uchwała 
jeszcze raz, no oczywiście poprawiona, ale jeszcze raz zgłoszona. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Jeszcze raz, bo nie bardzo rozumiem. 



Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

To jest pytanie do Pana Przewodniczącego, ale w kontekście Pana pytania. Czy 24 marca, jak 
Radni, Klub Radnych zgłaszał poprawki do uchwały, to było to było to czynione po 
przezdoręczenie jeszcze raz uchwały, czy tylko przez... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Przekazanie było mailowe, przez Panią Radną Markowską. Autopoprawka... 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Do całej uchwały?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Nie. Pani Beato, całej? 

Beata Sulima-Markowska (Radna Rady Gminy Raszyn) 

Ja przedłożyłam, no mogę zajrzeć na forum, ale... 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Wie Pani, jakby, ja o to pytam tak dla porządku, bo to by było też........ W autopoprawkach i to 
po prostu 7 dni wcześniej złożyli byście ten projekt. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Odwołanie w terminie na 7 dni przed sesją... 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Tak, ale cały projekt, czy autopoprawkę po prostu do projektu? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Cały projekt. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Rady Gminy Raszyn) 

Pani Mecenas, Ja przekonwertowałam cały projekt razem z Pani opinią i w treści maila 
napisałam o autopoprawce, także ten projekt... 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Ale projekt był opiniowany jeszcze raz. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Tak. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Rady Gminy Raszyn) 

Pani zaopiniowała 22 marca. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Rozumiem, dobrze. To dziękuję za wyjaśnienia. Tak tylko chciałam wiedzieć dla porządku. 
Dobrze, to już wyjaśnia dla mnie. Dziękuję Pani bardzo. Natomiast no w tej chwili w kwestii 
porządku obrad posługujmy się tym, który Państwo otrzymaliście. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dokładnie tak. Drodzy Państwo. Proszę o zachowanie spokoju. Pan pozwoli Panu Sławkowi 
dokończyć swoją wypowiedź, dobrze? I zaraz powie Pan. Proszę bardzo. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

W e-sesji, w tych materiałach, które dostaliśmy, tak, na e-sesję są dwa projekty i one są różne. 
Ustala się wysokość ekwiwalentu pieniężnego przysługującego członkom Ochotniczej Straży 
Pożarnych w Raszynie, Ochotniczej Straży Pożarnej w Dawidach oraz Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Falentach. W drugim jest, że przysługują strażakom ratownikom. Całkiem ten 
paragraf pierwszy jest jakby...  

Andrzej Górecki (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Przecież to się tyczy tego samego, przecież jakby Państwo sobie... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Moment, moment. Panie Andrzeju, moment. Proszę nie wchodzić w wypowiedź Pana 
Radnego Proszę Państwa. 

Andrzej Górecki (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Już Pani Prawnik go zaopiniowała, Panie Sławku. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

No ale tu są, ale tu są na tym, są dwa. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Pani Prawnik zaopiniowała poprzedni projekt. Właśnie to jest to, o co chciałem zapytać, a tego, 
który teraz został zamieniony, już nie. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Drodzy Państwo, to niema sensu w ogóle. Ja zamykam dyskusję, bo my będziemy błądzili cały 
czas przy tym samym punkcie. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Ale chyba nie można zamknąć dyskusji. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Ale ta dyskusja to dotyczy tylko wniosków formalnych, Panie Radny. Nic więcej. Jeżeli ja teraz 
widzę tutaj przy dyskusji, wniosek formalny Pana Andrzeja Góreckiego i wniosek formalny 
Pana Radnego Pawlikowskiego. Tylko tutaj dodam kwestię, co Pan Radny Górecki chce związku 
formalnego udzielić informacji i Pan Radny Pawlikowski i tutaj nikomu więcej nie udzielam 
głosu. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Tak Panie Przewodniczący, ale decyzja, którą należ podejmować będzie zależeć od tego, jak 
zostaną określone pewne przez Panią Prawnik. 

Andrzej Górecki (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, proszę poczekać, niech Pan poczeka, niech Pan się nie gorączkuje. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Proszę, o wniosek formalny, Panie Andrzeju. 

Andrzej Górecki (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, chciałbym Panu zwrócić uwagę, że w kwestii formalnej możemy zadać 
pytanie prawnikowi, toteż w tym punkcie może to być, tym bardziej powinno to być w tym 
punkcie. Ja się chciałem zadać pytanie Panu, Panie Przewodniczący. Panie Przewodniczący, 
jakie Pan poczynił kroki, co Pan zrobił z projektem uchwały, który zgodnie z prawem Radni... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Proszę wyłączyć mikrofon. Nie jest to wniosek formalny do porządku obrad. Proszę... 

Andrzej Górecki (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Ale proszę odpowiedzieć na Pytanie, zrobił z wnioskiem Radnych 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Proszę, głos dla Pana Radnego Pawlikowskiego. 



Andrzej Górecki (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Dlaczego Pan nie chce odpowiedzieć na to pytanie? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Proszę wyłączyć mikrofon, to nie jest związek formalny do porządku obrad. Proszę głos dla 
Pana Radnego Pawlikowskiego. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Rady Gminy Rzeszyn) 

Panie Przewodniczący, wnioskuję o zdjęcie pkt 13 z projektu porządku obrad, a wprowadzenie 
projektu w to miejsce wprowadzenie projektu uchwały, który... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

..........w ten sposób można to zrobić. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Rady Gminy Rzeszyn) 

Tak. Ja w tej chwili przeczytam. W sprawie określenia wysokości ekwiwalentu członkom 
Ochotniczej Straży Pożarnej, w Raszynie, Ochotniczej Straży Pożarnej w Dawidach oraz 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Falentach bardzo proszę o zdjęcie z porządku obrad, pkt 13 i 
wprowadzenie w to miejsce tego projektu uchwały. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo. Pani Olgo, proszę przygotować głosowanie tego punktu zgłoszonego przez 
Pana Radnego Pawlikowskiego.  

Andrzej Górecki (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Czy my możemy zdjąć punkt porządku obrad zgodnie z ustawą zostaną wprowadzone. Panie 
Przewodniczący. Pani Prawnik mogłaby się wypowiedzieć. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Wniosek formalny został pozostawiony. Możemy zdjąć z porządku obrad na pewno punkt 
porządku obrad. Mamy wniosek formalny. Wniosek formalny w punkcie z porządku obrad. 
Przystępujemy do głosowania. 

Andrzej Górecki (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Jak on był zgłoszony przez Klub Radnych. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Panie Górecki, proszę wyłączyć mikrofon. 



Andrzej Górecki (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Przez Klub Radnych był zgłoszony. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Proszę wyłączyć mikrofon. Dziękuję. Wniosek o zdjęcie z porządku obrad pkt 13 oraz 
wprowadzenie punktu uchwały w sprawie wysokości ekwiwalentu członkom Ochotniczej 
Straży Pożarnej w Raszynie i Ochotniczej Straży Pożarnej w Dawida oraz Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Falentach w punkcie trzynastym. Kto jest za wnioskiem, kto jest przeciw, kto się 
wstrzymał? Osiem głosów za, osiem głosów przeciw. Wniosek uzyskał większość. Czy są jeszcze 
inne wnioski do porządku obrad? 

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, ja nie mogłam zagłosować, bo nie byłam chyba wciągnięta w system. 
Nie był powtórzenia 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Nie zgłosiła Pani tej informacji przed głosowaniem. Szkoda, że pani tego nie zrobiła.  

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn) 

Ale Panie Przewodniczący, to Pana obowiązkiem jest po tak długim czasie sprawdzić... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Proszę o zachowanie spokoju. 

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn) 

...Obecność Radnych. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Czy są jeszcze wnioski do porządku obrad? Nie widzę. Pani Olgo, proszę uruchomić system do 
sprawdzania obecności. 

Ewa Gac -Dyrektor przedszkola 

Dzień dobry... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dzień dobry. Momencik Pani Dyrektor, dobrze? Bo w tej chwili sprawdzamy obecność na sesji. 
Proszę o potwierdzenie obecności.  



Andrzej Górecki (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Możemy przegłosować już porządek obrad, Panie Przewodniczący? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Ale jest przegłosowany Panie Andrzeju, bo my go nie zmienialiśmy. 

Andrzej Górecki (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Rozumiem.  

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn) 

Jeszcze był wniosek o wprowadzenie punktu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Nie Panie Krzysztofie.  

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Nie było, był jeden wniosek łącznie.  

Jeden wniosek był, o zdjęcie z porządku obrad pkt. 13 i wprowadzenie uchwały przygotowanej 
przez Pana Wójta. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn) 

Ja proszę o głos. 

Andrzej Górecki (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Panie Krzysztofie, proszę żeby Pan dał spokój i przestał... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Panie Andrzeju, proszę o wyłączenie mikrofonu. Jesteśmy teraz na etapie sprawdzania 
obecności. Proszę Pani Henryko o potwierdzenie obecności na sesji. 

Pani Olga 

Pani Henryka już potwierdziła. Pan Pawlikowski, który wcześniej był. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Tak.  



Pani Olga 

Pan Będkowski, który widzimy, że jest. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Panowie, proszę o potwierdzenie obecności na sesji. 

Pani Olga 

Dobrze. Brakuje nam trzech osób, których nie widzę w Zoom-ie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

To zamykamy listę obecności. Proszę o wyświetlenie. 18 osób obecnych, 3 osoby nie obecne. 
Panie Krzysztofie, w tym punkcie już nie ma żadnej dyskusji. Czy ma Pan wniosek formalny do 
porządku obrad, jeżeli jeszcze raz zapytam?  

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn) 

Nie, w tej chwili już nie chcę tej sprawy, chociaż mam tutaj zdanie i mógłbym zakończyć 
wnioskiem, ale ponieważ nie chcę tutaj już plątać, wrócimy to w punkcie naszych rozmów. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo. Przechodzimy do pkt. 4 porządku obrad. Przyjęcie protokołu 40. 

Ewa Gac -Dyrektor przedszkola 

Panie Przewodniczący, przepraszam bardzo, chciałam prosić o udzielenie głosu przy punkcie 
12, kiedy będzie procedowana... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Oczywiście. Tak.  

Ewa Gac -Dyrektor przedszkola 

Dobrze? Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Proszę bardzo. Przechodzimy, do pkt 4 porządku obrad. Przyjęcie protokołu z 49 sesji Rady 
Gminy Raszyn. Czy tu są uwagi do protokołu, jeżeli tak proszę o zgłoszenie się do dyskusji, 
jeżeli nie to przystąpimy do głosowania przyjęcia protokołu. Do dyskusji ktoś się zgłosił. Proszę 
Pana Radnego Zawistowskiego. Proszę. 

Andrzej Zawistowski (Radny Rady Gminy Raszyn) 



Dziękuję. Ja wstrzymam się od głosu przy w obu sytuacjach. Ja nie będę, Szanowni Państwo, 
tracił czasu na przypominanie sobie tego, co było w zeszłym roku to są protokoły 2021 roku. 
Ja nie będę sprawdzał... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Nie to nie ma Pan dostępu do protokołów. 

Andrzej Zawistowski (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Tylko taka informacja, proszę żeby one były szybciej. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Proszę bardzo.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Przechodzimy do głosowania przyjęcie protokołu z 49 sesji Rady Gminy Raszyn. Przyjęcie 
protokołu z 49 sesji Rady Gminy Raszyn to jest za, kto jest przeciw, kto się wstrzymał? 13 za, 5 
wstrzymujących, projekt został przyjęty, przechodzimy do pkt 5 porządku obrad. Przyjęcie 
protokołu z 50 sesji Rady Gminy Raszyn. Zgłosił się Pan Radny Górecki. Proszę bardzo. 

Andrzej Górecki (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący. Ja mam tylko pytanie, bo, powiem tak szczerze, że no 
przydałaby się, żeby te protokoły były bardziej merytoryczne, czyli może troszeczkę bardziej, 
no bo z niektórych zdań ciężko w ogóle coś wywnioskować. Ja mam pytanie, czy pani Ula to 
wróciła w ogóle do pracy w biurze rady i czy mamy dwie Panie, które mogłyby nam pomóc 
jeżeli chodzi o te protokoły, Pan Aranowski nie ma protokołów z komisji, nie możemy się 
odnosić w ogóle do... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Proszę merytorycznie, do protokołu z 50 sesji rady, czy ma pan uwagi? 

Andrzej Górecki (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Nie, ja tylko w tej kwestii. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo, przystępujemy do głosowania. 

Głosowanie w sprawie przyjęcia protokołu z 50 sesji Rady Gminy Raszyn. Kto jest za, kto jest 
przeciw, kto się wstrzymał. Pan Radny Ostrzyżek, Panie Sławku? 11 za, 7 wstrzymujących. 
Protokół został przyjęty. Przystępujemy, do pkt 6 porządku obrad sprawozdanie Wójta z 
bieżącej działalności. Proszę Panie Wójcie, oddaję Panu głos. 



Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, Szanowna Rado. W okresie między sesjami nadal trwają intensywne 
prace zarówno w sferze racji inwestycyjnych, jak również w sferze pozostałej działalności 
Urzędu Gminy, w tym wypadku mamy tutaj ten dom pracy Urzędu Gminy znacznie 
rozszerzony, bo zakres dotyczący wszelkim świadczeniom, które udzielamy na rzecz 
uchodźców z Ukrainy, w związku z tym siłą rzeczy urzędu obciążany jest dodatkowymi 
zadaniami. Często związane jest to z oddelegowaniem pracowników do realizacji tych zadań, 
które właśnie z tą sprawą są związane. Może pokrótce rozpocznę od tego, bo myślę, że to jest 
sprawa bardzo ważna, jeśli chodzi o Urząd Gminy Raszyn, o Gminę Raszyn, to ona udziela 
pełnego zakresu pomocy uchodźcom z Ukrainy. Zarówno jeśli chodzi o sferę pomocy 
materialnej, tutaj mamy utworzony ośrodek pomocy w Centrum Sportu Raszyn, gdzie można 
uzyskać pomoc materialną w postaci różnego rodzaju przedmiotów, jak również środków 
higieny osobistej, a także artykułów żywnościowych. Kolejnym elementem jest tutaj pomoc 
przy sprawach edukacyjnych młodzieży. Wszystkie dzieci z Ukrainy, które są zgłoszone do 
naszych placówek oświatowych, tutaj oczywiście czasami jakimś wielkim tutaj przesunięciem 
czasowym, ale to jest dosłownie co 1-2 dni są przyjmowane do szkół i placówek oświatowych 
na terenie Gminy Raszyn. Tutaj chciałem powiedzieć, że mamy już tej młodzieży i dzieci ponad 
300, w związku z tym jest to ponad 300 osób, w związku z tym jest to bardzo duża grupa, która 
jest przyjęta do naszych placówek i w związku z tym te placówki również pracują na znacznie 
wyższych tutaj obrotach, w znacznie większym zakresie. Trudno mi jest oczywiście powiedzieć 
jaka ilość jest dzieci przyjętych do placówek niepublicznych. Te informacje będą wchodziły w 
ramach i tutaj informacji i świadczeń o środki, które przekazujemy na placówki, niepubliczne. 
Tam te dzieci będą uwidocznione i wtedy będziemy mieli dopiero możliwość. Urząd Gminy 
obciążany jest dużą ilością uchodźców. W związku z tym wydajemy numery PESEL, jak również 
też i urząd, jeśli chodzi o sprawy meldunkowe, również jest znaczny wzrost, głównie dotyczy 
również uchodźców z Ukrainy. Wszelkie inne świadczenia, również te, które są bez innego 
ośrodka pomocy społecznej, są świadczone na bieżąco. Urząd Gminy, dodatkowo jeszcze 
wykonuje świadczenie dla osób, którzy mają na swoim terenie w swoich domostwach 
przyjętych uchodźców, to świadczenie tzw. 40 plus przysługuje im za każdy dzień pobytu 
uchodźcy. Jest to jakby, no skromny, ale ekwiwalent za równo za pobyt, jak i za żywność, za 
świadczenia w tym zakresie, które otrzymują te osoby, a tutaj dostaliśmy już środki przelane z 
urzędu wojewódzkiego i te środki będą sukcesywnie rozdysponowywane w ramach tych 
wszystkich wniosków, które są złożone do urzędów, na chwilę obecną, jaki i tych, które będą 
składane w kolejnych dniach, bo cały okres, to jest obejmujący, to świadczenie to jest 60 dni. 
Mówię o tym szerzej, bo też myślę, że taka informacja jest potrzebne Państwu, ewentualnie 
podczas jakichś informacji, które udzielacie mieszkańcom, także te wszystkie świadczenia są u 
nas robione. Oczywiście mamy również zabezpieczone podstawowe możliwości lokacj 
uchodźców. Tutaj w ośrodku w Jaworowej tam są miejsca, gdzie możemy przyjąć jeszcze na 
takich no warunkach już zbiorczych, ale uchodźców z Ukrainy, także pełen zakres właściwie 
tych świadczeń jest wykonywany w ramach pracy urzędu i pracy Gminy Raszyn, wszystkich 
jednostek organizacyjnych Gminy Raszyn. Jeśli chodzi o zadania, te inwestycyjne, które tutaj 
mamy wykonywane i są w trakcie realizacji, to jeśli chodzi o taki dość istotny element, który 
jest elementem dość drogimi wi niedawnym, który miał miejsce, to chciałbym poinformować 
Państwa, że otrzymaliśmy dofinansowanie w wysokości 5 558 000 zł, w ramach rządowego 
funduszu rozwoju dróg, na rozbudowę gminnej drogi ulicy Kraszewskiego na całej długości, 
czyli między skrzyżowaniem z ulicą długą i ulicą Starzyńskiego w dniu 16 lutego, czyli w 



ubiegłym miesiącu Prezes Rady Ministrów Pan Mateusz Morawiecki zatwierdził listę zadań 
rekomendowanych do finansowania w 2022 roku. W zmianach budżetowych, które macie 
Państwo przedstawione do uchwalenia w postaci uchwały, są kolejne środki na tą drogę w 
momencie, kiedy będzie ta uchwała zostanie przez Państwa podjęta, to w ramach tych 
środków, które tam są przedstawione, zrealizujemy całą inwestycję. Koszty inwestycji to 
ponad 13 000 000 000 zł, nie licząc wykupu gruntów, ale to jest koszt oczywiście w ramach 
kosztorysu inwestorskiego. Prawdziwy taki koszt, no to dowiemy się to w trakcie 
rozstrzygnięcia przetargu, który przygotowujemy, no, ale czekam oczywiście na to, żebyśmy 
mieli w budżecie środki, czyli żeby była podjęta stosowna uchwała. Jeśli chodzi o proces 
projektowe budowy ośrodka w Raszynie, to tutaj już otrzymaliśmy pozwolenie na budowę. W 
dniu dzisiejszym ogłoszone zostało postępowanie na wybór wykonawców i tutaj chciałbym 
tylko przypomnieć, że tutaj realizujemy to zadanie w ramach funduszu inwestycji lokalnych, z 
którego to dostaliśmy dofinansowanie w wysokości 3 000 000 zł oraz kolejnego 
dofinansowania w wysokości 1 242 000 zł. Natomiast w ramach regionalnego programu 
operacyjnego województwa mazowieckiego, w sumie 4 000 240 zł, to są środki zewnętrzne 
też w zmianach budżetowych, które Państwo będziecie uchwalać w dniu dzisiejszym jest 
dofinansowanie jeszcze pozostałych środków, zwanych środków, którymi dysponuje gmina, 
po to, żebyśmy mogli wyłonić wykonawcę, rozstrzygnąć postępowanie i oczywiście rozpocząć 
prace budowlane. I tutaj jeszcze kolejnym elementem, myślę że ważnym, o którym, myślę że 
dobrze, żebyście Państwo wiedzieli, żebyście mogli informować mieszkańców, bo jest w tym 
zakresie dużo pytań, to mogę tutaj Państwu zakomunikować, że zakończone zostały prace przy 
projekcie budowy domu komunalnego w Podolszynie Nowym. Tutaj uzyskaliśmy pozwolenie 
na budowę w odpowiednim czasie z wyprzedzeniem złożyliśmy wniosek do Banku 
Gospodarstwa Krajowego i w ramach tego wniosku zyskaliśmy znaczną, bo aż 80%owe 
dofinansowanie na koszt inwestycji 22 marca, czyli no dosłownie parę dni temu, tydzień temu 
zawarta została umowa z Funduszem dopłat w departamencie funduszy mieszkaniowych 
tegoż banku w wyniku której uzyskamy 6 107 000 dopłaty do ogólnej kwoty, która wynosi w 
tym przypadku 7 634 659 zł. Oczywiście to na podstawie kosztorysu inwestorskiego. Czyli tak 
jak Państwo widzicie, jest to bardzo duże dofinansowanie. Tutaj chciałbym podkreślić, że dom 
komunalny będzie posiadał 30 lokali i łączna powierzchnia tych lokali będzie 1220 m². Jeśli 
chodzi o jej kolejne elementy, które były realizowane, już wspominałem, ale tutaj chciałbym 
jeszcze raz podkreślić, że w ramach tych wszystkich prac związanych z opieką społeczną, 
pomocą społeczną, uzyskaliśmy w ramach programu Ministra Rodziny i Polityki Społecznej 
dofinansowanie w ramach takiego programu asystent osobisty osoby niepełnosprawnej w 
wysokości ponad 56 000 zł oraz kwotę na opiekę wytchnieniową w wysokości 38 000 zł. Te 
dwa projekty są realizowane przez Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej. Oczywiście tutaj 
takim sztandarowym, najważniejszym projektem, realizacją na którą, no, idzie bardzo dużo 
naszego zaangażowania i pracy, to jest wykonanie odbudowy południowej części kompleksu 
austerii. Właśnie niedawno, w miesiącu marcu, podpisana została umowa wykonawcą, który 
został wyłoniony w ramach postępowania przetargowego. Jest tym wykonawcą Firma Delta 
Sp.z.o.o i za kwotę 13 850 000 zł rozpoczęła już prace budowlane w tym południowym 
kompleksie części Austerii. Myślę, że tutaj trzeba zawsze przypominać, bo jest to dość istotne, 
że kwotę 14,5 mln zł, otrzymaliśmy w ramach tzw. Funduszy Norweskich, czyli tzw. 
mechanizmu finansowego europejskiego obszaru gospodarczego. Są to środki, które 
pochodzą od Państw, które nie należą do Unii Europejskiej, a należą do tego obszaru 
gospodarczego. W ramach kolejnych prac został tutaj już ogłoszone stosowne postępowanie 
przetargowe. I tutaj chciałbym przypomnieć, że dostaliśmy 9 000 000 zł, na realizację budowy 



dróg na terenie Gminy Raszyn w ramach rządowego programu Polski Ład i w ramach tego tej 
realizacji, zostaną wykonane, wybudowane zgodnie z przygotowanymi wcześniej projektami. 
Ulica Wąska, Dolna, Dworkowa, przy czym Dworkowa z takim niewielkim tylko z częścią Ulicy 
Opaczeskiej, którą będzie poprowadzenie odwodnienie do kanału opaczewskiegp oraz kolejne 
ulice, to jest Rycerska i Poziomkowa. Te ulice będą wykonane w ramach tego projektu, tego 
programu - Programu Polski Ład, za kwotę szacunkową 9 000 000 zł. Oczywiście taką 
ostateczną kwotę realizacji zadania będziemy znać po rozstrzygnięciu przetargu, ten przetarg 
został ogłoszony już, jest na stronie internetowej Gminy Raszyn, można się z zakresem 
zapoznać poprzez umieszczone tam dokumenty. Jeśli chodzi o dalsze działania, które są w 
toku, to jest oczywiście budowa SP Dawidy, tutaj w ramach też programu inwestycji, 
rządowego programu inwestycji lokalnych, mamy dofinansowanie w wysokości 2 000 000 zł. 
Całkowity koszty budowy tej strażnicy to jest kwota 5 685 000 zł, wykonawcą w tym przypadku 
jest firma Izobud Sp.z.o.o. Prace są już bardzo zaawansowane. Praktycznie są to prace 
wykończeniowe. Ci wszyscy Państwo, którzy przejeżdżają Ulicą Warszawską, mają możliwość 
spojrzenia i zobaczenia, budynek oczywiście już stoi. No to są prawie wyłącznie już prace 
wykończeniowe, prace związane z zagospodarowaniem gruntu i dalej trwają prace przy 
kompleksie przebudowy trzech ulic, tj. Ulicy Łąkowej, wykonywanej przez Firmę Delta za 
kwotę 2 200 000 zł, Ulicy Prostej, którą realizuje spółka Rokom, za kwotę 1 472 000 zł i Ulicy 
Cichej, realizowanej przez tą samą firmę za kwotę 2 300 000 zł. Już zakończone zostały prace, 
jeśli chodzi o taką infrastrukturę podziemną i w chwili obecnej trwają prace drogowe, 
polegające na budowie podbudowy i nawierzchnitychże ulic. Ulica Łąkowa jest najbardziej 
zaawansowana. Tutaj myślę, że w miesiącu kwietniu nastąpi jej ostateczny odbiór. Co do Ulicy 
Prostej nie chciałbym jeszcze mówić dokładnie, kiedy uda nam się dobrnąć do końca. No ale 
prace już są też zaawansowane. Już są układane nawierzchnie, w związku z tym myślę, że w 
końcu uda nam się te trudne trzy inwestycje, z uwagi na porę roku i ich lokalizację, zrealizować. 
Kolejne zadanie realizowane przez Gminę Raszyn, to jest budowa ścieżek rowerowych, w 
ramach środków pochodzących z programu zintegrowanych inwestycji terytorialnych. Do 
chwili obecnej trwają prace na fragmencie wzdłuż Ulicy Górnej oraz Ulicy Lotniczej. Tutaj na 
tzw. rondzie przy Ulicy Lotniczej. Nie chciałbym tutaj jeszcze mówić o dokładnych datach 
końca tych inwestycji, dlatego że jeszcze nie mamy dokładnych zatwierdzenia wszystkich 
elementów projektowych w ramach decyzji ZRID-u przez Starostę Pruszkowskiego. Jeśli chodzi 
o takie zadanie, które Państwo pewnie jesteście w stanie już zobaczyć, bo zostały rozpoczęte 
budowy skweru Imienia Witolda Pileckiego w Raszynie. Ten skwer jest budowany przez firmy 
As Bud Albert Śpiewakowski,. Ogólna kwota to 402 210 zł. Tutaj otrzymaliśmy dofinansowanie 
od urzędu Marszałkowskiego na kwotę 150 000 zł. Kolejny ważne zadanie w dość trudnym 
terenie, ale takim terenie, który już właściwie jest takim peryferyjnym terenem Gminy Raszyn, 
ale który teraz się bardzo rozwija, to są prace przy budowie kanalizacji sanitarnej na terenie 
miejscowości Sękocin Las. Wykonawc tego zadania jest firma Rokon Sp.z.o.o Kwota zadania, 
to 4 256 640 zł. I tutaj też chciałbym nadmienić, że zadanie te realizowane jest przy 
dofinansowaniu ze środków Marszałka Województwa Mazowieckiego, wartość tego 
dofinansowania to 2 000 000 zł. Trwają również prace przy dużym zakresie i dość rozległym, 
jeśli chodzi o budowę sieci wodnokanalizacyjnej na terenie Gminy Raszyn. To są często 
niewielkie kawałki, ale bardzo potrzebne i dla mieszkańców tamtych okolicach. I tutaj może ja 
tak tylko jednym ciągiem, żeby już nie przedłużać. To jest budowa sieci kanalizacji sanitarnej i 
wodociągowej w rejonie Ulicy Godebskiego w Raszynie. Wykonawcą jest BKW Bogdan 
Tarnowski. Kolejny no tym zadaniem z tego zakresu jest budowa sieci kanalizacji sanitarnej i 
wodociągowej w Ulicy Sokołowskiej i Żwirowej w miejscowości Janki i Puchały. Wykonawcą 



jest usługa jest firma Edward Wilczyński, kolejną inwestycją jest budowa sieci kanalizacji 
sanitarnej w Ulicy Kamykowej w miejscowości Rybie, tutaj praktycznie też realizowane przez 
Firmę Edward Wilczyński usługi transportowe. Tutaj jest zadanie już właściwie skończone, 
trwają prace związane z odbudową nawierzchni Ulicy Kamykowej, no tam też towarzyszy temu 
też pewien też dziwny i rzadko spotykany spór o to, czy ulica ma być wykonana lepiej lub 
gorzej. I to pierwszy raz zdarzyło mi się, że jest grupa osób, które chciałaby, żeby ta ulica była 
odbudowana w sposób bardziej pobieżny. Mniej może nawet profesjonalny, ale no zgodny z 
tym, co było przed rozpoczęciem budowy, czyli z tym pierwotnym stanem nawierzchni. Ale no, 
powracając do naszych zadań, które wykonujemy. Kolejnym zadaniem z tego zakresu jest 
budowa sieci kanalizacji sanitarnej, wodociągowej ulicy czarnej olchy i owocowej w 
miejscowości Laszki i Falenty. Tutaj też ta inwestycja jest toku. I zakończenie to dopiero 
wrzesień w przyszłym rok. Jeśli chodzi o te zadania, które tutaj wymieniłem, to kolejnym 
zadaniem jest budowa wodociągu Ulicy Poziomkowej w Rybiu, ale w tym przypadku już to 
zadanie zostało zakończone i właściwie już mieszkańcy mają możliwość podłączenia się do 
tego wodociągu. Dość ważnym elementem, który będzie umożliwiał nam realizację dalszych 
zadań z tego zakresu. To są prace realizowane przez firmę HIGHWAY Sp.z.o.o. To są prace 
projektowe ośmiu zadań kanalizacji sanitarnej i wodociągu i tutaj one obejmują zakresem 
swoim Dawidy Bankowe, Łady, Naszczki, Falenty Nowe, Jaworowo, Mraszyn, Rybie, Senkocin 
Nowy, Podolszyn Nowy, dość duża rozpiętość, jeśli chodzi o lokalizację tych zadań. Te zadania 
są takimi zadaniami fragmentarycznymi teraz Gmina Raszyn jest przy takim etapie, gdzie 
uzupełnia brakujące sieci wodnej kanalizacyjnej z uwagi na to, że właściwie ten główny 
element, jakim jest rozpięcie siatki sieci wodnej kanalizacyjnej na całym terenie gminy już 
nastąpił, w związku z tym tylko są elementy uzupełniające wydłużające kolejne fragmenty sieci 
w ramach rozbudowującej się infrastruktury mieszkalnej, budownictwa mieszkaniowego, 
które w naszej gminie powstaje. Jeśli chodzi o dość istotny element, który od wielu lat jest 
realizowany przez Gminę Raszyn, a związany jest z ograniczeniem niskiej emisji, czyli z ochroną 
środowiska, to wykonywane jest drugi etap termomodernizacji właśnie w ramach tego 
ograniczenia i w ramach tej termomodernizacji wykonana już dwa budynki. Zamontowano 
osiem pieców, jedną pompę ciepła, jak również cztery instalacje fotowoltaiczne. W tej chwili 
trwają prace nad termomodernizacją czterech budynków mieszkalnych i jeszcze pozostała do 
zamontowania jedna pompa cieplna i osiem urządzeń grzewczych. Jest to drugi etap, gdyż 
pierwszy etap ograniczania niskiej emisji, nieraz zakończyliśmy, w roku ubiegłym i 
rozliczaliśmy. Jeśli chodzi o pozostałe elementy, o których tutaj, które trzeba nadmienić, to 
jest to, że przygotujemy się do pozostałych zadań, jeśli by były, są zamieszczone w budżecie i 
zadań inwestycyjnych jest dość dużo, w związku z tym nie będziemy na podstawie tych zadań 
są już przedstawione różnego rodzaju wnioski o dofinansowanie ze środków zewnętrznych, 
tych programów, do których wystąpiliśmy o dofinansowanie, jest przynajmniej kilkanaście, w 
związku z tym nie będę Państwu tutaj wszystkich wymieniał, bo powiem szczerze nie sposób 
jest to wszystko ująć w związku z tym chciałbym tylko Państwa zapewnić, że dalej robimy 
wszystko, żeby przynajmniej w części znacznej te inwestycje infrastrukturalne na terenie 
naszej gminy były realizowane ze środków zewnętrznych. Trwają prace również nad strategią 
Gminy Raszyn dokumentem, który zawsze Państwa bardzo interesował, w związku z tym 
chciałbym Państwu przekazać, że do końca marca wykonawca strategii, oraz pełnomocnik 
wójta do spraw tworzenia strategii, opracowują wnioski i diagnozy społeczno-gospodarcze, 
jeśli chodzi o zakres przestrzenny gminy i termin wykonania projektu dokumentu zostanie 
ukończony właśnie powinien zostać ukończony. I mam nadzieję, że zostanie ukończony z 
dzisiejszym dniem, to jest 31 marca. Następnie w pierwszej połowie marca zostanie 



opublikowany publicznie projekt strategii na oficjalnej stronie Gminy Raszyn wraz z pod 
formularzem uwag do wyłożonej konsultacji dokumentu i w ciągu 35 dni zainteresowany. 
Tutaj oczywiście chodzi o 35 dni od daty publikacji, będą mogli nanosić własne uwagi sugestie. 
Mam nadzieję, że Państwo Radni i Samorządowcy Gminy Raszyn łączą się bardzo aktywnie w 
ten zakres po to, żeby ta strategia spełniała jak najwięcej tych pokładanych w niej nadziei. Pod 
koniec kwietnia nastąpi sporządzenie sprawozdania z przebiegu i wyniku tych konsultacji oraz 
zostaną naniesione w projekcie uwagi i spostrzeżenia, oczywiście nad tymi uwagami i 
spostrzeżeniami będziemy dyskutować, tak żebyście Państwo, oczywiście będziecie tam 
również włączeni, żebyśmy wybrali te naprawdę ważne i te, które są zasadne. Jednocześnie w 
drugiej połowie maja pełnomocnik wójta do spraw tworzenia strategii planuje zorganizowanie 
panelu konsultacji społecznej dla zainteresowanych, na który zaprosi wykonawcę dokumentu, 
Pana Dr. Raczkowskiego. W terminie zostaniemy poinformowani w odpowiednim czasie 
dokładnie o tym terminie. Wszyscy Państwo zostaniecie poinformowani. To spotkanie będzie 
mieć charakter takiego spotkania stacjonarnego. I mam nadzieję, że na nim będzie dość bogata 
dyskusja na temat strategii i oczekiwań względem mnie. I następnym krokiem, który będziemy 
podejmować, jeśli chodzi o strategie, to jest następnym etapem będzie przekazanie tego 
projektu Radzie Gminy Raszyn i już zamkniętego dokumentu, takiego wiodącego, już po 
konsultacjach społecznych po tym spotkaniu z wykonawcą i naniesionych uwagach i Rada 
Gminy będzie już dość kompletny projekt w jakiś sposób oceniała poprawiała wypowiadała 
swoje uwagi na ten temat. Tak, żebyśmy mogli już się zbliżać do etapu uchwalenia tejże 
strategii. Także gorąco zapraszam do operacji związanych ze strategią Gminy Raszyn. 
Oczywiście w międzyczasie między sesjami odbyło się wiele różnego rodzaju imprez 
kulturalnych, oświatowych, jak również i sportowych, niemniej nonie będę o tym, myślę, teraz 
mówił byli zwyczaj bardzo duże temat jest ta dużej na stronach internetowych w internecie, 
na różnego rodzaju portalach. Także gorąco zachęcam Państwa do śledzenia stron 
internetowych, wszystkich placówek, jednostek organizacyjnych Gminy Raszyn. Dziękuję 
bardzo, Panie Przewodniczący.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo, gorąco dziękuję. Przejdziemy, do pkt 7, ale przedtem sprawdzimy obecność, 
bo Pan Marek, mnie słuchy doszły, że w tej chwili już dojechał na sesję i chciałby potwierdzić 
obecność na sesji. Proszę o potwierdzenie obecności. Wiem, że Pan Rafał Olesiński miał 
problem z dojazdem na sesję, ale chyba wszystko jest w porządku. Dwie osoby jeszcze... Pani 
Henryka potwierdziła, Pani Agato? Przepraszam, Pani Olgo? I Pani Agata Kuran-Kalata też nie 
potwierdziła obecności. 

Pracownik Biura Rady 

Nie, Pani Henryka potwierdziła. Brakuje tylko jednej... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

A jest Pani Agata? 

Pracownik Biura Rady 

Nie. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

To zamykamy system sprawdzania obecności. Obecnych 20 osób. Przejdziemy do kolejnego 
punktu porządku obrad. Uchwała w sprawie zmian w budżecie na 2022 rok. Zapraszam Panią 
Skarbnik, jeżeli Pani ma możliwości połączenia się z Panią Skarbnik to byśmy teraz omówili 
kwestie finansowe naszej gminy. 

Pracownik Biura Rady 

Proszę o chwilę cierpliwości, musimy Panią Skarbnik podłączyć. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, mogę? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Tak, proszę bardzo. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, nie chciałbym być niegrzeczny, ale nie sprawdził Pan obecności przed 
głosowaniem mojego wniosku i dwie osoby nie głosowały. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Ale osoby nie zgłaszały wcześniej przed głosowaniem swojej nieobecności. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Rady Gminy Raszyn) 

Ale to już przeszło, minęło. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Pani Henryka jedynie zgłosiła, już po głosowaniu też. Dziękuję za uwagę 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Jeśli Państwo pozwolicie, to ja rozpocznę, zanim Pani Skarbnik się... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Proszę Bardzo 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Żeby no już nie przedłużać, chociaż myślę, że taką kompletną wiedzę bardzo szczególną to na 
pewno udzieli Pani Skarbnik w momencie, jak się zaloguje. Ja chciałbym tylko Państwu 



przedstawić same główne założenia zmian w budżecie i tak, zwiększa się plan budżetu w 
kwocie 14 000 000 o kwotę 14 807 425 zł. To jest niewielka poprawka, która jest w stosunku 
do tego, co Państwo mieliście w pierwszym tutaj w tym projekcie uchwały. Nie wiem, czy ona 
została Państwu przekazana, dlatego sygnalizuje o tym, że to jest niewielka kwota zmiany, 
która wynika z takiej dotacji, którą otrzymaliśmy. Tam troszeczkę ponad 200 zł z Urzędu 
Wojewódzkiego, związku z tym ona została tutaj już ujawniona z uwagi na to, że to jest koniec 
kwartału, to zależy nam na tym, żeby ona też się znalazła. I w związku z tym, plan dochodów 
ogółem po zmianach wynosić będzie 183 785 687 zł i obejmować będzie dochody bieżące w 
wysokości 149 944 174 zł oraz dochody majątkowe wysokości 33 841 513 zł. No wynika to z 
zaangażowania wolnych środków, które mamy na do dyspozycji. W tych wolnych środkach, są 
również różnego rodzaju dotacje, które otrzymywaliśmy jeszcze w poprzednim roku i czekały 
one na uruchomienie danych programów do roku obecnego na utworzonych do tego celu 
kontach bankowych, w związku z tym to są tego typu elementy, których środki posiadamy, 
dostał liczone oczywiście, no bo o to nam w sumie najbardziej chodziło, został zwiększony plan 
wydatków budżetowych gminy o kwotę 22 060 225 zł i w związku z tym plan wydatków 
ogółem po zmianach będzie wynosił 206 267 967 zł i obejmować on będzie, jeśli chodzi o 
wydatki bieżące, kwotę 147 935 836 zł, oraz wydatki majątkowe w kwocie 58 332 141 zł. Tak 
jak Państwo widzicie, no wydatki majątkowe są olbrzymie przewidziane na ten rok. No cóż, 
miejmy nadzieję, że uda nam się wszystkie zrealizować, bo te wydatki majątkowe to nic innego 
jak inwestycje, które w dużym stopniu to są inwestycje, które realizujemy dla rozwoju naszej 
gminy. Widzę Panią skarbnik, to może już jeśli mogę, Pani Lilianno, przekazać Pani głos, ja 
zacząłem tylko taki wstęp, bardzo proszę o dalsze informacje, jeśli chodzi o tutaj zmiany, 
których dokonujemy. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn) 

Dzień dobry Państwu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dzień dobry. Witam Panią serdecznie, Pani Skarbnik. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn) 

Czyli Pan Wójt tak ogólne już objaśnił dochody i wydatki o ile się zwiększają? Czyli 
uszczegółowić? Znaczy, właściwie macie Państwo wyjaśnia. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Wyjaśnia, dokładnie tak. Najważniejsze aspekty, Pani Lilianno, zmian budżetowych. Pomińmy 
te drobiazgi, dobrze? Żebyśmy tutaj mówili o... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Ale tak Panie Przewodniczący chyba się nie da. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn) 



To tak może w skrócie. Postaram się jak najkrócej. Dochody zwiększone o 14 807 425 zł. 
Dochody ogółem, w tym bieżące o 2 161 050 zł i te dochody wynikają z przede wszystkim tak, 
największe zwiększenie dochodów to jest wprowadzenie dotacji na wychowanie przedszkolne. 
Z tym, że jeżeli chodzi o wychowanie przedszkolne, to tutaj dla naszych przedszkoli nie ma 
zmian, natomiast w wydatkach będą zmiany dla przedszkoli niepublicznych, to też Państwu 
opisywałam w wyjaśnieniu. Następne miejsce do zwiększenia dochodów to jest o 630 000 w 
rozdziale 700 05 0 970 paragraf, to są różne zakłady w gospodarce gruntami i 
nieruchomościami. I tutaj chodzi o to, że podpisane zostało kolejne porozumienie z 
deweloperem, który nam do mniej-więcej do połowy roku powinien wpłacić kwotę bez paru 
groszy, właśnie te 630 000, przy czym na wydatki tam jest większa kwota na odszkodowania, 
bo ta kwota również dotyczy odszkodowań za grunty, które płacimy ze środków dewelopera, 
a środki stanowią zgodnie z porozumieniem dochody gminy. Następna kwota pod względem 
wielkości to są odsetki bankowe, zwiększamy środki w rozdziale 758 14, paragraf 0 90 120 o 
300 000 zł. Kiedyś mieliśmy duże pieniądze na odsetki, ale ponieważ od 2 lat od marca 2020 
roku żadne odsetki nie były zapisywane w rachunków bankowych, nie były też lokowane 
pieniądze, bo no można było je ulokować na 0,01%, to się nie kalkulowało, a natomiast od 
nowego roku odsetki są przez banki dopisywane. One co miesiąc są nieco wyższe, o ile będą 
w kwietniu, tego nie wiem, ale np. w styczniu od rachunków podstawowych, to było 0,99. 
Potem było... Nie, 0,52 potem 0,99 i zaczęliśmy zakładać lokaty w miesiącu lutym, właściwie 
to, no tak, od 1 lutego w sumie były 4. Ostatnia wygasła dzisiaj i takie pieniądze projekt uzyska, 
bo na razie jest 4 lokat mamy 45 tys. To zależy od tego, ile będziemy mieli środków do 
dyspozycji, żeby je blokować. Następna kwota pod względem wielkości. To jest 80 000 rezerwa 
subwencji przeznaczona na zajęcia specjalistyczne z zakresu pomocy psychologiczno-
pedagogicznej, ta kwota jest przeznaczona dla podstawowych i na dodatkowe zajęcia właśnie 
i ona została rozdyspowodowana dla każdej szkoły w sumie właśnie taka kwota 80 049 zł, ale 
jednocześnie zmniejszono tą kwotę postawą wersji o 94 286 zł, co spowodowało, że w 
rozdziale 758 01 paragrafie 292 mamy zmniejszenie a nie zwiększenie. Wprowadziliśmy kwotę 
106 313 zł w wydatkach bieżących na żłobek nr 1 w Raszynie. To nie jest ta budowa żłobka, 
tylko to są środki unijne, podejmowaliście Państwo o stosowną uchwałę w tym zakresie i 
zgodnie z tą umową, na ten rok są przewidziane środki właśnie w dochodach bieżący, tak jak 
powiedziałam 108 313 zł. Przy czym w dochodach majątkowych też będą z tej samej umowy, 
z tego samego projektu pieniądze w kwocie 211 487 zł. I co tutaj mamy jeszcze? Jeżeli chodzi 
o wydatki bieżące, no tak, wprowadzamy drobną kwotę 7 000 na realizację projektu czyste 
powietrze, mieliśmy to otrzymać w roku ubiegłym, ale w ubiegłym roku nie otrzymaliśmy tych 
środków, mieliśmy 9 tys, które wydaliśmy, natomiast 7 przechodzi na ten rok i o taką samą 
kwotę zwiększamy też wydatki i 6 500 zł to są zwroty dotacji. Zwroty dotacji na zadania 
bieżące, niewykorzystanych przez, właściwie to, przez kluby sportowe i tu jeszcze zmniejszamy 
dochody bieżące w projekcie e-opieka, to też jest projekt dofinansowany ze środków Unii 
Europejskiej, a w ogóle to liderem tego projektu. Miasto Warszawa, jesteśmy partnerem i 
zmiana wynika z tego, że został podpisany Warszawa nam przestała aneks do tej że umowy 
przesuwający realizację tego programu do roku przyszłego z tym, że na rok przyszły tam są 
niewielkie pieniądze, bo na rok przyszły to będzie 10 tys dotacji, wydatek majątkowy, 
natomiast 40 368 zł będzie też, przepraszam powiedziałam w wydatkach, dochodach. W 
dochodach majątkowych, dlatego że zmniejszył się zakres tego projektu i stąd takie 
przesunięcia i jeszcze zmniejszamy o 115 000 środki, które jednak zaplanowaliśmy po stronie 
dochodów bieżących w rozdziale 758 14, w paragrafie 094, to jest paragraf dotyczący zwrotu 
z lat ubiegłych i tu chodzi o zwrot VAT-u. Projekt budżetu jak był tworzony to jeszcze nie było 



rozliczenia deklaracji złożonej do urzędu skarbowego nawet za październik, nie mówiąc już w 
listopadzie i grudniu. Teraz już wiemy, że tam były zaplanowane trochę za duże środki i stąd je 
teraz zmniejszamy i to wszystko razem powoduje, że dochody bieżące zwiększały w dniu 
dzisiejszym o 2 161 050 zł. Jeszcze nie wspomniałam o tym, co wprowadzałam na sesji, 
przepraszam, na komisji budżetu wczorajszej, a mianowicie 292 zł dodajemy do dochodów, 
jak i do wydatków i to wydatków i dochodów bieżących. To jest kwota dotacji na kartę dużej 
rodziny, a pismo w tej sprawie od ministra z Mazowieckiego Urzędu Wojewódzkiego 
otrzymaliśmy wd dniu wczorajszym. Dziś jest ostatni dzień kwartału, dlatego to tak na szybko 
wprowadzamy i tutaj trochę zamieszania z budżetem w związku z tym. Jeżeli chodzi o dochody 
majątkowe, to te dochody zwiększamy o znacznie większą kwotę, bo o 12 646 375 zł. 107 
727 zł stanowią środki, które gmina otrzyma zgodnie z umową, umowa została podpisana w 
dniu 22 marca z Bankiem Gospodarstwa Krajowego i tam są środki z funduszu dopłat 
mieszkaniowych w kwocie 6 107 727 zł. Zadanie to dotyczy budynku socjalnego-komunalnego 
w Podolszynie Nowym. Zadanie to będzie realizowane w latach 2022/23 to zostało 
wprowadzone do budżetu też w tych zmianach, które Państwo otrzymaliście. Natomiast całość 
dochodów jest przypisana do roku 2022 dlatego, że zgodnie z umową ta dopłata ma być 
zrealizowana jednorazowo. Podobnie z ulicą Miklaszewskiego, też zadanie wprowadzone do 
budżetu teraz z kwotą ogólną tam bodajże 11,5 mln, środki mamy otrzymać, mamy przyznane 
i na pewno otrzymamy, z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg w kwocie 5 558 278 zł i to też 
Fundusz Rozwoju Dróg przekazuje środki po podpisaniu umowy z wykonawcą w danym roku, 
natomiast wydawane będą też przez dwa lata. E-opieka 40 tys, to już Państwu wspominałam, 
że to są środki przeniesione z wydatków bieżących, 211 487 na żłobek, też już wspominałam. 
Teraz mamy jeszcze dochody w kwocie 525 530 zł, to są środki, które nam zwróci Powiat 
Pruszkowski w dwóch ratach w roku bieżącym, pochodzące z niewykorzystanej dotacji w roku 
ubiegłym i część tych środków wynikała z tego, że powiat otrzymał dotację również z 
Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg i była to kwota nienależna, natomiast druga część 
wynikała z tego, że powiat nie zrealizował tego zadania w ubiegłym roku, a dotacje krajowe 
mają to do siebie, że należy je rozliczyć w danym roku. Środki niewydatkowane trzeba zwrócić. 
Wyjątkiem są np. Fundusz Rozwoju Dróg, czy Fundusz Inwestycji Lokalnych, bo to nie są 
dotacje, a środki. To jest novum, które zostało wprowadzone w roku 2020 i dlatego te środki, 
chociaż są krajowymi środkami, pozostają na wydzielonych rachunkach i czekają na 
wydatkowanie. I Jeszcze mamy zmniejszenie w jednym miejscu, jedno zmniejszenie dochodów 
majątkowych o kwotę 5 384 zł, chodzi tu o wymianę termomodernizacji budynków i wymianę 
pieców w budynkach prywatnych mieszkalnych, to jest ten drugi etap i to zmniejszenie jest 
wynikiem podpisania aneksu do umowy z Marszałkiem Województwa Mazowieckiego, 
właśnie zmniejszającą kwotę dotacji o te 5 384 zł, przy czym wydatki nie zostają zmieniane, 
całkowita wartość projektu pozostaje bez zmian. Po prostu taką kwotę o tyle więcej 
dokładamy ze środków własnych. Tyle jeśli chodzi o dochody budżetu, natomiast wydatki 
budżetu ogólne zwiększone są o 22 060 225 zł to się różni od tego, co Państwo dostaliście o te 
92 zł, otrzymane pismem Mazowieckiego Urzędu Wojewódzkiego. I tak wydatki bieżące 
ogółem zwiększamy o 6 828 570 zł, jest to znacznie większa kwota, niż zwiększenie dochodów, 
ale wynika to częściowo ze środków niewykorzystanych na pewne zadania w roku ubiegłym i 
dlatego je musimy wprowadzić w roku bieżącym po rozliczeniu roku ubiegłego, jak również 
środki dla przedszkoli niepublicznych, które były w projekcie budżetu, a potem uchwalonym 
budżecie w grudniu, policzone na dzieci, które wykazały przedszkola w sprawozdaniu SIO na 
dzień 30 września ubiegłego roku, a niezgodnie z wnioskami, które stworzyli, to wynikało z 
tego, że przy tworzeniu budżetu środki były dosyć ograniczone, natomiast zdawaliśmy sobie 



sprawę, że będzie dużo wolnych środków do wprowadzenia po rozliczeniu roku. Nie 
zamknięciu, bo on nie jest zamknięty, ale rozliczony jest. I tak dla tych przedszkoli 
niepublicznych ogółem zwiększamy planowane wydatki o kwotę 1 424 788 zł, zazwyczaj były 
to oszczędności w trakcie roku, ale teraz, jak to już mówiłam wczoraj na komisji, że jak mamy 
dzieci z Ukrainy, to te przedszkola niepublicznej wykazują nam... Te, w których było mało 
dzieci, to teraz od marca już nam wykazują pełną obsadę, tak, jak zgłaszały te wnioski. Na 
profilaktykę, czy przeciwdziałanie alkoholizmowi i zwalczania narkomanii, dokładamy kwotę 
658 408 zł, to są te wydatki, które, znaczy to jest różnica między planem, a wydatkami roku 
poprzedniego. Podobnie 36 102 zł na tzw. dobry start na realizację programu dobry start, 
realizuje to przedszkole nr. 1 i też to jest kwota, która nie została przez przedszkole 
wydatkowane w roku ubiegłym i stąd zwiększamy wydatki roku bieżącego. I jeżeli chodzi o 
oświatę, to dokładamy również 80 049 zł. To jest dołożone w § 479, 411, 412 to są 
wynagrodzenia nauczycieli i pochodne oraz w szkole w Raszynie na § 471 na sport i na PBK i 
to też stanowią i są pochodną wynagrodzeń. I to jest dokładnie taka kwota, jaka została nam 
przyznana w rezerwie subwencji oświatowej. I jeszcze dla szkoły podstawowej w Ładach 
zwiększamy środki o 15 500 zł na ubezpieczenia majątkowe. Zwiększamy o kwotę 2 388 600 zł, 
tu Państwo macie napisane chyba 400, ale ostatecznie będzie chyba 388 600 na 
odszkodowania za grunty. Wynikach to z tego, że ze środków zaplanowanych w ubiegłym roku 
na odszkodowaniach, które uzyskaliśmy od deweloperów waśnie w latach poprzednich, a taka 
kwota 1 403 642 zł nie została wydatkowana, a te środki mogą być przeznaczone tylko na te 
odszkodowania, plus jeszcze w tym roku zwiększamy o 630 000. Dlaczego jest zamiast kwoty 
2 400, którą otrzymaliście Państwo w pierwotnie materiałach jest kwota 2 388 600? Dlatego 
że po przekazaniu Państwu materiałów i zaistniała konieczność utworzenia nowego paragrafu 
42 10 w tej samej klasyfikacji z kwotą 10 000 na zakup paneli ogrodzeniowych, przeznaczonych 
na ogrodzenie części działki na Wypędach i tam, gdzie, zresztą jak słyszałam, to na wniosek 
części Państwa Radnych również, mają być składowane i przechowywane wraki samochodów, 
które w tej chwili zalegają na niektórych ulicach. I kwotę 1400 zł przeznaczamy, też 
wprowadzamy nowy paragraf 458 i pozostaną odsetki i to jest kwota, która wynika z wyroku 
sądowego i będziemy musieli, to nie jest co do złotówki, tam ta kwota, to jest 1300-parę 
złotych, ale wprowadzamy w 1400 okrągłe, no bo będziemy to przekazywali nie dzisiaj. 
Zgodnie z wyrokiem Sądowym, dotyczącym wyeksmitowanych przez Instytut w Falentach 
mieszkańców z lokali, na które gmina nie zapewniła mieszkań socjalnych czy komunalnych, ale 
to będzie możliwe dopiero po zbudowaniu tego budynku, także tutaj nie mamy w zasadzie 
wyjścia i teraz o 110 513 zloty zwiększamy wydatki bieżące na żłobek, to jest ten projekt, na 
który otrzymamy dotację już w kwocie 106 313 zł własnych środków w tym wypadku 
dokładamy tylko 4200 zł, Więcej dołożymy do części majątkowej tego projektu, bo tam będzie 
wydatek rzędu 333 487 zł, z czego dotacja wyniesie 211 487 ........ To są zapisy zgodne z 
podpisaną umową. Ponadto jeszcze dokładamy kwoty do różnych tutaj rozdziałów i tak 750 
22, 60 000 zapisujemy do tych Państwa. Dopisujemy w sumie 890 000 w § 750 23 to są wydatki 
Urzędu Gminy z tego 600 000 stanowią środki przeznaczone na wynagrodzenia, a jednocześnie 
o 60 000 zmniejszyliśmy wynagrodzenia roczne, które zostały wypłacane. O kwotę 95 000 
zwiększamy środki na promocję gminy, a o 149 994 zł na pozostałą działalność, to jest w 
różnych paragrafach m.in. w tej kwocie znajduje się zwiększona składka dla lokalnej grupy 
działania, która do tej pory wynosi 20 000. Teraz jest 30 000 i w zasadzie powinna być 
zapłacona do dnia dzisiejszego, może zdążymy po sesji jeszcze zapłacić. Na zarządzanie 
kryzysowe zwiększamy środki w związku z kryzysem uchodźczym, w związku z tym, co się 
dzieje za naszą wschodnią granicą 100 000 zł. Tworzymy nowy rozdział również 908 który nosi 



nazwę Ochrona Różnorodności Biologiczne j i Krajobrazu. To jest tworzony rozdział z kwotą 10 
000 w § 4 300 na wniosek referatu ochrony środowiska. W związku z tym koniecznością 
pewnych opracowań, dostosowania pewnych aktów prawnych do istniejącej ustawy. O 7000 
zwiększamy środki, to już wspomniałam i po stronie dochodów to były wydatki związane z 
realizacją projektu czyste powietrze. 25 000 zwiększamy środki w rozdziale 900 01 i w 
poprzednim roku to był rozdział 995, teraz w związku z troszeczkę innymi opisami do 
poszczególnych rozdziałów, to tutaj mamy to w rozdziale 901 i są przeznaczone na opinie 
dotyczące stanu wód na gruntach. 4000 wprowadzamy w rozdziale 921-95 co prawda nie w § 
236 jako dotację dla stowarzyszenia, ale w § 4 300, to znaczy, że wtedy będzie nowa faktura, 
która będzie wystawiona gminę w związku z organizacją jarmarku wielkanocnego, a 
wprowadzenie takiego paragrafu, a nie dotacyjnego, wynika z krótkiego okresu i po prostu z 
uwagi na to, że sesja jest dopiero 31 marca, a zadanie ma być zrealizowane w pierwszej 
połowie kwietnia to nie byłoby możliwości, żeby stowarzyszenie otrzymało pieniądze i jeszcze 
zdołało je wydatkować. Zwiększamy o 10 000 środki na stypendia i o 15 000 na dotacje z 
przeznaczeniem na koszykówkę. To jest zapisane w załączniku nr. 2 i jeszcze mamy, 
pominęłam, zwiększenie 800 000 środków na odsetki od obligacji. To wynika, ze stale 
wzrastających stóp procentowych. No niestety, były 2 lata, kiedy te odsetki był bardzo niskie, 
to teraz one rosną i stąd zabezpieczenie kwoty 1 200 000 jest niewystarczające. I jeszcze pół 
roku temu wydawało się, że to z powodzeniem wystarczy, ale niestety, to są ośrodki zbyt 
niskie. W pierwszym półroczu jeszcze będziemy płacili odsetki według form naliczonych 
wcześniej, ale teraz to już będą. Wczoraj wspominałam o takiej różnicy, że za taką samą serię 
obligacji odsetki naliczone w ubiegłym roku w sierpniu to jest 22 tys zł, a odsetki naliczone w 
lutym, bo to pół roku wcześniej są naliczane na podstawie średniego wyboru z ostatnich 7 dni 
roboczych przed naliczeniem, to jest 95 000 od tej samej serii. I tu jeszcze chyba nie 
wspomniała o zmniejszeniu wśród wydatków bieżących na e-opiekę, co się wiąże, to już w 
wypadku dochodów mówiłam, że część tych dochodów, ale tym samym i wydatków, jest 
przeniesiona do wydatków majątkowych, a pewna część, już niewielka, do wydatków roku 
następnego, co wynika z aneksu podpisanego, przysłanego nam przez Miasto Stołeczne 
Warszawa, przez lidera tego projektu. Wydatki majątkowe ogółem zwiększamy o kwotę 
15 231 zł, 655 gr to kwota duża, ale zadań znacznie mniej. I tak o największą kwotę bo o 6,5 
mln wprowadzamy na przebudowę ulicy Miklaszewskiego, ale tak po kolei to o 200 000 
zwiększamy kwotę przeznaczaną na odpłatne przejęcie sieci wodociągowej budowanych przez 
mieszkańców. 301 440 zł sprowadzamy na dotacje stanowiące pomoc finansową dla powiatu. 
To jest na to samo zadanie, na które dawaliśmy dotacje w ubiegłym roku, z czego te 525 530 zł 
nam zwrócili, teraz przekazujemy im 301 440 na to zadanie, które rozpoczęli w ubiegłym roku, 
a mianowicie Rondo we Ładach na skrzyżowaniu ulicy Długiej z drogą Hrabską i odcinek drogi 
Hrabskiej od właśnie tego ronda do ulicy Za Olszyną O kwotę 611 717 zł zwiększamy środki na 
ścieżki rowerowe. To znowu jest kwota, która nie została wydatkowana w roku ubiegłym. Na 
to były podpisane umowy, ale nie zostały ścieżki do końca zrealizowane i realizacja się powinna 
zakończyć w pierwszym półroczu tego roku i stąd kwota niewykorzystanych środków została 
przeniesiona na rok bieżący. Teraz budynek komunalny w Podolszynie. To zadanie zmieniło 
swoją nazwę, bo przedtem mieliśmy projekt budynku z kwotą 140 000, teraz te 140 000 
przesuwamy do nowego zadania, projekt i budowa budynku socjalnego-komunalnego w 
Podolszynie i łączna kwota po zwiększeniu o 2 860 000 będzie wynosiła 3 000 000 to jest w 
roku bieżącym, natomiast w roku następnym na ten budynek to w WPF-ie jest zapisane, będzie 
kwota... o 4 410 000 zwiększamy środki w przyszłym roku ten budynek, ale to przy WPF-ie 
może. Teraz jeszcze mamy, 250 000 dokładamy do zakupu dwóch samochodów dla 



Ochotniczej Straży Pożarnej i jeden samochód dla straży Falenta, jeden samochód dla straży 
w Raszynie i tutaj zgodnie z wnioskiem komisji złożonym przy opracowaniu budżetu, to było 
ujęte w kwoty 100 000 dla starzy w Falentach i 50 000 dla straży w Raszynie, teraz dokładamy 
odpowiednio 150 na zakup samochodu dla Raszyna i 100 000 na zakup samochodu dla Falent, 
czyli łącznie 250 000 zł. No tutaj mamy to zwiększenie o 50 461 zł, To już to co już wcześniej 
mówiłam. Następnie mamy żłobek. Na budowę żłobka dokładamy kwotę 3 800 000 zł. No 
wcześniej nie mieliśmy dokładnych informacji co do wartości kosztorysowych, dlatego te 
kwoty były znacznie niższe i po zwiększeniu na budowę żłobka, będziemy mieli na tę kwotę 
7 800 000 zł. Natomiast na przyszły rok dajemy 4 076 000 co razem da nam kwotę 6 000 000 
na rok następny 2023. Natomiast środki z rządowego funduszu inwestycji lokalnych w kwocie 
3 000 000 otrzymaliśmy już w grudniu 2020 roku i one są na wydzielonym rachunku 
bankowym, które to środki tworzą przychody część przychodów w celu pokrycia deficytu. 
Przeznaczone na pokrycie deficytu budżetowego. i jeszcze mamy kolejne nowe zadanie 
przedsięwzięcie niskoemisyjne współfinansowane ze środków funduszu termomodernizacji i 
remontów. To jest tak zwany Stop Smog z kwotą na ten rok wydatków 324 550 zł, z czego 208 
369 stanowią środki z funduszu, przekazywane przez Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska 
i ten projekt będzie realizowany również w ciągu 2 lat, bo w przyszłym roku i on jest ujęty też 
teraz w tych zmianach wieloletniej prognozie finansowej i w przyszłym roku ten projekt będzie 
kosztował 735 450 zł. Przy dotacji na rok przyszły 472 122 zł. I to w zasadzie by było na tyle, 
tutaj jeszcze macie Państwo to przesunięcie kwoty 5 384 zł z § 57 do § 65, czyli ta oznacza, że 
właśnie zmniejszona jest dotacja. Stąd w paragrafie 60... , bo paragraf 6 z końcówką 7 to 
wskazuje na to, że to są wydatki finansowane ze źródeł Unii Europejskiej, a końcówka 9 mówi, 
że to są wydatki finansowane ze źródeł krajowych, w tym wypadku ze środków własnych 
gminy. I deficyt budżetowy, wiadomo, że uległ znacznemu zwiększeniu. Bo zwiększył się o 7 
252 800 zł i będzie wynosił teraz 22 mln. 482 280 zł, z tymże będzie on pokryty całkowicie z 
przychodów. Takich przychodów, które już są na rachunku gminy. Bądź są jako przeznaczone 
na dany cel z rządowego funduszu inwestycji lokalnych, z rządowego, funduszu rozwoju dróg, 
czy po prostu jako wolne środki. Jeszcze mamy rozchody w kwocie 4 000 000, dotyczące 
wykupu obligacji i też zostaną pokryte z przychodów, czyli z wolnych środków. W związku z 
tym, przychody w całości wyniosą 26 482 282 zł, przy czym przychody te nie będą w ogóle 
wymagały emisji obligacji, tak, jak to zakładano w budżecie pierwotnym, gdzie mieliśmy 
wpisane 2 miliony przychodów z emisji obligacji, co powodowało, no, że o te 2 mln był większy 
dług na koniec roku. Dlatego też ten dług na koniec tego roku będzie o 2 mln niższy, niż 
wpisane to było do, może nie tyle do uchwały budżetowej, co do wieloletniej prognozy 
finansowej, bo to wieloletnia prognoza finansowa określa kwotę długu i jeżeli chodzi o budżet, 
to by było na tyle z mojej strony, jeżeli są pytania, to postaram się na nie odpowiedzieć, jeżeli 
będę potrafiła.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo, za te przydatne informacje I poproszę o zabranie głosu Przewodniczącego 
Komisji Budżetu, Inwestycji i Mienia komunalnego, Pana Radnego Tadeusza Pawlikowskiego o 
opinię Komisji. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Rady Gminy Raszyn) 



Komisja budżetu mienia komunalnego zaopiniowała projekt uchwały budżetowej na 2022 
pozytywnie. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo, otwieram dyskusję. Proszę o zabranie głosu Pani Radna Teresa Senderowska. 

Teresa Senderowska (Radna Rady Gminy Raszyn) 

Dzień dobry Państwu, ja mam dwa pytania, w zasadzie to może nawet trzy do Pani Skarbnik, 
ponieważ zauważyłam tutaj pewną nieścisłość, ponieważ w tabeli nr 1 do uchwały do projektu 
uchwały Rady Gminy z dnia dzisiejszego, dotyczącej zmiany w planie dochodu Gminy Raszyn 
na rok 2022 w dziale 700, rozdział 7005, gospodarka gruntami i nieruchomościami 
nieruchomościami i jest zmiana in plus 630 000, o czym mówiła Pani Skarbnik. Ponieważ 
otrzymaliśmy po prostu środki od dewelopera, natomiast w wyjaśnieniach do tejże uchwały 
jest napisane, że w § 09 70, dział 700, rozdział 700... 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn) 

Tak, tak. Tam jest pomyłka, ja to poprawiałam, ale prawdę mówiąc to dopiero wczoraj 
przeczytałam te wyjaśnienia, bo tutaj one były na szybko pisane i przepisywane i... 

Teresa Senderowska (Radna Rady Gminy Raszyn) 

Proszę Pani, ja rozumiem, ponieważ ja dokładnie śledzę te zmiany, to chciałam tylko dopytać 
o poprawienie. I jeszcze druga sprawa, kwoty bieżące wzrosły i jest napisane właśnie w tych 
wyjaśnieniach o jaką kwotę i w pkt. 4 jest napisane, w tym i tutaj Pani napisała zmniejszenie o 
115 tys wpływu... 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn) 

Tak, bo to 115 to jest zmniejszenie. 

Teresa Senderowska (Radna Rady Gminy Raszyn) 

Rozumiem, czyli tutaj nie ma pomyłki. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn) 

Bo to było poprawione, ale dopiero dzisiaj było wysłane, do Państwa nie było wysyłane, tylko 
do po prostu do biura rady, Pan Wójt otrzymał poprawione i Pani Olga otrzymała poprawione. 

Teresa Senderowska (Radna Rady Gminy Raszyn) 

Rozumiem, czyli to jest de facto poprawiane i tutaj dobrej treści. Dobrze, jeszcze Pani 
powiedziała tutaj takie zdanie, które właśnie tutaj jest ten deficyt budżetu w roku 2022, 
zwiększony o znaczną kwotę ponad 7 000 000 zł, na 22 000 000. Zostanie zrekompensowany 
przychodami właśnie z tych niewykorzystanych środków pieniężnych za 2020/21, w łącznej 



kwocie ponad 11 mln, oraz wolnych środków i takie zdanie Pani wtrąciła jeszcze, że ten deficyt 
może być pokryty z programów. I chciałabym dopytać, czy ja to źle usłyszałam, czy po prostu 
tylko z wolnych środków z rządowych programów. Takie zdanie Pani powiedziała. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn) 

A tak, to macie Państwo w paragrafie trzecim uchwały, bo ja tutaj tylko wymieniłam, że z 
rządowych z funduszu inwestycji lokalnych i z rządowego funduszu rozwoju dróg, ale tam dalej 
są kolejne punkty, że zupełnie ja z subwencji ogólnej, którą w ubiegłym roku otrzymaliśmy, bo 
te 435 to otrzymaliśmy w ubiegłym roku na ostatniego grudnia, podobnie jak te 1 076 378 i w 
ubiegłym roku to było wprowadzane do budżetu jako dochody, nie było wprowadzane jako 
wydatki, tylko tam był taki zapis zrobiony, że zwiększamy rozchody gminy po to, żebyśmy na 
koniec roku założyli lokaty i te środki przetrwały to przejście z jednego roku na drugiego na 
lokacie, po to żeby można je było wprowadzić jako środki niewykorzystane środki pieniężne 
na wyodrębnionych rachunkach budżetu i tam jeszcze są środki po .... Przyszłości pozostałych 
w ubiegłym roku. Tu jest wszystko opisane w paragrafie trzecim w ustawie pierwszym. 

Teresa Senderowska (Radna Rady Gminy Raszyn) 

Proszę Pani, tylko prosiła bym, żeby właśnie tutaj to tutaj w zakresie poprawić, bo Radni 
otrzymali błędnie. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn) 

Ale co?  

Teresa Senderowska (Radna Rady Gminy Raszyn) 

Te wyjaśnienia. Ja rozumiem, że teraz Radni przyjmują te wyjaśnienia Pani. Czy tam właśnie 
powinno być zmniejszenie...  

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn) 

No ja o tym mówiłam wczoraj na Komisji Budżetu i to poprawione zostało w dniu dzisiejszym. 
Ja to zauważyłam jak byłam na komisji budżetu, że tu jest słowo zmniejszenie. Wyraz mi .....  

Teresa Senderowska (Radna Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn) 

Proszę.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Pani Skarbnik, te poprawki są przesłane na maila w dniu dzisiejszym, tak? 



Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn) 

Tak. Tak wszystko Rada dostała, podobnie jak wczoraj ...Te 292 zł, to teraz jest uchwała 
wprowadzona, wczoraj tylko mówiłam o tym, bo to wczoraj przyszło. Mówiłam o tym, że to 
będzie zwiększenie i i tak ręcznie pozliczałam kwoty i podałam, natomiast dzisiaj na gotowo 
uchwała jest prawidłowa, te poprawkeczki są to właśnie zwiększenie zamiast zmniejszenia, 
jest wprowadzone do wyjaśnień i do wyjaśnień jest też wprowadzone te 292 zł i te 10 tys i te 
1400 zł po stronie wydatków, wszystko jest aktualne w WPF-ie też ta kwota wydatków i 
dochodów jest zaktualizowana o te 92 zł. pytania.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję. Pani Radna. Są jeszcze pytania?  

Teresa Senderowska (Radna Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję, to wszystko 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo, proszę głos dla Pana Radnego Bętkowskiego. Proszę Panie Krzysztofie.  

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo. Szanowna Rado, Szanowna Pani Skarbnik i Panie Wójcie. Chcę potwierdzić, 
że należę do Radnych, którzy wczoraj właśnie wypracowywali ten wniosek komisji. Kilka godzin 
dość głęboko omawialiśmy te spore przesunięcia i zmiany i nowe wpływy. Nie będę tutaj zbyt 
szeroko dotykał, bo za bardzo dokładnie zostały omówione. Część chce powtórzyć z 
wczorajszych wypowiedzi na forum Rady. Chciałbym na początku zaznaczyć to ten stały trend, 
bardzo pozytywny dla naszej gminy, dotyczy tak poważnych środków zdobywanych ze źródeł 
zewnętrznych. Dzięki temu możemy dokonywać większych inwestycji kapitałowych 
majątkowych. Tak trudna i może w tym sensie trudna od strony kosztów Ulica 
Miklaszewskiego będzie mogła być ważne w tamtym rejonie. Będzie mogła być zrealizowana. 
No i ten, tak, też potrzebny dom socjalny. To są kwoty niebagatelne, bo na każdą z tych pozycji 
jest ponad 6 mln. Jak tu Państwo widzicie, więc i podobnie jak na komisji budżetu, 
zaakcentowałem ,że tutaj warto to od czasu do czasu powiedzieć z zadowoleniem i z 
gratulacjami i z podziękowaniem wprost dla Pana Wójta, za te starania pomagające nam 
dokonywać rzeczy więcej niż mogliśmy z własnego budrzetu. Z pozycji mniejszych, znaczących 
tutaj. Pani skarbnik, też wczoraj szczególnie dokładnie nam wyjaśniała. Dzisiaj też właściwie w 
podobnym zakresie, było wspominane o sprawie sporej kwoty dla niepublicznych przedszkoli 
istotną kwotą jest 100 000 dla spraw tej pomocowych, tutaj to, co się dzieje w Gminie Raszyn. 
Wielka dobroczynność mieszkańców gminy prac, struktury samorządowej, ruzędu dla 
wykonywania ustawy. Ilości uchodźców bardzo duża. Bardzo duża ilości dzieci w szkołach 
podstawowych z Gminie Raszyn. Szkoła w Raszynie jest szkołą, która chyba, że z aktualnych 
danych się to nie zmienia. Tutaj przyjęła już największą ilość uczniów, ze wszystkich szkół 
wokół Warszawy i inni dyrektorzy szkół potrafią dzwonić po Pana Dyrektora Szkoły 
Podstawowej w Raszynie, Pana Andrzeja Niedbały, żeby zasięgać porad, jak to rozwiązywać. 
Tutaj ta kwota pozwoli pomóc. W tym zakresie żywnościowym czy środków sanitarnych, gdyż 



wiadomo, to trwa i będzie trwało. Wysiłek i dobroczynność mieszkańców, nie to że zupełnie 
gaśnie, ale jednak też ma swoje granice i obecnie z aktualnych danych ostatnich dni, po prostu 
są dni, gdzie już po prostu brakuje tych artykułów, a ilość przechodzących potrzebujących 
uchodźców jest dzień w dzień około 250-280 osób. I te osoby mniej-więcej w rytmie co dwa-
trzy dni pojawiają się ponownie, a dochodzą też nowe. Ja będę jeszcze o tym zjawisku mówił 
na pewno to, że będą i są traktowani tak pomocowo i działają przez struktury całego Państwa 
poprzez prawo również, ale też będą wobec mamy możność oczekiwać w pewnym okresie 
wplecenia się w krwiobieg życie lokalne, więc za dobro czynnością za stawaniem się 
obywatelami Rzeczypospolitej Polskiej, oni też będą mieli prawo i możemy oczekiwać 
podejmować pracę, co też może zmniejszyć ilość tych potrzebujących. Kwotą inną, którą tutaj 
warto wspomnieć. Jest kwota na promocje. Rozmawialiśmy też o tym. Ja jestem zadowolony, 
że to w końcu się stało, gdyż chyba byliśmy jedyną gminą, tutaj przynajmniej w okolicy, że nie 
mieliśmy tak naprawdę promocji. Tu Pan Wójt przedstawiał wczoraj mniej-więc w jakim 
zakresie będą te środki przeznaczone, zwiększone na promocję. Natomiast ja też 
zawnioskowałem też, tam była zgoda, żeby po latach jakby takiej braku, tak zwanych 
gadżetów, upominków nawiązujących do tego miejsca, do historii Gminy Raszyn, żeby jednak 
stworzyć materiały, które będzie można wręcz obdarzać gości czy wręczać w formie nagród w 
konkursach dla młodzieży, więc można przejść to na i historii Gminy Raszyn, na tym miejscu 
gdzie żyjemy. Znaczy to też jest taka może niezbyt duża kwota, ale zmiana istotna, bo w końcu 
będą te działania podjęte. O sportowych nie będę mówił stypendia bo tam też zwiększenia, 
ale to jest taka mała kwota. Wczoraj rozmawialiśmy z tych znaczących tutaj. Dobrze, to ja tutaj 
już chciałem tylko Państwu przybliżyć takie pewne elementy wydatków na cele, których 
wcześniej nie było, czyli pomocy dla Ukrainy pomocowe. Natomiast te zasadnicze to właśnie 
inwestycyjne. Chciałbym też jeszcze ukazać to, co wczoraj mówiłem. Mamy tutaj taki mały 
kwiatek w tym wszystkim, mała kwota. Ja to poruszyłem, pozwolę sobie też o tym powiedzieć, 
dotyczy to jarmarku. Wszystkie działania, które są wykonywane w imieniu gminy z zakresu 
zadań własnych, rzeczywiście jest na to procedura są wykonywane takie organizacje 
pozarządowe przez Stowarzyszenie my to jak wszystkie inne gminy również czynimy. Dotyczy, 
to czy to sportu czy dziedzictwa Narodowego i duże, rzeczy robi Stowarzyszenie projekt Raszyn 
od dawna na wydarzenia pod Raszynem. Dlaczego ja o tym mówię? Ja oczywiście uznaje 
wartość przy wszelkich działań ku mieszkańcom. Poza tym zgłosił to Pan Radny, człowiek 
sympatyczny na sesji, chyba na sesji to było. Uczciwy rzetelny w sumie ten Pan by Rafał 
Olesiński, nic nie mam przeciwko temu, chodzi mi o zaakcentowanie przebiegu procedury 
przyznawania ..... Odbywa się to tak że ma być zorganizowany konkurs w danym zakresie 
otwartość jest wszechstronna do takiego konkursu i wtedy, jest decyzja o przyznaniu 
konkretnych środków zakres podejmowanych działań. Tak to się odbywa w przypadku 
wszystkich stowarzyszeń. Podobnie też robi to stowarzyszenie Projekt Raszyn. Tutaj mamy do 
czynienia z takim zjawiskiem. Lubię mówić o zasadach, jakoś namawiać do ich trzymania się 
czy to wprowadzenia naszych działań tutaj w radzie, czy gdziekolwiek. Tutaj mamy z 
pominięciem tej procedury, dlatego tacy, a jeszcze, dlatego że tu co chwila nas na komisjach 
czy na sesjach będziemy słyszeli takie wypowiedzi, szczególnie 1 Pana Radnego, który w tym 
się lubuje, o łamaniu prawa, przekraczaniu granic, wszelkich niestosownych podejmowanych, 
najczęściej przez Pana Wójta, zupełnie niezgodnych ze wszelkimi normami działań. Często jest 
wzywane prawodawstwo zewnętrzne prawa człowieka czy prawa różnych konwencji, gdy coś, 
ktoś tutaj zrobił według, wypowiadającego się niewłaściwe. Tutaj mamy do czynienia z 
pominięciem procedur, czyli można powiedzieć, że obowiązujące przepisy nie dotyczą, nie 
dotyczą tego stowarzyszenia, gdzie są radni. Można powiedzieć, że można łamać procedury, 



gdyż wystarczy być tylko Radnym. I taki mały kwiatuszek ku zapamiętaniu na przyszłość 
Państwu pozostawiam. Kończąc tym, że wcale nie jestem przeciw, żeby taki jarmark się 
odbywał. I to tym zakończę. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Dziękuję bardzo głos Pana Radnego Zawistowskiego. 

Andrzej Zawistowski (Radny Rady Miasta Raszyn) 

Serdecznie dziękuję. No nie miałem zamiaru tutaj odpowiadać Panu Radnemu, ale odpowiem. 
Szanowny kolego, Radny przewodniczący komisji, która zajmuje się m.in. oświatą kulturą. W 
dniu 18 listopada, był Pan, Panie Krzysztofie uprzejmy zagłosować za przyjęciem uchwały w 
sprawie przyjęcia programu współpracy gminy Raszyn z organizacjami pozarządowym, oraz 
podmiotami itd. Skoro dzisiaj zabiera Pan głos i mówi Pan takie rzeczy to znaczy że 18 listopada 
zagłosował Pan nad uchwałą której treści, Pan nie znał. Więc moja sugestia, Szanowny Kolego 
Radny zanim zabierzesz głos sprawdź co robiłeś wcześniej, za czym głosowałeś, bo naprawdę 
szkoda w ten sposób się ośmieszać, bo to co jest złożony zarówno wniosek. Jest zgodny z tym 
programem, więc jeżeli już szukamy dziury w całym. Poproszę, to robić naprawdę trochę 
umiejętnie, a przechodząc teraz do Meritum, czyli to chciałem powiedzieć. To jest moja 
sugestia tutaj do wnioskodawcy zarówno tej uchwały, jak i uchwały o wieloletniej prognozie 
finansowej o zrobienie autopoprawki, ponieważ w dniu 9 marca weszła w życie weszło w życie, 
tak, opublikowanie tekstu jednolitego ustawy o samorządzie gminnym. W związku, z czym 
podstawa prawna nie jest w dzienniku ustaw z 21 roku 1372 pozycja, ale poz. 559 z 2022 roku. 
Dlatego zarówno w tej uchwale, jak i kolejnej sugeruje dokonać takiej autopoprawki, no ale 
oczywiście to już zgłoszenia autopoprawki leży w gestii wnioskodawcy, dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Dziękuję głos ad vocem Pani Radna Sulima-Markowska, następnie ad vocem Pan Radny 
Krzysztof Będkowski.  

Beata Sulima- Markowska (Radna Miasta Raszyn) 

Dziękuję, Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo do Pana Krzysztofa Będkowskiego. Panie 
Krzysztofie ja w dniu 21 lutego bo jestem również Przewodniczącą stowarzyszenia, 
reorganizuje ten jarmark zresztą we współpracy z Radnymi i za to chcę bardzo podziękować i 
ja złożyłam wniosek do Pana wójta o tą kwotę 4000 jest to również uproszczona oferta 
realizacji zadania publicznego. Myśląc, jakby oczekując, że będzie normalnie ogłoszenie 
konkursu już będzie to zrealizowane tak jak być powinno. Nie jest moją winą, że sesja odbyła 
się 24 lutego i od tego czasu no nie było sesji, żeby można było rzeczywiście to zrobić w takiej 
procedurze o jaką Panu chodzi. Także ja ten wniosek złożyłam nie miałam żadnej odpowiedzi, 
ani nie miał wpływu na to, w jaki sposób się to robi. W jaki sposób są te sprawy, jak Pan, 
twierdzi załatwiane, i że jest to nieprawnie. Ja tylko chcę powiedzieć że ja bardzo się cieszę że 
te pieniądze znalazły się w budżecie. Wiem, że jest i jakby też duże oczekiwania strony 
mieszkańców jeżeli chodzi o tej jarmark a ja mam bardzo dużo zgłoszeń od naszych 
mieszkańców którzy chcą coś pokazać, nie szukajmy proszę dziury w całym nie takie pieniądze 
są, że tak powiem idą i nie takie pieniądze są wydawane na różne inne rzeczy, przy których 



można było by się czepiać co do procedury. Ale nawet nie chodzi o to, tylko po prostu chodzi 
o coś zupełnie innego, po prostu zróbmy ten jarmark, nie czepiajmy się tego bardzo bym 
prosiła, bo tempo określa, że zaprawdę ważne, a z drugiej strony, podważa Pan coś, co na co 
ja osobiście nie miałam wpływu. I ja przyznam szczerze, że jak mam mieć wypominane, to ja 
naprawdę sobie poradzę, ja ten jarmark zorganizuje bez tych pieniędzy, tylko po prostu chyba 
nie o to chodzi bo jesteśmy wszyscy w to częściowo przynajmniej zaangażowani wszystkim 
nam na tym powinno zależeć także to tyle z mojej strony. Dziękuję uprzejmie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Dziękuję bardzo, głos ad vocem. Pan Radny Krzysztof. 

Krzysztof Będkowski (Radny Miasta Raszyn) 

Dziękuję, Pani Beato, za dobre takie w dobrej tonacji wyjaśnienie. Natomiast moja wypowiedź 
polegała na tym, że często upominamy się obecność tych procedur i tu zaznaczyłem, że tutaj 
one są pominięte, Pani zresztą potwierdza tylko to powiedziałem, nie jestem oczywiście 
przeciwny, całemu takiemu jarmarkowi rzecz w tym, że to, co z kolei mówił Pan Radny 
Zawistowski, co jest bardzo częste dla Pana Radnego. Mówi od razu tak jakby z grubej tonacji 
i uzupełnienie nie na temat , ja głosowałem tak, jestem absolutnie za współpracą z 
organizacjami pozarządowymi i mówię tylko, że w tym wypadku procedura nie obowiązywała 
nie było konkursu, tak jak wszystkie inne organizacje pozarządowe i stowarzyszenia 
przechodzą i tylko to zaakceptowałem właśnie na kanwie bardzo częstych grubych ataków, o 
wszelkie łamanie wszelkich norm wszelkie prawa bardzo często by cokolwiek tutaj się wydarzy, 
według akurat Pana Radnego za niewłaściwe. Dziękuję, więc tutaj wyjaśnienie Pani Beaty 
jeszcze raz dużo też mi daje, a to, że tego nie było to tylko, ja nie mówię że to się ma nie odbyć. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Proszę dla Pana Radnego Góreckiego. Już nie udzielam głosu ad vocem. 

Andrzej Górecki (Radny Miasta Raszyn) 

Dziękuję bardzo. Przysłuchiwałem się również ja wczorajszej komisji budżetu prowadzonej 
przez Pana przewodniczącego Pawlikowskiego. I powiem szczerze że ja nie słyszałem tego, co 
Pan Krzysztof Będkowski słyszał, że poza procedurami są wydawane jakieś pieniądze. Pan Wójt 
nic takiego nie powiedział ale powiedział, że z różnych, jakby paragrafów powinny być 
wydatkowane, gdyż różne są wydatki, jeżeli chodzi o promocję, to ja słyszałem także nie wiem, 
co Pan, Panie Krzysztofie, słyszał.  

Krzysztof Będkowski (Radny Miasta Raszyn) 

Ja o promocji mówiłem 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Pan Wójt mówił o wydatkowaniu właśnie środków właśnie z promocji i Pan jak gdyby mówił 
tutaj o konkursach, ale to zadanie nie jest robione poza budżetem i niezgodnie z prawem, a ja. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Proszę Panowie o zachowanie spokoju zachowanie spokoju. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Jeżeli mówimy Szanowni Państwo o wydatkowaniu środków na promocję, to tutaj muszę 
Państwu powiedzieć, że już to też wielokrotnie mówiłem też przy okazji różnych rozmów z 
Panem Wójtem też dlaczego my jako gmina, Pan Wójt mówił coś na komisji, że my w ogóle 
dziadujemy, jeżeli chodzi o promocję o wydatkowanie na różne takie czasami spotkania z 
ludźmi, którzy robią coś, co jest dla naszej gminy, jeżeli chodzi o wydatkowanie tych kwot w 
ramach takich spotkań i rzeczywiście ja muszę zgodzić się z Panem Wójtem, że dziadujemy, to 
jest w ogóle jakaś trochę dziadowska gmina, jeżeli chodzi w ogóle promocję, Panie Krzysztofie. 
Proszę powiedzieć, powiedzieć gdzie tu jest w ogóle jakaś komórka jakiś dział promocji gminy 
Raszyn. I proszę mi pokazać w ogóle, w jaki sposób wydaje się tutaj środki w sposób 
transparentny przez jakąś komórkę. Proszę sobie z zerknąć na inne gminy. Proszę zobaczyć, 
jest konkretna komórka jest konkretny regulamin jest są jakieś obowiązki danej osoby, to 
wszystko jest wyszczególnione, a u nas, jak to jest Panie Krzysztofie, Pan faktycznie interesuje 
się tą gminą od zawsze proszę powiedzieć kto tu się w ogóle zajmuje promocją naszej gminy, 
może Pan mi powiedzieć, bo tak czytam, sobie kurier Raszyński i on powinien zajmować, w 
jakiś sposób promocją ja w dniu 26 marca. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący o czym my rozmawiamy? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Proszę skupmy się nad budżetem dobrze? 

Krzysztof Będkowski (Radny Miasta Raszyn) 

Czy Pan Wójt może mi nie przeszkadzać? Czy możemy się skupić na wydatkowanie środków? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Szanowny panie radne Górecki. Proszę odnieść do budżetu, który jest na tej sesji opiniowany 
i omawiamy proszę. 

Krzysztof Będkowski (Radny Miasta Raszyn) 

Jeżeli mam zagłosować za .... To Panie Przewodniczący, chciałbym wiedzieć, kto w ogóle będzie 
realizował wydatkowanie tych tych środków i pytam się, dlaczego my w ogóle nie mamy 
żadnej komórki i czym się w ogóle tutaj redaktor Kuriera Raszyńskiego tu do Państwa 
napisałem z racji redagowania przez rodzinę, Caliper ta samorządowa gazeta jest zwana 
rodzinnym, kurierem. Zamieszczane tu były prywatne poglądy jakiegoś redaktora Szanowni 
Państwo, mnie interesują w kurierze Raszyńskim nasze sprawy gminy mnie nie obchodzą 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Panie radny, proszę odnieść się do uchwały budżetowej. 

Krzysztof Będkowski (Radny Miasta Raszyn) 

Dlatego Szanowni Państwo, chciałbym, żebyśmy się wszyscy zastanowili nad tym, żeby tymi 
środkami, jeżeli chodzi o promocję, kierowała jakaś osoba, która będzie odpowiedzialna za bo 
póki co praktycznie nie ma żadnej odpowiedzialności za wydatkowanie środków z promocji. 
Proszę żeby Pan Wójt w ogóle wziął to pod uwagę i jakieś obowiązki na kogoś nałoży, jeżeli 
chodzi o te sprawy i chciałbym tylko powiedzieć dział marketingu promocji proszę o taką 
komórkę w gminie Raszyn, bardzo dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

To będzie niespodzianka. Pan Wójt teraz wyjaśni, proszę bardzo, Panie Wójcie. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Wyjaśnię, oczywiście tutaj przyjąłem jako autopoprawkę sugestię Pana Zawistowskiego. Mam 
prośbę do Pani Mecenas o sprawdzenie zapisów tutaj czy jest jednolity tekst, ogłoszony nowy, 
jeśli tak to proszę oczywiście przyjąć ten zakres jako autopoprawkę, w samej tutaj podstawie 
prawnej tej uchwały chciałbym zwrócić Państwu uwagę, że Dziadowską gminę jak to 
powiedział Pan Górecki, tworzą mieszkańcy, bo gmina, to jesteśmy my to jest społeczność, 
więc jeżeli Pan mówi, o dziadostwie to obraża Pan mieszkańców tej gminy. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

jednoczesna wypowiedź radnego i Wójta. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Ja ad vocem też mogę się odnieść do wypowiedzi, zwłaszcza jeśli jest w tej formule zawarta i 
zawiera w sobie takie słowa, jakie Pan wypowiada, wypowiada Pan je wielokrotnie, zresztą, w 
każdej wypowiedzi zakręcając w te i we w te kilkakrotnie mówią to samo zdanie, w związku z 
tym jeszcze raz powtarzam, że gmina, która ma budżet, jeśli chodzi o wydatki ponad 
200 000 000 nie jest proszę Pana dziadowską gminą. Gmina, która realizuje inwestycje prawie 
60 milionowe w zakresie 20 paro tysięcznego społeczeństwa nie jest dziadowską gminą i to 
chciałbym Panu powiedzieć. Oczywiście wniesiono... 

 

Dyskusja radnego A. Góreckiego i Wójta w tym samym czasie. 

 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 



Chciałbym też, zauważyć że nie ma Pan podstawowej wiedzy, ponieważ akurat jest 
zamieszczona struktura Urzędu Gminy i w tej strukturze Urzędu Gminy jest komórka 
informacji, które zajmuje się m.in. informacją i promocją gmin. I Pan się tutaj drapie po głowie, 
ale po prostu Pan tego nie przeczytał i nie przeczytał Pan zakresu, w jakim ta komórka działa 
odnoszę. Proszę w tym projekty, Pan mało widzi. Projekty, są tutaj, wyraźnie mówią, na ile 
nasza gmina jest bogata, jeżeli Pan przekłada projekty i te projekty analizuje i dochodzi do 
takiego wrażenia nie wiem, jakim budżetem dysponuje Pan domowym, że dla Pana te jeszcze 
parę milionów złotych to jest rzeczywiście dziadowska gmina. Uważam, że racjonalność 
wydatkowania środków to nie jest rozrzucanie środków na prawo i lewo zawsze wychodziłem 
z tego założenia i stąd też te duże środki, które Państwo widzicie w budżecie gminy jako środki, 
które przechodzą z roku na rok, które świadczą o tym, że oszczędzamy pewne wydatki po to, 
żeby móc zainwestować w bardziej potrzebne i bardziej rozwijające wydatki niż przejadanie 
pieniędzy bo można łatwo przejadać nawet miliony na promocję bo są rzeczywiście takie 
gminy, które wielkie miliony złotych że tak powiem przeznaczają na pomocje a są mniejszymi 
gminami z mniejszymi dochodami od nas. Chciałbym też zwrócić uwagę Państwu, że tutaj to, 
co powiedział Pan Górecki na temat działalności gminy nie ma nic wspólnego z tym projektem, 
który my tutaj przedstawiliśmy Państwu, chciałbym żebyście Państwo ograniczyli się do 
danych uchwał. Sesja jest od tego, żeby mówić o uchwałach o tym, czy gmina jest dziadowska. 
Oczywiście proszę Pana Góreckiego, że możemy sobie podyskutować na różnego rodzaju 
komisjach i omówić ten temat, co dziadostwem nazywa Pan Andrzej Górecki. Jeszcze, 
powracając do samej uchwały, proszę Państwa tutaj chyba niefortunna wypowiedź jest trochę 
Pana Krzysztofa Będkowskiego, tylko w 1 zakresie. My tu absolutnie nie łamiemy żadnego 
prawa i zresztą tutaj poświadczył to głosując w dniu wczorajszym nad tym projektem zmian w 
budżecie. Nie łamiemy po prostu te 4000 zł są gminy na możliwość realizacji tego jarmarku, 
ale to Państwo jako Radni będziecie decydować o ich wydatkowaniu. W związku z tym bardzo 
proszę o taką, tutaj tego, że to nie jest jakieś naciąganie prawa czy zmiana. Ponieważ 
rzeczywiście wniosek był złożony stosunkowo późno nie było sesji rady. Chcą się przychylić do 
do tego wniosku no powstał taki akurat, tutaj projekt, w którym przeznaczamy, dedykujemy 
odpowiednią kwotę 4000 zł na ten jarmark, ale to czy Państwo tą kwotę wydacie czy nie 
wydacie jest w wasze kwestii w waszym zasięgu, nie decyduje o tym i tu to od razu mówię 
stowarzyszenie, żadne. Decydujecie Państwo jako wnioskodawcy i ja jako Wójt będę 
zatwierdzał wydatki z tym związane i to jest w takim znaczeniu. Organizowaliście Państwo jako 
Radni jako w swojej całej masie różnego rodzaju imprezy świąteczne, choinki, spotkania i w 
ten sposób realizowaliśmy to ze środków budżetowych też wielokrotnie głównie ze środków 
budżetowych, w związku z tym prosiłbym o takie zrozumienie, że to niczym się nie różni od 
naszych działań, które już realizowaliśmy tak i w ten sposób, a też nie mogę się zgodzić, bo 
proszę mi wierzyć. Takie mocne słowa, które tutaj padły od Pana Andrzeja Zawistowskiego na 
temat programu przyjmowanego przez współpracę z organizacjami pozarządowymi, proszę 
Państwa, to się nijak ma do tych 4000, o czym mówimy, nie można prowadzić dyskusji, 
wyciągając wszystko, co się wie w danym temacie, nawet jeśli to nie tyczy się konkretnego 
zakresu o którym się mówi, no nie podpisujmy się wiedzą, że coś takiego jest a myślę, że nie 
dokładnie pamiętamy, co tam jest i jakie elementy są zapisane w tym programie. Oczywiście 
program jest dość szeroki i można w tym programie w ramach tego programu realizować przez 
organizację pozarządowe stowarzyszenia, wiele wiele działań i te działania są realizowane i w 
ramach tych dotacji, które są przekazywane tym organizacjom i stowarzyszeniom i Państwo o 
tym dobrze wiedziecie i nie wiem właściwie po co ta dyskusja. Jest możliwość zrobienia 
jarmarku cieszmy się z tego i realizujmy bowiem. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Dziękuję bardzo, dzięki bardzo. Teraz tak.  

Lilianna Kłos (Skarbnik gminy Raszyn) 

Mogę coś powiedzieć? Odnośnie tej poprawki faktycznie nie zwróciłam uwagi, że została 
ustawa prawna taka jaka była w poprzednich uchwałach i tam będzie wpisany z roku 2022 
pozycja 559 zarówno w jednej jak i w drugiej uchwale. Chodzi o podstawę prawną dotyczącą 
ustawy o samorządzie gminy. Skupiłam się na załącznikach na kwotach, nie zwróciłam uwagi 
na to.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Pani Mecenas, potwierdza Pani wypowiedź Pani Skarbnik tak? Proszę o potwierdzenie słowne, 
żebym słyszał. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Oczywiście potwierdzam, że ustawa o samorządzie gminnym zmieniła publikator na 559 2022. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Dziękuję bardzo, Szanowni Państwo 4 osoby zgłosiły się w głosach ad vocem czy mają uwagi 
do uchwały budżetowej? 

Andrzej Zawistowski (Radny Rady Miasta Raszyn) 

Panie Przewodniczący, ja chciałbym się ustosunkować do wypowiedzi Pana Wójta. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Panowie w związku z tym że mamy różne wypowiedzi zamykam tą dyskusję. 

Andrzej Zawistowski (Radny Rady Miasta Raszyn) 

Ale przepraszam, Pan Zaręba wypowiedział się na mój temat ja nie... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Zamykam dyskusję w temacie. 

Andrzej Zawistowski (Radny Rady Miasta Raszyn) 

No to ja i tak się odniosę kiedyś. 

Dyskusja radnych w tym samym czasie. 



Andrzej Zawistowski (Radny Rady Miasta Raszyn) 

Dopuszcza Pan wypowiedź Pana Zaremby na mój temat, a nie pozwala mi się Pan... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Panie Andrzeju proszę wyłączyć mikrofon. 

Andrzej Zawistowski (Radny Rady Miasta Raszyn) 

To proszę równo, identycznie traktować. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Proszę wyłączyć mikrofon.  

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący ja nie pozwolę żeby słowa o dziadowskiej gminie... 

 

Dyskusja radnych w tym samym czasie 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Pan Radny Krzysztof Będkowski, głos dla Pana Radnego, Panie Krzysztofie, proszę bardzo. 

Krzysztof Będkowski (Radny Miasta Raszyn) 

Dziękuję, Panie Przewodniczący, właściwie to chciałem coś podobnego, jak Pan 
zaproponować. Dziękuję bardzo, już nie składam już jest zamknięta dyskusja. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Dziękuję bardzo, Pani Olgo poproszę o przygotowanie głosowania w temacie uchwały 
budżetowej za poprawkami zgłoszonymi podczas procedowania projektu uchwały. 
Przystępujemy do głosowania uchwała w sprawie zmian w budżecie na rok 2022 z 
autopoprawkami, kto jest za przyjęciem projektu uchwały. 

Pracownik Biura Rady 

Przepraszam, że w trakcie głosowania Panie Przewodniczący. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 



Przepraszam wracamy. 

Pracownik Biura Rady 

Tak przybyła pani Agata... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Faktycznie dziękuję za uwagę. Proszę państwa, od potwierdzenia obecności na sesji.  

Słuszna uwaga Pani Olgo. Poprosimy, żeby jeszcze Pani Agata potwierdziła obecność. Bo jest 
obecna na programie zoom tak? 

Pracownik Biura Rady 

Tak już, Pani Agata potwierdziła.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Dobrze dziękuję bardzo. 

Pracownik Biura Rady 

Jeszcze tylko Pani Teresa Sederowska i Elżbieta Kuczara. 

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn) 

Nie ma możliwości potwierdzenia, bo wyświetla mi się głosowanie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Proszę o zamknięcie głosowania. Proszę o odświerzenie sobie programu. 

Pracownik Biura Rady 

Trzeba odświeżyć bo ja zamknęłam głosowanie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Nie będzie problemu.  

Pracownik Biura Rady 

Dobrze mamy pełen skład rady. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Dobrze dziękuję bardzo, w związku z tym przechodzimy do głosowania projektu uchwały. 



Uchwał w sprawie zmian w budżecie na rok 2022 za autoprawkami kto jest za przyjęciem 
projektu uchwały? Kto jest przeciw, kto się wstrzymał? 19 za 2 osoby wstrzymujące uchwała 
została podjęta przed nami kolejny porządku obrad. Punkt 8 uchwała w sprawie zmian 
wieloletniej prognozy finansowej gminy Raszyn na lata 2022-2030 takie krótkie informacje 
może w tym momencie już. Proszę bardzo głos dla Pani. 

Lilianna Kłos (Skarbnik gminy Raszyn) 

Więcej chodzi o uchwałę w sprawie wieloletniej prognozy finansowej, to tutaj też tak jak przy 
poprzedniej uchwale w podstawie prawnej zmieniamy ten Dz.U. i wpisujemy tekst jednolity z 
2022 roku poz. 559 i jeżeli chodzi o zmiany, które nastąpiły w stosunku do tych materiałów 
które Państwo dostaliście bo Pani Olga już dostała poprawną wieloletnią. W samej treści 
uchwały w uzasadnieniu nie ma żadnych zmian w załączniku nr 2 nie ma żadnych zmian, 
natomiast w załączniku numer 1 jak Państwo się domyślacie są zmiany, które wynikają ze 
zmian dokonanych w samym budżecie, a mianowicie sprowadzenia tej drobnej kwoty dotacji 
w wysokości 292 złote i to tylko takie zmiany, przepraszam, w stosunku do tego, co Państwo 
Sdostaliście. I w tabeli nr 1 tam, gdzie są dochody gminy, ogółem zamiast kwoty 183 785 395 zł 
jest kwota 183 785 687 zł, dochody bieżące zamiast kwoty 149 943 882zł jest kwota 149 944 
174 zł z tytułu dotacji. To jest wszystko na stronie pierwszej w kolumnie 1.1.4 Zamiast kwoty 
19 966 133 jest 19 966 425 i podobnie w wydatkach zmianie ulegają dwie kwoty. Wydatki 
ogółem, tak jak dochody są zwiększone o o 292 złote i wynoszą 206 267 967 zł i wydatki 
bieżące 147 935 826 zł to odnośnie tego, co zostało poprawione w stosunku do materiałów 
które Państwo otrzymaliście tak jak w części opisowej w uzasadnienie było podane w rok 2022 
przedstawiony w tej tabeli nr 1 to są wszystkie dane zgodne z uchwaloną przed chwilą uchwałą 
w sprawie zmian w budżecie na rok 2022 chyba tutaj nie ma sensu, żeby to omawiać, bo to 
było omówione przy okazji poprzedniej uchwały jak również ale może tabela, załącznik nr 2 no 
to tam macie Państwo ujęte nowe zadania i tak w wykazie przedsięwzięć na czy otrzymaliście 
je Państwo, ale one są nowe w stosunku do tego co było wcześniej uchwalone wcześniej w 
wieloletni prognozie, a mianowicie na sesji w dniu 24. lutego, i tak na stronie pierwszej zaraz 
w pierwszej części w pozycji 1111 tam gdzie mamy e-opiekę, więc nie ma 65 886 zł jest kwota 
2810 zł i z tego w roku 2022 wydajemy 2106 złoty bo 704 zł było wydanego w 2020/21 nic nie 
było wydane. I również w pozycji 1114 dobry start dla przedszkolaków w gminie Raszyn, tutaj 
też zostanie to jest to zaktualizowany z uwagi na to, że nie zostały zrealizowane wszystkie 
wydatki w roku 2021, z tym, że również ulega zmianie całkowita wartość i łączne nakłady 
finansowe, dlatego że przedszkole wydatków majątkowych nie zrealizowało na kwotę bodajże 
2144 zł, ale pozwolono nam te wydatki przenieść do wydatków bieżących roku 2022 stąd te o 
2144 zł są zwiększa łączne nakłady w tej części bieżącej tego programu i wydatki na rok 2022 
zostały zwiększone o tą kwotę 36 102 zł które pozostały z roku ubiegłego one w roku ubiegłym 
pozostały zarówno w części wydatków majątkowych i bieżących. Wydatków majątkowych na 
ten rok, tej części zadania już niema, bo to był tylko w 1 roku wydawane i ponadto zostało 
dopisane nowe zadanie żłobek nr 1 w Raszynie, i to też omawialiśmy przy okazji zmiany 
uchwały budżetowej. Z tym że tutaj macie Państwo podaną całkowita wartość tego projektu, 
jeżeli chodzi o wydatki bieżące i 1 219 313 zł z tego w tym roku 110 513 zgodnie z uchwałą 
podjętą wcześniej. Natomiast 1 108 800 to są planowane wydatki zgodnie z podpisaną 
umową1 108 800 zł, z czego 926 000zł to środki z dotacji, która jest planowana na przyszły rok, 
natomiast pozostałe 184 800 zł zgodnie z umową to są wpłaty od rodziców. Takie zmiany, 
jeżeli chodzi o wydatki bieżące tych zadań, które są współfinansowane ze środków 



Europejskich. Natomiast jeśli chodzi o wydatki majątkowe, to tutaj te 4 zadania pierwsze nie 
ulegają zmianie odnośnie Austerii to będą dokonywane zmiany na następnej sesji, bo w dniu 
dzisiejszym otrzymałam nowy harmonogram ale tam trzeba ustalić dokładnie harmonogram 
wydatkowania środków bieżących i to zostanie zaktualizowane na dzień dzisiejszy jeszcze nie 
jest. Natomiast zadanie nr 51125 ścieżki rowerowe. To tutaj jest zmiana 160 000 jest 771 717zł 
co wynika z tego że, tak jak już mówiliśmy o tym przy okazji zmian w budżecie 611 717 złotych 
pozostało niewykorzystane w roku poprzednim. 

I zostało dopisane. Nowe zadanie które ma numer 1126 e-opieka co wynika z aneksu 
przesłanego przez Warszawę o wprowadzeniu wydatków bieżących również wydatków 
majątkowych a nie tylko wydatków bieżących z tego kwota 50 461zł zgodnie z podjętą 
uchwałą, oraz 12 615 zł, to są wydatki zaplanowane zgodnie z tym że aneksem do umowy 
wydatki majątkowe na rok następny przy czym część tych wydatków w kwocie 10 092 będzie 
pochodziła z otrzymanej dotacji. Pozostałe pochodzą ze środków własnych i gminnych. Jeżeli 
chodzi o część drugą tego wykazu, czyli o wydatki finansowane ze źródeł tylko i wyłącznie 
krajowych to w część pierwszej tam gdzie mamy zadania bieżące, to właściwie mamy tylko 2 
zmiany 1 zmiana to jest w pkt 131 48 na stronie czwartej to jest zmniejszenie o 100 000 limitu 
na rok 2022 na zimowe utrzymanie dróg. Wynika z tego, że za dotychczas zapłaciliśmy 
nieznaczną kwotę dużo niższa niż wynikało z umów na zimowe utrzymanie, ale jeszcze nas 
czeka następna zimna, dlatego tu zmniejszamy w wydatkach, w uchwale, którą Państwo 
głosowaliście kilkanaście minut temu nie były dokonywane zmiany w tejże klasyfikacji to jest 
zimowe utrzymanie dróg dlatego że w tym samym rozdziale 616 § 4 300 poza zimowym 
utrzymaniem dróg znajduje się również znakowanie dróg organizacja ruchu, sprzątanie letnie 
i te zmniejszenie o 100 000 powoduje, że będziemy mieli większe pieniądze na te inne zadania, 
bo, gdybyśmy nie zmniejszyli to na sprzątanie letnie pozostała by nam kwota około 70 000 
tylko w ubiegłym roku zapłaciliśmy około 100 000 więc w tym roku będzie pewnie 
odpowiednio więcej bo sprzątanie nie jest już uzależnione od pogody. Tak, zimowe utrzymanie 
i tu jeszcze mamy 1 zmianę 2 wiersze niżej opinia biegłego dotycząca zmiany stanu wody i tam 
mieliśmy kwotę przedtem mieliśmy kwotę 35000 teraz mamy 60 i to miało odzwierciedlenie 
w zmianach w uchwale budżetowej dlatego że dokładaliśmy te 25 000 do § 4 300 w rozdziale 
900 01 i to tylko takie zmiany są odnośnie wydatków bieżących, natomiast są znaczące zmiany 
odnośnie wydatków majątkowych. I tutaj może po prostu po kolei odpłatne przyjęcie 
kanalizacji na rok bieżący pozostała taka sama kwota na rok następny zmniejszamy tą kwotę z 
900 000 do 300 000 zł, bo jeżeli uda się pozyskać z środki z urzędu z Woj. Mazowieckiego, na 
przyszły rok w tej chwili są wolno składane wnioski, to myślimy, że mieszkańcy nie będą musieli 
sami budować tej kanalizacji, aż za tak duże pieniądze, dlatego tutaj pozostawiamy kwotę 
300 000 zmniejszamy o 600, i podobnie w wodociągach też zmniejszamy z 900 na 300, 
natomiast w roku bieżącym to było widać w zmianach w budżecie nastąpiło zwiększenie ze 
100 000 na 300 000. Jeszcze na zmianę właśnie tam gdzie mieliśmy projekt budynku 
socjalnego i komunalnego to teraz jest on wpisany na, bodajże na końcu , tak. Jest on wpisany 
na końcu, dlatego że tutaj w systemie bestia nie ma możliwości dokonania zmiany 
nazewnictwa, tylko jak coś zmieniamy to musimy wyzerować tą pozycję, a wprowadzić ją na 
nowo z nową nazwą i dotychczas mieliśmy na projekt podatku komunalnego kwotę na sam 
projekt 580 000 z tego 140 w tym roku 120 w przyszłym no bo wydawaliśmy pieniądze również 
wcześniej. Teraz mamy kwotę 7 833 000 uwzględniając z tego, wiecie co Państwo teraz 
zauważyłam, że tutaj musimy wpisać i poprawimy to. To nie jest rok 2022 tylko rok 2019 tak, 
jak, był bo projektowanie zaczęło się wcześniej. I kwota 7 833 000 zł obejmuje tą kwotę 7 530 



przeznaczoną na 2 lata 3 000 000 na rok 2022 i i 4 530 na 2023. Natomiast kwotę 303 000 
wydaliśmy dotychczas na projektowanie, plus tam jeszcze były nadzory polegające na 
sprawdzaniu projektu i jakieś inne drobne wydatki stąd tutaj proszę o przyjęcie tej 
autopoprawki. Ostatnia pozycja załącznika nr. dwa do WPF-u dobrze, że akurat omawiam bo 
jak bym nie omawiała to bym nie zwróciła uwagi. Jeżeli to jest rok 2019/23. Następnie mamy 
projekt budowa żłobka i tutaj mieliśmy wartość całkowita 6 000 000 teraz mamy wartość 
całkowitą 13 802 000 z tego 7 800 w roku bieżącym i 6 000 000 w roku następnym. Czyli na te 
2 lata 13 800, natomiast całkowita 13 802 zaokrąglone do pełnych 2 tysięcy bo w ubiegłym 
roku wydaliśmy na to 1 076 000,50 zł. No i mamy, nowe zadania dopisane jak przedsięwzięcie 
nisko emisyjne ze środków funduszu termomodernizacji, remontu czyli stop smog na lata 
2022/23. Kwota wydatków na 2 lata 1 060 000 z tego 324 550 w roku bieżącym zgodnie z 
uchwałą podjętą i 735 450 w roku następnym z tych 175 450 w roku następnym kwota 472 
122 to będą środki z dotacji, pozostała kwota ze środków własnych gminy. Następne 
przedostatnie zadanie już rozbudowa publicznej drogi gminy, czyli nie będę czytać całości, 
chodzi o ulicę Kraszewskiego wprowadzona z kwota tu już bez projektu bo projekt był 
wcześniej 11 500 000 z tego 6 502 000 w roku przyszłym. I jeszcze jest dopisane jedno zadanie 
projekt ścieżek rowerowych na terenie gminy Raszyn. To jest takie zadanie, które w budżecie 
było ujęte na wniosek komisji budżetu w kwocie 50 000 zł z racji takich że solidnego projektu 
nie ma możliwości, żeby zrobić dobry projekt w trakcie tego roku, stąd jest dopisana kwota 
200 000 zł w roku następnym. Zadania wcześniej nie było w WKF dlatego, że ono było 
wpisywane tylko jako zadanie tegoroczne z kwotą 50 000 i tą kwotę 50 000 zostawiliśmy 
natomiast 200 000 zakładamy w roku następnym po to, żeby było można zrobić projekt. To 
tyle jeśli chodzi o wykaz przedsięwzięć sam załącznik numer 1 poza zmianami dotyczącymi 
roku 2022 zawiera zmiany dotyczące roku 2023 z uwagi na to, że w WKF-ie, są wprowadzone 
duże kwoty dotyczące wydatków ponoszonych w tm że roku i tak może zacznę od wydatków I 
planowane wydatki na 2022 są tutaj zwiększone. O. 13. 150 000 złprzy tym wydatki 
majątkowe są zmniejszone o 12 000 000 zł same wydatki majątkowe. To wynik to właśnie z 
tego są państwo przeczytałam w pewnych przedsięwzięć w tym jej wprowadzenie tych zadań 
letnich, jak budowa budynku socjalno-komunalnego, ulicami Kraszewskiego czy zwiększenie 
środków na żłobek. Zwiększono również wydatki na obsługę długu. Pierwotnie wstawione 
wydatki w w kwocie milion sześćset pięćdziesiąt większe niż w tym roku z uwagi na to że 
zakładano, że nastąpi w pewnym momencie zmiana stóp procentowych aczkolwiek że nie tak 
nagle i tak duża i teraz zwiększamy to na 2 500 000. Dochody też są zwiększone dochody są 
zwiększone do kwoty 156 654 130 zł, czyli to jest o 1 404 144 zł. I tutaj krąg tych środków 
stanowią właśnie środki wynikające z umowy na żłobek numer 1. Jeśli chodzi o dochody 
bieżące, bo dochody majątkowe zwiększamy o 494 000 nie całe. I tutaj większość tych środków 
to są właśnie środki na realizację projektów ustaw smog. Dlaczego realizacja wydatków 
majątkowych jest znacznie, dlaczego środki na wydatki majątkowe w roku następnym są 
znacznie wyższe niż dochody majątkowe, ale to właśnie, dlatego że większość dotacji 
większość środków bo to nie możemy ich nazwać dotacjami tylko większość środków na te 
inwestycje wieloletnie otrzymamy w roku bieżącym jak nawet komunalny całość otrzymane w 
tym roku na ulicę Kraszewskiego, całość otrzymamy w tym roku i to spowoduje, że wzrośnie 
nam deficyt roku następnego, ale jednocześnie będzie miał on pokrycie w środkach, które 
pozostaną po realizacji roku 2022. Pierwotnie, to znaczy wcześniej w WKF-ie, zakładano wynik 
budżetu dodatni 4 000 000 to, który zostanie, który był by przeznaczony na wykup obligacji na 
rozchody. Natomiast teraz w wyniku wprowadzonych zmian, w WKF-ie rok 2023 zakończyłby 
się deficytem w wysokości 7 745 870 zł, plus jeszcze na wykup obligacji w wysokości 4 000 000 



potrzeba te 4 000 000, czyli razem przychody stanowiły 11 745 870 zł. Przy czym te 7 to będą 
środki pozostałe na rachunkach gminę właśnie. Natomiast 4 to dowolne środki i takie 
pieniądze będą już, pozostały na pokrycie przychody, na pokrycie deficytu jak i wykup obligacji, 
jak i przychody w roku 2023 potrzebne zarówno na pokrycie deficytu jak i wykup obligacji to 
są środki, którymi już możemy dysponować w tej chwili z uwagi na rozliczenie roku 2023 
dokładnie po rozliczeniu zostało jeszcze trochę więcej pieniążków, ale zostawiamy je na ten 
rok bo niewątpliwie będą zmiany uposażenia nauczycieli, będą zmiany, będą środki potrzebne 
na energię, ale puki co czekamy do półrocza żeby wiedzieć jak po okresie zimowym te 
wszystkie wydatki się będą kształtowały, żeby nie dawać zwłaszcza jednostkom za dużych 
pieniążków bo potem to one chcą je przesuwać na inne wydatki, kupują w ostatnim dniu roku 
czy w ostatnim tygodniu zakupy które nie zawsze może są niezbędne, żeby tylko nie oddawać 
gminie pieniędzy. I to tyle. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Tylko tyle. 

Lilianna Kłos (Skarbnik gminy Raszyn) 

Tylko tyle. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Dziękuje bardzo proszę o zabranie głosu przewodniczącego Tadeusza Pawlikowskiego 
przewodniczącego komisji budżetu i mienia komunalnego. Proszę bardzo, i o opinie mikrofon 
poproszę Panie Tadeuszu. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Rady Miasta Szczecin) 

Komisja budżetu i mienia komunalnego pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.Uchwały 
budżetowej i prognozy wieloletnie tak.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Dobrze dziękuję bardzo, otwieram dyskusję jeżeli są pytania w tym porządku obrad w tym 
punkcie proszę o zabranie głosu, zaczekam chwilę. Nie widzę osób zgłaszających się do danej 
dyskusji, w związku z tym przejdziemy do głosowania projektu uchwały. Uchwała w sprawie 
zmiany wieloletniej prognozy finansowej gminy Raszyn na lata 2022/23 z auto poprawkami 
kto z Państwa Radnych za przyjęciem projektu uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
Pani Olgo ktoś nie oddał głosu. 

Pracownik Biura Rady 

Więc tak Pani Henryka Koper Pani Ewa Surmacz, Pani Kuran-Kalata Teresa Senderowska. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Proszę Panie Radne o oddanie głosu dotyczące tej uchwały.  



Teresa Senderowska (Radna Miasta Raszyn) 

Panie Przewodniczący, mówi Teresa Senderowska, ja chciałam oddać głos za ponieważ mam 
tu kłopoty techniczne z tabletem. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Proszę bardzo, Pani Olgo poproszę zaznaczyć głos za. 

Ewa Surmacz (Radna Miasta Raszyn) 

Panie Przewodniczący również tak samo jak przedmówczyni nie wiem co się stało z tabletem 
w tym momencie oddaję głos za proszę zaznaczyć. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Dziękuję, jeszcze Pani Radna Agata Kuran-Kalata prosimy o oddanie głosu, jeżeli nie proszę o 
połączenie głosowe. Zamknęło się głosowanie dobrze, mamy wszystkie osoby zagłosowały 17 
za, 4 wstrzymujące uchwała została przyjęta. Pani Skarbnik, chyba już wszystko tak? Czy 
jeszcze będzie Pani coś mówiła dzisiaj? Chyba już nie. Dziękuję za obecność. 

Lilianna Kłos (Skarbnik gminy Raszyn) 

Chyba nie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Chyba nie. Dziękuję bardzo. 

Lilianna Kłos (Skarbnik gminy Raszyn) 

Również dziękuję, do widzenia Państwu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Do widzenia. Przejdziemy do kolejnego punktu porządku obrad, nie wiem czy Pan Sławek jest 
na sesji. Panie Sławku poproszę o poprowadzenie dalszej części obrad sesji dobrze? Jeśli by 
Pan mógł być uprzejmy tak jesteśmy, w pkt 9 w porządku obrad uchwała w sprawie zmiany 
uchwały określającej średnie ceny jednostki paliwa w gminie Raszyn na rok szkolny 2021/22 
uciekali poproszę, chyba Pana Wójta o zreferowanie projektu uchwały i teraz, żeby Pan ..... 
sesji. Dziękuję, Panie Wójcie, jest Pan obecny? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Taki tak jestem oczywiście bardzo przepraszam.  

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady) 



Teraz poprosimy Wójta zapytamy dlaczego Paliwo jest takie drogie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Proszę mówić, proszę bardzo. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Tak już. Panie Przewodniczący, Szanowna Rado w związku z tym, że w ostatnich czasach 
obserwujemy no zarówno dużą inflację jak i duży wzrost, a przede wszystkim duży wzrost ceny 
paliw w stacjach benzynowych z uwagi na ten fakt jesteśmy, tutaj zaproponowaliśmy Państwu 
zmianę średnich cen paliwa, które obowiązują w gminie Raszyn, na podstawie której dostają 
ekwiwalent rodzice dzieci dowożących do placówek oświatowych i w związku z 
przeprowadzoną przez nas analizą, którą Państwo macie, pokazaną w uzasadnieniu na 
podstawie cen, które zaobserwowaliśmy na stacjach benzynowych w gminie Raszyn, 
zaproponowaliśmy tutaj średnie ceny, które macie Państwo przedstawione w tej uchwale jest 
to uchwała, która będzie obowiązywać na rok szkolny, oczywiście, jeśli Państwo ją 
podejmiecie, na rok szkolny 2021/2022, czyli do 1 września tego roku. Myślę, że tutaj sama 
uchwała jak i metodyka wyliczenia tych wartości jest dość oczywista i klarowna, myślę że 
więcej tutaj Państwu nie będę więcej mówił, bo no podejmuje Państwo taką uchwałę 
praktycznie przynajmniej raz w roku. Dziękuję bardzo. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady) 

Dziękuje Panie Wójcie. Otwieram dyskusję, czy ktoś chciałby w tej kwestii zabrać głos? 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Przewodniczący komisja budżetu i mienia komunalnego opiniowała projekt uchwały i 
zaopiniowała pozytywnie dziękuję. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo, Panie Wójcie, a tak tylko w gwoli wyjaśnienia rozumiem, że ta uchwała będzie 
obowiązywała po opublikowaniu tam w ciągu 14 dni od opublikowania w Dzienniku 
urzędowym województwa mazowieckiego, ale rozumiem, że tylko dopiero od tego momentu 
ci zainteresowani będą dostawali ekwiwalent w tej kwocie, prawda? I potem ewentualnie, bo, 
chodzi mi o to na przyszłość, prawda, bo kiedy mówiliśmy, że powinniśmy tam przewidzieć 
wzrosty, czy tak dalej, ale rozumiem, że te uchwałę możemy modyfikować, no, jeżeli taka 
będzie potrzeba kilkakrotnie w ciągu roku szkolnego? Pani Katarzyna kiwa głową że tak, a Pan 
Panie Wójcie, jak uważa?  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Tak, tutaj Państwo w uzasadnieniu macie dokładnie to opisane, że podjęcie uchwały umożliwi 
przygotowanie aneksu do umów zawartych z rodzicami dzieci, niepełnosprawnych oraz 
urealni koszty, jakie rodzic ponosi w związku z dowożeniem dziecka do tego. W związku z tym 
ten aneks, który będzie podpisywany z rodzicem do tych umów, które są już zawarte na dzień 



dzisiejszy będzie no przewidywał, tak, jakby uwzględnienie tych podwyżek cen paliwa i 
kosztów z tym związanych.  

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady) 

Jasne. Dziękuje bardzo. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Czyli od dnia podpisania tego... 

 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo, czy jeszcze ktoś z Państwa chciał zabrać by głos w tym punkcie? Jeżeli nie, 
zamykam dyskusję i przechodzimy do głosowania, Pani Olgo bardzo proszę, o wyświetlenie 
głosowania. 

Uchwała w sprawie zmiany uchwały w sprawie określenia średniej ceny jednostki paliwa w 
gminie Raszyn na rok szkolny 2021/2022. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem tej 
uchwały, kto jest przeciw i kto się wstrzymał? Dziękuję bardzo. Poprosimy o wyniki. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Przepraszam mówi Teresa Senderowska z uwagi na kłopoty techniczne i brak możliwości 
połączenia się z Państwem, oddania głosu. Chciałbym uwzględnić, proszę Państwa o 
uwzględnienie mojego głosu za. 

Pracownik Biura Rady 

Dobrze, ja już oznaczyłam jeszcze Pani Radna Elżbieta Kuczara i Pani Radna Kuran- Kalata. 

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn) 

Też mam problem nie wyświetliło mi się to głosowanie, jestem za. 

Pracownik Biura Rady 

Już mamy, wszystkie głosy. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady) 

21 głosów za 0 wstrzymujących i 0 przeciw stwierdzam podjęcie uchwały jednogłośnie dziękuję 
Państwu bardzo. Przechodzimy do kolejnego punktu. To jest uchwała w sprawie uchwalenia 
programu profilaktyki, rozwiązywania problemów alkoholowych oraz przeciwdziałania 
narkomanii w gminie Raszyn na rok 2022. Rozumiem, że ten projekt uchwały zreferuje nam, 
Pani Pełnomocnik Pani Beata bardzo proszę.  



Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. uzależnień) 

Witam Państwa no przedstawię projekt takiego programu, o którym już Państwu mówiłam z 
okazji przyjmowania programów w grudniu zeszłego roku programów profilaktycznych. I to 
jest właśnie następny etap tej pracy. Ustawa o wychowaniu w trzeźwości i ustawa o 
przeciwdziałaniu alkoholizmowi został zmieniona przez ustawę o zdrowiu publicznym. I stąd 
te nasze działania. Zostały połączone te 2 programy profilaktyczne, które od lat 
przyjmowaliśmy na koniec roku. Wprowadzono też nowe zadania, to znaczy profilaktyka 
uzależnień behawioralnych. No i połączono krajowe biuro przeciwdziałania narkomani z 
państwową agencję rozwiązywania problemów alkoholowych. Ten program musimy przyjąć 
do dzisiaj do 31 stycznia tak wynika z ustawy. Coś w tym... 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady) 

To już trochę jesteśmy spóźnieni tak? 

Beata Sulima- Markowska (Radna Miasta Raszyn) 

Proszę? 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady) 

To już trochę jesteśmy spóźnieni? 

Andrzej Zawistowski (Radny Rady Miasta Raszyn) 

Nie 31 jest dzisiaj. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady) 

My mamy marzec Pani Beato. 

Beata Sulima- Markowska (Radna Miasta Raszyn) 

Do 31 marca, tak. Ten program jeden powstał na wniosek... 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady) 

Proszę wyłączyć mikrofony. Ktoś przeszkadza nam, nie wiem, już bardzo proszę Pani, Beato, 
przepraszam. 

Beata Sulima- Markowska (Radna Miasta Raszyn) 

W poprzednich latach gminy zgłaszały taki wniosek o to żeby te programy były połączone, 
ponieważ były finansowane z 1 źródła i dlatego ustawodawca zmienił takie zadania i mamy 1 
program. Program, który Państwu przedstawiłam, jest skompilowany z tych 2 programów, 
które przyjmowaliście Państwo w grudniu. Dodane są tylko uzależnienia behawioralne. 
Żebyście  



Państwo mieli ogląd ile tych uzależnień jest. Uzależnienia behawioralne to są uzależnienia od 
czynności. Ale to są takie same mechanizmy uzależnień jak od środków chce psycho-
aktywnych. Także to jest takie sposoby regulowania sobie emocji. Cóż mogę powiedzieć w 
diagnozie wskazałam Państwu taką liczbę obrotu alkoholem w naszej gminie. Wzrost jest o 
6 000 000 w ciągu 1 roku, nie było tak nigdy. No i pewnie pandemia albo, i zarówno przychody 
z małpek powiększyły tą kwotę. Tak jest to mówione dochody z małpek, bo to są te dochody 
ze sprzedaży alkoholu w opakowania do 300 ml. I cóż można powiedzieć. Wydaje mi się, że tak 
jak na komisji pytał Pan Wiceprzewodniczący wydaje mi się że punkt konsultacyjny nasz 
sprosta tym zadaniom dodatkowym, behawioralnym, bo myśmy mieli już z tym do czynienia 
wcześniej, ponieważ osoby uzależnione od alkoholu i narkotyków, mają też bardzo często tzw. 
uzależnienia krzyżowe dotyczące i to jest zaburzeń behawioralnych. No tyle z mojej strony, 
całość zadania są takie same jak w roku poprzednim ustalaliśmy. Rozszerzone tylko o 
uzależnienia behawioralne. Czy Państwo mają do mnie jakiś pytania? 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady) 

Dziękuję Pani bardzo. Czy jest Pani tutaj nie widzę na wizji, Pani Przewodnicząca Komisji 
Zdrowia, tak. 

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn) 

Tak jestem Panie Przewodniczący.  

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady) 

Poproszę o opinię komisji na temat tego programu.  

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn) 

Dzień dobry Państwu. Komisja na swoim posiedzeniu omawiała projekt tej uchwały i został 
przyjęty 3 głosami za przy 1 głosie wstrzymującym, dziękuję. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo. Proszę Państwa, otwieram dyskusję, czy ktoś z Państwa Radnych chciałby, że 
tak powiem wziąć udział w tej dyskusji. Państwo Radni? Dyskusja na komisji była dosyć spora 
a tutaj nie widzę. Skoro nie ma, nie ma chętnych tak? Pani Olgo bo ja mogę tutaj mi się nie 
wyświetlić ale widzę, że ja nie mam zgłoszenia. 

Pracownik Biura Rady 

Ja też nie widzę żadnych zgłoszeń. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady) 

To w takim razie zamykam dyskusję przechodzimy do głosowania. Proszę o przygotowanie 
głosowania. Wszystkich Radnych bardzo proszę tam o zainteresowanie się głosowaniem. 
Uchwała w sprawie ustalenia programu profilaktyki rozwiązywania problemów alkoholowych 



oraz przeciwdziałania narkomanii w gminie Raszyn na rok 2022 kto z Państwa Radnych jest za 
podjęciem tej uchwały? Kto jest przeciw? I kto się wstrzymał? Już wyświetliły nam się bardzo 
szybko sprawnie wyniki. Stwierdzam, że uchwała została podjęta jednogłośnie 21 głosów za. 
Dziękuję Państwu bardzo za tak, jednomyślne głosowanie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Myślę, że zdążę zjeść, tak sprawnie, Panu poszły te 2 punkty nie udałoby się także przyznam 
się że .... 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady) 

Ale Panie Przewodniczący, niech Pan je szkoda Pana zdrowia, bo to przecież szkodzi na 
żołądek, także śmiało. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Projektów, zabezpieczono się przerwałem państwa tego wieku. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady) 

Wieża bardzo bardzo wielu już zadaję panu głos. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Dziękuję bardzo, z tego powodu, dziękuję bardzo, za prowadzenie obrad sesji, będą 2 
autopoprawki. Co do tej uchwały dotyczące treści i żeby Państwo zwrócili uwagę na zmianę 
daty. Powinno być 25 luty zamiast 28 lutego. Kwestiach wpływają liczne skargi do i Urzędu 
Gminy, także, jeżeli Państwo mają uwagi i pytania w tym punkcie obrad, to proszę bardzo o 
zadawanie pytań a dotyczy tutaj skargi na Wójta w Gminy Raszyn, i konieczności przedłużenia 
tej skargi. Pan Radny Andrzej Zawistowski, proszę Panie Andrzeju.  

Andrzej Zawistowski (Radny Rady Miasta Raszyn) 

Dziękuję. Szanowni Państwo, ja tutaj zagłosuje przeciwko. A zaraz Państwu wytłumaczę, 
dlaczego. Przede wszystkim przyczyną przedłużenia terminu rozpatrzenia skargi jest 
konieczność przeprowadzenia postępowania wyjaśniającego mającego na celu ustalenie stanu 
faktycznego prawnego sprawy objętej skargą itd. Szanowni Państwo, jak widać z uzasadnienia 
samego. Jak Pan przewodniczący odpowiedział wpłynęła ona 25 lutego. Termin rozpatrzenie 
tej skargi upłynął 24 marca, bo jest bez zbędnej zwłoki, nie później niż 1 miesiąc jest to 237 § 
1 KP dodatkowo jak jest ładnie, powiedziane, skarga została przekazana zgodnie z 
kompetencjami rady gmin Raszyn 17 marca. Prawie po miesiącu można tak powiedzieć. A 
organ, tutaj, do którego to wpłyneło, czyli gmina Raszyn miał przekazać do Rady Gminy 
niezwłocznie, nie później niż w terminie 7 dni. W związku z tym jeżeli mamy przedłuży ten 
termin, to prosiłbym o ujęcie faktycznego uzasadnienia. Dlatego że Wójt gminy Raszyn nie 
przekazał w terminie? Przedmiotowej skargi. Nie może być tak Szanowni Państwo, że cały czas 
sprawy są zawalane. Osoba skarżąca ma nadzieję, składając skargę że będzie potraktowana 
poważnie. Tymczasem komisja skarg wniosków i petycji nawet nie przystąpiła do zajmowania 



się tą sprawą. Więc na jakiej podstawie możemy teraz stwierdzać że konieczność 
przeprowadzenia postępowania, wyjaśniającego mającego na celu ustalenie stanu 
faktycznego i prawnego? Na jakiej podstawie Rada Gminy Raszyn określa, że taka jest 
przyczyna skoro komisja skarg wniosków i petycji nawet ze skargą się nie zapoznała. Bo samo 
przesłanie nam skargi nie jest zapoznaniem się z nią, ponieważ powinno to się odbyć na 
posiedzeniu komisji skarg wniosków i petycji, która tym się nie zajęła. Dlatego ja się 
sprzeciwiam, już w tej chwili termin jest przekroczony, w związku z tym osoba skarżąca ma 
prawo podjąć wszelkie działania zarówno w stosunku do Rady Gminy Raszyn z tytułu 
naruszenia prawa, czyli 237 § 1 KK w stosunku do Wójta gminy Raszyn § 231 § 1 KPA. Ponieważ 
termin został i przez Wójta naruszony i jest naruszony przez nas już. A ja nie będę głosował za 
tym, żeby przyklepać coś, co nie zostało wykonane terminowo. Albo będziemy traktować 
poważnie skargi, wnioski, petycję mieszkańców i będziemy, a komisja skarg wniosków i petycji 
będzie działać należycie, Przewodniczący będzie zwoływała posiedzenia, tak jak jest to 
potrzebne, żeby terminowo ustalać znaczy rozpatrywać wszystkie dokumenty, wszystkie 
skargi wnioski petycje, które wpływają albo nie. Także z mojej strony takie wyjaśnienie będę 
głosował przeciw, bo nie będę przyklepywał po prostu niekompetencji pewnych osób dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Dziękuję, Panie Wójcie, Pan tego zabrać głos czy Pan Słąwek... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Myślę, że Pani Mecenas zabierze głos.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Poprosimy o głos, Panią Mecenas, następnie Pan wiceprzewodniczący Sławomir Ostrzyżek. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Drodzy Państwo chciałam tylko znaczyć, że było prowadzone postępowanie wyjaśniające 
występowaliśmy do skarżącego żeby sprecyzował te informacje, które zawarł w skardze i toteż 
wpływało na to, że w którymś okresie, ona trafiła do biura Rady, zostało dopiero to 
sprecyzowane tak na prawdę do kogo kieruje swoją skargę oskarżający także trwały pewne 
postępowania wyjaśniające w ramach..... Wiem tutaj również udzielaliśmy porad prawnych w 
tym zakresie także tyle z mojej strony. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Dziękuję bardzo, głos dla Pana Sławomira Ostrzyżka proszę. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady) 

Tutaj już właśnie Pani mnie wyręczyła, bo ja, pewnie wszyscy Radni mieli pewne 
korespondencję w tej sprawie, tak. Że była prowadzona z mieszkańcem, chodziło o 
doprecyzowanie tej sprawy i podejrzewam, że to mogło mieć wpływ na to, że ta skarga 
przekazana została do Rady tak późno poza tym Panie Andrzeju nie no są rzeczywiście ważne 



sprawy i ważniejsze sprawy. Pan wie, jak urzędzie w ostatnim czasie wygląda sprawa, gdzie 
pod drzwiami z tej dziesiątki jak setki uchodźców, którzy potrzebują, że tak powiem pomocy 
organizujemy punkty zbiórki tak dalej tak dalej, a to dla Pana akurat najważniejsze jest to, że 
ta skarga powinna być dokładnie w tym terminie, jakby rozpatrzona. Pewnie nic się takiego 
nie stanie, ale mówię w tej korespondencji, które prowadził chyba referat właśnie zajmujących 
się odbiorem odpadów, zainteresowanym. Prawdopodobnie wszystko że tak powiem wie, 
prawda, i dobrze zostało chyba dosyć wyjaśnione, ale słuchajcie Państwo no rozumiem, że 
trzeba terminów dotrzymywać, jeżeli to jest rzeczywiście konieczne itd. tutaj jest sytuacja, 
taka dosyć, że tak powiem szczególne i nie widzę powodów tutaj żeby nie przedłużyć tego 
terminu niech te formalności, będą że tak powiem do końca załatwione. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Gdyby ad vocem proszę Pan Radny lewicy. 

Andrzej Zawistowski (Radny Rady Miasta Raszyn) 

Oczywiście zgodził bym się na przedłużenie, gdyby uzasadnienie, było faktyczne prawne było 
zgodne z rzeczywistością, tak? Natomiast to jest po prostu naciąganie czy dostosowywanie 
dokumentu do nazwijmy to wirtualnej rzeczywistości. Więc jeżeli mamy już mamy stanowić 
prawo, a uchwała w tym zakresie jest pewnego rodzaju stanowieniem prawa. To chciałbym, 
żeby to było oparte na rzeczywistości, ale nie wirtualnej, dziękuje. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Dziękuję. Czy ktoś z Państwa jeszcze chce zabrać głos? Nie widzę to zamkniemy dyskusję i będą 
głosowania za poprawkami czyli w § 1 data 25 luty 2022roku. Następnie tutaj mamy też to 
powtórzone jest błędnie również w uzasadnieniu także przegłosujemy uchwałę za 
poprawkami. Proszę Panią, o wyświetlenie projektu uchwały i przystąpimy do głosowania. 
Uchwała w sprawie przedłużenia terminu rozpatrzenia skargi na Wójta gminy Raszyn za auto-
poprawkami. Kto z Państwa za projektem uchwały, kto jest przeciw, kto się wstrzymał? 12 za, 
3 przeciw, 6 wstrzymujących uchwała została przyjęta. Teraz Szanowni, Państwo proponuje. 
Dziesięć minut przerwy i przejdziemy do pkt 12 porządku obrad. Ogłaszam dziesięciominutową 
przerwę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Jeszcze Pani Radna Sulima Markowska tak? 

Pracownik Biura Rady 

Tak.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Pani Beato jest Pani obecna? Zamykamy listę. Chyba się udało w tej chwili tak, czy nie czy mi 
się zdaje?  



Beata Sulima- Markowska (Radna Miasta Raszyn) 

Już jestem przepraszam zaraz się potwierdzę, przepraszam najmocniej. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Pani Olgo zaznaczy Pani że Pani Radna...  

Pracownik Biura Rady 

Pani Beato udało się, mamy pełen skład rady z tego, patrzę, tak.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Tak w ostatniej chwil. 

Pracownik Biura Rady 

A nie przepraszam, to ja odznaczę ręcznie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Stwierdza kworum wznawiam obrady sesji Rady Gminy po przerwie. Przed nami kolejny punkt 
porządku obrad punkt dwunasty uchwała w sprawie rozpatrzenia skarg na dyrektora oraz 
pracownicy przedszkola nr 3 "Wyspa Skarbów" w Raszynie. Poproszę o zabranie głosu, Panią 
Przewodniczącą Komisji skarg wniosków i petycji. Pani radna Ewa Surmacz. Proszę głos dla 
Pani Radnej.  

Ewa Surmacz (Radna Miasta Raszyn) 

Witam Państwa serdecznie, Panie Przewodniczący, chciałam tu wnieść autopoprawkę do 
projektu uchwały w miejscu i na podstawie artykułu...15 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o 
samorządzie gminnym Dz.U. z dnia dwudziestego 2022 drugiego roku poz. 599 oraz art. 229 
pkt 3 oraz i tu po uzgodnieniu z Panią Mecenas chciałabym dopisać art. 232 § 2 i dalej ustawa 
z dnia 14 czerwca czyli ten § jeszcze 232 ust. 2 żeby wnieść i w § 1 wykreślić i pracowników 
przedszkola.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

..... 

Ewa Surmacz (Radna Miasta Raszyn) 

Przedszkola nr 3 "Wyspa Skarbów" w Raszynie i pracowników przedszkola wykreślić z zasadą 
zostawić to te 2 zmiany, które chciałabym wnieść.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 



Dziękuję teraz poproszę o zreferowanie skargi która wpłynęła i co się wydarzyło w ramach 
procedowania tej skargi na posiedzeniu komisji skarg i wniosków.  

Ewa Surmacz (Radna Miasta Raszyn) 

Panie Przewodniczący, aczkolwiek pełne uzasadnienie macie Państwo dużo materiałów do 
zapoznania. Ja powiem tylko tyle, że aczkolwiek komisja skarg wniosków i petycji rekomenduje 
Radzie Gminy uznać skargę za zasadną, natomiast wszystkie, całe uzasadnienie pewnie jest w 
projekcie uchwały. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Dziękuję bardzo. Jest tutaj obecna z nami Pani dyrektor przedszkola przy ulicy Poniatowskiego 
"Wyspa Skarbów" Pani Ewa Gac w tym momencie otwieram dyskusję. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, czy można tak krócioutko? Panie Przewodniczący, chciałbym tutaj na 
forum naszej sesji powiedzieć, że ja się nie zgadzam z tymi wszystkimi zarzutami, jakie były. 
Tutaj są w tym protokole i głosowałem przeciw skardze dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Dziękuję bardzo, głos dla Pana Radnego Marka Bańburskiego. Proszę Panie Marku. Coś tam 
wyrwało.  

Marek Bańburski (Radny Miasta Raszyn) 

Panie Przewodniczący, chciałbym prosić o udzielenie mi głosu. Bo chciałem powiedzieć dwa 
zdania, ale nie chciałbym wpływać, w jaki sposób na decyzje wszystkich członków rady i 
chciałbym te 2/3 zdania wypowiedzieć już po głosowaniu, jeśli mogę prosić. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Oczywiście. 

Marek Bańburski (Radny Miasta Raszyn) 

Dziękuję bardzo.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Czy ktoś z Państwa radnych, chce zabrać głos w tym punkcie porządku obrad, jeżeli nie to 
oddam głos Pani Dyrektor, przedszkola "Wyspa Skarbów" Pani Ewie Gac. 

Ewa Gac (Dyrektorka przedszkola "Wyspa Skarbów") 

Dzień dobry Państwu. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Proszę bardzo, głos dla Pani Dyrektor. 

Ewa Gac (Dyrektorka przedszkola "Wyspa Skarbów") 

Słychać tak? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Raszyn) 

Tak, tak doskonale, proszę bardzo. 

Ewa Gac (Dyrektorka przedszkola "Wyspa Skarbów") 

Dobrze dzień dobry Państwu. Cudowny Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo Radni. Ja 
już o ponad 40 lat jako nauczyciel, pedagog i wychowawca pełnię tą szczególną misję wobec 
najmłodszych mieszkańców gminy Raszyn. Jest to dla mnie zaszczyt i ogromna satysfakcja że 
wspierając rodzinę mogłam uczestniczyć w procesie wychowania i edukacji, tak licznej grupy 
przedszkolaków. Dziś już osób dorosłych, rodziców kolejny przedszkolaków. Przez wiele lat 
mojej pracy miałam okazję poznać nurtów, kierunków metod pedagogicznych i 
wychowawczych, ale zawsze moją dewizą było stanie na straży dobra dziecka, zawsze na 
pierwszym miejscu stawiałam dziecko jego dobro bezpieczeństwo i rozwój stosownie do 
możliwości i potrzeb. Od 2010 roku prócz roli nauczyciela/wychowawcy pełnię funkcję 
dyrektora. Najpierw to było bajkowe przedszkole Dawida przedszkole małe klimatyczne, ale 
zawsze cieszą się dużym uznaniem wśród rodziców i społeczności lokalnej. Gdy zapadła 
decyzja o likwidacji przedszkola w 2017 roku, przystąpiłam do konkursu na Dyrektora nowo 
powstającego przedszkola w Raszynie. Dziś to jest przedszkole nr 3 "Wyspa Skarbów". To było 
ogromne wyzwanie, któremu dzięki zaangażowaniu wielu osób, władz gminnych, radnych, 
pracowników, rodziców udało się sprostać powstała wspaniała nowoczesna placówka 
opiekuńczo-wychowawcza, o której możemy powiedzieć, tu wszystko się zaczęło. Zdobywanie 
wiedzy, kształcenie umiejętności, wpajanie ważnych ponadczasowych wartości, tak jak dobro, 
tolerancja, odpowiedzialność, wrażliwość społeczna. Dziś wiemy, że znacząca część możliwości 
intelektualnych dziecka kształtuje się w pierwszych latach życia, a umiejętności wyniesione z 
przedszkola procentują w szkole i w dalszym dorosłym życiu. Zdobywanie tych cennych 
doświadczeń możliwe jest właśnie dzięki mozolnej trudnej pracy, nauczycieli, opiekunów i 
całego personelu przedszkola, którzy swoim zaangażowaniem i profesjonalizmem tworzą 
warunki do twórczej zabawy efektywnej nauki i dobrego wychowania. Chcą podkreślić że to 
właśnie nauczyciele, opiekunowie i wszyscy pracownicy przedszkola zasługują, w moich 
oczach na szacunek i uznanie. Za ich trud kształcenia i wychowania. Za pasję podążaniu za 
dziecko, i wspieraniu go w każdej chwili. Zawsze podkreślałam i nadal tak uważam, że naszym 
głównym zadaniem jest troska o dziecko, jego bezpieczeństwo, zdrowie rozwój i jasno i 
zdecydowanie przedstawiałam nasze priorytety jako placówki opiekuńczo, dydaktycznej, 
nasze wymagania oczekiwania i obowiązki i dziś jestem zmuszona powiedzieć nie. Na próbę 
zdyskredytowania tych wszystkich zmagań zdyskredytowania nas nauczycieli opiekunów, 
pracowników w oczach rodziców społeczeństwa i nie zgadzam się z formułą wydawania sądów 
i werdyktów bez należytego sprawdzenia faktów jak to miało miejsce. Byłyto jedynie 
informacje często nieprawdziwe oparte na plotkach lub wypowiedziach dzieci. Wiemy my 
Wychowawcy i Psycholowie jak może wyglądać postrzeganie i komentowanie rzeczywistości 



przez małe dziecko, konfabuluje i fantazjuje to jest jego naturalny, etap rozwojowy i 
przemijający, a właśnie symbol wyrzucenia bucików do śmietnika przez nauczyciela to była 
opowieść czteroletniego dziecka, obserwatora. W wyniku wielu rozmów ze świadkami 
wydarzeń, stanowczo stwierdzam że wyrzucenie, butów do śmietnika przez nauczyciela nie 
miało miejsca. Nam również zdarza się proszę Państwa słyszeć od dzieci różne historie z 
domów rodzinnych z i tak jak często mówią, proszę rodzice nie wierzcie w to, co dzieci wam 
opowiadają o przedszkolu, a my obiecujemy że nie będziemy wierzyć w to co dzieci mówią o 
was do nas. Tak wygląda rzeczywistość przedszkola. Proszę Państwa, zanim podniesiemy 
kamień by rzucić go w stronę któregokolwiek pracownika, przedszkola, numer 3 "Wyspa 
Skarbów". Chciałbym prosić by spojrzeli Państwo na sprawę tych skarg z innej perspektywy. 
Odpowiadamy przede wszystkim za zdrowie i bezpieczeństwo powierzonych dzieci. W tym, 
celu musimy ustalać określone zasady postępowania, marne zachowana, nawet gdybyśmy 
bardzo chcieli otoczyć każde dziecko indywidualną opieką i zaspokoić jego wszystkie 
oczekiwania, czasami humory. Taka jest zresztą na przedszkola, przygotowanie do życia w 
społeczeństwie, nauka kontroli, dostosowanie się do panujących warunków. Nie ma mowy o 
musztrowaniu, straszeniu dzieci o usadzaniu ich za karę na ławce, czy innych metodach które 
są tak mocno dyskutowane, a które nie mają pokrycia w rzeczywistości. Podczas gdy w czasie 
pandemii, szkoły, hotele urzędy restauracje były zamknięte my pracownicy przedszkola, mimo 
również wysokiego ryzyka zakażenia, byliśmy w pełnej gotowości, by pełnić swoje obowiązki. 
Przy 50% absencji pracowników każdy maluch miał zapewnioną opiekę. Nie było podziału na 
dyrektora, administrację, nauczycieli, obsługę. Trzeba było się zająć dziećmi, ugotować, podać, 
pozmywać, posprzątać, odśnieżyć, wyprać., Bo proszę Państwa jak nigdy i mówię to z 
doświadczenia moich 40 lat pracy, 1 powiedzmy 1/4 dzieci która przyszła w tym roku szkolnym 
do przedszkola przyszła z pieluchą, do tego stopnia, że niektóre dzieci były przeprowadzone w 
nocy z brudną pieluchą, z prośbą żeby personel przedszkola dziecko oporządził i umył. Proszę 
Państwa dla nas nie było wolnych sobót i niedziel, ponieważ sanepid żądał wprowadzenia 
danych osobowych z kontaktów z osobą zakażoną, za co również spotykałam się z ogromną 
falą krytyki i straszenia konsekwencjami. Zarówno dla mnie jak i wielu innych pracowników 
przedszkola nie istnieje 8 godzinny czas pracy, bo są zebrania z rodzicami, zajęcia otwarte, 
imprezy przedszkolne, bo również również rodzice często spóźniają się po odbiór dziecka. 
Natomiast wcześniejsze opuszczenie przedszkola, przez nauczycielkę o trzy minuty urosło do 
rangi, a niewłaściwej dyscypliny pracy. Chciałabym również wspomnieć, o bardzo trudnej 
sprawie kiedy przyprowadzane są dzieci chore. Dzieci, które opowiadają nam że w nocy 
wymiotowały, że gorączkowały po podaniu leku, po 2/3 godzinach pobytu w przedszkolu, 
znowu gorączkują. To my udzielamy pierwszej pomocy to my robimy okłady, to my 
przebieramy, to my próbujemy się skontaktować z rodzicami, którzy celowo nie odbierają 
telefonów, bo wiedzą w jakiej sprawie dzwonimy. Proszę Państwa taka jest rzeczywistość, 
przedszkolna. Nie twierdzę że nie popełniamy błędów. Zawsze mamy taką świadomość, że 
można coś było zrobić lepiej, że można coś było zrobić inaczej, ale proszę wierzyć, szukamy 
zawsze rozwiązań i wdrażamy środki zaradcze. Nie zgadzam się z stwierdzaniem, że sprawy 
trudne były lekceważone przeze mnie i zamiatane pod dywan. Ja nigdy nie byłam świadkiem i 
nigdy nikt mi nie powiedział, żeby którykolwiek z pracowników użył przytaczanych, okropnych 
słów które znalazły się i w ankieta pracowniczych i w publicznej wiadomości. Nie wierzę w to, 
żeby którakolwiek z Pań która pracuje, tutaj mogła mogła użyć tak ohydnego sformułowania 
w stosunku do dzieci. Prosiłam żeby osoba, która była świadkiem tak niewłaściwego 
zachowania, przyszła powiedziała mi, żebym mogła wyciągnąć konsekwencje, niestety nikt się 
taki nie zgłosił. Ustalenia komisji skarg wniosków i petycji, jak również wnioski o kontrolę 



kuratorium oświaty opierają się na wypowiedziach tych samych osób. Dlatego wyglądają 
bardzo podobnie. Większość ankietowanych stwierdza "słyszałam że, podobno, koleżanka 
powiedziała". Stwierdzenia komisji, są również ogólne, wnikliwa analiza tylko chciałabym 
zapytać, jak wygląda analiza w oparciu o jakie dokumenty skoro przedstawianie moich faktów 
nie zostało w ogóle uwzględnione. O wypowiedzi kilku osób prawdopodobnie wypowiedzi, 
które znajdowały, się, w ankietach i w czasie rozmów z Państwem z komisją do skarg wniosków 
i petycji to były te same osoby. Zarówno Kuratorium jak i ja widzimy, że rzeczywiście wśród 
pracownik zaistniał konflikt. Natomiast ja naprawdę nie byłam tego świadoma, to nie ma 
znamion mobbingu. Proszę Państwa ja w 2019 roku w grudniu wprowadziłam politykę 
Antymobbingową z którą zostali zapoznani wszyscy pracownicy podpisali podpisem fakt że 
zostali z tym zapoznani. W świetle zapisów tego dokumentu który u nas obowiązuje wiemy że 
mobbing to jest uporczywe długo trwałe nękanie. Wszystkie te skargi które padły, 
stwierdzenia i w ankietach i w odpowiedziach prawdopodobnie u Państwa, to jest rzeczywiście 
wyraz konfliktu często konfliktu prywatnego. Ja już podjęłam środki zaradcze, już 
zaplanowałam, już mam umówione terminy, takiego szkolenia warsztatowego na temat 
rozwiązywania konfliktów mediacji, stosunków interpersonalnych, bo widzę że rzeczywiście 
powstał problem, ale ja dopiero teraz o tym się dowiedziałam. Do mnie nikt wcześniej nie 
przyszedł i nie powiedział, że ma z tym w jakiekolwiek problemy. Dyskusja tocząca się obecnie 
w przestrzeni publicznej na temat naszej placówki na mój temat, jest pełna nienawiści i 
własnych moim zdaniem nie prawdziwych interpretacji. Chciałabym jednak nadmienić że 
ogólnie przyjętą i stosowaną zasadą jest zabranie dowodów na poparcie stawionych zarzutów, 
zanim się uzna je za zasadne, a przede wszystkim, zanim poda się je do publicznej wiadomości. 
Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo Radni. Dziś, występując przed wami biorę pełną 
odpowiedzialność za swoje słowa i pragnę jeszcze raz odnieść się do stawionych zarzutów. 
Zarzut braku stosowania przejrzystych zasad przy zatrudnianiu pracowników. Proszę Państwa, 
polityka kadrowa i proces zatrudniania pracowników w placówce publicznej, oświatowej, 
odbywa się ściśle w oparciu o przepisy prawa, kodeks pracy, ustawa o pracownikach 
samorządowych, Karta Nauczyciela, rozporządzenie ministra edukacji narodowej w sprawie 
szczególnych kwalifikacji wymaganych od Nauczycieli, regulaminu naboru na wolne 
stanowisko urzędnicze oraz w oparciu o arkusz organizacyjny w przedszkolach. I to jest 
dokument który mówi nam na podstawie ilości przyjętych dzieci, ilości dany nam z urzędu 
etatów, on mówi ilu i jakich pracowników ja mogę zatrudnić, i tak jak tłumaczyłam Państwa 
nie jednokrotnie, to że nie mogę zatrudnić kolejnej pomocy Nauczyciela nie wynika z niechęci 
czy z moich upodobań, czy z mojej decyzyjności, ale po prostu jest za mało dzieci 3 letnich. 
Również zatrudnienie pomocy Nauczyciela dla dziecka z orzeczeniem o potrzebie kształcenia 
specjalnego jest zgodne z 7 paragrafem rozporządzenia w sprawie warunków organizowania 
kształcenia wychowania i opieki dla dzieci. Proszę Państwa, dziecko zostało zaopiekowane w 
sposób należyty. Wszelkie procedury plany, dokumenty w wyniku kontroli kuratoryjnej 
okazały się prawidłowe. Jednym zastrzeżeniem było to, że pomoc, Nauczyciela okresowo 
zastępowała pomoc w innej grupie przy dzieciach 3 letnich. Zapada pytanie, dlaczego woźna 
oddziałowa, dlatego że akurat ta Pani ma wieloletnie doświadczenie w opiece nad dzieckiem 
z zespołem aspergera tak jak w przypadku tego dziecka i tylko to było powodem, żeby pomoc 
Nauczyciela skierować do współkształcenia i współwychowywania. Proszę Państwa zarzut 
stosowania mobbingu. Wszyscy pracownicy zatrudnieni w naszym przedszkolu, mają jasno 
określone warunki pracy i wynagradzania oraz zakres obowiązków. Podstawę stanowią 
przepisy prawa ogólnego jak wobec pracy Karta Nauczyciela ustawa o pracownikach 
samorządowych, czy rozporządzenie Rady Ministrów w sprawie wynagradzania pracowników 



samorządowych. Są również regulaminy wewnętrzne, regulamin pracy, regulamin 
wynagradzania, zakładowego funduszu z świadczeń socjalnych. Tak jak również mamy politykę 
anty-mobbingową, kodeks etyki Nauczycieli, kodeks etyki pracowników samorządowych. 
Jeszcze raz pragnę podkreślił, że wszyscy pracownicy są przeze mnie traktowani jednakowo w 
oparciu o jasno określone przepisy zasady wynagradzania, premiowania. Są jasno określone w 
stosownych regulaminach a regulaminy opiniowane przez związki zawodowe. Każdy z 
pracowników posiada również jasno określony zakres i obowiązków odpowiedzialnością 
prawną. To stosunek pracy, sumienność, dyspozycyjność odpowiedzialność wpływają na moje 
postrzeganie pracownika, a nie osobiste sympatie. Zarzut nieprawidłowości przy rozliczaniu 
czasu pracy. Proszę Państwa, również tłumaczyłam. Prowadzimy ewidencję czasu pracy, 
niemożliwym jest żeby placówka budżetowa nie prowadziła takiej ewidencji i oczywiście 
referat kadr i płac taką, ewidencję posiada. Nieprawdą jest również za pracownicy, wychodzą 
wcześniej z pracy. W przypadku Nauczycieli jest to w ogóle niemożliwe. Nauczyciel nie może 
zostawić grupy dzieci, bez opieki. Tłumaczyłam również że jeżeli Nauczyciel wychodzi 
wcześniej niż jego grafik pracy wynika to z faktu że zastępuje nieobecną koleżankę zmienniczkę 
i nie może pracować 10 godzin więc jego pracy skrócony jest do ośmiu godzin pracy. W 
przypadku pracowników niepedagogicznych rzeczywiście jest tak że czasami pracownik się 
zwalnia z powodów ważnych, zdrowotnych, osobistych, ale ten czas powinien i musi 
odpracować. Następnym zarzutem jest zarzut nieprawidłowości w gospodarowania finansami 
placówki, niejasne zasady organizacji zajęć dodatkowych. Proszę Państwa, też mówiłam, że 
postępowania przetargowe na zakup artykułów spożywczych, koniecznych, do przygotowania 
posiłków w przedszkolu są regulowane na podstawie ustawy prawo zamówień publicznych, 
zarządzenia Wójta gminy Raszyn z dnia 4 stycznia 2021 roku w sprawie regulaminu udzielania 
zamówień publicznych oraz zarządzeniem dyrektora nr 14 z 2019 roku z dnia 3 grudnia. W dniu 
otwierania ofert Pani Olkowska, była nie obecna i dlatego w komisji brały udział 2 pozostałe 
osoby. Informacja zamieszczona w BIP. Była to informacja opracowana wg wzoru druku 
protokołu z postępowania, które stanowi załącznik, nr 3 do regulaminu udzielania zamówień 
publicznych, a w naszym przypadku Pani Cegiełka jako Przewodnicząca komisji przetargowej, 
wskazała siebie jako osobę przeprowadzającą postępowanie. Ponieważ padł zarzut, że 
postępowanie powinno być przeprowadzane przez trzy osoby, a podpis jest jeden, 
wychodziłyśmy z założenia, że rzeczywiście każde postępowanie, każde zebranie możne być 
prowadzone przez 1 osobę. Pozostałe osoby są członkami a nie prowadzącymi, dlatego tam 
widnieje podpis jedynie kierownika gospodarczego. Jeszcze raz mówię jedynym kryterium 
branym pod uwagę przy wyborze oferty na dostawę artykułów spożywczych, biurowych i 
środków czystości było kryterium cenowe. Dlatego nie było mowy, żebyśmy tutaj 
faworyzowały jakąkolwiek inną firmę. Proszę Państwa, zajęcia dodatkowe dla dzieci 
przedszkolnych, są organizowane i finansowane przez organ prowadzący gminy Raszyn. Są to 
zajęcia muzyczno-rytmiczne, taniec, zajęcia sportowe. Również organ prowadzący wywołania 
usługodawcę. Zajęcia popołudniowe rozwijające zainteresowania i uzdolnienia dzieci były 
organizowane na wniosek rodziców, przedszkole jedynie udostępniało salę. Przedszkole nie 
było stroną, to była umowa zawarta między rodzicami, a firmą usługodawczą dlatego my nie 
mogliśmy zawierać umów, nie mogliśmy ogłaszać przetargów. Wiemy że teraz organizacja tych 
zajęć popołudniowych finansowanych przez rodziców, została zawieszona ze względu na 
stanowisko ministerstwa edukacji i nauki i taki też było zalecenie kuratoryjne. Rada rodziców 
jest odrębnym organem który sam stanowi o swoim zakresie i trybie działania, określając tym 
regulamin regulamin w związku z tym sama decyduje o zasadach gospodarki finansowej. 
Przedszkole i Dyrektor nie może wpływać na zasady funkcjonowania rady rodziców i też nie 



ponosi odpowiedzialności za ich regulaminy, postanowienia ewentualne błędy czy brak 
dokumentacji. Rada rodziców, posiada swój organ, swoją komisję rewizyjną, która jest władna 
przeprowadzić w każdej chwili kontrolę i jeżeli zauważy, stwierdzi nieprawidłowości, to 
dochodzi dlaczego tak się stało. Ani ja jako Dyrektor, ani placówka, ani rada Gminy nie ma 
prawa kontrolować rady rodziców jako organów społecznych. Całe zamieszanie, wynikające, 
tak bogato opisane w uzasadnieniu wynikające, z braku porozumienia na drodze Skarbnik a .... 
Wynikały tak jak mówię z braku komunikacji. Natomiast nie ma mowy o jakiejś defraudacji, 
czy nie zapłaceniu pieniędzy. Proszę Państwa kolejnym zarzutem, są braki i błędy w 
dokumentacji stwierdzone przez Państwa i przez kuratorium. Wyniki kontroli kuratoryjnej 
mówią wyraźnie o tym , że błędy w dokumentacji wynikają z różnej interpretacji tych samych 
przepisów prawa. Te wszystkie niedociągnięcia miały jedynie walor techniczny. Co to znaczy? 
My uznaliśmy, że skoro jesteśmy w posiadaniu systemu czytników notujących godzinę 
przyjścia i wyjścia dziecka z przedszkola, nie musimy tych faktów zapisywać w dzienniku. 
Zalecenie Pani wizytator było takie, że nauczyciel musi odnotować co do minuty godzinę i 
minutę wejścia dziecka do sali i wyjścia z sali. Powoduje to, że nie możemy prowadzić zajęć 
indywidualnych, że nie możemy z dziećmi uczestniczyć w zabawach dlatego, że nauczyciel jest 
zobowiązany przez cały okres schodzenia się dzieci, czyli od siódmej do w pół do dziewiątej, 
odrywać się od swoich zajęć i notować godzinę wejścia, a po południu godzinę wyjścia z 
przedszkola. To było jedno zalecenie. Kolejnym zaleceniem i uwagą były braki w danych dzieci 
i rodziców. I również, proszę Państwa, proszę zrozumieć, że brak miejsca urodzenia w 
przypadku piętnastego dziecka, gdzie nie możemy się porozumieć z rodzicem, wynika nie z 
zaniedbania, tylko z trudności wynikających z bariery językowej. Również brak podania 
imienia, nazwiska, danych ojca w przypadku matki samotnej, uważam za usprawiedliwione. 
No niestety, niestety kontrola mówi wyraźnie, że jakiś ojciec gdzieś musi być i mamy zdobyć 
dane tego ojca. Inne zalecenia co do prowadzenia dokumentacji to jest to, że musimy 
zapisywać tematy w dziennikach, tematy z języka angielskiego w dziennikach zajęć w języku 
polskim. To są zalecenia kuratoryjne. Proszę Państwa, jeśli chodzi o wspomniany, omawiany 
arkusz obserwacji dziecka. Tak, jak mówiłam już wcześniej, jest to dokument-narządzie dla 
nauczyciela. To nie jest dokument, który jesteśmy zobowiązani, przedstawiać rodzicom. 
Zwłaszcza w przypadku dzieci małych, trzyletnich, których adaptacja przebiega w różny sposób 
gdy dużo opuszczają zajęć. Nie ma możliwości, żeby w przypisanym terminie, powiedzmy w 
październiku, określić jego wszystkie cechy słabe, lub mocne. Dlatego wszyscy metodycy 
twierdzą jednogłośnie, że obserwacja dziecka trzyletniego, pierwsza obserwacja, może 
przeciągnąć się nawet do grudnia. Również i nie ma takiego obowiązku, żeby już w 
październiku, czy w listopadzie znajdowały są wnioski i zalecenia do dalszej pracy. Takie 
wnioski i zalecenia konstruują nauczyciele pod koniec półrocza. W szkole mówi się "na koniec 
semestru". Jeśli chodzi o nieprawidłowości wykazane przez kuratorium, jeśli chodzi o, 
przepraszam, źle powiedziałam, jeśli chodzi o sprawę obserwacji córki osoby skarżącej, 
kuratorium nie dopatrzyło się żadnego zaniechania z naszej strony. Również omawiany, 
przytaczany przykład dziecka, które zostało przeniesione do innej grupy, nie było 
spowodowane ani stosowaniem kary, czy stawianiem niewłaściwej diagnozy. Decyzja ta była 
podjęta przez nauczycieli, specjalistów i rodziców. I wspólnie wszyscy podjęli taką decyzję. 
Kolejnym zarzutem tam jest brak działań zapobiegających naruszaniu praw dziecka i 
niesprawiedliwego traktowania dzieci. Proszę Państwa, takimi głównymi zarzutami, które się 
pojawiały, to były te buciki wyrzucone do kosza, co okazało się nieprawdą. To było 
musztrowanie dzieci i sadzanie na ławce. Proszę Państwa to posadzenie dziecka na ławce, czy 
na krzesełku na sali zabaw, to nie jest kara. To nie jest naruszenie jego praw. Po proszę 



Państwa konsekwencja jego niewłaściwego zachowania. Jeżeli chłopcy korzystają z wysokiej 
zjeżdżalni w sposób zagrażający zdrowiu i bezpieczeństwo Unii może na auto też brata trzeba 
uwagę, a chłopcy robią znowu to samo, jedynym wyjściem jest posadzenie chłopców na ławce 
z prośbą: "Popatrzcie, jak należy korzystać, ze zjeżdżalni. Nie możecie zjeżdżać, bo nie robicie 
tego w sposób właściwy i bezpieczny dla siebie i dla kolegów. To nie jest, proszę Państwa, 
usadzanie za karę. Wszelkie zauważone lub potwierdzone przypadki niewłaściwego 
zachowania w stosunku do dzieci lub współpracowników są zawsze przeze mnie rozpatrywana 
stosownie do wagi zarzutu. Zastanawiałam się dlaczego padło takie stwierdzenie, że ja nic w 
tej sprawie nie robię. Dlatego proszę Państwa, że takie sprawy personalne, związane z 
karaniem pracowników, rozwiązuję w zaciszu mojego gabinetu. Ja nie wieszam informacji na 
tablicy ogłoszeń "Pani X została ukarana", czy "Pani X dostała naganę". To jest sprawa 
wewnętrzna. Jeżeli jest taka potrzeba, znajduje swoje miejsce w teczce akt osobowych. 
Wszelkie notatki służbowe, wszelkie kary, upomnienia, jakie zastosowałam za niewłaściwe 
zachowania, znajdują się w dokumentacji "przedszkole i pracownicy". Pracownicy 
pedagogiczni, proszę Państwa, podejmujący pracę w przedszkolu są zaznajamiani z zakresem 
obowiązków, sposobem ich wykonywana oraz podstawowymi uprawnieniami opisanymi na 
podstawie ustawy karta nauczyciela, są zgodne z kodeksem pracy, zgodne z kodeksem etyki 
nauczyciela, który obowiązuje w naszym przedszkolu. Nauczyciel poza przestrzeganiem norm 
i przepisów prawa zobowiązany jest także do przestrzegania podstawowych zasad etycznych 
oraz dostosowania się do dobrych obyczajów i praktyk życia zawodowego. Ale proszę Państwa 
ja nie mogę wyciągać konsekwencji, nie mam takiego prawa i takiej możności, jeżeli usłyszę 
plotkę, że ktoś, jakiś pracownik, gdzieś coś komuś powiedział albo do kogoś zadzwonił. Ja 
naprawdę prowadzę i rozmowę i rozmawiam ze świadkami różnych zdarzeń. Jeżeli jestem w 
stanie udowodnić komukolwiek, że popełnił czyn niewłaściwy, zapewniam Państwa, że 
wyciągam stosowne konsekwencje. Tak się dzieje zarówno w przypadku pracowników obsługi, 
administracji, jak i nauczycieli. Ale nie informuję ogółu pracowników o kontakcie. Proszę 
Państwa, przedszkole przyjęło do realizacji we wszystkich oddziałach system wychowawczy 
oparty na zasadach pozytywnej dyscypliny. Nie może być mowy o tym, że naruszamy prawa 
dziecka. Nauczyciele wychowawcy wspólnie z dziećmi i rodzicami ustalili zasady 
postępowania, formę wzmocnień, a także konsekwencje nieprzestrzegania przyjętych reguł. 
Dzieci są nagradzane. Za co? Za wysiłek włożony w wykonywaną pracę, za wywiązywanie się z 
podjętych obowiązków, za bezinteresowną pomoc innym, za aktywny udział w pracach na 
rzecz grupy i przedszkola. Również za przestrzeganie ustalonych zasad i reguł. Nagrodą jest i 
pochwała indywidualna lub wobec grupy przydzielenie ważnego zadania do wykonania, 
wyznaczenie dziecka na pomocnika nauczyciela. Może to być również pieczątka, odznaka, 
order. Mówimy o eliminacji niewłaściwych zachowań. Stosujemy wtedy... gdy stwarzane są 
sytuacje zagrażające bezpieczeństwu i zdrowiu własnemu lub innych. Również w przypadku 
zachowań agresywnych. Może to być upomnienie słowne z przypomnieniem obowiązujących 
zasad. Czasowe odsunięcie zabawek - jako konsekwencja niewłaściwego zachowania, a nie 
kara. Zaproponowanie innej aktywności, wykonanie pracy na rzecz poszkodowanego 
kolegi/koleżanki. Proszę Państwa, takie zasady postępowania stosują chyba wszystkie znane 
mi placówki oświatowe. Nie zgadzam się z tym, żeby określać działania nauczycieli i 
pracowników jako bezpodstawne musztrowanie i gnębienie dziecka. To nie jest tak. W celu 
przypomnienia oraz utrwalenia przyjętych metod wychowawczych opartych na 
wzmocnieniach pozytywnych również zaplanowałam cykl czterech szkoleń z zakresu 
pozytywnej dyscypliny, które przypomną rodzicom i jeszcze raz pokażą jak wyznaczać granice 
i jak je respektować. Jak radzić sobie z niewłaściwym zachowaniem, jak skutecznie dzieci 



motywować bez stosowania kar. Terminy również mamy ustalone. Proszę Państwa, jeśli 
uchodzi o zarzut tolerowania naruszania tajemnicy pedagogicznej i wynoszenie informacji na 
zewnątrz: sprawa sklepu, pobliskiego sklepu, że Pan przekazuje wiele informacji na temat 
rodziców, mamy dziecka, że szczujemy, że straszymy, nie mają żadnych podstaw i 
uzasadnienia. Zresztą właściciel sklepu jasno i wyraźnie odciął się od takich insynuacji. Więc 
bardzo proszę takiego zarzutu nie stawiać nam, bo on jest nieprawdziwy. Wręcz bym 
powiedziała, że otoczyliśmy tę Panią szczególną opieką. I zrobiliśmy naprawdę wiele, żeby 
wspomóc ją w trudnej sytuacji rodzinnej. Zarzut manipulacji kadrą pedagogiczną i rodzicami. 
Proszę Państwa, cóż... co to oznacza? Jak ja mogę manipulować? Ja jestem przełożonym dla 
swoich pracowników, więc każde wydane polecenie, czy nawet krytyka, czy dyskusja to nie 
jest manipulowanie, tylko egzekwowanie wykonania obowiązku. Jak mogę manipulować? 
Nikomu nic nie każę mówić. Nie byłam żadnym orędowników listów pochwalnych na swoją 
cześć, proszę Państwa. Nigdy takie rzeczy nie miały miejsca i bardzo proszę, żeby takie 
insynuacje nie miały miejsca. Proszę Państwa, po krótce odniosłam się do zarzutów stawianych 
mi w toku postępowania Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji, jak również poniekąd do 
zarzutów stawianych przez kuratorium. Jestem zmartwiona najbardziej tym, że wśród moich 
pracowników, kiedy miałam wrażenie, że jest to wspaniały, zgrany zespół powstał jednak 
konflikt. Natomiast żadna z tych osób nie wymagała ode mnie i nie skarżyła się, że jakiś sposób 
jest źle traktowana. Ja również nie stosuję mobbingu w stosunku do żadnego pracownika. Ja 
nigdy żadnego pracownika nie zwolniłam. Proszę Państwa, martwi mnie również opinia 
rodziców, jaką byłam w stanie wyczytać z informacji z kuratorium oświaty o niewłaściwym 
traktowaniu dzieci. Proszę zrozumieć nas - to z tych właśnie ankiet wyczytałam, że jedni 
rodzice skarżą się, że dzieci są głodne, że nie są wystarczająco zachęcane do jedzenia. Inny 
rodzic pisze, że dziecko jest zmuszane do jedzenia. Jeden rodzic mówi: "Dlaczego moje dziecko 
musi leżakować", drugi rodzic mówi: "Dlaczego nie leżakuje?" Jeden rodzic mówi: "Dlaczego 
wychodzicie na dwór kiedy jest zimno?". Drugi rodzic mówi: "Dlaczego tak mało wychodzicie 
na dwór?". Proszę Państwa, placówka publiczna, która skupia w swoich murach ponad 200 
dzieci, musi dla ich dobra mieć ustalony ramowy plan dnia, ramowe zasady po to, żeby 
wszystkim było... żeby pobyt dla wszystkich był bezpieczny, przewidywalny, bo w przypadku 
małych dzieci jest to bardzo ważne. Dzieci wbrew pozorom bardzo dobrze wchodzą w taki 
system kiedy wiedzą co po czym następuje. To częściej rodzice mają obawy: "Ojej, on taki 
malutki.", "Ojej, ale on chodzi głodny.". Proszę Państwa, tak nie jest. Nasze dzieci są radosne i 
szczęśliwe. Nasze dzieci przychodzą chętnie do przedszkola. Po trudnym okresie 
adaptacyjnym, który jest normalny dla każdego malucha opuszczającego bezpieczne mury 
domu i swoich rodziców, to wejście w grono nowych, nieznanych osób jest trudne. Ale teraz z 
pełnym przekonaniem mówię, że tak, jak we wrześniu słyszeliśmy płacz rano, teraz słyszymy 
płacz po południu, bo dzieci nie chcą wychodzić do domu. Proszę Państwa, nie mówię, że 
zawsze wszystko było dobrze. Zawsze przyjmowałam uwagi i konstruktywną krytykę ze strony 
rodziców. Zawsze próbowaliśmy dojść do porozumienia i ujednolicenia naszych kierunków 
działań. Dlatego odosobniona krytyka dwóch, trzech, pięciu rodziców naprawdę stanowi 
znikomy procent w rzeszy tych dzieci, tych rodziców, których miałam przyjemność tutaj gościć, 
z którymi miałam przyjemność współpracować. Bardzo, bardzo szanuję moich pracowników. 
Szanuję ich trud, wkład w to, co robią dla dzieci. Ludzie, którzy pracują w przedszkolu kochają 
dzieci. Takie osoby, które nie są w stanie dostosować się do poziomu, do wymagań małego 
dziecka, bardzo szybko z pracy rezygnują. Takie rzeczy się zdarzają. Sama miałam okazję 
poznać nauczyciela, który po trzech dniach pracy powiedział: "Pani Dyrektor, ja się do tego nie 
nadaję, mnie w szkole uczyli inaczej.". Więc jeszcze raz, proszę Państwa, bardzo proszę 



spojrzeć na sprawy, które teraz znalazły się w przestrzeni publicznej, które są tak 
dyskutowane, które są tak oczerniane z innej strony, z perspektywy naszej. Mamy 25 dzieci: 
jedno chce siusiu, jedno chce pić, jedno się zsiusiało, jedno płacze do mamy, jedno chce się 
bawić. Proponowałabym, żeby każdy z Państwa przyszedł na jeden dzień do przedszkola i 
zobaczył jak wygląda nasza rzeczywistość. Dziękuję bardzo za to, że Państwo mnie wysłuchali. 
Jestem do dyspozycji, odpowiem na każde pytanie, bo po to tutaj jestem i chciałabym rozwiać 
jeszcze wszelkie wątpliwości, jeżeli takie się pojawiają. Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję Pani Dyrektor za wyczerpującą wypowiedź. Oddaję głos w dyskusji. Proszę, Pan Radny 
Andrzej Zawistowski. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Dziękuję serdecznie. Szanowni Państwo, jako członek Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, 
miałem możliwość przeprowadzić kontrolę nie tylko w tym przedszkolu, ale byliśmy również z 
kontrolą w przedszkolu nr 2. Zupełnie inaczej to wygląda. Nie było niczego w przestrzeni 
publicznej, nikt niczego nie zaskarżał, zastraszał, nie twierdził, że zaraz poda do prokuratury o 
zniesławienie, jak ktoś jeszcze napisze jakąś skargę, to też poda o zniesławienie. Sprawa była 
rzetelnie zrobiona, wykonana, uchwała podjęta i były podjęte działania naprawcze. Nie będę 
tutaj się rozwodził na temat, dlaczego w tej sytuacji było inaczej, dlaczego od samego początku 
starano się zamieć sprawę pod dywan. Przy wykorzystaniu radców prawnych starano się 
uniemożliwić rozpatrzenia tych skarg, ale chciałbym teraz odejść od tego, co ustaliła Komisja 
Skarg, Wniosków i Petycji a odnieść się trochę do tego, co ustaliło kuratorium oświaty. Wszyscy 
Państwo mieliście okazję zapoznać się dokumentem, 47 stron maszynopisu tego, co ustaliła, 
jakie wnioski wyciągnęły osoby, które kontrolowały to przedszkole. Ja tutaj odniosę się tylko 
do kilku rzeczy. Jest to pismo sporządzone wczoraj przez Panią Dyrektor Ewę Gac. Są to 
sposoby realizacji zaleceń, zaleceń pokontrolnych kuratorium. Ja Państwu przeczytam tylko te 
zalecenia. A jeżeli wiemy, że jest coś zalecane, to znaczy, że jest to nienależycie wykonywane. 
To jest zatem co było źle w przedszkolu we ustaleniach kuratorium. "I należy systematycznie 
obserwować pracę nauczycieli w celu wyeliminowania niewłaściwych zachowań pracowników 
w stosunku do dzieci, zgodnie z § 22 ust. 3 pkt 2 rozporządzenia MEN z dnia 25 sierpnia 2017 
roku w sprawie nadzoru pedagogicznego." Eliminować niewłaściwe zachowania pracowników. 
Czyli takie w przedszkolu miały miejsce. Drugie: "Wyciągać konsekwencje służbowe wobec 
pracowników pedagogicznych przedszkola, którzy w swoich relacjach z dziećmi stosują 
metody nieakceptowane w naukach pedagogicznych oraz uchybiają godności zawodu 
nauczyciela i jego obowiązków", dalej podstawa prawna. Czyli nauczyciele stosują w stosunku 
do dzieci nieakceptowalne w naukach pedagogicznych metody. Ustalenia kuratorium oświaty. 
Trzecie: "Wyciągać konsekwencje służbowe w stosunku do pracowników niepedagogicznych 
w przypadku potwierdzonych, niewłaściwych zachowań wobec dzieci.". Czyli pracownicy 
niepedagogiczni niewłaściwie zachowują się w stosunku do dzieci. Cztery: "Stosować metody 
wychowawcze akceptowane w naukach pedagogicznych, wyeliminować kary na rzecz 
wzmocnień pozytywnych zgodnie z konwencją o prawach dziecka. Czyli stosowane są kary w 
przedszkolu. Punkt piąty: "Wspomagać kadrę pedagogiczną poprzez organizowanie szkoleń, 
warsztatów, kursów na temat przestrzegania praw dziecka, metod pracy z dziećmi, współpracy 
z rodzicami, właściwych relacji interpersonalnych w pracy". I tu mamy podstawę prawną. 



"Organizować zajęcia dodatkowe zgodnie z art. 13 ust. 1 pkt 2 ustawy z dnia 14 grudnia 2016 
roku prawo oświatowe" i tak dalej. Zajęcia dodatkowe organizowane były niezgodnie z 
przepisami. "Do dzienników zajęć wpisywać dane dotyczące dzieci, ich rodziców oraz dane 
kontaktowe, daty przeprowadzonych zajęć, a także godziny przyprowadzenia i odbierania 
dziecka w przedszkolu. W dziennikach odnotowywać obecność dzieci na zajęciach w każdym 
dniu, a przeprowadzenie zajęć potwierdzać podpisem zgodnie... " I tu mamy podstawę 
prawną. "W dokumentacji przedszkolnej używać zapisów w języku polskim polskim zgodnie z 
ustawą o języku polskim". "Zapewnić bezpieczeństwo dzieciom w czasie zajęć organizowanych 
w przedszkolu w godzinach jego pracy poprzez stałą opiekę nauczycieli zgodnie... ". I tu mamy 
podstawę prawną. Czyli nie jest zapewnione bezpieczeństwo dzieciom. 

Ewa Gac 

⏱Przepraszam, czy mogę zabrać głos do tego punktu? 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Nie, dopiero później. Ja Pani nie przeszkadzałem, ponad pół godziny Pani słuchaliśmy. Dziesięć: 
"Realizować program wychowania przedszkolnego, uwzględniający podstawę programową 
wychowania przedszkolnego w godzinach funkcjonowania przedszkola. Jedenaście: 
"Przestrzegać liczby dzieci w oddziałach zgodnie z... ". Podstawa prawna. "Zatrudnić w 
przedszkolu nauczyciela języka angielskiego zgodnie z artykułem..." itd. "Zapewnić dziecku z 
orzeczeniem o potrzebie kształcenia specjalnego wsparcie zgodnie z... " podstawa prawna. 
Czternaście: "Uwzględniać w indywidualnym programie edukacyjno-terapeutycznym 
realizację zajęć rewalidacyjnych..." i podstawa prawna. "Realizować zajęcia zaplanowane w ... 
Zgodnie..." podstawa prawna. To są, proszę Państwa, ustalenia nie Radnych, ale osób 
specjalizujących się w tym zakresie, czyli kontrolerów z Kuratorium Oświaty. A teraz chciałbym 
powiedzieć coś ważniejszego. Generalnie kontrolę przeprowadza się po to, żeby stwierdzić, 
czy coś jest dobrze, czy źle. A jeżeli jest źle, to żeby określić dlaczego jest źle i wprowadzić 
działania naprawcze. I tutaj słyszałem, że zostały podjęte środki zaradcze. Ja Państwu teraz 
przeczytam efekty tych środków zaradczych. E-mail... to są maile, które wpłynęły do mnie w 
przeciągu trzech dni. Przedwczoraj, wczoraj i dzisiaj. E-mail od nauczycielki z Przedszkola 
numer 3 w Raszynie: "Szanowny Panie. Chodzi o Przedszkole nr 3 w Raszynie. Kontrola 
kuratorium, jak i komisji, była dla nas szansą na zmianę na lepsze, jednakże jest jeszcze gorzej. 
Osoby, które zeznawały przed komisją są szykanowane. Pani Gac publicznie opowiada 
kłamstwa o tych osobach. Oskarża o różne rzeczy, a także okłamuje rodziców. Panie... " tu są 
nazwiska - raz, dwa, trzy, cztery, pięć, sześć. To są nazwiska, które powtarzały się w 
negatywnym ujęciu podczas naszej kontroli "... mają za zadanie przekonywać rodziców, że Pani 
Wicedyrektor jest potworem, a psycholog nic nie potrafi, trzeba się trzymać od niej z daleka. 
Nie oszczędzają też Pani woźnej z Grupy Kaczuszek. Sama byłam osobą, którą namawiano, by 
napisała coś złego na Panią psycholog i Wicedyrektor i namawiano mnie, bym namawiała do 
tego rodziców, bo jak powiedziała do mnie jedna z Pań: "Rodzice są głupi i wszystko łykną". 
Pozdrawiam rodziców. "Namawiano mnie, bym w ankietach dla kuratorium napisała jakieś 
kolumnie na te osoby. Potem okazało się, że Pani Gac wie kto co napisał w ankietach, a miały 
być anonimowe. Sytuacja z dnia na dzień jest coraz gorsza. Znowu namawia się nas, byśmy 
podpisali pismo w obronie Pani Gac i namawiani są też rodzice. Jesteśmy załamani kontrolą 
kuratorium. Pani Gac zwołała rodziców i powiedziała, że kuratorium nic nie ustaliło, że zły jest 



psycholog i tylko u psychologa jest źle. Załamało mnie to. W trakcie kontroli byłam świadkiem, 
jak Pani kurator chwaliła panią psycholog, że ładnie wszystko prowadzi, a zarzuty miała do 
dokumentacji logopedy. Jesteśmy bezsilni bo mamy wrażenie, że Pani Gac weszła w jakieś 
układy. Pani Wicedyrektor jest na skraju, Pani psycholog jest po udarze. A to jedyne osoby, na 
wsparcie których my i dzieci możemy liczyć. A tak to, co się z nimi robi odtąd zeznawały przed 
komisją, to jakiś koszmar. Pani Dyrektor zarządziła ankiety na temat "Jak nam się współpracuje 
z psychologiem?". I już wywiera się na nas w wpływ, abyśmy napisali, że ta współpraca się źle 
układa. Co mamy robić? Jak napiszemy dobrze, to będziemy szykanowani i może stracimy 
pracę. Dyrektorka okłamuje rodziców, okłamuje nas, obraża i tym podobne. A Panie..." Jedno 
nazwisko, drugie, trzecie, czwarte "... nadal straszą, chodzą dumne jak paw, wyżywają się na... 
" dwa nazwiska "w sposób coraz bardziej bezczelny. A Gacowa z nimi. Co mamy zrobić z tą 
Dyrektorką i z tymi osobami, jeśli damy radę? Nie umiemy zrozumieć, dlaczego cały czas 
kłamstwo i zło zwycięża. Wprost powiedziano nam, że znajdzie się na nas haki i zaczyna się już 
je nawet szukać, ale i wymyślać. Proszę, aby komisja nie poddawała się i pomogła dzieciom i 
nam. Straciliśmy już nadzieję na zmianę i tracimy siły.". Mail nr 2: "Drogi Panie. Pisze do Pana, 
ponieważ otrzymałem informację, że jest Pan zaangażowany w sprawę przedszkola numer 3 
w Raszynie. Często przyprowadzam dziecko do placówki. Miałem przyjemność rozmawiać kilka 
razy z Panią, której nazwiska nie pamiętam, ale jest psychologiem i chyba jest tylko jeden 
psycholog. Ta kobieta pomogła nam w bardzo trudnej sytuacji. Wspierała dyskretnie nasze 
dziecko, jak również pomogła nam osobiście i to nie tylko jako psycholog, ale i jako człowiek, 
pomagając w wielu życiowych sprawach. Od jakiegoś czasu jesteśmy namawiani przez 
nauczycielkę w tym przedszkolu, aby pisać skargi na Panią psycholog. Nawet jedna nam dała, 
by tylko podpisać i przesłać dyrekcji. Wiemy też, że takie propozycje złożono innym osobom. 
Namawiano też moją żonę, aby dzwoniła do Pani Wicedyrektor, zadawała jej jakieś głupie 
pytania, a potem dzwoniła do Pani Dyrektor skarżąc się, że była niegrzeczna i niekompetentna. 
Nie zdecydowaliśmy się na takie kłamstwa i podłość. Jednak obawiam się, że inni rodzice mogą 
to zrobić. 

Pozwolę sobie przytoczyć treść, jaką przesłała nam ta nauczycielka, bardzo nachalnie 
wymuszając na nas, byśmy ją podpisali i wysłali. "Od Dyrekcji Przedszkola nr 3 Wyspa Skarbów: 
"Chcielibyśmy wyrazić swoje oburzenie zachowaniem psychologa, który bagatelizuje 
problemy naszego dziecka, nie słucha rodziców i źle się wypowiada o innych nauczycielach. 
Osoba ta jest zagrożeniem dla dzieci innych nauczycieli. Żądamy natychmiastowego 
zwolnienia tej osoby, która wyzywa rodziców, używa wulgaryzmów i nienawidzi dzieci. Dzieci 
boją się i płaczą jak ją widzą." Rozważałem przedstawienie tej sprawy Pani Dyrektor, jednakże 
ta nauczycielka powiedziała, że Pani Dyrektor będzie wdzięczna za takie skargi, bowiem teraz 
jest bezsilna i nie ma jak pozbyć się tej Pani. Dzisiaj nawet chciałem uprzedzić Panią psycholog, 
ale udzielono mi informacji, że do końca miesiąca będzie nieobecna. Każdego dnia widzę jak 
w tym przedszkolu dzieje się coś złego. Pozornie wszyscy są mili, ale boją się rozmawiać z 
rodzicami. Coś złego się tam dzieje. Wiem od kilku rodziców, że są namawiani, by składać 
skargi właśnie na psychologa, na jakąś Panią Małgosię?" Przypominam, osoba mobbingowana. 
" i zastępcę dyrektora, a także dzisiaj w szatni słyszałem, jak dwie mamy rozmawiały o tym, że 
jeszcze trzeba..." przepraszam, lecz cytuję "zniszczyć i wypieprzyć Panie z Grupy Jeżyki, bo 
ponoć składają skargi na dyrekcję, na Panią..." tu jest też nazwisko jednej nauczycielki, 
powszechnie znanej. "... rodziców na Panią psycholog namawiała, by do niej nie chodzili, bo 
ona na pewno ich wprowadzi w błąd. A jak chcą się dowiedzieć coś o dziecku, to ona im 
wszystko powie, bo ona wie wszystko i o wszystkich w tym przedszkolu i jak trzeba zdiagnozuje 



im dziecko. Jestem załamany tą sytuacją? Nie wiem, co zrobić. O Pani psycholog mam bardzo 
dobre zdanie. Tych pozostałych pań nie znam, ale nie mogę zrozumieć, dlaczego się prowadzi 
taką kampanię nienawiści. Mam wielki dług wdzięczności względem Pani psycholog, która 
bezinteresownie wiele razy nam pomogła. Nie chcę jej o tym mówić, bo nie chcę jej ranić. Ale 
nie mam pomysłu, jak zakończyć ten obrzydliwy proceder. Jeżeli Pan może pomóc albo 
wskazać, podpowiedzieć co mogę zrobić, będę bardzo wdzięczny." Tak, odpowiem: 
prokuratura i telewizja. Numer 3: "Szanowny Panie. `W dniu wczorajszym udaliśmy się do 
kuratorium celem wglądu do protokołu kontroli w przedszkolu na ulicy Poniatowskiego. 
Byliśmy zaniepokojeni po ostatnim zebraniu z panią Gac, która poinformowała nas, że 
kuratorium nie ma żadnych zastrzeżeń, a wiedzieliśmy, że w ankietach wskazywaliśmy na 
nieprawidłowości. Przedstawiono nam jedynie wnioski z kontroli i zalecenia. Nie pozwolono 
nam zrobić zdjęcia, jednak to, co przeczytaliśmy wprawiło nas w osłupienie. Pani Dyrektor 
okłamała rodziców na zebraniu i nadal okłamuje. Pani..." tu jest nazwisko "opowiada nam 
niestworzone historie o różnych pracownikach, co do których nigdy nie mieliśmy zastrzeżeń. 
Szkaluje niektórych rodziców. Jesteśmy zmęczeni i zdegustowani kłamstwami Pani Gac i 
różnego rodzaju Kłamliwych oskarżeń wobec innych osób byleby tylko ukryć swoje winy. Nie 
wiem, czy może Pan zapoznać się z protokołem kontroli i o niego prosić. jest w nim zalecenie, 
by dyrektor wyciągnął konsekwencje służbowe wobec nauczycieli, którzy stosują 
niedozwolone metody wychowawcze i uchybiają godności zawodu nauczyciela. 
Sprawdziliśmy, że protokół został odebrany przez Panią Dyrektor 3 marca, a więc najpóźniej o 
nauczycielach tych dowiedziała się z protokołu, a więc w ciągu 14 dni winna zgłosić to do 
komisji dyscyplinarnej.". Czas minął. "Może nam Pan pomóc ustalić, czy Pani Gac wykonała to 
zalecenie, a jeżeli nie, to czy Wójt wyciągnie jakieś konsekwencje. I Czy Wójt Gminy, który 
według kuratorium dostał ten protokół, wystosował taki wniosek wobec Pani Gac, która 
ukrywała fakty i nic nie zrobiła, chroniła oprawców, wprowadzała rodziców w błąd i narażała 
swoją bezczynnością i ukrywaniem win nauczycieli dzieci. Co Wójt zamierza zrobić w tej 
sprawie? Obawiamy się, że to wszystko zostanie zamiecione pod dywan. Coś bardzo 
niepokojącego dzieje się w przedszkolu. Pracownicy boją się rozmawiać z rodzicami.  

Przewodnicząca rady rodziców Pani Beata..." zaraz, żebym tutaj się nie pomylił. Aha tak, bo to 
jest to samo, przepraszam, dalszy ciąg. "Pracownicy boją rozmawiać się z rodzicami, 
Przewodnicząca rady rodziców, Pani Beata z rady rodziców spiskują z Panią... " tu jest nazwisko 
"i Panią Gac. W ich imieniu oczerniają nauczycieli i innych pracowników, bo jak mówią, oni tu 
rządzili i będą rządzić i nikt im nie podskoczy, bo jak tak to ich zniszczą. Prosimy o interwencję 
w tej sprawie. Rodzice przedszkola numer 3 w Raszynie.". "Panie Radny, jestem rodzicem z 
przedszkola numer 3. W tym roku jestem w radzie rodziców. To, co robi Pani Przewodnicząca 
to skandal. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn) 

Tak nie można, no. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

"Czuję się zaszczuta, nie mamy nic do powiedzenia, rządzi Pani Dyrektor. Przychodzi na nasze 
zebrania, narzuca nam wszystko, wymusza działania bezprawne. Ale w radzie są rodzice, 
którzy są w zmowie z dyrektorką? Poziom buty, jaka jest na tych zebraniach jest ogromny. 
Szanowanie są którzy są dobrzy. Mam wrażenie, że rada to legion Pani Dyrektor, który ma jej 



donosić, robić co każe, szykanować innych rodziców i pracowników przedszkola. 
Przewodnicząca już nie kryje swojej zażyłości z Panią Gac a to, w jaki sposób Pani..." tu jest 
nazwisko "i Pani Beata, nazwiska nie pamiętam" i następne nazwisko "publicznie wypowiadają 
się o innych rodzicach i pracownikach, typu "chory psychicznie", "idiota". Rada nic nie może, 
bo jest szantażowana przez te osoby, które są namaszczone przez Panią Dyrektor i są jej 
wiernym kompanami. Nawet skłamią dla niej i złamią prawo. Zamiast zadbać o dzieci, 
większość czasu członkowie rady poświęcają kampanii nienawiści w stosunku do wskazanych 
przez Panią Dyrektor osób i tych, którzy chcą, by wszystko było zgodne z prawem i dobrem 
dzieci. Jest mi wstyd, że zasiadam w tej radzie i, że nie mam odwagi nic zrobić. Najwyraźniej 
jestem za słaba. Boję się tych osób i Pani Dyrektor, bo oni są nieobliczalni. Dzisiaj w telewizji 
powiedziano, że kampania nienawiści spowodowała, że Putin ma w Rosji coraz większe 
poparcie, a przecież wojna jest faktem i zrozumiałam, że w tym przedszkolu jest tak samo i 
boję się, że pomimo tych wszystkich rzeczy, za którymi stoją niektóre osoby z rady rodziców, 
pracownicy przedszkola z dyrektorem na czele, z powodu tej zmasowanej kampanii ze strony 
dyrektor i jej żołnierzy, będą tak samo. W przedszkolu wojna będzie trwać i nic się nie zmieni, 
bo kłamliwa kampania zwycięży. Może nie mamy prawa, ale proszę, by Pan nie odpuszczał w 
tej sprawie? Szanowni Państwo, to są listy rodziców. Gdybym odtworzył Państwu nagrania z 
wypowiedziami Pani Dyrektor, a wiele osób zaczęło w pewnym momencie po prostu 
nagrywać. To jest kampania nagrywania. Mam te nagrania, w nich bardzo często pada moje 
nazwisko jako osoby, która jest winna temu, to przez to się wydarzyło. Wszystko jest idealnie, 
to Zawistowski jest tym złym. I tam są naprawdę, Pani Dyrektor, takie wypowiedzi. Ja je w 
pewnym momencie odtworzę, ale nie teraz. Teraz chciałbym tylko podsumować, Szanowni 
Państwo. Bo to, co jest najsmutniejsze w tej całej sytuacji, to jest całkowita bezsilność Wójta. 
Od dawna wiadomo, że w tym przedszkolu źle się dzieje. I kuratorium w swoim protokole nie 
pozostawiło na przedszkolu suchej nitki. Ale aktualnie w przedszkolu, co wynika z tych maili, 
cierpią pracownicy, dyskryminowani są rodzice, a w konsekwencji cierpią dzieci. A dodatkowo 
Pani Gac ..... Realizacją zaleceń pokontrolnych i zarządzaniem przedszkola, notorycznie pisze 
wielostronicowe pisma w swojej obronie i rozsyła tylko gdzie tylko się da. Ja chyba z 10 
dostałem tych pism. I powtarza się jedno i to samo: "Wszystko jest dobrze, ja jestem 
niewinna". Zły jest Zawistowski, źli są Radni, złe jest kuratorium, rodzice są źli, dzieci są złe, 
nauczyciele są źli, ale Pani Ewa Gac jest święta. Ale co robi w tej sytuacji Wójt, Szanowni 
Państwo? Nic. Okazuje się on być osobą całkowicie pozbawioną możliwości działania w 
sytuacji, którą mamy w przedszkolu. I użyję niezbyt ładnego porównania, ale stwierdzę: w 
normalnej gminie Wójt podjąłby natychmiastowe działania dyscyplinarne. U nas, niestety, 
organ prowadzący toleruje stosowanie w przedszkolu mobbingu, nagonki na pracowników, na 
rodziców. Mogę tylko jedno stwierdzić: że za tę sytuację, która jest w przedszkolu jest w tej 
chwili odpowiada nie tylko pani Wice... Pani Dyrektor, ale również odpowiada Wójt. Dlatego, 
że nie podjął żadnych działań do chwili obecnej. Panie Wójcie, mój apel jest do Pana: Niech 
Pan przestanie kierować się zasadą "Mierny, ale wierny." Nie trzeba za wszelką cenę bronić 
takiej osoby. Niech Pan zacznie być Wójtem z prawdziwego zdarzenia. Dla którego przede 
wszystkim, Panie Wójcie, liczą się mieszkańcy. Tak, jak w tym przypadku najmłodsi mieszkańcy, 
czyli przedszkolaki. Ja oczekuję od Pana jednego rozwiązania po kontroli kuratorium. 

Ewa Gac 

Bardzo proszę o głos. 



Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Po ustaleniach Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. Dziesiątkach maili, które otrzymywałem i 
otrzymujemy non-stop o tym, co się dzieje i co Pani Dyrektor robi w przedszkolu. I apeluję do 
Pana, Panie Wójcie: proszę o natychmiastowe, dyscyplinarne zwolnienie Pani Dyrektor z 
zajmowanego stanowiska. Dziękuję serdecznie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję. Pani Dyrektor, głos - tak, proszę bardzo, dla Pani. 

Ewa Gac 

Proszę Państwa, to jest jeden, wielki stek bzdur. To są kłamstwa i ja bardzo proszę, żeby te 
osoby, które niby, czy napisały te maile do Pana Zawistowskiego miały na tyle odwagi, żeby 
przyszły, stanęły oczy w oczy i powiedziały mi to dokładnie. Dlaczego do Pana Zawistowskiego 
piszą osoby, dlaczego nie piszą do mnie, dlaczego nie piszą do Pana Wójta? Dlaczego nie piszą 
do kuratorium oświaty? To są pomówienia i nieprawda. I właśnie cała ta kampania tocząca się 
wokół mojej osoby i przedszkola ma właśnie taki wymiar. Dlaczego te osoby nie przyjdą i nie 
powiedzą? To nie jest prawda. Bardzo proszę, niech te osoby przyjdą, powiedzą znajdą 
świadków na to, że zarzucane mi czyny mają miejsce. To jest coś nie do pomyślenia. Ani jedno 
słowo nie jest prawdziwe. Na nikogo nie wpływam, z nikim się nie dogaduję, nie zakłócam 
posiedzeń rady rodziców. Nie wpływam na ich decyzje i zaniechałam, przekazywałam 
rodzicom ustalana kuratorium oświaty. Oczywiście był już zarzut, że zrobiłam dwa zebrania 
chyba, jedno lepsze, drugie gorsze. Tylko, że ta osoba zapomniała, że my mamy 200 rodziców 
co najmniej 200, więc się byśmy wszyscy nie pomieścili. Pierwsze, pierwsze zalecenia 
kuratoryjne, o których wspomniał Pan Zawistowski to, że wzmocnić obserwację nauczycieli i 
pracowników niepedagogicznych i podejmować działania, wpływają nie z obserwacji 
wizytatorów na temat pracy i działań nauczycieli, tylko właśnie z ankiet, które zostały napisane 
przez rodziców i przez osoby, o których tutaj mamy do czynienia. To nie jest wynik obserwacji 
wizytatorów, czy jakichkolwiek innych skarg, tylko ankiet. I tak, jak w ankiecie można tam 
napisać wszystko, papier wszystko przyjmie, tak, jak można w anonimie do Pana Radnego 
napisać wszystko, tylko nikt do tej pory nie przyszedł do mnie, nie stanął i tego nie powiedział. 
Więc bardzo proszę te odważne osoby, żeby przyszły i mi to powiedziały i znalazły poparcie na 
to, że to jest prawda. Kolejna sprawa, którą sobie tutaj zaznaczyłam, że 10 punkt zaleceń 
kuratoryjnych. Że realizować program, przepraszam, przepraszam, 9: zapewnić 
bezpieczeństwo dzieciom w czasie zajęć. To nie chodzi takie bezpieczeństwo, jak 
zinterpretował Pan Zawistowski. To chodziło o to, że zapisy w dzienniku nie były dokonywane 
od godziny siódmej do ósmej, kiedy był oddział łączony, tylko od ósmej dalej, jak pracowały. I 
w wyniku takich zapisów można był twierdzić, że dzieci, które przeszły przed ósmą, nie mają 
zapewnionej opieki. I to tylko to znaczy w tym punkcie. A my prowadziliśmy dzienniki zajęć 
zgodnie z zaleceniami naszej wizytatorki. Naszej Pani Wizytator Rejonowej. Że jeżeli oddział 
rozpoczyna pracę o ósmej, to zapisy w dzienniku są od ósmej, a nie od siódmej. Natomiast ta 
Pani Wizytator uważa, że powinny być zapisy w dzienniku od siódmej. I to jest zarzut, że nie 
zapewniamy bezpieczeństwa dla dzieci, które przychodzą wcześniej. Te dzieci mają opiekę 
zapewnioną w grupie, która ma dyżur od godziny siódmej. I to jest moja odpowiedź. Natomiast 
jeszcze raz proszę, przypuszczam, że osoby, które pisały do Pana Radnego słuchają dzisiaj tej 



sesji, śledzą, jeszcze raz bardzo proszę przyjść do mnie i powiedzieć mi jeszcze raz to wszystko, 
co Państwo napisali. Nie jest prawdą, ani jeden argument. I tyle mam do powiedzenia. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo, głos dla Pana Radnego Tadeusza Pawlikowskiego. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Muszę się trochę, Panie Przewodniczący, uspokoić po tym, co usłyszałem bo to, co ze słów 
Radnego padają takie oskarżenia i takie gruboskórne jakieś oskarżenia, to dla mnie jest szok w 
tej chwili. Niemniej jednak Panie Przewodniczący. Ja mam takie pytanie. Mam pytanie do Pani 
przede wszystkim: dwie trzecie Radnych jest tu po stronie, po której mieszka Pan, prawda? 
Dwie trzecie Radnych. Mam pytanie: czy do Pana też docierały takie wiadomości? Czy Pan też 
dostaje maile? Czy inni Radni np. Pan Kowalczyk, Przewodniczący Komisji Rewizyjnej, np. 
Chciałbym też się zapytać ile maili dostała Pani Ewa Surmacz od mieszkańców, bo tutaj słyszę, 
że tu są dziesiątki maili, dziesiątki powiadomień. No więc mam takie pytanie, czy inni Radni z 
tego regionu, czy Pan Krzysztof Będkowski, no przecież jeden z najstarszych tutaj członków 
bardzo, bardzo też pewnie wspierający i przedszkola i taki no... Dlaczego, dlaczego ci Radni nie 
dostają te maile? Nie dostają te pisma, Panie Przewodniczący? Tylko wszystko dociera do Pana 
Zawistowskiego. To jest pierwsza taka sprawa. Druga sprawa, żeby tak za długo nie mówić: 
uważam, ja osobiście uważam, ja się przysłuchiwałem tym wszystkim spotkaniom, które były. 
Uważam, że troszeczkę za bardzo to poszło w tą stronę to, co powiedział tutaj Pan Radny 
Zawistowski. Na samym końcu: to jest niedopuszczalne dla Radnego takie sformułowania, 
jakie tu zaczęły padać na samym zakończeniu. Jeszcze nie ma tego wyroku. Ja uważam, że Pani 
Ewa Gac tutaj swoim spokojem, który dzisiaj wykazała w tak trudnym momencie myślę, Panie 
Przewodniczący, że się obroniła. Naprawdę, że się obroniła z tych wszystkich rzeczy i bardzo 
proszę Szanowną Radę: zastanówmy się nad tym wszystkim, nad takimi drobnymi rzeczami, 
dlaczego tylko do jednego Radnego wszyscy piszą maile? My wiemy o pewnych rzeczach, że 
sąsiadka jest skłócona z Panią Dyrektor. Takie wiadomości nawet do mnie docierały, ale nie 
dostałem nigdy wiadomości jako Radny, Przewodniczący Komisji Budżetu, Pan jako 
Przewodniczący Rady Gminy i Pan Rysio Kowalczyk, Przewodniczący Komisji Rewizyjnej. Proszę 
Państwa, czy też żeście dostawali te maile, te dziesiątki e-maili, przecież... Dlaczego tylko 
wszyscy wybierają jednego Pana Zawistowskiego? Czy tu nie jest coś... Nie chciałbym tego 
nazwać złośliwie... czy tu nie jest coś złego, że... Dlaczego to dociera tylko do jednej osoby? 
Panie Przewodniczący, bardzo bym prosił przemyśleć, to wszystko i zastanowić się, czy tutaj 
nie jest jakieś drugie dno tego wszystkiego. Dziękuję. A Pani Ewie Gac bardzo dziękuję, bo w 
moim mniemaniu Pani się dzisiaj obroniła na tej sesji. Naprawdę obroniła się Pani dzisiaj na 
tej sesji. 

Ewa Gac 

Dziękuję bardzo, Panie Tadeuszu. Bardzo dziękuję za te słowa. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Za chwilę oddam głos Panu Radnemu Ostrzyżkowi, ale wcześnie Przewodnicząca Komisji Skarg, 
Wniosków i Petycji - Pani Ewa Surmacz, bardzo proszę, głos dla Pani. 



Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Dziękuję, Panie Przewodniczący. Panie Tadeuszu bardzo dziękuję za te słowa. Natomiast Pan 
był na komisji, jest Pan członkiem komisji i słyszał Pan, kiedy pytałam, zadałam pytanie, 
dlaczego tylko Pan Zawistowski dostaje, Pan Radny Zawistowski, przepraszam. Słyszał Pan. 
Więc dostałam odpowiedź, że trzeba sobie zasłużyć. Pan tylko Radny Andrzej Zawistowski 
zasłużył na te maile, my nie. Więc to jest moja odpowiedź. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję, głos Pana Sławomira Ostrzyżka. Proszę, Panie Przewodniczący. Mikrofon. Już chyba 
dobrze.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Już sobie włączyłem mikrofon. No właśnie... po tych wystąpieniach tutaj Pana Andrzeja 
Zawistowskiego ciężko rzeczywiście ochłonąć, tak? Jeżeli tutaj padają słowa "Wojna w 
Ukrainie", "Putin", itd. jeżeli mówimy o przedszkolu naszym w Raszynie, no to rzeczywiście. 
Panie Andrzeju, Pan tu przeczytał ostatnie dwa maile, które Pan dostał, czy trzy nawet, tak? 
Wczoraj, czy przedwczoraj. Dobrze by było, by te maile dotarły do nas, dotarły też również 
pisma jakby przeciwne, tak? Ja nie wiem, czy teraz jest czas, bo to są pisma od rodziców, które 
przyszły jakby... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

I nauczycieli. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

I nauczycieli, tak. Przeciwne, zatytułowane jest to pismo "sprzeciw", tak? I to jest głos 
całkowicie przeciwny, żeby oddać, jakby sprawiedliwość tu Pani Dyrektor i tak dalej należałoby 
te pisma tutaj również publicznie przeczytać. Czy ja mam Państwu też pisma odczytać? 
rozumiem, że tak samo ważne, a może ważniejsze, prawdopodobnie podejrzewam, że te 
pisma są podpisane i tutaj nie ma jakichś anonimów. Jest takie pismo "Wójt Gminy Raszyn oraz 
Członkowie Rady Gminy Raszyn; Rodzice dzieci uczęszczających do przedszkola nr 3 Wyspa 
Skarbów przy ulicy Poniatowskiego 18.". "My, rodzice dzieci uczęszczających do przedszkola 
nr 3 Wyspa Skarbów przy ulicy Poniatowskiego 18 w Raszynie, chcielibyśmy wyrazić stanowczy 
sprzeciw wobec zarzutów stawianych Pani Dyrektor Ewie Gac oraz wobec projektu uchwały, 
który ma zostać poddany pod głosowanie podczas najbliższego posiedzenia Rady Gminy 
Raszyn w dniu 31 marca. Pragniemy wyrazić naszą opinię na temat Pani Dyrektor, wszystkich 
pracowników przedszkola oraz sposobu funkcjonowania placówki. Opinia ta jest 
zdecydowanie odmienna od narracji, która w ostatnim czasie jest stosowana przez niektóre 
jednostki." W naszym... w naszych... tutaj "w naszej" chyba "ocenie cała placówka oraz jej 
pracownicy tworzą wspaniałą atmosferę ciepła, wzajemnego szacunku i bezpieczeństwa, 
dzięki czemu nasze dzieci mogą się rozwijać w środowisku, w którym czują się kochane. 
Najlepszym dowodem na to jest fakt, ile radości przynoszą do domu, po powrocie z 
przedszkola. Współpraca Pani Dyrektor oraz" przepraszam, bo tutaj tak przewijam sobie na 
takim małym tym... "współpraca Pani Dyrektor oraz pracowników placówki z rodzicami zawsze 



opierała się na wzajemnym szacunku i chęci pomocy. Nie ulega żadnej wątpliwości, że 
nadrzędne dla wszystkich pracowników jest dobro naszych dzieci. Nigdy nie było 
kompromisów w tym wymiarze, co jest powodem naszego zaufania do Pani Dyrektor i całej 
placówki. Ostatnie wydarzenia są dla nas szczególnie niezrozumiałe i niepokojące, ponieważ 
w naszej opinii nie mają żadnego uzasadnienia. Wydaje się jakoby niektóre z zarzutów pisane 
były przez osobę niemającą w ogóle styczności z placówką lub niebiorącej czynnego udziału w 
życiu przedszkola nr 3. Szczególnie zastanawiający jest fakt, że przez wszystkie dotychczasowe 
lata funkcjonowania przedszkola nie słychać było o żadnych podobnych skargach. Pojawiają 
się one dopiero teraz i to w sposób zmasowany w świetle kończącej się kadencji Pani Dyrektor. 
Odbieramy to jako działanie celowe i skandaliczne, a dla przytaczanych zarzutów nie 
znajdujemy odzwierciedlenia w rzeczywistości. Warto wspomnieć tutaj o ostatnim zebraniu 
rodziców zwołanym przez Panią Dyrektor Ewę Gac w dniu 8 marca br. Miało ono na celu 
wyjaśnienie wszystkich zagadnień poruszanych w treści oskarżeń kierowanych wobec Pani 
Dyrektor. Niestety zamiast dialogu przypominało ono bardziej nagonkę, w czasie której 
pojedyncze osoby w wyjątkowo nieelegancki, krzykliwy i pozbawiony szacunku do innych, w 
szczególności do Pani Dyrektor Ewy Gac, wytaczały oskarżenia, które w naszej opinii nie 
przystają do rzeczywistości lub są zwykłym szukaniem dziury w całym. Wiele z nas odniosło 
wrażenie, jakoby chciano na nas wymusić negatywną opinię wobec Pani Dyrektor oraz 
pracowników przedszkola nr 3. Jesteśmy jednocześnie pełni podziwu wobec Pani Dyrektor 
Ewy Gac, która w obliczu tak niekulturalnych i niesprawiedliwych atakujących zachowań 
cierpliwie, spokojnie i rzeczowo odpowiadała na zarzuty. Nie zgadzamy się oskarżeniem... z 
oskarżeniami wytyczonymi wobec Pani Dyrektor i pracowników przedszkola nr 3 i w żaden 
sposób pod nimi się nie podpisujemy. Uważamy, że żaden z pracowników placówki nie 
zasługuje na takie traktowanie. My oraz nasze dzieci zawdzięczamy Pani Dyrektor oraz 
wszystkim pracownikom placówki bardzo dużo. Wiele osób naszych dzieci"... "wiele spośród", 
przepraszam, "naszych dzieci, pomimo ukończenia przedszkola wciąż bardzo lubi tu wracać, 
widząc zawsze są tutaj mile widziane oraz przyjmowane z uśmiechem i serdecznością. Gorąco 
liczymy, że projekt uchwały zostanie odrzucony, a dobre dobre imię Pani Dyrektor i wszystkich 
pracowników placówki nie zostanie niesprawiedliwie naruszone. Apelujemy, aby w całym tym 
zamieszaniu nie umknęło nikomu to, co tutaj najważniejsze, czyli dobro naszych dzieci". To 
jest... "Z poważaniem, rodzice". Tutaj to rodzice są podpisani. To jest chyba do wiadomości, 
Pan Wójt Andrzej Zaręba. Jest kolejne chyba pismo. Powiem szczerze mówiąc, że w tej chwili 
to jest pismo do Pana Wójta Zaręby i do Członków Rady Gminy Raszyn. Ja, proszę Państwa, w 
tej chwili nawet... może przeczytam go jeszcze, bo chociaż zasycha mi w buzi, trochę jestem 
jakby niedysponowany do końca, ale mimo wszystko... Bo chcę oddać to, żeby... My tutaj 
pewnie, Radni, to znamy tak? Ale podejrzewam, że słucha trochę część tutaj naszych 
mieszkańców tego. Być może oni powinni też, jakby to wiedzieć i tez, które zarzuty padają, 
zarzuty i te, które jakby są przeciwne dania. To jest kolejne tak pismo z dnia 8 marca odbyło 
się zebranie wyjaśniające wszystkie afery, plotki dotyczące pracowników placówki Przedszkola 
nr 3 "Wyspa skarbów" przy ulicy Poniatowskiego 18. Na zebraniu tym byli rodzice i kilku grup 
z kilku grup. Poruszone były różne tematy, jednym z nich był negatywne opinie o pracy 
pracowników tego przedszkola, chciałbym przedstawić własne zdanie. Otóż mój syn tutaj jest 
chyba podane imię czy nazwisko został przyjęty jego dziecko 2,5 letnie zdiagnozowano afazją 
motoryczną opóźnionym rozwojem psychoruchowym i opóźnionym rozwojem mowy. Filip był 
dzieckiem trudnym, jego zachowanie dla mnie jako rodzica było niezrozumiałe i niepokojące. 
Pani Dyrektor Ewa Gac, mimo wielu moich obaw zapewniła mnie, że dołoży wszelkich starań, 
by syn czuł się bezpiecznie w przedszkolu. Dziś z pełną odpowiedzialnością mogę powiedzieć, 



że Pani Dyrektor słowa dotrzymała. Pani pamiętam sytuację, w której syn nie słuchał poleceń 
wychowawczyni, bardzo się buntował w konsekwencji, czego Pani wychowawczyni została 
pokopana, podrapana. Widziałam te obrażenia na nogach i rękach wyglądały dość poważnie 
nie miałam pretensji do wychowawczyni, że syn został odizolowany od rówieśników, stanowił 
zagrożenie dla siebie i innych, mimo problemów wszystkie Panie sobie z nim świetnie radziły. 
O objęty był opieką psychologiczną i logopedyczną. Przez kolejne lata syn nie stwarzał 
większych problemów wychowawczych, chociaż zdarzały się różne incydenty. Uważam, że to 
właśnie przedszkole miało największy wpływ nad jego lepszy rozwój, dzięki Paniom, które 
pracują jako pomoce wychowawcy to tym Paniom zawdzięczam, że syn zaczął próbować różne 
potrawy, przełamał wiele barier w sobie w odnośnie jedzenia i nie tylko. Nie zmuszał nie 
zmuszały go do niczego wręcz próbowały go jedzeniem zainteresować i zachęcać. Dzięki 
Paniom wychowawczyniom nabrał pewności siebie, większej odwagi, rozwija się swoje 
zainteresowania. Uważam, że pracownicy placówki przedszkolnej, Przedszkola nr 3 "Wyspa 
skarbów" przyczynili się w dużej mierze do rozwoju intelektualnego, psychoruchowego 
mojego syna. Nadmieniam, że ja jako rodzic zmagająca się z wadą wymowy od urodzenia nie 
zostałam zepchnięta na margines. Wszyscy pracownicy bez wyjątku poświęcają tyle czasu, ile 
potrzebują. Panie wyjaśniają, rozwiewają moje wątpliwości, udzielają porad wychowawczych 
i za to jestem bardzo wdzięczny. Dziś mój szyn jest przygotowany dobrze do podjęcia nauki w 
szkole podstawowej. Nabył w przedszkolu, wiele umiejętności oraz wiadomości, które będzie 
mógł wykorzystać w przyszłości. To jest chyba z poważaniem podpis. proszę Państwa tutaj też 
mówiliśmy o czy był przywoływana była ankieta, która była przeprowadzona przez Kuratorium. 
Tej ankiecie można znaleźć dziesiątki, oczywiście zarówno tych zarzutów, ale równie 
pozytywnych wpisów, które no nie chciałbym już tutej czytać, bo musiałbym czytać ich 
godzinę, ich jest tak bardzo dużo tych. Jeżeli chodzi o wnioski Kuratorium. Wniosek, z którym 
się pewnie zgadzam i pewnie jest rzeczywiście przyczyną tego wszystkiego to jest to, że w 
przedszkolu występuje duży konflikt pomiędzy pracownikami przedszkola, które niekorzystnie 
wpływa na całą tą atmosferę, są tutej przytoczone też wyniki ankiet, jakie były prowadzone 
wśród rodziców i Grona Pedagogicznego. Na każde pytanie praktycznie wśród rodziców, 
których tam było 31 odpowiedzi tych pozytywnych było nie rodziców było chyba 37 z tego, co 
widzę pozytyw odpowidź odpowiedzi tych pozytywnych tak było np. 34 negatywne. Są zwykle 
2. Takie króciutkie przykładowe pytania: Czy Pana dziecko chętnie uczęszcza do przedszkola? 
Tak 34, nie 2 osoby. Czy wg Pana czy Pani w oddziale przedszkolnym przestrzegane są prawe 
prawa dziecka? Tak 28, nie 2. Czy ma Pan zastrzeżenia do sprawowanej opieki nad dzieckiem 
w oddziale przedszkolnym? Tak 5, 31 nie. Czy dziecko informowała Pana o jakiejś tam 
sytuacjach o sytuacjach w oddziale przedszkolnym, które były Pani niepokojące? Tak 6, 31 nie. 
Czy był Pan Pani świadkiem przemocy fizycznej stosowanej wobec dzieci w oddziałach 
przedszkolnych, przez inne dzieci? Tak 1 osoba, 36 nie. Przez nauczycieli? Tak czyli 0, nie 35. 
Innych pracowników? Tak 2 dwie osoby. No i w tym duchu mniej więcej tak to się odbywa. Dla 
mnie jest taką bardzo no cieszącą tak czy pozytywną było pytanie takie: pan czy Pana czy Pani 
dziecko idąc do oddziału przedszkolnego jest: smutne? 0, przestraszone? 0 odpowiedzi, 
wesołe 31 i obojętne 5. No ja rozumiem prawda no jak to dziecko tak, no to jest bardzo 
pocieszające. I tutaj cały czas mówimy, bo ja wierzę w ten konflikt , że on tam jest i Pani 
Dyrektor, to na pewno.... 

Ewa Gac (Dyrektor przedszkola) 

Też zauważyłam,  



Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

To zauważa tak 

Ewa Gac (Dyrektor przedszkola) 

Tak. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Jego trzeba jak najszybciej rozwiązać. To jest konieczne, ale z tych ankiet, które przedstawili 
rodzice tak nie widać jest, żeby dziecko pokrzywdzone, no bo dziecko, które było krzywdzone 
tam na pewno by nie chciał tego przedszkola iść pewnie i z różnych innych przyczyn, ale mniej 
więcej tak to wygląda, więc oczywiście, jeżeli chodzi o wnioski tutaj o te zalecenia, które Pan 
Andrzej Zawistowski Pan Radny Andrzej Zawistowski wspominał zalety jest bardzo dużo, bo 
rozumiem zalecenie się odnosiło do każdego zarzutu, no jeżeli ktoś stawia zarzut, to my 
zalecamy, żeby go, że tak powiem, żeby on się nie powtórzył, obojętnie czy on potwierdzony 
czy nie, ale wniosków proszę Państwa z tego całe w protokole jest konkretnie 3 z tym że jeden 
merytoryczny jest właściwie jeden tak, tu jest tak jest rzeczywiście Kuratorium to stwierdza i 
to trzeba oddać tak że brak należytego nadzoru Dyrektora spowodował, że w przedszkolu 
stosowane są niewłaściwe metody wychowawcze nieakceptowane w układach 
pedagogicznych, występują niedopuszczalne zachowania pracowników i to chyba właściwie 
nie wiem, z czym może bym nie chciałbym nikogo i innych przedszkoli skrzywdzić pewnie tak 
takie wnioski pewnie w każdym przedszkolu można w Polsce wyciągnąć, bo tak jak Pani tutaj 
wcześniej mówiła, wśród tylu ludzi zawsze się coś znajdzie, które i pewnie nieraz słusznie tak 
że ktoś postąpił niewłaściwie, że ktoś się zdenerwował, że podniósł na dziecko głos i dla 
jednego dziecka podniesienie głosu "słuchaj tego nie wolno robić" to jest dużo, a dla drugiego 
będzie znacznie znacznie więcej, można powiedzieć, i ono to przyjmuje, bo tak ma na przykład 
z domu tak jak to wygląda. Tutaj z jednym z zarzutów do Pani jakiejś tam chyba woźnej czy coś 
było to, że np. przy innych rodzicach zwracała uwagę, że mama przychodzi bez maski do 
przedszkola, no i rodzic ma pretensje, tak że przychodzi i jest i jemu została zwrócona uwaga. 
Gdyby nie została zwrócona uwaga podejrzewam, że i rodzice by powiedzieli, dlaczego 
przedszkole nie reaguje, jeżeli ktoś chodzi bez maski w tym trudnym okresie prawda. Ja nie 
chciałbym tutaj przez to powiedzieć, że wszystko jest okej i tam nie ma Pani najlepiej, pewnie 
Dyrektor wie, ale chciałbym, żeby to było, jakby no oceniane, ale z różnych stron tak. 
Przedstawiliśmy złe sprawy, przedstawiajmy dobre i mnie osobiście, tak jak mówię, ta ankieta, 
z której które przeprowadziło Kuratorium z tych wyników to jest tak jak chyba jakoś tam 
ocenić. To są generalnie no 4,5 osób, które, jakby wszystkie te maile itd. pewnie też piszą, nie 
chcę powiedzieć, że oni absolutnie nie mają racji tak, bo to nie tego rodzice też różnie są 
wrażliwi na pewne rzeczy prawda, więc i to trzeba im przyznać o swoje dzieci. Jedni są bardziej 
troskliwe drudzy trochę mniej troskliwi i stąd się to chyba bierze także. No ja na razie tyle 
mam. Dziękuję bardzo. 

Ewa Gac (Dyrektor przedszkola) 

Dziękuję bardzo również Panie Radny. Chciała powiedzieć, że bardzo dobrze rozumiem 
rodziców, oni też czują się odsunięci, do przedszkola od przedszkola od kontaktu z 
nauczycielami dlatego że mogą wejść. Zawsze przedszkole było otwarte dla wszystkich 



rodziców, ale to że jest taka sytuacja to nie jest nasza wina. Nam też brakuje tych kontaktów. 
Nam też ta izolacja utrudnia pracę. Rozumiemy niepokoje rodziców, denerwują się, bo nie 
wiedzą, co się dzieje z ich dzieckiem. Więc jak najbardziej rozumiem te niepokoje. Wiem, teraz 
już wiem że jest konflikt między pracownikami podejmujemy już kroki w tym kierunku tak jak 
powiedziałam zamówione są mediacje, szkolenie. Zajmiemy się tym. Bardzo dziękuję, że Pan 
postarał się i znalazł również tą drugą stronę właśnie takie rzeczywistości przedszkolnej i 
pragnę zapewnić Państwa, że każdy przedszkole w Polsce ma swoich zwolenników i ma swoich 
przeciwników. Nie jesteśmy w stanie przy najlepszych chęciach zaspokoić wszystkie potrzeby, 
wszystkie oczekiwania. To jest po prostu niemożliwe. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Panie Sławku jeszcze coś chce Pan dodać, czy już nie?  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Nie, nie przepraszam bo akurat... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo. Głos dla Pani Radnej Elżbiety Kuczary. Proszę bardzo. 

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn) 

Szanowni Państwo, chciałam tutaj też się w tej kwestii wypowiedzieć odnośnie tych wszystkich 
informacji, które wnikliwie, z którymi wnikliwie się zapoznałam i jeśli Państwo pozwolą to nie 
będę wchodziła tutaj tak w szczegóły, jak moi poprzednicy. Będą to takie nazwijmy to jakieś 
spostrzeżenia, refleksje natury bardziej ogólnej. 

Sądzę, że truizmem jest twierdzenie, że wszystkim mieszkańcom zależy na dobrym poziomie 
edukacji w gminie i dobrym funkcjonowaniu wszystkich placówek. 

Mogę tak powiedzieć, że zawsze w takiej sytuacji przytacza się taki poniekąd historyczny, ale 
cały czas aktualny argument a mianowicie takie słowa Jana Zamoyskiego, że "takie będą 
Rzeczypospolitej, jakie ich młodzieży chowanie". Do Rady Gminy wpłynęły skargi na Dyrektora, 
na pracowników Przedszkola nr 3. Ja tutaj już o w tej kolejności wpływu tych skarg nie będę 
mówiła. Przedszkola nr 3 "Wyspa skarbu" skarbów przepraszam w Raszynie, które zgodnie z 
właściwością bardzo rzetelnie, wnikliwie rozpatrzyła Komisja Skarg i Wniosków i Petycji. Nie 
było to łatwe zadanie, o czym świadczy chociażby czas jak gdyby rozpatrywania tychże skarg, 
podobno było to kilkadziesiąt godzin. Komisja uchwaliła, że są w placówce nieprawidłowości 
wymagające sprawdzenia i naprawy. Dlatego uznała tę skargę za zasadną. I proszę Państwa i 
tyle. I to jest fakt. I z taką rekomendacją wystąpiła do Rady Gminy. Przedszkole "Wyspa 
skarbów" jest nową placówką, funkcjonującą dopiero od 5 lat Pani Dyrektor, tak? 5. Pani 
Dyrektor Ewa Gac podjęła się wyzwania organizacji takiej placówki. Tak szczerze mówiąc to... 
Nie było to zadanie łatwe z wielu względów choćby kadrowych, czy była jak rozumiem, 
wówczas także presja czasu, bo to trzeba było szybko zorganizować w określonym czasie. I 
udało się to z powodzeniem, udało się Pani Dyrektor takie nowe przedszkole zorganizować. 



A powiem jeszcze jedno jako pracownik oświaty, że zarządzanie taką placówką dotyczy nie 
tylko kwestii edukacji czy opieki nad dziećmi. Naprawdę jest to bardzo trudne zadani, 
ponieważ jest to zadanie wieloaspektowe i kompleksowe i z tym mierzy się dyrektor takiej 
placówki na co dzień. Proszę Państwa 5 lat funkcjonowania nowej placówki edukacyjnej nie 
jest to długi okres, bo trzeba sobie też pewne tradycje wypracować. Wg mnie ta placówka cały 
czas jeszcze na takim etapie może tak kolokwialnie określę, ale takiego dopracowywania 
swojego funkcjonowania. I obok sukcesów, którymi przedszkole może się bez wątpienia 
poszczycić, zdarzają się też problemy i mogą wystąpić nieprawidłowości. I takie 
nieprawidłowości stwierdziło Mazowieckie, Kuratorium Oświaty. Było to wypunktowane w 
piśmie z 10 marca 2022 roku, które wystosował Mazowiecki Kurator Oświaty po 
przeprowadzonej kontroli do Wójta Gminy Raszyn i z tym pismem mieli także możliwość 
zapoznania się wszyscy Radni. I proszę Państwa, tak jak mówiłam, nie będę wchodziła tutaj w 
szczegóły. Tam jest 

na początku ujęte takie sformułowanie "kontrola wykazała liczne nieprawidłowości. 
Nieprawidłowości wykazała także, Komisja Skarg Wniosków i Petycji Rady Gminy". Należy to 
dokładnie sprawdzić i to jest po prostu fakt stwierdzenia tychże nieprawidłowości. A natomiast 
to sprawdzenie jest zadaniem organu prowadzącego i Komisji Rewizyjnej Rady Gminy. 
Mazowiecki Kurator Oświaty kończy pismo takim odniesieniem się do tych działań właśnie. 
Czyli do organu prowadzącego szkołę "wyżej wymienionej kwestii zwrócono Wójtowi uwagę 
na konieczność przestrzegania przepisów w zakresie organizacji zajęć dodatkowych 
przedszkoli. Proszę o wnikliwą analizę protokołu kontroli z dnia 3 marca oraz poinformowanie 
Mazowieckiego Kuratora Oświaty o podle o odległych działaniach". I to też jest fakt, bo po 
prostu przytaczam tutaj fragment tego pisma. Uznanie przez Radę Gminy tej skargi za zasadną 
też jest po prostu stwierdzenie pewnego faktu. Proszę Państwa, to wydaję mi się, że bez ocen 
powinno się to odbywać, tylko po prostu stwierdza się pewien fakt. Uznanie zasadności skargi, 
proszę Państwa nie jest wyrokiem sądowym, nie jest to też krytyka czy niekiedy bo to już takie 
rozmianie rozmiary krytyki przeszło jakieś krytykanctwo prawda tej placówki. Nie jest to 
proszę Państwa, żaden wniosek o likwidację placówki, nie jest to wniosek, także o zwolenienie 
np Dyrektora placowki. Dlaczego o tym mówię po prostu jest to stwierdzenie faktu w pewnym 
zakresie tylko, faktu, który wymaga sprawdzenia w niektórych kwestii i naprawę. Pani 
Dyrektor, jest zasłużonym pedagogiem, znanym środowisku. Wieloletnim Dyrektorem już 
drugiej placówki w gminie. 

I zapewne wdroży z personelem program naprawczy,  

który będzie skutecznie i właściwie, który skutecznie i właściwie wyeliminuje wszystkie te 
zauważone nieprawidłowości, które proszę Państwa mają miejsce w wielu placówkach. I 
umożliwi ta to wdrożenie tego programu naprawczego umożliwi dalszy po prostu rozwój tej 
placówki. Kondro kontrolę i na to też bardzo bym chciała zwrócić uwagę kontrole nie są po to, 
by eliminować, użyję też takiego kol kolokwializmu piętnować, są po to, żeby sprawdzić 
właściwe, zgodne z przepisami prawa, funkcjonowanie instytucji i są 

po to, żeby dokonać poprawy tego funkcjonowania poprzez właśnie wdrożenie programu 
naprawczego. 

I też tylko tyle, tak. Dlaczego o tym mówię? Proszę Państwa, pozwolę sobie tutaj na taką 
refleksję. Chcąc wykazać, że sam fakt np. uznania skargi za zasadną nie jest niczym 



nadzwyczajnym i tego faktu nie trzeba i nie należy demo nie tak po prostu demonizować 
odbieram wrażenie, że coś się takiego wokół tego faktu dzieje. Były sytuacje w tej gminie i tu 
jest ta moja refleksja. Gdy Dyrektor nie miał takiej możliwości, jaką ma obecnie Pani Dyrektor, 
żeby się do tego ustosunkować i taki program wdrożyć taki program zrealizować tak? Ja podaję 
taki przykład, że w tej Gminie, który miał miejsce 7 lat temu, kiedy Dyrektor został po prostu 
zwolniony z pracy bez możliwości obrony, bez ustawowego zaopiniowania tego zwolnienia 
przez powołane do tego gremia. A pracownicy tej instytucji zostali zwolnieni z pracy w wyniku 
jej likwidacji i otrzymali po prostu w wyniku wyroków sądowych później odszkodowania, 
oczywiście chodzi tu o Gminny Ośrodek Kultury. I taki scenariusz jak pokazało życie był w 
naszej gminie 7 lat temu zrealizowany. Dlaczego o tym mówię? Bo teraz dobrze, że Pani 
Dyrektor ma możliwość wypowiedzenia się. Fakt w tej swojej kwestii i w kwestii prowadzonej 
przez siebie placówki. 

Proszę Państwa, te 7 lat temu nikt nie nikt tego nie sprawdzał. Nikt nie kwestionował, nikt nie 
zadawał pytań, nie żądał wyjaśnień. I tak, to się wtedy odbyło. Tak to się wtedy odbyło. I Rada 
Gminy oczywiście tutaj chodzi też o moj chodzi o moją osobę wówczas nie umożliwiła mi 
żebym mogła się odnieść do jakobych zarzutów. Po prostu zostałam zwolniona pracy z dnia na 
dzień tak. Dlatego sądzę Pani Dyrektor, że mając taką możliwość jak gdyby wyjaśnienia tej 
sytuacji, to jest Pani tak powiem, przepraszam trochę przewrotnie w sytuacji bardzo korzystnej 
i bardzo dobrej. Ma Pani po prostu możliwość wyjaśnienia tego i wyjaśnienia publicznego. 
Wnikliwie tam przejrzałem też proszę Państwa również wnioski, zapoznałam się z wnioskami 
zalecela z zaleceniami Kuratorium i jeszcze na jeden fakt zwrócić uwagę, Pani Dyrektor, też o 
tym wspomniała i moi poprzednicy, bo  

to jest fakt bardzo istotny. Otóż Kuratorium i Komisja Rady Gminy, jak gdyby w tej sprawie 
powiedziały jednym głosem, że zwróciły uwagę na złe relacje w placówce pomiędzy 
pracownikami. Podkreślam fakt, że to jest właśnie nowa placówka i te złe relacje w ogóle 
jakikolwiek złe relacje są między pracownikami jak wiemy wpływają na jakość świadczonej 
pracy. I tak szczerze mówią w tym. w tych wszystkich informacjach to mnie najbardziej 
zaniepokoiło tak. Jako tak jak mówię pracownika oświaty. I taką tutaj taka nasuwa mi się myśli 
proszę Państwa, że w tym względzie, żeby te relacje jak gdyby nazwijmy to też nie wiem 
naprawić, uzdrowić. Tutaj powinien być w moim przekonaniu powołany do tego celu 
mediator. Osoba która prowadziła mediację i umożliwiła wyjście w tej całej skomplikowanej 
sytuacji to leży zarówno w interesie Pani Dyrektor, jak i całej społeczności przedszkolnej proszę 

Państwa. Po prostu w interesie wszystkich a myślę, że także mieszkańców, bo to już taki zasięg 
jakiś ta cała sprawa przybrała ogólnogminny leży wyjaśnienie tych spraw i po prostu 
normalizacja. Dlaczego mówię o tym mediatorze? Ponieważ wyjaśnianie tych spraw powinno 
odbywać się takim toku merytorycznej dyskusji. Wymaga to wielkiego taktu proszę Państwa i 
spokoju, bo jest to placówka edukacyjna a w tym przedszkolu, mówię o opiekę znajdują małe 
dzieci. Rodzice to są młodzi ludzie, prawda sytuacja obecnie w kraju jest trudna, ciężka. 

Nie powinniśmy sobie jeszcze takich problemów dokładać, tym niemniej powiem ujmę, to tak, 
że wymaga to wyjaśnienia. Jeszcze pozwolę sobie już tak kończąc tutaj przeczytać taką 
informację z tego uzasadnienia, a mianowicie "Komisja Skarg Wniosków i Petycji Rady Gminy 
uważa za niezbędne wskazanie, że Przedszkole nr 3 "Wyspa skarbów" w Raszynie jest 
nowoczesną placówką oświatową zatrudniającą w większości wykształconych i 



zaangażowanych w opiekę nad dziećmi pracowników." Także w tym uzasadnieniu też znajdują 
się jakieś pozytywne informacje na temat przedszkola. Natomiast no jeszcze dalej chcę tutaj 
przeczytać. To oczywiście cytuję także uzasadnienie: "Z ustaleń Komisji wynika, iż stwierdzone 
nieprawidłowości dotyczą Dyrekcji, zaś inne zarzuty odnoszą się do zaledwie niewielkiej części 
pracowników". Proszę Państwa cieszy fakt, bo Pani Dyrektor już o tym wspomniała i tak być 
powinno. Myślę, że to idzie w dobrym kierunku. Cieszy fakt i napawa po prostu optymizmem, 
że zalecenia kuratorium są już wdrażane i tak jak mówię, to naprawdę nie stanowi 

niczego złego, że jeszcze pewne rzeczy w przedszkolu dla dobra całej społeczności 
przedszkolnej, dla dobra Pani Dyrektor zostaną wnikliwie wyjaśnione, wdrożony zostanie 
program naprawczy i tak jak powiedziałam, jakaś pomoc w placówce w tym względzie zostanie 
udzielona. To tyle dziękuję bardzo. 

Ewa Gac (Dyrektor przedszkola) 

Chciałam podziękować Pani Radna. Tak jak wspomniałam rzeczywiście ja już wdrożyłam 
szereg, szereg działań mających na cele naprawę sytuacji. Wczoraj już było pierwsze szkolenie 
ze współpracy z rodzicami, następne już w przyszłym tygodniu mamy pierwsze są szkolenia z 
praw dziecka, a szkolenie warsztaty mediacyjne i komunikacyjne gdzie będą prowadzone 
rozmowy, najpierw z nauczycielami, później z pracownikami obsługowymi, później wspólnie 
razem są zaplanowane na całą rozpiętość maja. Także to wszystko od razu po otrzymaniu 
zaleceń wdrożyłam i czekamy teraz na rozwiązanie. 

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn) 

Tak Pani Dyrektor z tym, że chciałam powiedzieć właśnie i to podkreślić, że na prawdę nie jest 
niczym złym jeżeli, np. te kwestie poruszone w tym uzasadnieniu jeszcze będą wyjaśnione. To 
nie jest tak jak powiedziałam. To służy tylko pomocy tak, i umożliwieniu takiego 
funkcjonowania placówce, które byłoby po prostu właściwe. Nie trzeba się tak myślę, tak jak 
gdyby bronić tak to można określić przed wyjaśnieniem pewnych kwestii. Ponieważ chyba nie 
wszyscy mają świadomość, jak to wyglądało. Niepotrzebnie może pewne fakty.....były podane 
do wiadomości publicznej czy upublicznione, bo tak jak mówię, jest to placówka edukacyjna i 
praca na co dzień w takiej placówce zarówno dyrektora, jaki nauczycieli wymaga spokoju, 
docenienia, bo to jest podstawa prawda funkcjonowania placówki edukacyjnej. 

Ewa Gac (Dyrektor przedszkola) 

Zgadzam się z Panią zgadzam się w pełnej rozciągłości i ja nie mam zastrzeżeń i zarzutów do 
zaleceń i do próby dotarcia do przyczyn i naprawienia. Ja mam jedynie zastrzeżenia do otoczki, 
do tej narracji do stylu przekrzykiwania się na portalach społecznościowych, do upubliczniania 
wyroków zanim jeszcze zapadły jakiekolwiek decyzje... 

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn) 

Pani Dyrektor przepraszam, bo tak w takim dyskut weszłyśmy, to jeszcze bardzo proszę co Pani 
myśli o takim moim pomyśle mediatora w przedszkolu, prawda, żeby pomóc jakoś te relacje 
ułożyć... 



Ewa Gac (Dyrektor przedszkola) 

Jak najbardziej. 

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn) 

Z zewnątrz, prawda bo stosuje się często tego typu wyjście z takich trudnych sytuacji i relacji 
międzyludzkich. 

Ewa Gac (Dyrektor przedszkola) 

Ja próbowałam, wielokrotnie rozmawiać z pracownikami po każdym sygnale, który do mnie 
trafił, że gdzieś są niedomówienia. Były organizowane zebrania, spotkania, ale niestety nie 
udało mi się uzyskać nigdy żadnych informacji, nikt nie miał żadnych zastrzeżeń, wszystko było 
gdzieś tam zatajane. Dlatego jak najbardziej skorzysta, z pomocy mediatora, pozwolę sobie to 
Pani Radna zadzwonić, być może poleci mi Pani kogoś jeżeli ma, bo to szukanie na rynku 
samemu bez poparcia czy zareklamowania osoby, która zna, korzystała, może być ryzykowne, 
dlatego pozwolę sobie skontaktować się i wrócimy do rozmowy. Dziękuję bardzo. 

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn) 

Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję głos Pani Radna Sulima-Markowska proszę bardzo. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Szanowni Państwo stawiam wniosek nie lubię tego robić nie, ale niestety muszę to zrobić z 
prostej przyczyny, bo mam wrażenie oczywiście szanując głos tutaj też głos Pani Dyrektor, ale 
mam wrażenie, że w dużej mierze patrząc na listę ... To, co się tutaj wydarzyło, że powielamy 
wszystko, to co ... Była komisja, a jednak 4 osoby głosowały na uznaniem skargi za zasadną a 
spędzili nad tym jak powiedziano kilkadziesiąt godzin. I myślę, że w dużej mierze wszystko to, 
co jest treścią tej skargi, nie jest w uzasadnieniu. I możemy się tutaj wzajemnie przerzucać 
argumentami. Oczywiście ja szanuję argumenty też Pani Dyrektor, bo ma prawo i jakby nie 
mam co do tego wątpliwości, że można by zabrać głos ale myślę sobie o złożeniu wniosku o 
przejście do głosowania, bo wydaje mi się, że my już tutaj pewnych rzeczy nie wyłuszczymy i 
nie przekonamy się wzajemnie, chociażby chociaż rzeczywiście ten to wyjaśnienie, które tutaj 
Pani podała też w jakiś sposób .... co zastanowienia, ale przedłużająca się w tym momencie 
dyskusja właściwie nic nie wniesie i dlatego ja z przykrością, bo nie lubię tego robić Pan 
Przewodniczący o tym doskonale wie, ale stawiam wniosek o zamknięcie dyskusji i przejście 
do głosowania. Proszę wybaczyć, pozostałym Radnym, że nie będą mogli się wypowiedzieć, 
jeżeli wniosek zostanie przyjęty. Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 



Dziękuję. Mam też kolejny wniosek formalny Pan Radny Aranowski proszę dalej idący czy może 
... 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Nie. Po prostu wniosek przeciwny do tego, że jest to tak istotny punkt, gdzie wypowiedź Pana 
Radnego Zawistowskiego trwała 30 minut, a teraz zamknąć usta pozostałym tekże nieładnie. 
Także wniosek przeciwny po prostu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dobrze, no poddam wniosek Pani Sulimy nie przepraszam bardzo, jeżeli Pana wniosek 
przejdzie to w tym momencie będzie trwała dalej dyskusja to może ta kolej rzeczy. Pani 
Mecenas? 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Nie to wszystko jedno tak czy inaczej będzie trwała dyskusja.  

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn) 

Tak jest. Oba wyjaśniają.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

obie się wykluczają nawzajem no dobrze. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

więc tak na tej samej zasadzie obydwa są równorzędne. Pierwszy był Pani Radnej. Także 
głosujmy jeden i drugi. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dobrze wniosek formalny Pani Radnej Sulimy- Markowskiej o zamknięcie dyskusji przejście do 
głosowania projektu uchwały. Taki wniosek został postawiony. Wniosek o zakończenie 
dyskusji przejście do głosowania. Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn) 

Jestem "za", bo nie mogę się tutaj, że tak powiem 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Rozumiem. Proszę odznaczyć Pana Wiesława Szustaka. Radnego jako osobę, że jest za 
wnioskiem Pani Radnej Sulimy- Markowskiej. Jeszcze Pan Ryszard Kowalczyk tak? Nie oddał 
głosu. Pani Olgo?  



Olga Kazubek 

Tak jeszcze Pan Ryszard.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Ryszardzie są problem u Pania z głosowaniem? 

Pan Ryszard Kowalczyk proszę oddać głos dotyczące wniosku [niesłyszalne]. Jest Pan Ryszard 
Kowalczyk w zoomie? Pani Olgo Pani sprawdzi. Też przewinę u siebie sprawdzę. 

Olga Kazubek 

Jest. Jest w zoomie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Pan Ryszard Kowalczyk proszę o oddanie głosu. Jeszcze chwileczkę zaczekam i zamkniemy 
głosowanie. Zamykam głosowanie. Poproszę do mnie wyniki.13 za, 7przeciw, 1 głos brak głosu 
w związku z tym przechodzimy do głosowania projektu uchwały. Wszystkie osoby zgłoszone 
do dyskusji ja zamykam listę osób, które się zgłosiły. Proszę Pani Olgo przygotować 
głosowanie. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały. Uchwała w sprawie rozpatrzenia 
skargi.... 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Ale to nie powinno być że ona jest zasadna.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Tak, tak, tak Pani Olgo Pani zamknie to głosowanie.... 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn) 

Ja na chwileczkę muszę przerwać, i na nowo się zalogować, bo wyskoczyłem w ogóle z tego e-
sesji.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Bo w tym czasie Pani Olgo proszę przygotować tytuł uchwały, żebyśmy wiedzieli nad czym 
głosujemy. § 1 proszę przytoczyć i wtedy będziemy mieli już jasność.  

Olga Kazubek 

Nie bardzo rozumiem, co mam dopisać do tego głosowania, bo tytuł uchwały był w tytule 
głosowania. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 



Prawie rozpatrzenia skargi i przytoczyć drugi "uznaje się skargę z dnia 30 grudnia.." ta treść 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

[niezrozumiałe] 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

W sprawie uznania skargi .... 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Za zasadną. No. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Tak. Tak było we wniosku z Komisji Skarg i Wniosków i taką proszę treść przygotować. Mam 
problem Pan Ryszard Kowalczyk znowu dzwonił do mnie, muszę sprawdzić. Może ma problem. 
Tak, coś tu się dzieje. Sprawdzimy jeszcze obecność przed głosowaniem. 

Pani Olgo Pani wyświetli prostu obraz zobaczymy czy to jest zgodne z tym, co mamy 
procedować czyli głosować. Skargi literka ... Za zasadną, jeszcze tylko literkę... 

Olga Kazubek 

Nie bo mamy tam w tytule jest skarg, mamy 3 skargi w jednej uchwale. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dobrze. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

Przepraszam Panie Przewodniczący, miałem kłopot z komputerem. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dobrze. Zaraz powtórzymy jeszcze, tutaj o potwierdzenie obecności na sesji, bo też miał Pan 
Wiesław Szustak tu problem, także spróbujemy raz. Zgadza się Drodzy Państwo? Treść 
wniosku o przegłosowania... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Na końcu "za zasadne", "skarg za zasadne"  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

No tak, tak. Liczba mnoga poproszę to będzie dobrze. 



"Zasadne", "niezasadną".  

Olga Kazubek 

Rozumiem, że teraz kworum. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Tak, tak oczywiście sprawdźmy, bo mieliśmy problem Pani Wiesławem Szustakiem, jak i z 
Panem Ryszardem. Proszę bardzo, bardzo potwierdzamy obecność na sesji. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, nadal mam kłopot. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Ryszardzie odda Pan głos poprzez informację w programie zoom dobrze? Tak się 
umówmy. Jak będzie głosowanie, będę tutaj pytał.  

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

Wiemy? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Jeszcze nie, jeszcze nie, za chwileczkę, za chwileczkę. Pan ma dalej problem z potwierdzeniem 
obecności rozumie taki? i a Pan Wiesław Szustak? Jak jest sytuacja? 

Olga Kazubek 

Już, Pan Wiesław już. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dobrze to zamykamy.... 

Olga Kazubek 

To ja tylko potwierdzę obecność Pana Ryszarda Kowalczyka. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dobrze, oczywiście, tak. Bo Pan Ryszard jest obecny ale nie może potwierdzić.... 

Olga Kazubek 

Mamy pełen skład Rady. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

.... Programie e-sesja, w związku z tym przechodzimy do głosowania tego punktu porządku 
obrad. Panie Ryszardzie Pan wyłączy sobie dźwięk będzie łatwiej się pracowało. Uchwała w 
sprawie rozpatrzenia skarg na Dyrektora, pracowników Przedszkola nr 3 "Wyspa skarbów" w 
Raszynie z autopoprawkami uznanie skarg na Panią Dyrektor Przedszkola nr 3 w Raszynie za 
zasadne. Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Panie Ryszardzie, pana głos. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

Przeciw. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Proszę odznaczyć Pani Olgo. Jest 8 za,10 przeciw, 3 osoby otrzymujące. Skarga została przez 
Radę Gminy od.., nie uzyskała akceptacji. Dziękuję Państwu, dziękuję Pani Dyrektor za 
obecność i wszystkim osobom, które śledziły akurat ten fragment sesji. Przejdziemy do 
kolejnego. Chce Pani coś powiedzieć jeszcze? 

Ewa Gac (Dyrektor przedszkola) 

Chciałam bardzo podziękować, podziękować że Państwo wysłuchali  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Wniosek formalny będzie Pana Radnego... Ja obiecałem tutaj na początku sesji był wniosek 
Pana radnego na początku sesji Pana Radnego Bańburskiego o możliwość zabrania głosu. 
Poproszę o zabranie głosu Pana Radnego Marka Bańburskiego. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Ale Panie wniosek formalny zgłosiłem. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Ja wiem Panie Sławku ja wiem, ale Pan Marek ... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Ja tylko po albo jak będzie to możliwe po wypowiedzi, o ... minut przerwy no tylko tyle. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dobrze. Oczywiście dobrze.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Może być po wypowiedzi Pana Marka. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Po wypowiedzi Pana Marka ogłoszę 10 min przerwy. Może być? Panie Sławku? 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Bardzo serdecznie dziękuję tak. Niestety...  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Nie będzie problemu. Rozumie zdrowie też ma znaczenie i jest najważniejsze de facto. Panie 
Marku, jest obecny? 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn) 

Tak tak jestem 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Proszę głos dla Pana.  

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn) 

Szanowni Państwo Radni, Szanowni wszyscy mieszkańcy Raszyna, którzy przysłuchują się i lub 
przysłuchiwali tej dyskusji. Chciałem dosłownie 2,3 zdania powiedzieć na koniec. Nie chciałem 
tego robić wcześniej, żeby pewnych rzeczy może jakoś nie sugerować, żeby, że tak wiemy 
ponad powiedzieć, to, co mam do powiedzenia. Szanowny Szanowni Państwo, Komisja Skarg 
i Wniosków jest bardzo trudną Komisją i z założenia ma 50% szans na powodzenie, to znaczy 
zawsze jest czyjaś skarga i to jest albo sukces, że się tą skargę, że tak powiem czyjąś uzna albo 
porażka bo tej skargi się nie uzna. Jest to bardzo trudne, bardzo ciężkie do rozstrzygnięcia. 
Komisja przy rozpatrywaniu tej skargi naprawdę poświęciła myślę dobre ponad 20 godzin, aby 
zapoznać się z nią rzetelnie, żeby zgłębić to wszystko dokładnie, żeby starać się nie zrobić 
nikomu krzywdy. Myślę, że dokonaliśmy słusznego wyboru, natomiast no zależy, z której 
strony na to patrząc. Chciałem powiedzieć, że naprawdę poświęciliśmy dużo czasu i staraliśmy 
się to zrobić jak najlepiej przysłuchując się i wyciągając wnioski ze wszystkich wypowiedzi 
osób, które z nami rozmawiały, rzetelnie z jak największą wiedzą, a także ze zgodnością z 
własnym sumieniem. Myślę, że zrobiliśmy to na tyle, na ile tylko pozwalało nam to żeby starać 
się zrobić to rzetelnie, natomiast nikomu nie zrobić krzywdy. Owszem, to że uznaliśmy skargę 
za zasadną to jest to, co było w wypowiedzi Pani Elżbiety Kuczary dosyć takie rzeczowe to 
znaczy to jest po prostu tylko skarga uznana za zasadną lub nie i to wszystko. Działo się to 
wszystko w granicach 4 miesięcy temu lub wcześniej, a to, co się dzieje w tej chwili to już 
upłynęło masa czasu, pewne sytuacje, pewne wnioski naprawcze na pewno zostały 
wprowadzone i w tej chwili już jest zupełnie inna sytuacja niż ta, którą wchodziliśmy, i którą 
dostaliśmy te 3,4 miesiące temu. Skarga została uznana za zasadną. To jest tylko jedna strona 
medalu. Natomiast ten hejt, który się wylał na Panią Dyrektor. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 



Pani Ewo proszę włączyć mikrofon , Pani Dyrektor.  

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn) 

...Ja go zupełnie nie rozumiem i się z tym nie zgadzam, bo na prawdę jest z tego, co się 
orientuję, rozmawiając z wieloma ludźmi, z wieloma osobami i jeśli by było tak źle, to 
dlaczego.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Marku przepraszam bardzo, Panie Marku przepraszam, Pani Dyrektor proszę wyłączyć 
mikrofon u siebie. Dziękuję. Proszę. Przepraszam, że weszłem Panu w słowo.  

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn) 

Dzięki. Jeśliby w tym przedszkolu się tak źle działo to dlaczego tylu chętnych jest rodziców do 
tego, żeby do tego właśnie przedszkola oddać swoje dzieci? Owszem to, że coś się dzieje źle 
to po prostu trzeba wprowadzić systemy naprawcze i to wszystko. Tu nie oceniamy Pani 
Dyrektor, to nie jest tak że, chcemy Panią Dyrektor zwolnić lub obdarzyć nagrodą. My 
stwierdziliśmy fakty i to wszystko. I to chciałbym powiedzieć na koniec mojej wypowiedzi, że 
wydaje mi się, że zrobiliśmy to z maksymalnym zaangażowaniem i na tyle bezstronnie, na tyle 
uczciwie, że możemy sobie każdy z nas spojrzeć w lustro, i to wszystko. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo. Panie Wójcie, głos dla Pana jeszcze zakończenie. Dobrze, proszę bardzo. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Szanowni Państwo, jak specjalnie przysłuchiwałem się całej dyskusji. Nie brałem w niej udziału, 
ponieważ też nie chciałem, w jakiś sposób wpływać na dodatkowe emocje, które mogłyby 
takim mojemu wystąpieniu towarzyszyć. Ja chciałbym Państwu tylko powiedzieć, że my 
oczywiście jako Urząd, ja jako Wójt bardzo uważnie analizuje te wszystkie skargi, które zostały 
przedstawione. Dziwi mnie trochę fakt, że żadna z tych skarg nie wpłynęła do mnie 
bezpośrednio tylko zawsze wpływały one za pośrednictwem jednego z Radnych, ale to jest już 
sprawa, która może nie jest tutaj najważniejsze. Ja w swoim urzędowaniu wielokrotnie 
spotykałem się z konfliktami, które były w jednostkach organizacyjnych. Głównie.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

... Głosowania, ale spokojnie, spokojnie.... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący proszę nie rozmawiać, które były... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 



....Ale na prawdę tam jest ja mówię ja... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Przewodniczący, proszę wyłączyć mikrofon, dobrze dziękuję bardzo. Ja wielokrotnie 
spotkałem się w placówkach organizacyjnych, które należą do Gminy Raszyn z różnego rodzaju 
konfliktami między pracownikami. Ja mam też dużą liczbę osób pracujących w Urzędzie Gminy 
proszę Państwa nigdy nie jest tak dobrze, żeby nie było jakichś konfliktów. To są różne 
osobowości, różni ludzie, różne temperamenty, w związku z tym trzeba naprawdę dużej 
delikatności, subtelności i umiejętności, żeby dojść do takiego stanu, w którym praca jest 
możliwa, a te jakieś nawet drobne zadrażnienia nie wpływają na jej jakość. Ja miałem 
przypadki, gdzie w podległych mi placówkach dochodziło do konfliktu w załodze pracowników, 
gdzie byli powoływani mediatorzy z zewnątrz, przychodzili to byli mediatorzy z urzędu, którzy 
specjalnie i tutaj Pani Ewie Gac chciałbym zwrócić uwagę, że mediator, dobry mediator to 
powinien być taki, którego nikt nie zna i on nikogo nie zna. To jest najlepszy mediator. Nie ten, 
który jest prawda znany i dobry, bo mediator powinien w pierwszej kolejności zapoznać się 
sprawą, rozstrzygnąć, i spróbować rozwiązać ją wedle swoich zdolności, umiejętności, które 
posiada, kwalifikacji, bo takowymi muszą ci ludzie się od tego to są specjalne certyfikaty, które 
te osoby posiadają. To już mówię na marginesie. Ja oczywiście jako Wójt będę uważnie 
przypatruje się pracy, tej placówki od momentu, kiedy te pierwsze skargi wpłynęły za 
pośrednictwem Pana Radnego i nadal oczywiście będziemy się tutaj jako Urząd w tym pracy 
przedszkola bardzo bacznie przyglądać, analizować wszystkie i analizujemy i będziemy dalej 
analizować wszystkie fakty, które zostały wymienione zarówno podczas kontroli Komisji Skarg 
Wniosków, jak i również podczas kontroli przeprowadzonego przez Kuratorium Oświaty. 
Mówię, to dlatego że w takich sprawach naprawdę potrzeba pewnego dystansu, bo trzeba 
pozbawienia się niepotrzebnych emocji. I tutaj taki nawoływanie mnie do takich czy innych 
ruchów kadrowych. Uważam też za pewną wręcz niestosowność. To naprawdę nie w taki 
sposób polega zarządzanie placówkami, zarządzanie zespołami ludzkim. Trzeba po prostu 
poznać sytuację i z dużą delikatnością, z dużą umiejętnością próbować wprowadzić pewne 
zmiany, które poprawiłyby sytuację panującą w danej placówce. W tym wypadku w 
Przedszkolu nr 3. Także ja ze swej strony, żeby Państwa tu nie zanudzać powiem tak, my bardzo 
bacznie patrzymy, analizujemy wszystkie działania, które Pani Dyrektor podejmuje w ostatnim 
czasie w celu poprawienia jakości pracy placówki. Zwracamy dla nas jest to również pewien 
powiem szczerze poligon, dlatego, że to jest sytuacji, które tutaj mają miejsce też przykładamy 
i analizujemy, jak to się ma odnośnie innych placówek, no bo tutaj że tak powiem, każda 
kontrola jest wielką nauką. Ja sam w urzędzie przeżywam wiele kontroli, przeżyłem wiele 
kontroli, były lata że miałem po kilkanaście, a nawet przynajmniej kilkanaście, może chciałem 
przesadzić kilkadziesiąt, ale kilkanaście kontroli rocznie i każda coś wnosiła. Proszę Państwa 
rzadko się zdarza, żeby kontrola nic nie wykryła, żeby napisała "jest wspaniale" jest zazwyczaj 
na jakieś elementy zwraca uwagę, po to, żeby właśnie był ten element edukacyjny dla danej 
jednostki, żeby mogła poprawić się w takim czy innym zakresie i na pewno te wszystkie uwagi, 
które są w ramach kontroli Komisji Skarg i Wniosków, jak i również kontroli Kuratorium 
Oświaty zostaną wzięte jako pewna nauka, jeśli chodzi o funkcjonowanie placówek, głównie 
placówek oświatowych, oczywiście, bo to ma największe przełożenie. Ja chciałbym tylko 
jeszcze na sam koniec powiedzieć, przykro mi jest, że wśród takiej grupy pracowników 
przedszkola i pierwszy raz się z tym spotykam ci pracownicy nie nikt z nich przyszedł do mnie. 
Powiem szczerze przy konfliktach, które były wcześniej w różnego rodzaju placówkach ja 



miałem u siebie wielokrotnie przedstawicieli i mam powiem szczerze do dnia dzisiejszego 
również przedstawicieli pracowników, którzy przychodzą do mnie, mówiąc mi że uważają, że 
takie czy inne elementy powinny ulec poprawieniu czy np. czuję jakiś dyskomfort z takiej czy 
innej sytuacji, która zaistniała. I to daje też możliwość przekazania, dlatego ja myślę, że też 
Pani Dyrektor może należałoby zrobić jednak spotkanie takie nasze już przyszedł na to czas. Ja 
nie chciałem wprowadzać dodatkowych emocji, dlatego nie robiłem tych spotkań celowo, 
żeby nie robić tutaj jakiegoś tego ale z załogą, żebym być może w jakiś sposób ośmielił załogę 
do możliwości przyjścia do mnie. Ja wiem, że byli u mnie przedstawiciele załogi i tutaj 
rozmawialiśmy, ale chciałbym mieć spektrum wszystkich pracowników, którzy no i spektrum 
tych wszystkich zachowań i tych wszystkich tam opcji, które tam są wyrażane przez jeśli chodzi 
o stanowiska wyrażane przez pracowników. I myślę, że to też da możliwość takiego 
wypowiedzenia się czasami też i pomocy w podjęciu właściwych decyzji przez Panią Dyrektor. 
Ja nie jestem mediatorem, ale chciałbym, żeby to następowało w spokoju, w poszanowaniu i 
w kulturze, która przysługuje nam wszystkim z racji tego, że pracujemy, że nikt nas nie 
powinien obrażać, a jak również nie powinniśmy być obrażani w pracy, wykonując swoje 
czynności zawodowe. Zarówno mówię, to w stosunku do Pani Dyrektor, jak i do innych osób, 
które tą sytuacją, która miała miejsce, mogłyby się podpucz poczuć urażone w jakiś sposób. 
Także ja myślę, że podejmiemy teraz już działania pełne, dlatego że ta sprawa już schodzi z 
takiego publicznego medialnego przedstawienia i powoli będziemy mogli zająć się tym, żeby 
to metodycznie rozwiązywać ze spokojem i z odpowiednią kulturą. Dziękuję bardzo. 

Ewa Gac (Dyrektor przedszkola) 

Dziękuję Panie Wójcie oczywiście umówimy się i omówimy szczegóły tego spotkania. Dziękuję 
bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo ogłaszam 15 minut przerwy.  

Dobranoc Pani mec Dyrektor. Dziękuję 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Ja również dziękuję Pani Dyrektor 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Proszę Państwa o potwierdzenie obecności na sesji.  

Jeszcze 5 osób nie potwierdziło. 4. Proszę Pani Radna Henryka Koper, Pan Grzegorz 
Janiszewski, Pan Ryszard Kowalczyk, Pani Radna Teresa Senderowska. Poprosimy o 
potwierdzenia obecności na sesji. Jeszcze 3 osoby.  

Pani Radna Henryka Koper już potwierdziła, Pan Grzegorz Janiszewski i Pan Ryszard Kowalczyk. 
Pan dalej problem Pan Ryszard z potwierdzeniem obecności? Panie Ryszardzie Pan włączy 



sobie mikrofon proszę o informację i Pan Ryszard i Pan Grzegorz Janiszewski. Dobrze w razie 
czego przegłosowanie ewentualnie przy dyskusji sprawdzimy jeszcze raz obecność. Zamykamy 
listę. Szanowni Państwo stwierdzam kworum, wznawiam obrady sesji Rady Gminy po 
przerwie, przechodzimy do kolejnego punktu porządku obrad pkt 13 uchwała w sprawie 
określenia wysokości ekwiwalentu członków Ochotniczej Straży Pożarnej w Raszynie, 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Dawidach oraz Ochotniczej Straży Pożarnej w Falentach za 
udział w działaniu ratowniczym. Proszę bardzo, głos dyskusji uchwała była poruszona już 
powiedzmy na samym początku sesji przy samym porządku obrad. Proszę głos zabierze Pan 
Radny Jarosław Aranowski. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Nie, ja się zapisałem jakby do dyskusji, natomiast..... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dobrze w porządku, w porządku. Dobrze głos dla jako Przewodniczącej Klubu, która zreferuje 
projekt tej uchwały, proszę bardzo.  

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Tak, Panie Przewodniczący, złożyliśmytak jak napisałam, w dniu 21 lutego złożyliśmy projekt 
uchwały w sprawie określenia wysokości ekwiwalentu Członkom Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Raszynie, Ochotniczej Straży Pożarnej w Dawidach oraz Ochotniczej Straży Pożarnej w 
Falentach. Projekt zakładał jakby opierał się na przepisach ustawy. Tutaj przywołane jest 
uzasadnieniu ta ustawa z dnia 17 grudnia 2021 roku o Ochotniczych Strażach Pożarnych, która 
od 1 stycznia 2022 roku regulowała m.in. kwestie wypłaty ekwiwalentów strażakom OSP. No i 
te przepisy tej ustawy uchylił artykuł 28 ustawy z dnia 24 sierpnia '91 roku ochrony 
przeciwpożarowej, który to artykuł stanowił podstawę prawną dotychczas obowiązującej 
uchwały ekwiwalentu pieniężnego dla Członka Ochotniczej Straży Pożarnej. W związku z 
powyższym tak jak wspomniałam, 21 lutego złożyliśmy ten projekt do Pana Przewodniczącego, 
o wprowadzanie go na najbliższej sesji on zakładał w tej pierwotnej wersji stawkę 32 zł za 
każdą rozpoczętą godzinę udziału w działaniu ratowniczym lub akcji ratowniczej dla strażaka 
ratownika i16 przepraszam 5 zł za każdą godzinę udziału w szkoleniu lub ćwiczeniu. W dniu 
23 lutego czyli 2 dni później, Pani Mecenas Pani Karolak, bo tutaj nie widzę mam wydruk 
naniosła uwagi i zmiany do tej uchwały, dlatego też tutaj był Pan Ostrzyżek widzi dwa projekty, 
bo jeden to jest nasz, który złożyliśmy w WORDZIE, a drugi który parafowała Pani Mecenas na 
naszym projekcie. 23 wróciła zaopiniowania ta uchwała i ponieważ złożyliśmy ją przed tamtą 
sesją, ale nie w terminie 7 dni więc był pierwotny plan był taki, ażeby poprosić Państwa 
Radnych o rozszerzenie porządku obrad tamtejszej sesji o ten punkt, ale w ostateczności 
doszliśmy do przekonania, że i to powiedział Pan Radny Zawistowski na poprzedniej sesji, że 
chciałby, aby ten projekt trafił jeszcze do konsultacji ze strażakami naszymi, tak żeby po prostu 
no, jakby te kwoty były z nimi uzgodnione. I w zasadzie nie uczestniczyliśmy oczywiście w tym 
procesie uzgodnień ze strażakami [niezrozumiałe] nie poinformował, że takie uzgodnienia 
trwają no, ale zakładaliśmy, że skoro uchwała znalazła się w obiegu jej zapisy będą poddane 
pod właśnie opinię. Na posiedzeniu Komisji Ochrony Środowiska Porządku Publicznego 
Rolnictwa i Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego właściwie tuż przed samą tą Komisją 
został zmieniony jej porządek, ponieważ początkowo tamtego nie obejmuje i na tym porządku 



w tym porządku obrad już tuż przed całą Komisją ...., że będzie procedowany ten punkt 
również przez tą Komisję jednakowoż ze zdziwieniem przyjęłam, że znajdują się tam dwa 
projekty, właściwie te projekty były co do merytoryki, tożsame oczywiście one mogą się różnić 
w kwestii stylistycznej, no ale co do merytoryki to są te same projekty..... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Nie Pani Beato, niestety naprawda.... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Ostrzyżek... 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Proszę mi nie przerywać. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Ale przecież my to mamy przed oczami.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Niech Pan nie przerywa, Panie Radny 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Radny Górecki nie udzieliłem Panią głose, proszę.... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

A Panu Ostrzyżkowi Pan, udzielił?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Też powiedziałem, że ..... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Też nie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Na razie nic nie mówi.  

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

I teraz od razu przejdę i jakby nam.... 



Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

oczywiście my w swoim pierwotnym projekcie, który zaopiniowała wtedy Pani mecenas 
mieliśmy tą kwotę 5 zł, no ale na tej Komisji okazało się, że, Pan Aranowski ujawnił treść 
uchwały OSP w tym zakresie i czyli jakby ujawnił, jakie były wyniki konsultacji ze strażakami i 
tam się nam pojawiło właśnie ta za godzinę działu w szkoleniu lub w ćwiczeniu pojawiła się 
kwota 16 zł i zdziwiło nas bardzo, że pojawił się tożsamy tak jak powiedziałam projekt, który 
złożył Pan Wójt i próbowaliśmy oczywiście na tej Komisji, a przywrócić rangę to od razu 
powiem próbowaliśmy przywrócić rangę Radzie Gminy, że to jakby projekt Rady Gminy, bo 
tutaj po pierwsze był złozony jako pierwsze po drugie jakby no nie było w obrocie prawnym 
innego projektu, w związku z powyższym jakby prosiliśmy Pana Przewodniczącego 
Aranowskiego, żeby się z tym projektem zajął no ale oczywiście dyskusje potem potoczyła się 
w nie takim kierunku jak sobie zapewne wszyscy przypominają, którzy w tym uczestniczyli. 
Natomiast no, jakby dziwię się, że autorytarnie tutaj zostało ten projekt nasz, który już był 
procedowany 21 lutego został wyrzucony i po tej komisji, ponieważ jakby miałam jakieś tam 
uwagi, OSP ponowiła wniosek do Pana Przewodniczącego o włożenie tego projektu na 
najbliższą sesję, ponieważ on już został złożony wcześniej i wniósł autopoprawkę o 
poprawienie tej kwoty za udział w szkoleniu za każdą godzinę na 16 zł. I taka poprawka znalazła 
się w materiałach i taki projekt uchwały macie Państwo w materiałach na sesję I chcę też 
powiedzieć, że jakby tutaj apel do wszystkich Państwa Radnych. Proszę naprawdę nie negować 
i nie podważyć pracy Radnych, tylko dlatego że w jakiś sposób no jest to Państwu politycznie 
nie po drodze. Chciałabym prosić o przegłosowanie tej uchwały. Myślę, że tutaj dyskusja jest 
zbędna z tego względu chociażby, że tak jak powiedziałam, strażakom za ich ciężką pracę tutaj 
na terenie Gminy to się należy akurat byliśmy po tych wichurach, które jakby no spustoszyły 
trochę też i nasze tutaj obszary i widzieliśmy jak ciężko pracują strażacy. Więc, tym bardziej ta 
inicjatywa wydała nam się słuszna i zasługiwała na takie szybkie podjęcie, szybkie 
procedowanie. Bardzo niedobrze się stało, bo właściwie pojawia się jakiś konkurencyjny 
projekt właściwie nie wiadomo dlaczego i co ma wnieść, bo tak naprawdę przed chwilą 
mówiliśmy o tym, że liczą się dzieci, a tu mówimy liczą się nasi ludzie, nasi ci strażacy, którzy 
stają w naszej obronie. Ja każdego dnia, bo wtedy, kiedy dzieje się pożar, kiedy dzieje się 
wichura zagrożenie oni są. Więc ja bym prosiła Państwa Radnych o po prostu zakończenie tej 
dyskusji, przegłosowanie tego projektu uchwały, a jej treści tego projektu macie Państwo w 
materiałach. Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję wniosek, formalny Pan Rady Zawistowski. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Wniosek formalny o zamknięcie dyskusji i przejście do głosowania projektu uchwały w 
brzmieniu opublikowanym w programie e-sekcja i opatrzonym pieczęcią i podpisem Pani 
Radcy Prawnej. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Wniosek formalny muszę poddać po głosowanie.... 



Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący...... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Poproszę o wniosek formalny o przegłosowanie zanim będziemy dyskutować... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Górecki nie udzieliłem Panu głosu, nie zgłosił się Pan do dyskusji. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

[niezrozumiałe] 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Proszę nic się mówić w tym momencie.  

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Ja przepraszam chciałam, by Pani Radna.... 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

do tego projektu, bo tam są.... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

No, ale Panie Przewodniczący, albo rozmawiamy albo głosujemy... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panowie, czy moglibyście nic nie mówić w tym momencie? Mam wniosek formalny Pana 
Radnego Zawstowskiego. Ja też mam tutaj uwag też mam tutaj uwagi co do merytoryki 
zarówno tej uchwały, jak i prawidłowości projekt uchwały pod względem formalnoprawnym. 
Także Pani Mecenas, jak Pani w tej chwili to widzi bez opiniowania przez Radę tego 
stosownego omówienia projektu uchwały przejść do głosowania. Jak Pani to widzi? Proszę 
bardzo. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

To znaczy ja chciałabym przede wszystkim, by Pani Radna, wyraziła jeszcze raz tutaj na sesji 
poprawkę sformułowała, tą autopoprawkę tak, żeby to wybrzmiało. To jest jedna kwestia, 
druga kwestia ja jakby nie wiem jak to się odbywało w komisjach czy ona przechodziła przez 
komisję ten projekt, czy nie. To bym chciała ewentualnie jakiś informacje jeszcze od Państwa, 
bo wiem .... 



Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Ten projekt nie musi przechodzić, dlatego, że był składany w trybie ustawy w związku z czym 
klub ma prawo złożyć i ten by i nie musi być poddany, wprowadzony do porządku w związku z 
czym projekty uchwał, które są składane przez kluby nie muszą być opiniowane przez komisje. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Ja rozumiem, ja nie stwierdzam, czy musi czy nie. Chciałam po prostu wiedzieć, jaki był los tej 
uchwały odkąd była złożona. Jeśli miałabym się wypowiadać.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Nie była procedowana przez żadną komisję ta uchwała. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Ale zbieżny był projekt opiniowany projekt 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Górecki proszę wyłączyć mikrofon czy Pan rozumie? 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Przegłosujcie to? 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Wniosek formalny tylko o zamknięcie dyskusji i przejście do głosowania. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Ale Pani Radna, prosiłam żeby Pani jeszcze raz na sesji... 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Nie Pani Mecenas, ale albo głosujemy.... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Albo przeczyta Pani Radna, może projekt uchwały i już będziemy wiedzieli tak ... 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Wyraziła autopoprawkę jeżeli Pani chce ją .... 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 



[niezrozumiałe] 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Pojedyncze głosy proszę.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Pani Radny Górecki czy mógłby Pan wyłączyć mikrofon? 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

A czy Pan Aranowski może.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Ale czy do Pana dociera, żeby Pan wyłączył mikrofon? 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Aranowski jest wyższy. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

No o wiele wyższy ode mnie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Jarku, Panowie, Panie Beato tu pada kwestia ze strony Pani Mecenas o dookreślenie tej 
kwestii autopoprawki, którą Pani zaproponowała. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Po pierwsze musi informuje o tym, że złożony został projekt już po poprawkach, Pani Mecenas, 
Pani Mecenas opiniowała 23go .... 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

M nie chodzi o te poprawki Pani Radna ... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Po 16 złotych tak. Jest kwota 16 złoty jest do poprawy. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

A moja autopoprawka.... 



Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący mamy 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Wypowiada się Pani Beata Sulima-Markowska. Proszę bardzo. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Ja bym chciała złożyć autopoprawkę w § 1 pkt 2 przytoczonej uchwały złożonej uchwały 
zamiast kwoty 5 zł wnoszę o zmianę na kwotę 16 zł, i taki wniosek właśnie i tak wniosek też, o 
czym też chciałam przypomnieć złożyłam również na komisji Pana Aranowskiego, ale Pan 
Araniwski był tak rozkrzyczany, że nie usłyszał niestety bardzo mi przykro... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

A Pan Wójt 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Ale ja ..... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panowie mówi Pani Beata Sulima- Markowska. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Jeszcze chciałabym tutaj właśnie dlatego dopytywałam wcześniej. Czy on wpłynął na 7 dni 
przed tą sesją? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Wpłynął przed na 7 dni przed sesją. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Jako cały nowy projekt uchwały już rozumiem z taką kwotą, on .... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Z kwotą16zł. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 



On był parafowany po raz kolejny. Natomiast on pod względem formalnoprawnym nie różni 
się więc no dla porządku on powinien być oczywiście jeszcze raz zaparafowany, jeśli 
mielibyśmy go traktować jako nowy projekt uchwały.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Jakie kwoty. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Jest zaparafowany z tą kwotą, przecież proszę zobaczyć, Pani Mecenas, proszę wejść i 
zobaczyć, jest tam podpis zaraz powiem dokładnie tej tutaj jest parafka 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Pani Karolak  

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Pani Karolak chyba słaby stempelek, ale wygląda, że to jest podpis Pani Karolak. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Zagłosujmy już Szanowni Państwo. Możecie macie większość to odrzucicie, jak chcecie no... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

No macie. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Przegłosujmy wniosek formalny. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Tak to zrobimy właśnie.  

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

I powiem tak... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Tutaj uwagi formalnoprawne co do treści projektu uchwały. I nie chciałbym, żebyśmy w 
wyniku tej szybkiej decyzji emocjono emocjonalnej podjęli uchwałę, którą Wojewoda uchyli 
pod względem formalnoprawnym.  

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 



Zwłaszcza .... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Dlatego nie trzeba jej podejmować. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Jakie są uwagi Panie Przewodniczący. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

On jest taki jak Wojewoda przyjmuje uchwałę od innych gmin. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Nie, Panie nie jest taki sam. Pan pos sprawdzi sobie Dziennik Urzędowy Wojewody.  

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący no ja mam mogę wniosek formalny? W takim razie?  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

A czy możemy to wszyscy będzie ..... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

W tym momencie mamy tak wniosek formalny, 3 wnioski formalne, skoro padły jeszcze 2 
kolejne. Proszę wniosek formalny Pana Radnego Jarosława Aranowskiego. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Mój wniosek formalny jest taki, aby przed zamknięciem dyskusji naprawić uchybienia 
formalnoprawne. Dlatego, że po pierwsze jest powinno się wykreślić poz. 559 z późn. zm. ale 
to możemy uznać za poprawkę legislacyjną, natomiast w § 1 jest bardzo poważny błąd, bo jest 
16 zł za każdą godzinę udziału w szkoleniu, a powinno być że za każdą rozpoczętą godzinę 
udziału w szkoleniu lub w ćwiczeniu. W związku z powyższym ja mam poprawkę 
[niezrozumiałe] na zmianie § 1 więc nie wiem teraz. Pan Przewodniczący decyduje, co dalej, 
czy to zmieniamy, czy czekamy aż Wojewoda uchyli, bo jest niezgodne z ustawą. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn) 

Ale najpierw jest wniosek o zamknięcie dyskusji ... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

A czy Pani Prawnik może się wypowiedzieć?  



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panowie trzeci wniosek formalny, Pan Radny Sławomir Ostrzyżek, proszę Panie Sławku. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Mój wniosek to jest taki żebyśmy odrzucili wszystkie te rzeczy i wypracowali wspólny wniosek. 
Proszę Państwa tam są błędy w każdej wersji nie ma tu żadnej wersji, które nam moglibyśmy 
przegłosować w tej chwili i żeby jej Wojewoda nie uchylił naprawdę [niesłyszalne] 3 wersje i 
jestem święcie przekonany tak, jeżeli zgodzimy się tutaj wspólnie nieważne czy strażakom nie 
zależy, czy to zgłosił Andrzej Zawistowski czy Pani Beata czy zgłosił to Wójt czy ten. Oni mają 
dostać pieniądze tak i to jest im dla nich najistotniejsze prawda. Zapewniam Państwa, że w 
każdych tych tych są błędy na tyle duże, że będą uchylone przez Wojewodę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

I tu się z Panem Sławkiem zgadzam. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Mogę za chwilę powiedzieć, o których błędach mówię, tak... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Ja mam prośbę.... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Jeżeli dojdziemy do konsensusu 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Szanowni Państwo, bo będziemy teraz kruszyli kopie, bo naprawdę są tutaj uwagi 
formalnoprawne, tak jak Pan Sławek zauważył te błędy w uchwale jednej i drugiej. Ja się 
odnosiłem do uchwał, która w porządku obrad, Pan się odnosi do dwóch uchwał, które po 
prostu było, w jakiś sposób no poruszone na komisjach i na sesjach. Tu mam prośbę Rani 
radnej Sulimy-Markowskiej jako przedstawiciela klubu, żebyśmy to uchwałe zdjęli dzisiaj z 
porządku obrad, po to, żebyśmy ją dopracowali. Możemy zrobić sesję Rady Gminy z jednym 
punktem i taką uchwałę w trybie pilnym przyjąć. To jest moja propozycja. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Czy ja mogę, Panie Przewodniczący wniosek formalny? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Momencik, momencik ja się zgłosiłem tutaj do Pani Przewodniczącej... 



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

A ja wcześniej rzuciłem wniosek formalny. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Momencik, Panie Radny, no Pan pozwoli, że ustalę pewną .... z panią radną Sulimą-
Markowską. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

A to nie możemy poprawić tego teraz? 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Pewnie.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Jeżeli ogłosimy 10 minut przerwy możemy, że tak powiem.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

To może zróbmy inaczej, może Panie Sławku róbmy inaczej, proponuję... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

I rzeczywiście ogłosić to jako wspólny wniosek Radnych Gminy... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Proponuję. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

A ja jestem "za". 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panowie, panowie, proszę o zachowanie spokoju. Proponuje w związku z tym ..... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Ale Panie Przewodniczący....nie, nie Panie Przewodniczący... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Radny Górecki czy Pan mógłby wreszcie nic nie mówić?  



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący ja w kwestii formalnej.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Momencik.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Bo Pan decyduje w tej chwili i Pan Aranowski, że są błędy formalne. Ja chciałbym usłyszeć 
prawnika... Proszę.. chciałbym usłyszeć Prawnika czy są błędy formalne.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Radny Górecki proszę wyłączyć mikrofon. Panie Radny Górecki proszę wyłączyć 
mikrofon! 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Poproszę o prawnika. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Proponuje, Drodzy Państwo... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Zróbmy, to jeżeli jest zgoda. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Momencik. Panie Sławku, proponuje w związku z tym, że tą uchwałą chcielibyśmy dzisiaj przed 
podjąć na dzisiejszej sesji, przesunąć ją w tym porządku obrad na sam koniec już przed 
powiedzmy sprawozdaniami przewodniczącej klub komisji w międzyczasie spróbujemy tą 
uchwałę jakiś sposób dopracować i opracować. Także mamy poszczególne punkty, może nam 
to się uda na sam koniec.... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

No nie, Panie Przewodniczący, w jaki sposób chce Pan to zrobić, no? Gdzieś .... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Pan pozwoli, Panie Radny Górecki czekają pracownicy Urzędu Gminy, którzy chcieli po 
prostu... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 



No Pan to wrzucił przecież do porządku obrad. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Także.... 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Andrzej, przepraszam, mogę powiedzieć coś?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Proszę bardzo. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Jestem oczywiście za tym, żeby to zrobić raz a dobrze. Zgadzam się z Panem Przewodniczącym. 
Mam jednak prośbę, ponieważ i tu jest dobre rozwiązanie, żebyśmy przesunęli to na koniec 
natomiast Panią Mecenas serdecznie poprosiła, żeby to Pani na tym projekcie, który jest 
zaopiniowany zaparafowany po prostu w trybie zmian naniosła poprawki które Pani uważa, że 
ten projekt powinien mieć. I myślę, że nie będziemy się tutaj my między sobą kłócić nad 
słowem takim, czy innym, bo w międzyczasie będzie trwała sesja będziemy musieli się skupić 
na głosowaniach, a myślę, że Pani najlepiej w jakiś sposób nam zaproponuje rozwiązania, które 
będziemy mogli wszyscy obejrzeć, bo mamy komputery przed sobą i będziemy mogli się tego 
ustosunkować tak jak Pan Przewodniczący zaproponował. Ja taką z propozycją Pana Darka. Ja 
się chciałam zapytać go jak ja składałam w imieniu Klubu, ale chciałabym, żeby mój Klub 
również się na ten temat wypowiedział, bo.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

kolejne pytania zadane Pani zadać tak? 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Ja chciałem tylko powiedzieć dwie rzeczy, bo padły tutaj. Pierwsze Pan Radny Aranowski 
zwrócił uwagę, że jest z "późniejszymi zmianami" nie wiem, co Panu Aranowskiemu tu się nie 
podoba..... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Andrzeju ustalmy teraz [niesłyszalne] dobrze? 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Słuchajcie, zróbmy przerwę. Po co mają mieszkańcy..... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 



Zróbmy 5-10 min przerwy i to dopracujmy.  

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Tą samą podstawę prawną i nie było zmian. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

To była zmiana Szanowny Panie..... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Proszę Państwa.... 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

No właśnie i to już jest ta jednolita 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Nie. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Proszę Państwa ja bym chciał tylko... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Nie no Szanowni Państwo, Panie Przewodniczący, prowadzi Pan sesję to proszę.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Ale czy mógłby Pan Panie Górecki wreszcie nic nie mówić? Panie.. Proszę o wyłączenie 
mikrofonu. Panie Wójcie, momencik, bo ja bym chciał, żebyśmy pro.... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

jedno słowo,  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Ma Pan podpowiedź, proszę bardzo, może Pan jakiś.... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Ja mam tylko jedną prośbę do Państwa. Proszę Państwa, jest późna godzina, ja mam gorącą 
prośbę, możecie wziąć po prostu uchwałę tą, którą my..... 



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Wójcie ośmieszył Pan już raz... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Panie Górecki. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Ośmieszył Pan go raz. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Mógłby Pan nic nie mówić?  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Pan ośmieszą tą Radę przez cały czas. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Ośmiesza Pan Radę Gminy 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Radny Górecki proszę wyłączyć mikrofon czy Pan rozumie to? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Chciałbym Państwu, zwrócić uwagę tylko na jedną rzecz, że są pracownicy, którzy pracują, oni 
jutro przyjdą rano do pracy na godzinę 8:00 i no chcieliby już po prostu skończyć dzisiejszy 
dzień pracy. Dlatego ja mam gorącą prośbę do Państwa, żebyście oczywiście, żebyście 
przesunęli tę uchwałę, w związku z tym na koniec dzisiejszej sesji... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

To proponuję....  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Tak, żeby pozostali pracownicy mogli już po prostu zakończyć swój dzień pracy. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dobrze Panie Wójcie to może spróbujmy. Wniosek formalny z mojej strony o przesunięcie pkt 
13 moment  



Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

[niezrozumiałe] 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Ryszardzie, Pan wyłączy mikrofon bo Pana słychać, Pan się fajnie śmieje.. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

A Panie Przewodniczący, poproszę o sprawdzenie....  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Momencik, momencik. Przed pkt 25 Panie Olgo proszę przygotować głosowanie.  

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

Proszę o potwierdzenie obecności. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie, Panie Ryszardzie, już to robię Pani Olga przygotuje wniosek do przegłosowania i przed 
głosowaniem sprawdzimy kworum, dobrze? 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Nie powinienem się odzywać, ale to jest dosłownie 2 minuty dyskusji tak naprawdę, więc... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

raz dwa załatwili. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Nieprawda, bo Panowie widzicie te 2 minuty, które były już 15 minut. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

[niezrozumiałe] 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Ja mam jeszcze inne Panie Jarosławie, uwagi co do tego projektu uchwały.  

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 



Panie Przewodniczący, który to był 21 luty kiedy otrzymał Pan projekt? Miesiąc minął i teraz 
Pan ma uwagi? To co Pan robił przez ten miesiąc?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Szanowny Panie Radny, przekazałem do Biura Prawnego, przekazałem za stosownej komisji, 
czyli Pan sam złożył wniosek o to, żeby to było w komisji jakiej? Budżetu, tak? We ingerencję 
projekt uchwały przygotowanej przez Klub nie mam prawa żadnych inwencji robić przed 
wprowadzeniem do porządku, zgadza się drogi Panie? 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Szanowny Panie uwagi... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Kończymy tą dyskusję.  

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Zna Pan do mnie maila? zna Pan do mnie numer telefonu? Można zgłosić. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Proszę wyłączyć mikrofon. Pani Olgo sprawdzamy kworum, przechodzimy do głosowania. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Pani Beato proszę powiedzieć, co Pani rekomenduje i czy Klub się zgadza? 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Ja już powiedziałam co rekomenduje, chciałbym przenieść to na koniec, żebyśmy tam 
podyskutowali tak jak Pan Marcinkowski tutaj Radny Marcinkowski .... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Sprawdźmy kworum, następnie zapytam się z Członków Klubu, następnie przejdziemy do 
głosowania. Proszę o potwierdzania obecności.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, mi się nie wyświetliło w ogóle kworum. To proszę mnie tam, Pani Ola, 
niech mnie może wpisze w kworum. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Pani Olga  



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Przepraszam, Pani Olga. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Pani Ewa Surmacz i Pan Krzysztof Będkowski. 

Pani Ewo jest Pani obecna? 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Pani Olgo proszę zaznaczyć, że jestem. Nie mogę się połączyć. Tak jestem obecna.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Pytanie do Członków Klubu Pani Przewodnicząca Pani wyraża zgodę na to, żebyśmy ten punkt 
przesunęli tak? W porządku obrad... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący ja zagłosuje za tym pod warunkiem, że od opracujemy wspólny projekt, 
jeżeli nie no to oczywiście..... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Radny Górecki czy Pan wyraża zgodę, żeby nie Pan jest w Klubie czy nie, Pan chyba nie 
jest w Klubie. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Ja nie jestem w Klubie 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

No dobrze, to ja Pana nie muszę pytać. Pani Radna Sulima-Markowska wyraziła zgodę, Pan 
Andrzeja Zawistowski. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Wyrażam zgodę.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Pan Rafał Olesiński 

Rafał Olesiński (Radny Gminy Raszyn) 



Wyraża zgodę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

I Pani Elżbieta Kuczara. 

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn) 

Wyrażam zgodę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo. Przystępujemy do głosowania. O przesunięcie punktu w punktu porządku 
obrad. Wniosek formalny o przesunięcie pkt 13 porządku obrad przed pkt 25. Kto jest za? Kto 
jest przeciw? Kto się wstrzymał? 18 za, 1 głos przeciw, 2 wstrzymujące. Uległ zmianie porządek 
obrad w związku z tym musimy przyjąć ponownie porządek obrad pomimo, że punkty są te 
same. Proszę Panie Olgo odświeżyć porządek obrad. Wniosek o przyjęcie porządku obrad 
obrad wraz ze zmianami. Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 19 za, 1 przeciw, 1 
wstrzymujący. Dziękuję bardzo, przechodzimy w związku z tym do kolejnego punktu porządku 
obrad. I mamy, przed nami jest punkt uchwała w sprawie określenia programu opieki nad 
zwierzętami bezdomnymi oraz zapobieganie bezdomności zwierząt na terenie Gminy Raszyn 
w 2022 roku. Projekt z tego, co pamiętam, nie był opiniowany przez żadną z komisji, w związku 
z tym... 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

[niezrozumiałe] 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Tak? Panie Jarosławie, tak? 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Tak. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

W związku z tym poproszę Pana Wójta ewentualnie merytorycznego pracownika, żeby... 

Monika Marszałek (Kierownik referatu OŚGK) 

Dobry wieczór Państwu.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Witam Panią Monikę Marszałek, proszę bardzo. 



Monika Marszałek (Kierownik referatu OŚGK) 

Jak co roku zgodnie z uchwałą o ochronie zwierząt Rada Gminy ma obowiązek określenia 
programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt w 
terminie do 31 marca. Program zawiera postanowienie art. 11a ust. 2. Program pociąga za 
sobą skutki finansowe, które zostały wskazane w programie. Program został poddany do 
zaopiniowania właściwemu Powiatowe Lekarzowi Weterynarii, organizacjom społecznych, 
których statutowym celem działania jest ochrona zwierząt, dzierżawcom lub zarządcom 
obwodów łowieckich, Polski Związek Łowiecki, wyraził zaopiniował pozytywnie przedłożony 
projekt programu, Powiatowy Lekarz Weterynarii w Pruszkowie wniósł uwagi, które w 
większości zostały uwzględnione i naniesione w przedłożonym projekcie programu. Pozostałe 
instytucje nie wyraziły opinii i zgodnie z ustawą o ochronie zwierząt po upływie 21 dni od 
otrzymania uważa się za zaopiniowanie programu pozytywnie. W związku z powyższym 
podjęcie uchwały jest zasadne. Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Bardzo dziękuję. Przechodzimy do dyskusji, proszę bardzo jeżeli są pytania w tym 
punkcie porządku obrad proszę o skierowanie do Pani Moniki Marszałek. 

Nie widzę osób zgłaszających się do zadawania pytań, w związku z tym przejdziemy do 
głosowania projektu uchwały. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Rozumiem, że już teraz Przewodniczący nie będą mówić pozytywnie opiniują.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Słucham? 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

No, rozumiem, że już Przewodniczący Komisji już teraz nie muszą... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

No nie Panie Jarosławie przepraszam bardzo, bo Pan opiniował ten projekt uchwały już tak 
usłyszałem, że nie. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Nie no powiedziałem, że opiniowałem. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Ja nie usłyszałem przepraszam. Proszę zamknąć głosowanie, jeżeli tak to.... 



Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Darku nie było słychać naprawdę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Także proszę nie mieć do mnie pretensji w tym momencie... 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Nie było słychać. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Proszę o opinię Komisji Rolnictwa Bezpieczeństwa Porządku Publicznego. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Na posiedzeniu w dniu 23 marca Komisja pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt 
uchwały i rekomenduje Wysokiej Radzie jego przyjęcie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo, to w związku z tym przejdziemy do głosowania projekt uchwały. Uchwała w 
sprawie określenia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobieganie 
bezdomności zwierząt na terenie Gminy Raszyn w 2022 roku. Kto jest za przyjęciem uchwały? 
Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący proszę odnotować, jestem za przyjęciem uchwały nie mogę z tym 
internetem. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Proszę odznaczyć. 21 za uchwała podjęta.. 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn) 

[niezrozumiałe] 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Ale nie, głos oddany 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn) 

Oddany jest głos? 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Tak.  

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn) 

Ja nie miałem nawet na monitorze.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

To dziwne. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Ja też nie miałam. 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn) 

Ale jest okay, dobra dzięki. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo. Nikt za Pana tego głosu na pewno Panie Grzegorzu nie oddał. Przechodzimy... 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn) 

Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Pani Moniko to już wszystko czy jeszcze..? 

Monika Marszałek (Kierownik referatu OŚGK) 

Tak, to wszystko. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Dziękujemy dobranoc. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Teraz przechodzimy do kolejnych punktów porządku obrad [niezrozumiałe] Tokarz już widzę 
tutaj go na ekranie. Mamy uchwałę w sprawnie nadania nazwy ulicy położnej na terenie Gminy 
Raszyn. Proszę Panie Zbyszku ulica Bakaliowa, omówienie tego projektu uchwały. 

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR) 



Dobry wieczór, witam Państwa serdecznie. 

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR) 

Mamy teraz dwie podobne bliźniacze uchwały dotycząca przedłużenia dotychczasowych 
przebiegów ulic. Pierwsza uchwała dotyczy ulicy Bakaliowej. Może tutaj wyświetlę Państwu. 
Dotychczasowy przebieg ulicy Bakaliowej wylot ulicy Karmelowej do tego fragmentu. Tutaj 
Pani Sołtys sołectwa Łady wraz z mieszkańcami poprosili o przedłużenie tej nazwy aż do ulicy 
Miklaszewskiego. Tutaj mam pełne parametry. Droga ma szerokość 10 m. Tutaj jest taki plac 
targowy o szerokości 34 m więc jakby parametry są spełnione, te wszystkie działki drogowe, o 
których mówimy, stanowią własność Gminy Raszyn. Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo, poproszę o opinię Komisji Planowania Przestrzennego i inwent i 
inwentjałorganizacji przepraszam bardzo, Pan Radny Janusz Hoffman, proszę bardzo głos dla 
Pana. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn) 

Powiedział Pan Zbigniew Tokarz, to była właściwie taka kosmetyczna metyczna, sprawa, a 
Komisja zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie jednogłośnie. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo. Czy są pytania w tym porządkom w punkcie obrad? Nie ma. Przechodzimy do 
głosowania. 

Pani Olgo spróbujmy wyświetlić tytuł uchwały i.... 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Proszę zaznaczyć, że jestem "za". Pani Olgo Ewa Surmacz z tej strony. Proszę zaznaczyć, że 
jestem "za". 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Pani Ewo próbowała Pani odświeżyć sobie program? nie udało się jeszcze tak? 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Próbowałam i nie mogę. Nie wiem co się dzieję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Teraz przystępujemy do głosowania. Uchwała w sprawie nadania ulicy położonej na terenie 
Gminy Raszyn nazwa ulicy Bakaliowa. Kto jest za przyjęciem projektu uchwały? To jest 



przeciw? Kto się wstrzymał? I osoby, które nie mogły się zalogować, to poproszę o informację 
ustą jak głosują.  

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Ja jestem "za". Proszę odnotować. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo. Jeszcze dwa głosy pan tak Pani Olgo? Pan Radny Górecki... 

Olga Kazubek 

Jeszcze dwa. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Pan radny Ostrzyżek poproszę oddanie głosu. Panie Sławku jest Pan obecny? Pani Ewa była 
"za" proszę odznaczyć Panią. Poprosimy o oddanie głosu Pan Radny Andrzej Górski i Pan Radny 
Sławomir Ostrzyżek. Zamykamy głosowanie. Poproszę o wyświetlenie wyników. 20 za, 1 osoba 
brak głosu. Uchwała została przyjęta dwudziestoma głosami "za". Przechodzimy do kolejnego 
punktu porządku obrad. Poproszę o umieszczenie nazwy też nazwy ulicy Sekretna. 

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR) 

Jak już powiedziałem poprzednio to jest też przedłużenie nazwy ulicy dotyczy to ulicy Sekretnej 
tutaj właściciele działek pod o nr 137 13 do137/21 zwrócili się z prośbą o właśnie nadanie 
nazwy ulicy Sekretnej, która w obecnym przebiegu rozpoczyna się od ulicy Rozbrat dochodzi 
do Liliowej w tej chwili proponowane jest przedłużenie tej do tej działki 164/ 1. Nie obejmuje 
ona tej działki, ponieważ jest w trakcie regulacji stanu prawnego. Na chwilę obecną stanowi 
własność skarbu państwa, ale będzie komunalizowana na naszą rzecz, także w późniejszym 
czasie pewnie też podejmiemy stosowną uchwałę i tą ulicę Sekretną byśmu przedłużyli do ulicy 
Grudzi. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Zbyszku, jakiej szerokości jest ten pas drogowy tutaj? 

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR) 

Panie Przewodniczący, w tej chwili to jest wynika z planu jest wydzielona połówka szerokości 
6 metrów. Tutaj ta końcówka ma 15 m w momencie, kiedy będzie wydzielana działka 135 / 5 
z planu przestrzennego zagospodarowania będzie konieczność wydzielania tych 6 kolejnych 
metrów, czyli łącznie będzie miała 12 m docelowo. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Nie ma żadnych zabudowań, a za chwilę będziemy musieli sypać tam. 



Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR) 

Naczy tutaj, Panie Przewodniczący, deweloper będzie prowadził inwestycję, więc myślę, że 
wzorem innych deweloperów przygotujemy stosowne porozumienia na bazie, których 
deweloper wybuje, wybuduje na odcinku, który zainwestuje drogę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo. 

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR) 

Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Sławku Pan włączy sobie mikrofonik. Dobrze czy są pytania w tym punkcie porządku 
obrad a przepraszam Komisja Planowania Przestrzennego Pan Radny... 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn) 

[niesłyszalne] pewnej uchwale też zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. Też 
jednogłośnie. Dziękuję. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, ja mam takie pytanie. Można?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Tak proszę bardzo, proszę.  

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Chciałbym, żeby był zapis, że deweloper tą drogę będzie utwardzał. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

No nie możemy tak... 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Nie możemy tak zrobić ? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Zbyszku?  



Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR) 

Wydaje mi się, że na chwilę obecną, kiedy procedujemy o nazwie drogi, to myślę że nie. To 
jest przez przedwczesne, jeżeli deweloper rozpocznie inwestycję jest to możliwe. To jest moje 
zdanie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

No polegam na Pana zdaniu. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

To znaczy wiem, że mamy tych ulic bardzo dużo już takich, tu zresztą rozmawiałem z Panią 
Beatą Krzysztofowicz, Panią Inspektor od dróg i bardzo prosiła, żebyśmy troszeczkę zwolnili 
tempo z przejmowaniem dróg. Ja nie jestem za przejmowaniem, tylko, jeżeli jest.... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

My nie przejmujemy. 

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR) 

My nie przejmujemy Panie Przewodniczący.... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Nadajemy nazwy. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

No nadajemy nazwę, ale za chwilę będziemy przejmować.  

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR) 

Znaczy to są już przejęte drogi z uwagi na decyzję podziałowe Panie Przewodniczący. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Mówi Pan, że 6 m będziemy przejmować.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Nie, nie. 

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR) 

Nie rozumiemy się. 



Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

No to... 

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR) 

Te 6 m zostało wydzielone i na mocy decyzji podziałowej stanowi własność Gminy Raszyn. 
Natomiast tak jak powiedziałem drugie 6 m będzie wydzielone, o ile właściciel zdecyduje się 
na podział i również na mocy decyzji przejdzie to na rzecz Gminy Raszyn. Tutaj nie ma mowy 
o przejmowaniu, powiedzmy na prośbę właścicieli, bo to z mocy decyzji przechodzi na rzecz 
Gminy Raszyn.  

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Ja rozumiem, ale proszę mnie też zrozumieć, że za chwilę właściciele, którzy tam będą, jak nie 
mówię o deweloperze, bo deweloper albo będzie albo nie będzie. Właściciele będą chcieli 
zaraz, żeby im tą drogę utwardzić. I chciałbym zwrócić tylko na to uwagę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Proszę Pan Radny Marek Bańburski. Proszę głos dla Pana Marka.  

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn) 

No ja też uważam, że należałoby się wstrzymać tutaj no ale z racji tego, że nie możemy 
wstrzymać się po prosu, żeby wstrzymać, zgłaszam wniosek taki, aby właściciele dali nam też 
jakąś inną alternatywę, co do nazwy ulicy. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Przedłużanie Panie Marku, ciągłości drogi... 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn) 

Przywrócenie nazwy to jest po prostu .... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

... Przypadku, jest identyczna sytuacja.. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Marku ulica Sekretna jest już na terenie Gmin Raszyn i ona przecina ulice jak ona?  

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR) 

Dochodzi do ulicy Willowej. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Willowa. 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn) 

Zgadza się, ale poskrzy to jest skrzy skrzyżowanie i po już po drugiej stronie skrzyżowania ulica 
może mieć inną nazwę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

No, ale po co kombinować z nazwami Panie Marku? Ulica Olszowa też .... Skrzyżowanie? 

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR) 

Tutaj moim zdaniem przedłużenie tej nazwy w żaden sposób nie będzie skutkowało ani 
nadawaniem numerów porządkowych, bo tutaj nie będzie to zaburzane w żaden sposób i 
wydaje mi się to niezasadne. 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn) 

Dobrze, szkoda czasu na dyskusję. Głosujmy. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Zbyszku, ma Pan całkowitą rację, tylko ja w dalszym ciągu mówię, że za chwilę będą 
mieszkańcy chcieli połączyć te dwie ulice Sekretną z jednej strony i Sekretną drugie i będą 
chcieli usypać tam, żeby im sypać tam drogę, usypać. Ja tylko mówię o kosztach, jakie w tej 
chwili my jako gmina wydajemy właśnie na takie ulice, jak ta Sekretna będzie tam. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Przechodzimy do głosowania projektu uchwały. Proszę bardzo o wyświetlenie. Pani 
Olgo? 

Uchwała w sprawie nadania nazwy ulicy położonej na terenie Gminy Raszyn nazwa ulicy ulica 
Sekretna. Kto jest za przyjęciem projektu uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Jestem "za".  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 



Dziękuję. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Proszę zanotować, że jestem za przyjęciem uchwały.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Teraz jeszcze. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący proszę zanotować, że jestem za. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Tak słyszę, słyszę Pani Ewo. Dziękuję. 17 za, 4 wstrzymujące uchwała została przyjęta 
siedemnastoma głosami za, przy 4 wstrzymujących. Przechodzimy do kolejnego punktu 
porządku obrad. Uchwala w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłate nabycie na rzecz Gminy 
Raszyn nieruchomości położonej w obrębie Raszyn 01. Poproszę o zreferowanie projektu 
uchwały. 

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR) 

Powyższa uchwała dotyczy zgody na nieodpłatne przyjęcie na terenie Gminy Raszyn dwóch 
działek drogowych o numerach ewidencyjnych 86/2 i 86/5 położonych w obrębie Raszyn 01 
część z Państwa Radnych pewnie pamięta, nawet Radnych z poprzedniej kadencji Rady Gminy, 
ponieważ właściciele tych nieruchomości tych działek drogowych położonych przy ulicy 
Miezrwieńskiego i Piastowskiej są wloty do tych ulic bardzo krótkie ślepe uliczki. Wcześniej 
chcieli nam sprzedać te działki za kwotę 90 zł za metr kwadratowy. Komisja jeszcze 
poprzedniej Rady określiła te warunki możliwe do przyjęcia, ale za cenę 30 zł za metr 
kwadratowy. Po długim czasie właściciele zdecydowali się jednak przekazać nam te 2 działki 
nieodpłatnie także myślę, że zasadne jest przyjęcie tej uchwały. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo, Pan Rady Tadeusz Pawlikowski Panie Przewodniczący opiniowana była 
uchwała Komisji. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Tak. Uchwała była opiniowana pozytywnie, Panie Przewodniczący. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Na pewno ucieszą się mieszkańcy ulicy Piastowskiej, że wreszcie będą.... 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 



Pamiętam, pamiętam. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Pani Ewa pamięta doskonale... latami, Pani Barbara Turek, była Radna poprzedniej kadencji 
także znamy.... 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Warto nieraz poczekać i wziąć za darmo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Tak, udało się tutaj w końcu. Dobrze, czy są jeszcze pytania w tym punkcie porządku obrad, 
jeżeli nie to przystąpimy do głosowania. Przystępujemy do głosowania. Uchwała w sprawie 
wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie na rzecz Gminy Raszyn nieruchomości położonej w 
obrębie Raszyn 01. Kto jest za przyjęciem projektu uchwały? Kto jest przeciw? Kto się 
wstrzymał? Pani Ewo? jest Pani "za". Dobrze. Widzę. Dobrze Pani wyłączyła mikrofon, ale 
widzę, że Pani jest "za". Pani Olgo roszę odznaczyć. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Przepraszam Panie Przewodniczący, bo walczę z tym internetem tu i dlatego. Jestem "za" 
oczywiście. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

21 osób za. Uchwała przyjęta jednogłośnie. Kolejny punkt porządku obrad. Uchwała w sprawie 
wyrażenia zgody na ustanowienie prawa służebności przesyłu. Poproszę Panie Zbyszku o 
referowanie projektu uchwały. 

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR) 

Powyższa uchwała dotyczy wyrażenia zgody na ustanowienie prawa służebności przesyłu na 
działce stanowiącej własność Gminy Raszyn. To jest właśnie ta działka o numerze 
ewidencyjnym 91. Na działce tej budowana jest w tej chwili strażnica OSP Dawidy i w związku 
z tym, że potrzebny jest przyłącze energetyczne, to przyłącze energetyczne mieści tutaj zaraz 
przy ulicy Warszawskiej no niezbędne jest to zasilania tutaj powyższej strażnicy i myślę, że 
tutaj też nie będzie wątpliwości z podjęciem tej uchwały przez Państwa Radnych. Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Poproszę o opinię Komisję Budżetu, Inwestycji i Mienia Komunalnego Pan Radny 
Pawlikowski. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 



Komisja Budżetu Inwestycji Mienia Komunalnego zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 
Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Otwieram dyskusję. Czy są pytania? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania. 
Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na ustawie prawa przez służebności przesyłu. Kto jest za 
przyjęciem projektu uchwały? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Kto się wtrzymał? Pani Ewo ..... 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Jestem "za". Jestem "za", tak.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję.  

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Połącz się z powrotem no. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

21 za. Uchwała przyjęta jednogłośnie. Kolejna uchwała. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy 
finansowej Powiatowi Pruszkowskiego. Poproszę o zreferowanie projektu uchwały. 

Panie Zbyszku to Pana uchwała? czy już nie? 

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR) 

Nie, nie moje już poszły wszystkie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Wszystkie. To ja dziękuję Panu za obecność. Dobrej nocy. 

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR) 

Ja również.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Szerokiej drogi do domu, bo jednak Pan czekał w Urzędzie. Dziękuję bardzo. Chyba tutaj Pan 
Wójt ewentualnie Panie Tadeuszu Pan może omówi tę kwestię... 



Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, to jest kwestia tego, że dla Powiatu Pruszkowskiego mamy dołożyć 
pieniążki do ronda w drodze Hrabskiej i w ulicy Długiej. Tutaj no tam 300 chyba 20..... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Dzień dobry ja tylko dopowiem i przypomnę kilka elementów. W ubiegłym roku zawarliśmy 
porozumienie z Powiatem Pruszkowskim na dofinansowanie zadania powiatu powiatowego 
będącego, stanowiącego budowę ronda w miejscowości Łady. Rondo, te to na ulicy Długiej 
Rondo to skrzyżowanie ulicy Długiej z ulicą Droga Hrabska. Rondo to roboty budowlane 
rozpoczęły się w ubiegłym roku, no ale Starosta Pruszkowski nie był w stanie wykonać tego 
zgodnie z pierwotnym harmonogramem, w związku z tym wygasło porozumienie, które do tej 
pory nasz obowiązywało. Część kwot oczywiście, które były prac wykonanych, zostało z tego 
porozumienia przez Starostwo skonsumowane, reszta kwoty wynikająca z faktu otrzymania 
dotacji w ramach rządowego funduszu dróg, dróg lokalnych zostało również wpłynęło na 
zmianę tej wartości i Starostowo Powiatu Pruszkowskiego zwróciło nam na początku tego roku 
kwoty wynikające z tych różnic, czyli niewykonanego zadania z zakresu niewykonanie tego 
zadania, jak również i z faktu, że otrzymane dotacje, w związku z tym nasz udział wtedy zmalał. 
W chwili obecnej następuje konieczność, no jakby wznowienia tego porozumienia, po to, żeby 
Powiat Pruszkowski mógł dalej zrealizować to zadanie zgodnie z powziętą decyzją, naszą listę 
dofinansowaniem, które tutaj no zapewnialiśmy w ubiegłym roku po prostu przedłużyć to na 
rok obecny w bieżący w budżecie w projekcie budżetu, który Państwo w uchwale, którą 
Państwo przegłosowaliście w tym roku, są stosowne środki, żeby takiej pomocy Powiatowi 
Pruszkowskiemu udzielić. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Otwieram dyskusję. Widzę zgłosiła się Pani Radna Sulima- Markowska. Proszę 
bardzo.  

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Ja krótko. Panie Wójcie, bo troszkę mi przerwało tutaj i nie do końca dosłyszałam, bo 
pamiętam, że w zeszłym roku, jeśli cię nie mylę około to było albo 500 albo 700 
przekazywaliśmy Powiatowi  na to zadanie oni tego nie wykorzystali, nam zwrócili jakąś tam 
część wykorzystali, a my teraz dokładamy 300. Tak? Dobrze myślę?  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

No dokładamy 301 446. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Czyli wtedy daliśmy 700 oni nie wykorzystali, oddali nam i my teraz... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 



Znaczy oni częściowo wykorzystali kwota została częściowo wykorzystana, a w jakiejś tam 
niewielkiej części... 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Aha. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Ale jednocześnie, ponieważ uzyskaliśmy dotację z funduszu do tego zadania, naczy Starostwo 
otrzymało dotacje z funduszu do tego zadania, w związku z tym nasze ustalenia odnośnie 30% 
spowodowały, że ta kwota się zmniejszyła proporcjonalnie z uwagi na otrzymaną dotację. Bo 
my w porozumieniu zakładamy nasz udział na poziomie 30% kosztów inwestycji, w związku z 
tym Starostwo przekazało nam tę różnicę, która wynikała z otrzymanych środków 
zewnętrznych. Jak również tę kwotę, której nie wykorzystali w ubiegłym roku.  

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

A jak jest ogólnie teraz łącznie nasze zaangażowanie z tymi pieniędzmi, które w tej chwili 
głosujemy? Łącznie, czy to co już oni wykorzystali plus to co dostaną. To będzie 700, 500, 
700 000. Czy to będzie mniej? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Nie no będzie mniej niż ta pierwotna kwota 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Okay. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Z uwagi na to, że kiedy pierwotną kwotę ustalaliśmy, to ona nie obejmowała tej dotacji, którą 
Starostwo otrzymało w międzyczasie. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Dobrze, już nie mam więcej pytań. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo. Zamykam dyskusję. Przechodzimy do głosowania projektu uchwały. Uchwała 
w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Pruszkowskiemu. Kto jest przyjęciem 
projektu uchwały? 

Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 



Jestem za Panie Przewodniczący proszę o odhaczenie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

21 za. Uchwała przyjęta jednogłośnie. Teraz przed nami pkt. trzy punkty 19, 20, 21 i w tym 
momencie przekazuje prowadzenie obrad sesji Panu Radnemu Wieńczącemu Jarosławowi 
Aranowskiemu akurat to jest Komisja, Wieńczący Komisji, który pewnie te uchwały omawiał. 
Panie Jarku jest Pan obecny?  

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Tak, jestem już. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Przekazuję Panu prowadzenie obrad sesji w tych 3 punktach. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Dobrze i przechodzimy do pkt 19 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

[niezrozumiałe] 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

tak? Dobrze mówię. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Tak, tak proszę bardzo. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Uchwała w sprawie regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Raszyn. 
Bardzo proszę czy jest Pan Szymon Salach? 

Szymon Salach (Kierownik Referatu ROK) 

Jestem. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Jakby Pan mógł przedstawić. 

Szymon Salach (Kierownik Referatu ROK) 



Dzień dobry Państwu. Projekt, czy uchwała w sprawie regulaminu utrzymania czystości i 
porządku Gminy Raszyn została przedłożona do Wysokiej Rady ze względu na skargę na 
poprzednią uchwałę, którą złożyła Prokuratura do Sądu Administracyjnego. Po rozpatrzeniu 
skargi, na posiedzeniu Komisji Rolnictwa Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego 
ustalono, że wskazane dla bezpieczeństwa powinniśmy podjąć zmianę uchwały w zakresie 
wskazanym przez Prokuratora. Było to w praktyce 8 zarzutów, które się przełożyły na zmianę 
w 12 punktach. Kolokwialnie rzecz ujmując, były to 3 strony zmian. Dlatego też na drugim z 
kolei posiedzeniu Komisji Rolnictwa Ochrony Środowiska Bezpieczeństwa i Porządku 
Publicznego ustalono, że nie będzie ta uchwała procedowana w trybie uchwały o zmianie 
uchwały tylko ustalony i akceptowany przez Wysoką Komisję zakres zmian zostanie jakby 
nałożony na dotychczasowy tekst uchwały i przedłożony jako projekt nowego regulaminu. 
Zgodnie z zapisami ustawy o trzymaniu czystości i porządku w gminach, regulamin utrzymania 
czystości porządku w gminach wymaga zaopiniowania przez Powiatowego Inspektora 
Sanitarnego w Pruszkowie.  

Projekt został przedłożony Inspektorowi Sanitarnemu i pismem z dnia 16 marca wpłynęła 
pozytywna opinia tegoż organu odnośnie przedłożonego projektu uchwały. 

W praktyce nie wiem Panie Przewodniczący, czy tutaj omawiać poszczególne zmiany czy tylko 
ogólnie? 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Nie bo myślę, że to już było omawiane także. 

Szymon Salach (Kierownik Referatu ROK) 

Także. Dobrze. Czyli w praktyce staraliśmy się że tak powiem w możliwie najmniejszym stopniu 
naruszyć ten stan prawny, który był w poprzedniej uchwałę, a zarazem, dostosowując zapisy 
do nazwijmy to wytycznych Prokuratora, tak, żeby no nie narażać się na zarzut przekroczenia 
kompetencji ustawowych przekroczenia delegacji ustawowej, jaką Radzie Gminy daje ustawa 
w zakresie uchwalania tegoż regulaminu także w związku z tym wnioskuję o pozytywne o 
przyjęcie przedłożonego projektu. Dziękuję.  

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo. Opinia Komisji na posiedzeniu w dniu 3 marca 2022 roku Komisja Rolnictwa 
Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego pozytywnie zaopiniowała przedmiotową 
uchwałę. Rekomenduje Wysokiej Radzie jej przyjęcie, tak jak już wspomniał Pan Szymon 
pierwotnie miał być procedowany projekt zmiany uchwały uwzględniający uwagi Prokuratora, 
który zakwestionował część zapisu obecnie obowiązującego regulaminu jednak w trakcie 
dyskusji Komisja opracowała stanowisko, że dla mieszkańców bardziej przejrzysty będzie 
projekt, który stanowić będzie jednolity tekst regulaminu bez konieczności odwoływania się 
do wprowadzonych odrębnymi uchwałami zmian. Taka decyzja zapadła jednogłośnie, 
podobne jak jednogłośnie pozytywnie zaopiniowano przedłożony projekt. To tak jeśli chodzi o 
Komisję. Otwieram dyskusję. Czy są osoby chętne do zabrania głosu? Nie widzę, w związku z 
powyższym Pani Olgo proszę o przygotowanie głosowania. Kto z Państwa, z Pań i Panów 
Radnych jest za przyjęciem uchwały w sprawie regulaminu utrzymania czystości i porządku na 



terenie Gminy Raszyn. Proszę o naciśnięcie przycisku i podniesienie ręki. Kto jest przeciw? Kto 
się wstrzymał?  

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Panie Wiceprzewodniczący, proszę odhaczyć jestem za. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Pani Olgo proszę zaznaczyć, Pani Ewie głos "za". Chyba jeszcze Pani Radna Agata Kuran-Kalata 
nie oddała głosu i Pani Radna Beata Sulima-Markowska. Coś nam się chyba Pani Sulima 
zawiesiła, bo zniknęła teraz z e-sesji.Pani Olgo jest Pani?  

Olga Kazubek 

Tak jestem. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Tak jak mówiłem Pani Be Pani Ewa Surmacz jest "za". Zaznaczyła Pani? 

Olga Kazubek 

Już. Tak.  

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

A Pani Sulima- Markowska oddała głos? 

Olga Kazubek 

Nie. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

A Pani Kuran Kalata? 

Olga Kazubek 

Też nie. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Pani Sulima-Markowska wyleciała z z zoomu przed chwilą. 

Olga Kazubek 

O Pani Kuran już.  



Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Pani Kuran oddała... 

Olga Kazubek 

Wszyscy. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Wszyscy. 21 "za". Uchwała została przyjęta. Przechodzimy do pkt 20 uchwała w sprawie 
zmiany uchwały w sprawie przez szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia na terenie 
Gminy Raszyn usług w zakresie odbierania odpadów komunalnych od właścicieli 
nieruchomości i zagospodarowania tych odpadów. Bardzo proszę Kierownik Referatu Pan 
Szymon Sala. 

Szymon Salach (Kierownik Referatu ROK) 

Szanowni Państwo zmiana regulaminu na nowy spowodowała, iż odniesienia do regulaminu 
utrzymania czystości porządku w gminach jakie znajduje się w uchwale zmienianej wymagały 
modyfikacji i zmiany w dwóch punktach, że tak powiem no mówiąc kolokwialnie podmiany 
aktu docelowego. Chodzi o punkty, w których wskazujemy zapisy regulaminu odnośnie 
pojemników, prawda, że dostarczamy mieszkańcom pojemniki, zgodnie z zapisami w 
regulaminie, a także że Gmina przyjmuje na siebie obowiązek dezynfekcji, deratyzacji 
pojemników określonych w regulaminie w odpowiednich punktach. 

W związku z tym należało tutaj dokonać zmiany treści w jednym § w dwóch punktach, żeby 
odnosiły się do tej nowej, do nowego regulaminu. I tu bym chciał od razu jeszcze zgłosić 
autopoprawkę, ponieważ projekt tej uchwały również wysłaliśmy do zaopiniowania 
Powiatowemu Inspektorowi sanitarnemu w Pruszkowie, z tym, że tutaj jest zapis w ustawie 
taki, że nie tyle cała uchwała w sprawie szczegółowego sposobu i świad zakresu świadczenia 
usług podlega zaopiniowaniu, tylko podlega zaopiniowaniu jedynie w zakresie częstotliwości 
odbierania odpadów komunalnych. I stanowisko Inspektora Sanitarnego w piśmie z 16 marca 
było takie, że jako że nie opiniują tej uchwały, ponieważ z przełożonego wniosku wynika, że 
wprowadzone zmiany nie obejmują wskazanego w ustawie zakresu. Dlatego też prosiłbym, 
żeby z uchwały wykreślić fragment. Po zasięgnięciu opinii Państwowego Powiatowego 
Inspektora Sanitarnego w Pruszkowie, ponieważ organ ten nie wydawał opinii w tej sprawie, 
ponieważ nie było ona wymagana, a poza tym proszę o uchwalenie tego przedłożonego 
projektu.  

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Dziękuję. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Przepraszam. 



Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Pani Mecenas. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Mogę? tak? 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Tak. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Jeszcze rozumiem, że uzupełnimy brzmienie o aktualne o numer uchwały poprzednio podjętej 
tak? 

Szymon Salach (Kierownik Referatu ROK) 

Tak, tak to już... 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

To też będzie w ramach już jako auto poprawki, ale to już nada [niesłyszalne] naczy znamy go 
ale rozumiem, że będzie, żebyśmy o tym pamiętali. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Tak. Tak jak Pan Szymon mówił. Dobrze Komisja... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Dziennik ustaw do poprawy przepraszam 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Jeszcze raz Panie.... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Dziennik ustaw do poprawy na 2022 rok. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Tak. Dziękuję.. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 



Tak, na marginesie miał Pan rację.  

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

była zmiana jeszcze jedna w Dz.U. poz. 500 ja nie wiem 583. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

559. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

ustawa o pomocy uchodźcom wprowadziła zmiany w ustawie o Samorządzie Gminnym. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Dobrze. Komisja nie opiniowała niniejszego projektu, albowiem tak jakby są tutaj tylko zmiany 
kosmetyczne wynikające ze zmiany poprzedniego regulaminu. Otwieram dyskusję. Czy są 
chętni do zabrania głosu? 

Nie widzę. Pani Olgo proszę o przygotowanie głosowania proszę dopisać z autopoprawką. 
Dobrze. Przystępujemy do głosowania. Kto z Pań i Paniów Radnych jest za podjęciem uchwały 
w sprawie zmiany uchwały w sprawie szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia na terenie 
Gminy Raszyn usług w zakresie odbierania odpadów komunalnych od właścicieli 
nieruchomości i zagospodarowania tych odpadów z autopoprawką bardzo proszę o 
naciśnięcie przycisku "za" i podniesienie ręki. Kto jest przeciw? ... 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Panie Wiceprzewodniczący, proszę o znaczenie, że jestem za.  

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Proszę zaznaczyć Pani Olgo. Kto się wstrzymał?. Pan Wiesław Szustak jeszcze chyba nie oddał 
głosu? Pan .. 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn) 

Jeśli mnie słychać, to jestem "za" ale nie wiem dlaczego mnie wyrzuciło tutaj z programu. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Pani Olgo proszę Panu Wiesławowi Szustakowi, i Pani Ewie Surmacz. 21 za. Jednogłośnie 
uchwała została przyjęta. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Jak można, Panie Przewodniczący 



Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Tak? 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

przegapiliśmy tę podstawę prawną, więc nie wiem, Pani Mecenas jak to... 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

To są poprawki legislacyjne, które rozumiem że prawnicy naniosą sami bez naszych. Prawda 
Pani Mecenas? 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Nie słychać.  

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Jest Pani Mecenas? 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Tak, tak jestem przepraszam tu musiałam.... 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Ktoś ma włączone radio.  

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Pani Mecenas.... 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Proszę Państwa oczywiście, że my..... 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

ja rozumiem, że tą podstawę prawną we wszystkich uchwałach Pani naniesie. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Ja oczywiście mogę to zrobić natomiast jeżeli nawet poszło by z taką podstawą to nie jest to 
żadne naruszenie prawa . Spokojnie. [niezrozumiałe] [niesłyszalne].Jakiś większych uwag także 
dziękuję za czujność i oczywiście róbmy tak jak jest aktualnie, ale spokojnie. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 



Patrzę komu te radio gra. No przestało chyba. Dobrze dziękuję. Przechodzimy do punktu 
21uchwała w sprawie zasad udzielania dotacji celowej do zadań realizowanych przez 
mieszkańców Gminy Raszyn w ramach rządowego programu "stop smog". Kto z Państwa z 
Urzędu Gminy ? 

Katarzyna Dombska (Zastępca Wójta Gminy Raszyn) 

Ja jeżeli Pan pozwoli to ja. Dzień dobry. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Bardzo proszę Wójt Katarzyna Dombska. 

Katarzyna Dombska (Zastępca Wójta Gminy Raszyn) 

Tak, dzień dobry. Szanowni Państwo, chciałabym przedstawić Państwu projekt uchwały w 
sprawie zasad udzielania dotacji celowej. Chodzi o nowy program, program "stop smog". W 
17 grudnia Gmina Raszyn zawarła porozumienie z Narodowym Funduszem Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej. Dzięki dotacji, którą otrzymaliśmy z Narodowego Funduszu 
otrzymaliśmy 742 000 zł na ważny cel, to znaczy na przeprowadzenie różnych działań 
mających na celu różne przedsięwzięcia niskoemisyjne na terenie naszej gminy. 

Całość tego programu to jest kwota 1 000 060 zł, tak w tej chwili to szacujemy. Jest to ważny 
program, ponieważ jest to program pierwszy program, który jest skierowany przede wszystkim 
do osób najniżej uposażonych, osób ubogich. Na terenie naszej gminy mieliśmy już kilka 
programów, część już jest zrealizowanych również z funduszy unijnych, mieliśmy te takie 
programy ograniczenia niskiej emisji, jeden już zakończony. Kiedy wymienialiśmy te 30 piece, 
8 instalacji fotowoltaicznych, termomodernizację obecnie trwający drugi etap też tam 
wymieniamy 18 piecy, będzie 6 termomodernizacji i 5 instalacji fotowoltaicznych. Oczywiście 
jest ten program taki ograniczanie niskiej emisji gminny i są dotacje trzech 3 lub 4000 do 
wymiany kotłów i na to jest też czyste powietrze, w którym pomagamy i tutaj było złożonych 
40 są na 43 wnioski w ciągu tamtego roku i obecnego złożone. Natomiast to jest pierwszy 
program, kiedy osoby nisko uposażone, będą, które do tego programu zostaną 
zakwalifikowane, będą w ogóle nie mają nie muszą tutaj mieć żadnego wkładu własnego. 
Koszty ta te 30% jest to wkład Gminy. 70% wkład z funduszu. Dzisiejsza uchwała zawiera 
załącznik w postaci regulaminu, w którym stwierdzamy, że osoba, która chce wymienić naczy, 
jeżeli osoba nie chce wymienić źródła ciepła to nie może być zakwalifikowana do tego 
programu, zero-jedynkowo, czyli zawsze trzeba musi być wymienione źródło ciepła nie 
ekologiczne typu piec ten te dawne, tzw. śmieciuchy. No i później są kryteria. Bierzemy pod 
uwagę, czy chce ktoś mieć termomodernizację, czy nie, jaki jest dochód i powierzchnia. Przy 
czym tak największą największy ciężar punktowy to jest oczywiście w kryterium dochodowym, 
bo tak jak powiedziałem, jest to program dedykowany dla osób najniżej uposażonych. Też jest 
waga 2 punkty to kryterium wychodzi z powierzchnię użytkową, bo również w zasadach tego 
programu jest zapisane, że muszą być to raczej małe domy, na pewno nie mogą przekroczyć 
150 m², stąd też punkty tak są rozpisane, żeby preferować osoby, które są mają te domy o 
mniejszej powierzchni. Jeżeli Państwo mają jakiś nie pytania to oczywiście chętnie odpowiem. 
Natomiast tutaj już wielokrotnie, było powiedziane, że trzeba zrobić autopoprawkę w zakresie 



legislacyjnym, więc również poprosiłabym o podjęcie tej uchwały z autopoprawką w zakresie 
legislacji tej ustawy o Samorządzie Gminnym. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo. Opinia Komisji, na posiedzeniu w dniu 23 marca 2022 roku Komisja Rolnictwa 
i Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego pozytywnie zaopiniowała przedmiotową 
uchwałę i rekomenduje Wysokiej Radzie jej przyjęcie. Otwieram dyskusję. Czy są chętni do 
zabrania głosu? Nie widzę. Przy okazji to tak na marginesie jedno krótkie pytanie, Pani wice 
Wójt. Czy są jakieś programy, bo gros ludzi pyta mnie o właśnie wymianę źródła ciepła, ale 
mają piece gazowe tej najstarszej generacji, ale już na gaz. Czy są jakieś programy, które 
umożliwiają dofinansowanie takich wymian? 

Katarzyna Dombska (Zastępca Wójta Gminy Raszyn) 

Właśnie w tej chwili wszystkie praktycznie programy są ukierunkowane na wymianę przede 
wszystkim piecy węglowych tak tych śmieciuchów tak zwanych. Natomiast, jeżeli ktoś ma taki 
bardzo stary piec i faktycznie już nieefektywny również może korzystać tego programu, 
"Czyste powietrze" i zachęcam wtedy do kontraktu. W Urzędzie Gminy mamy punkt 
konsultacyjny i tutaj koleżanki udzielą odpowiedzi, czy kwalifikuje się nie. Ona tam zada kilka 
dodatkowych pytań, żeby tej osobie odpowiedzieć czy jego piec się kwalifikuje, czy nie do 
wymiany. Często jest tak, że to trzeba powiązać np. z termomodernizacją. To już tutaj trzeba 
indywidualnie... 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Nie wracajmy do tego już tematu.... 

Katarzyna Dombska (Zastępca Wójta Gminy Raszyn) 

Tak, tak. Trzeba indywidualnie, jeżeli ktoś ma pytanie, to zapraszam do punktu 
konsultacyjnego "Czyste powietrze", który jest w referacie Funduszy Zewnętrznych i 
odpowiemy na pytania. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Dobrze dziękuję bardzo. Rozumiem, że nie ma więcej pytań. Pani Olgo proszę o przygotowanie 
głosowania.  

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn) 

Interesujący zapis małe domy nieprzekraczające 300 metrów. [śmiech] 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Kto z Państw z Pań, Panów Radnych jest za podjęciem uchwały w sprawie zasad udzielania 
dotacji celowej do zadań realizowanych przez mieszkańców Gminy Raszyn w ramach 



Rządowego Programu "Stop smog"? Proszę o naciśnięcie przycisku i podniesienie ręki. Kto jest 
przeciw? 

Kto się wstrzymał? Pani Ewa Surmacz jeszcze. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Ja proszę odnotowanie, że jestem "za". 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Piani Olgo proszę odnotować. 21 głosów "za". Jednogłośnie uchwała została przyjęta. 

Katarzyna Dombska (Zastępca Wójta Gminy Raszyn) 

Dziękuję Państwu bardzo.  

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo Pani Wójt. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Jarku przejmuję ... 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Właśnie...  

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Przejmuje Pan. Okay.. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo. Przechodzimy do kolejnego punktu porządku obrad. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn) 

jesteś? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Krzysztofie mówi do kogoś?  

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Pan wyłączy mikrofon. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Wyłączę mikrofon. Przed nami kolejny punkt porządku obrad.... 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn) 

Okay. Okay. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

..uchwała w sprawie odmowy wygaśnięcia mandatu Radnego Janusza Hoffmana. O 
zreferowanie tego projektu poproszę Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej Pana Ryszarda 
Kowalczyka. Proszę bardzo głos dla Pana Ryszarda.  

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

Witam serdecznie wszystkich. Panie Przewodniczący, Szanowne Koleżanki i Koledzy Radni. Ja 
przedstawię oczywiście do obu uchwał. To co robiła Komisja Rewizyjna, a później głosowanie 
po prostu przeprowadzimy oddzielnie do każdej uchwały. Myślę, że tak można Panie 
Przewodniczący, bo komisja prowadziła postępowanie.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Muszę zadać pytanie Pani Mecenas czy kwestia dwóch, jakby osób dotycząca mandatów, 
może Pan Ryszard już w jednym jakby tutaj wejściu omawiać jednak podzielimy na konkretnie 
dwie osoby w uchwałach . 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Ja myślę dla porządku zróbmy tutej troszkę, bo sytuacja, że uważam, że.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

że jednak Panie Ryszardzie nie. Mówimy o dwóch różnych przypadkach. Proszę bardzo. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

Dobrze. Komisja Rewizyjna po zatwierdzeniu przez Radę Gminy uchwały o zajęciu się nad 
sprawą prawidłowości sprawowania mandatu przez Radnego Pana Janusza Hoffmana zajęła 
się sprawą w dniu 2 grudnia '21 roku, było to pierwsze posiedzenie Komisji. Komisja na to 
posiedzenie zaprosiła osoby skarżące, żeby przedstawiły i żeby przedstawiły dowody w tej 
sprawie no i opowiedziały wszystko co w tej sprawie wiedzą. Od osoby te, osoby skarżące... 
Zaraz słychać mnie?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Tak, Tak, proszę bardzo. Jest dobrze wszystko. 



Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

Aha. Osoby skarżące nie przedstawiły żadnego dowodu rzeczowego w tej sprawie. Następnie 
Komisja na tym posiedzeniu zajęła się dokumentami, które zostały przekazane zebrane przez 
Przewodniczącego Rady Gminy i przekazane Komisji Rewizyjnej, to znaczy dotyczyło to 
oświadczenia majątkowego, PIT-u itd. i jednocześnie na tym posiedzeniu Komisja doszła do 
wniosku, że trzeba rozszerzyć, że dokumenty są za małe, żeby coś można było stwierdzić i 
ustaliła Komisja wystąpienie do organów Gminy Raszyn, Gminy Nadarzyn i Starostwa 
Powiatowego w Pruszkowie o zużycie wody, o uchwałę od nieruchomości i śmieciową i 
wszystkie te dokumenty zostały wysłane do urzędów. Dlatego właśnie sprawa przeciągała się 
do następnego posiedzenia w lutym, ponieważ nie było no szybkiej odpowiedzi z Urzędów, a 
wszystkie odpowiedzi zawsze zawierały tajemnicę albo danych osobowych, albo RODO, albo 
tajemnica skarbowa i Komisja nie była w stanie nic uzyskać nawet do Eko Raszyn zostało 
złożone odwołanie w tej sprawie, ale nic nie pomogło. W związku z tym Komisja zwróciła się 
do Radnego Pana Janusza Hoffmana o dostarczenie o wystąpienie samemu do Urzędu i 
dostarczenie Komisji Rewizyjnej dokumentów. Pan Janusz Hoffman dostarczał te dokumenty 
bardzo szybko. Mogę powiedzieć z dnia na dzień. Także współpraca tutaj układała się bardzo 
dobrze i po otrzymaniu dokumentów i zapoznaniu się co informowałem Szanownych 
Członków Komisji w dniu 17 lutego odbyło się drugie posiedzenie Komisji. Komisja na tym 
posiedzeniu najpierw wezwała świadka,o którym informacje otrzymała pisemną w kopercie 
zakrytej, zaklejonej na pierwszym posiedzeniu od jednego ze skarżących, a mianowicie, że 
jeden z Członków Rady miał potwierdzić, że Pan Janusz Hoffman nie mieszka w Gminie Raszyn. 
Osobą tą był Przewodniczący Rady, który całkowicie zaprzeczył tej sytuacji, że nie miała, że nic 
takiego nie powiedział i w pełni potwierdził, że Pan Janusz Hofman no, jeżli nie naj jako 
najdłuższy w ogóle z nas Radnych najdłużej mieszkał, znaczy na terenie Gminy Raszyn. Komisja 
przeanalizowała wszystkie dokumenty, które dostarczył Pan Janusz Hoffman i jednocześnie 
nie było tam jeszcze dokumentu odnośnie o deklaracji odpadów i w związku z tym, że Pan 
Radny Hoffman wyraził zgodę na zebraniu była kilkuminutowa przerwa i Urzędnicy Gminy 
dostarczyli mi osobiście deklarację, ponieważ prowadziłem to spotkanie razem z Panią 
Prawnik w Gminie. No i Komisja po przeanalizowaniu tych dokumentów zamknęła 
postępowanie w tej sprawie, głosowaniem za zakończeniem i następnie przeszła do 
głosowania w sprawie odmowy wygaśnięcia mandatu Pana Janusza Hoffmana. Wynik 
głosowania Komisji Rewizyjnej były 2 głosy "za", 2 głosy wstrzymujące. Pan Janusz hoffman 
oczywiście na podstawie art. 69 dziewiątego Statutu Gminy Raszyn został wykluczony z 
głosowania. I Komisja przy na posiedzeniu w dniu wczorajszym no zaakceptowała do 
Szanownej Rady uchwałę Rady Gminy w sprawie odmowy wygaśnięcia mandatu Radnego 
Janusza Hoffmana co było w dokumentach przedstawionych na dzisiejszą sesję wraz z 
uzasadnieniem. Tylko do tego uzasadnienia chcę wnieść poprawkę, która została wczoraj 
przyjęta na Komisji i Szanowni Radni, w dniu wczorajszym oczy wszyscy Radni otrzymali też 
zmiany odnośnie w uzasadnieniu. To znaczy zmiany te w przypadku Pana Hoffmana dotyczą 
tylko i wyłącznie jak gdyby rozszerzenia bardziej uszczegółowienia protokołu. Tak jak było to 
na Komisji, także jest to tylko taka zmiana. W związku w tym wnoszę 

Szanownej Rady uchwałę w sprawie odmowy wygaśnięcia mandatu Radnego Janusza 
Hoffmana wraz z uzasadnieniem z poprawką oczywiście tych zmian, które tam zostały 
naniesione. No to w prawie [niesłyszalne]. Tyle. Dziękuję. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Proszę głos, Pani Radna Sulima- Markowska. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Dziękuję. Ja tylko w uzupełnieniu tej wypowiedzi Pana Przewodniczącego Pana Ryszarda 
Kowalczyka, chcę powiedzieć, że jako Radni też posta postawieni przed trudnym zadaniem, 
ponieważ no też w jakiś sposób musieliśmy do pewnych takich prywatnych oświadczeń 
sięgnąć i tutaj przykład Pana Hoffmana jest takim dość tutaj istotny właśnie, bo nawet to było 
oświadczenie że on nie będzie mówił o jakiej treści w dokumentach nie jest to miejsce, żeby o 
tym mówić, ale jakby też było to dla no trudne zadanie, żeby w jakiś sposób to ocenić, 
natomiast chce powiedzieć, że tutaj Pan Radny Hoffman na każdym etapie moich mojej i Pani 
Teresy Senderowskiej, próśb odnośnie przedłożenia dokumentu po prostu nie uchylał się od 
niczego w dużej mierze dużo dokumentów dostarczył, które właściwie po których analizie ja 
nie mam ja osobiście nie mam podtaw twierdzić, że Radny tu nie mieszka, tutaj decydująca 
była ta deklaracja zagospodarowaniu odpadami, to co usłyszeliśmy z Urzędu podczas 
posiedzenia komisji w dniu 17 lutego potwierdza potwierdziło się w rachunkach za wodę i 
mogę tylko powiedzieć, że Komisja uznała, że jakby nie ma podstaw do wygaśnięcia mandatu 
Panu Radnemu i ja też takie stanowisko wyrażam. Mam nadzieję, że no tutaj postawa Pana 
Radnego była dla mnie decydująca w tym całym nazwijmy to troche bałaganie, ale tak to 
niestety wyglądało, ale no trzeba było przekopać i sprawdzić no i wykonaliśmy swoje zadanie 
w tym zakresie. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Głos Pana Radnego Góreckiego. Proszę bardzo.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo. Tak, tutaj cieszy fakt, że Pan Radny Hoffman współpracował z Komisją i 
praktycznie na każdym etapie przedstawiał dokumenty, które Komisja sobie życzyła tak. Ja 
oczekuję od Pana Radnego Hoffmana, jeżeli to jest możliwe, żeby dzisiaj jeszcze na forum Rady 
potwierdził, to że mieszka i jak gdyby przeciął już wszelkie spekulacje. Rozumiem, że cała 
historia wzięła się nie wiem czy w większości, ale wzięła się z jakiejś rozmowy mieszkańca 
Gminy Raszyn z Panem Przewodniczący Marcinkowskim, rozumiem, że to był jakiś Panie 
Przewodniczący nie wiem o czym Pan rozmawiał. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Pan się śmieje 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

w tym czasie, ale Panie Przewodniczący, muszę Panu powiedzieć, że jednak trzeba uważać jak 
się rozmawia i o czym się rozmawia, ale Pan w sumie nie zaprzeczył temu, że Pan rozmawiał, 
dlatego dziwię się Panu Kowalczykowi, bo Pan Ryszard stwierdził, że Pan kategorycznie 



zaprzeczył, ale Pan jak gdyby no nie zaprzeczył, że Pan rozmawiał tylko, że Pan nie powiedział, 
to co powiedział, pan ten mieszkaniec....  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Ja mam prośbę żeby Pan 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Proszę mi nie przeszkadzać ja dokończę i Pan będzie mógł się odnieść.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Oj Panie Górecki  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, dlatego dlaczego no , Panie Przewodniczący, no, ja to nie jest moja 
wina, że Pan rozmawia i że ten mieszkaniec Pana wskazał jako osobę, która stwierdziła, że Pan 
Hoffman tu nie mieszka, to nie jest moja wina, ja tylko stwierdzam fakt. Do tego odniósł się 
Pan Przewodniczący Komisji no i to jest jakaś sytuacja, która no kładzie się cieniem tutaj na tej 
sprawie... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Moja wina... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Myślę że powinniśmy rzeczywiście zwracać uwagę Panie Przewodniczący, co mówimy, czasami 
może chlapiemy rzeczywiście bez powodu, i może później ktoś źle nas nieopacznie rozumie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

[niesłyszalne] 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Szanowni Państwo zatem tak. Czy ja mogę stwierdzić, że Pan Radny tu mieszka czy nie 
mieszka? No mi jest ciężko stwierdzić, czy mieszka, czy nie mieszka, bo on też jak gdyby nie 
widuje na co dzień Pana Radnego i nie jestem w stanie tego ocenić powiem szczerze. 
Wstrzymam się od głosu no gdyż ciężko mi jest tutaj sprawę, tak jednoznacznie jak gdyby 
czasami widzę Pana Radnego w niedzielę Panie Radny Januszu, czasami widzę na Polnej, ale 
ja, jak gdyby tam dalej na rzeczywiście nie widuję Pana w tamtych rejonach, chociaż dzisiaj 
miałem telefon jeszcze godzinę temu od mieszkanki, która, mówi że Pan nie mieszka i tak się 
zastanawiam, dlaczego tak twierdzi, skoro Pan uważa Pan tu mieszka. Panie Januszu, ale cieszę 
się, że Pan jak gdyby przedstawił wszystkie dokumenty tutaj ufam Pani Radnej Sulimie, Pani 
Radnej Teresie Sendlerowskiej, bo to są Radne bardzo skwapliwie, że tak powiem, tutaj 



wyjaśniającą pewne rzeczy i meandry tutaj naszych spraw. Dlatego na pewno nie będę 
przeciw, nie będę za tym, że Panu wygasł mandat tak to powiem. Panie Januszu, proszę tylko, 
jeżeli Pan może tutaj jasno powiedzieć, że Pan mieszka i może przetniemy już całkowicie tą 
sprawę. Dziękuję bardzo.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Proszę o potwierdzenie, Panie Radny, jeszcze raz ponownie. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący. Tu jak powiedział wcześniej Pan Przewodniczący 
Komisji, Pan Ryszard Kowalczyk właśnie, że ja jestem raczej może no nie tyle ja co moje 
nazwisko Hoffman tutaj na jak już wcześniej rozmawialiśmy to ja mówię niektórzy myśleli, że 
ja sobie bo znają mnie, że ja sobie lubię zażartować, ale że moje nazwisko tutaj na tych 
ziemiach pierwsze zapiski tego nazwiska to były w 1270 roku. Także to już parę wieków minęło, 
także tam jak także ja, ale to mówię to już tak abstrahując do tego wszystkiego i to jest po 
poważnie, ale naprawdę proszę Państwa no mieszkam, mieszkałem, będę mieszkał i to się nie 
zmieni no ja już nie mówię o tych rachunkach, wszystkich, które przedstawiłem, do 3 lat 
wstecz, bo ja wszystkie rachunki przedstawiłem do 3 lata wstecz i najbliższych tutaj nie mówię 
mieszkańców sąsiadów, którzy tu mieszkają właściwie moje okno w okno też tym, że w ogóle 
zaistniała taka sytuacja i tylko tyle. Także powtarzam jeszcze raz i nic więcej już nie będę 
dodawał bo to już naprawdę nie o to chodzi. Chociaż jeszcze jedną rzecz tylko mogę.. Mogę 
powiedzieć Panie Przewodniczący?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Proszę bardzo.  

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn) 

Chodziłem zbierałem podpisy, to jeden właśnie tutaj z Radnych opozycyjnych nie będę mówił 
kto, czy wiadomo, jak to wygląda, pytał się mnie "Słuchaj Janusz co. Ja mówię no chodzę 
zbieram tu podpisy, bo i taka i taka sprawa, słuchaj daj to Ci podpiszę, no i nawet go nie 
prosiłem, sam powiedział podpisze wiem widzę chodzi, ja widzę go, jak chodzi nieraz tutaj z 
kijkami, chodzi z pieskiem, jeździ na rowerze, nawet słowa nie powiedziałem przepraszam, 
podpisz tak dalej. Podpisał i tyle. I to jest moja taka puenta na ten temat. Także to jest wszystko 
co mam do powiedzenia i jeszcze raz tu dziękuję za takie słowa, które tutaj usłyszałem 
wcześniej właśnie, że no tutaj od Radnych tutaj z Komisji nawet Pana Góreckiego 
[niesłyszalne]... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

[chrząkniecie] 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn) 



Dziękuję bardzo wszystkim i jeszcze raz powtarzam, podpisuje się pod tym i biorę całą 
odpowiedzialność za to, że jestem byłem jestem i będę mieszkańcem tu Działkowej 10. 
Dziękuję bardzo. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Dziękuję, Panie Radne. Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Głos dla Pana Radnego Marka Bańburskiego. Proszę bardzo. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

....Mienia.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Ryszardzie, proszę bardzo, co Pan chce dodać.  

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

Jeszcze chciałem dodać, bo po prostu no przeoczyłem, że w dokumentach, które otrzymałem 
od Pana Przewodniczącego Rady Gminy, oprócz rachunków było przedstawił Pan Janusz 
Hoffman pismo podpisane przez najbliższych mieszkańców, że tutaj mieszka. Chciałem, tylko 
to dodać, bo nie powiedziałem tego. Dziękuję 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję bardzo. Głos dla Pana Radnego Marka Bańburskiego. Proszę bardzo, Panie Marku 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn) 

No cóż chciałem powiedzieć, że w dziwnych czasach żyję, naczy w takich czasach, że tu było 
przed chwilą wypowiedzi, że jest na tyle dowodów, tyle różnych rzeczy, że no nie ma podstaw 
do twierdzenia, że tego, że Pan Janusz tu nie mieszka, a się okazuje, że w dalszym ciągu są 
jakieś sugestie, w dalszym ciągu przepraszam wszystkich garbatych, ale w dalszym ciągu 
człowiek musi udowadniać, że nie jest garbaty. Dziwne czasy. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Głos, Pan Radny Sławomir Ostrzyżek. Proszę Panie Przewodniczący. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Przed chwilą właśnie Pan Marek Bańkurski, wyjął z ust, to co chciałem dokładnie praktycznie 
powiedzieć, że przykro, że musimy udowadniać, że nie jesteśmy garbaci. Ja jakby do Pana 



Góreckiego, chciałam powiedzieć, Panie Andrzeju ja Pana od ja wiem od 3 miesięcy jakoś tak 
nie widzę. Ja nie wiem, czy Pan u na pewno mieszka. Bo jak Pana nie widzę.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Widzi Pan, proszę złożyć wniosek o to żeby.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panowie dziękuję. To nie są wypowiedź w sprawie. Proszę głos Pana Radnego... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Przecież to Pan taki argument podniósł, że Pan nie widzi Pana Hoffmana, to on dlatego ma Pan 
wątpliwość nie zagłosuje za tym, że on tu mieszka, no. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Ale ja nie zagłosuję, że ... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

przykro Panie Andrzeju  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

ale nie zagłosuję, że nie mieszka Panie Przewodniczący. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Andrzeju już proszę Panowie .... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Przykro, niech się Pan wstydzi trochę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Głos dla Pana Radnego Zawistowskiego. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

[chrząknięcie] 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Dziękuję. Króciutko zawsze przy głosowaniach staram się uczciwie wykonywać swoje 
obowiązki, i tak będzie również i w tym przypadku. Pan Radny przekonał mnie, a właśnie nie 



musiał przekonywać, dlatego że ja nie widziałem podstaw do tego, żeby twierdzić, że on tutaj 
nie mieszka. W związku z czym tak również zagłosuję. Natomiast ja nie widzę w tym nic 
śmiesznego, może dla pana Tadeusza Pawlikowskiego są to zabawne sprawy... 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Śmieszne to jest żeby udowadniać takie rzeczy no... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

A co Pan zrobił w z Panem Sieradzkim Panie... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panowie, panowie głos udzielony został Panu Radnemu Zawistowskiemu, nie Panu.  

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

No właśnie. No ja absolutnie nie traktuje to bardzo poważne i dlatego powiedziałem, że 
uczciwość nakazuje za głosowanią w tym przypadku konkretnym za stwierdzeniem, że nie ma 
żadnych podstaw prawnych i faktycznych, ażeby uznać, że Pan Radny tutaj [niesłyszalne] 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Coś ktoś jeszcze chce zabrać głos w tym punkcie porządku obrad? Nie widzę. 
Przejdziemy do głosowania projektu o jeszcze... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Pani Prawnik Pani 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Ja tylko chciałam dla porządku porządku, czy tutaj.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Nie widziałem Pani . Proszę bardzo, tak, tak. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Nie szkodzi. W podstawie prawnej. Czy bo ja w swoim projekcie, który otrzymałam mam 
[niezrozumiałe] więc jeżeli to dla porządku że w 2022 559 ustawa o samorządzie gminnym. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

A ja jeszcze przepraszam po Pana do Pana Ryszarda, bo my ustaliliśmy wczoraj poprawki na 
komisji. 



Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Mówił o tym Pan Ryszard. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Mówił? Bo ja przepraszam nie usłyszałam. Dziękuję bardzo. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Także warto by było zaznaczenia, że z autopoprawkami.  

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

uzasadnienia wraz z poprawkami. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn) 

Tak. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Tak głosujemy, tak Pani Mecenas? Nie słyszę. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Tak z autopoprawkami. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Z autopoprawkami dobrze. Przystępujemy do głosowania. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn) 

Mogę jeszcze? 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn) 

przepraszam. No ja będę muszę być wyłączony z głosowania. Tak mi się.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Chciałem to powiedzieć przed głosowaniem Panie Januszu spokojnie. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn) 

A dobra, przepraszam, przepraszam bardzo . 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Głos dla Pana Radnego Aranowskiego. Proszę bardzo.  

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn) 

Szanowni Państwo Radni ja tylko chciałem jakgdyby powiedzieć jedną rzecz. Mnie przeraża 
taka sytuacja, gdzie ktoś pisze po prostu nie wiem informację, że wg niego dany Radny czy 
Radna nie jest mieszkańcem gminy, nie zamieszkuje w tej gminie i należy mu wygasić mandat 
i potem nie ta osoba udowadnia, że on tu nie mieszka, tylko ci Radni mają udowodnić, że 
mieszkają. No dla mnie to jest po prostu jakieś totalne nieporozumienie. To ktoś kto twierdzi, 
że Pan Janusz Hoffman czy Pani to już do następnego punktu, jak gdyby tak następnego 
głosowania czy Pani Ewa Surmacz nie powinni być Radnymi, że należy im wygasić mandat, oni 
to powinni udowodnić, a nie te osoby się bronią, bo w ten sposób to, co drugi dzień możemy 
dostawać od jakiegoś mieszkańca informację, że Pan Aranowski, Pan Marcinkowski, Pan 
Zawistowski, każdy z inny z nas nie jest mieszkańcem Gminy Raszyn, i potem ja będę musiał 
udowadniać i każdy z nas będzie musiał udowaniać, że tym mieszkańcem jest. To jest po prostu 
niedopuszczalne następnym razem komisja powinna po prostu przed no nie wiem kazać 
pokazać sobie niezbite dowody, i wtedy dopiero podejmować decyzje a nie kazać Radnym 
przedstawiać nie wiem wykazy, że płacą podatki, że są zapisani do śmieci, nie wie może 
jeszcze, że bilet miesięczny mają wykupiony.. Naprawdę no dla mnie żenujące taka postawa. 
Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Głos ad vocem Pan Andrzej. Króciutko poproszę.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Tak, ja króciutko. Panie Przewodniczący ja się z Pan ja się z Panem zgadzam Panie Jarosławie, 
tylko, że to prawo decyduje i to prawo decyduje o tym, żeby Radni się tym zajęli. Dla mnie to 
też jest chore, to powinno zajmować po prostu instytucja jakaś, a nie my Radni tak na dobrą 
sprawę. Ja też byłem przeciwny naczy przeciwny, też byłem zaskoczony tutaj wnioskiem Pana 
Pawlikowskiego, jeżeli chodzi o Powiat Pana Sieradzkiego... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Ale zostawiamy tą sprawę.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

on musiał udowadniać i tutaj też Radni muszą udowadniać to to jest chore, no to rzeczywiście 
jest chore, ja też mi się to nie podoba. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Przechodzimy do głosowania projektu uchwały. 



Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący muszę się odnieść. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

.... Się odnieść. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

2 minutki. Panie Andrzeju Górecki ja udowodniłem, że Pan Sieradzki podał adres fałszywy 
zamieszka zamieszkiwania na ulicy Bankowej. Nie było go w tym domu ani jednej nocy, to 
sprawdzałem rano o godzinie wpół do piątej, szóstej. Miałem takie możliwości i sprawdzałem 
to wieczorem. Nigdy jego samochodu w momencie zamieszkiwania nie podam adresu, gdzie 
tylko na ulicy Bankowej nie było. 

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn) 

Przepraszam, przepraszam, Panowie Pan Sieradzki nie jest tutaj podmiotem obradowania .... 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Przepraszam bardzo to są kłamstwa. Proszę Państwa 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panowie. Panowie. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Pozwolić na takie kłamstwa [niezrozumiałe] 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Przepraszam bardzo, drodzy Państwo to nie jest punkt porządku obrad. Zamykam dyskusję. 
Przechodzimy do głosowania. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Muszę Patrzeć czy Pan Pawlikowski koło mojego domu nie krąży.  

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

[niezrozumiałe] [niesłyszalne] 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 



Przechodzimy do głosowania, Drodzy Państwo proszę o wyłączenie mikrofonu. Pani Olgo 
proszę wyświetlić. Przechodzimy do głosowania. Uchwała w sprawie odmowy wygaśnięcia 
mandatu Radnego Janusza Hoffmana wraz z autopoprawkami. Kto jest za przyjęciem projektu 
uchwały?  

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Czy wyłączył Pan Pana Hofmana?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Przepraszam bardzo. Wracamy do widzi Pani przez takie zamieszanie zawsze ktoś tuta 
przeszkodzi. W związku z tym że sprawa dotyczy Radnego Janusza Hofmanna, Pan Janusz 
Hoffman, zostaje wyłączony z głosowania przy tej uchwale. Przystępujemy w związku z tym już 
teraz do głosowania. Uchwała w sprawie odmowy wygaśnięcia mandatu Radnego Janusza 
Hoffmana za autopoprawkami. Kto jest za przyjęciem projektu uchwały? Wyłączę... Kto jest 
przeciw? kto się wstrzymał? 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, proszę zaznaczyć, że jestem "za". 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Kto jeszcze nie oddał głosu Panie Olgo? 

Olga Kazubek 

Jesz.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Pani Ewa była "za". 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Tak. 

Olga Kazubek 

Tak jeszcze no tak mamy. Już wszyscy, tak. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

dobrze. 15 za, 1 przeciw i 4 osoby otrzymujące. Pan Panie Januszu, gratuluję dalej Pan jest 
Radnym Gminy Raszyn.  

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn) 



Dziękuję wszystkim bardzo serdecznie. No i mam nadzieję, że nie zawiodę już tego zaufania. 
Naczy no ja według mnie to ja nie zawiodę zaufania, no ale były jakieś takie delikatne no 
niedomówienia, no bo wiadomo jak mówił Aranowski. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Januszu, starczy. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn) 

Ale nie słowo tylko jeszcze no to jest... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Tak, bo to Pana sprawa dokładnie. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn) 

Także dziękuję bardzo, zamykamy dyskusję. Dzięki bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Dziękuję. Przechodzimy do kolejnego punktu porządku obrad. Uchwała w sprawie odmowy 
wygaśnięcia mandatu Radnej Ewy Surmacz. Poproszę zreferowanie projektu uchwały przez 
Pana Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej Pana Ryszarda Kowalczyka. Proszę bardzo.  

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

W tej sprawie podobnie podobny tok postępowania był taki sam jak odnośnie poprzedniej 
uchwały. Komisja Rewizyjna zebrała się na pierwszym posiedzenie w dniu 2 grudnia. Odcze 
otrzymała dokumenty, tak jak powiedziałem Pana Przewodniczącego Rady Gminy, wśród 
dokumentów tych podstawowych, czyli PIT-u, oświadczenia majątkowego, było też pismo 
mieszkańców, którzy potwierdzili potwierdzające, że Pani Ewa Surmacz, mieszka na tych 
ulicach. Komisja Rewizyjna następnie, ponieważ te dokumenty były niewystarczające, 
postanowiła wystąpić do Urzędów Urzędu Gminy Raszyn, Urzędu Nadarzyn oraz Starostwa 
Powiatowego o dokumenty bardziej dokładne. Oczywiście, tak samo jak w poprzednim 
przypadku Urzędy nie udzielały odpowiedzi ze względu na dane osobowe, ochronę danych 
osobowych, ochronę skarbową, w związku w tym zwróciłem się podobnie naczy w dniu 
zwróciłem się ponownie do Pani Ewy Surmocz o dostarczenie dokumentów, tak samo jak w 
przypadkuPana Radnego i komisja zebrała się w dniu 17 lutego, żeby rozpatrzyć wszystkie 
dokumenty, które mamy. I oczywiście nie powiedziałem, że na początku w pierwszym zabraniu 
tak samo przesłuchała świadków, świadkowie również nie przedstawili żadnych dowodów w 
powyższej sprawie. Na drugim pociedzeniu w dniu 17 lutego Komisja Rewizyjna na 
dokumenty, bo jeszcze nie dodałem, bo i pośrednio i w tym przypadku Radni dostawali 
informacje na piśmie, jakie dokumenty mają dostarczać. Pani Radna, miała dostarczyć 
dokumenty odnośnie [niezrozumiałe] jak również drugiej posesji w Gminie Nadarzyn. 
Dostarczyła Pani Radna, wszystkie dokumenty odnośnie posesji gdzie zamieszkuje ulicy znaczy 
w Nowych Grocholicach . Komisja te wszystkie dokumenty analizowała i zwróciła się na 



posiedzeniu jeszcze 17 lutego podobnie jak i u Pana Radnego do Urzędu Gminy o decyzję 
odnośnie odpadów, ilości osób odnośnie opadów. To wszystko na Komisji w dniu 17 lutego 
było analizowane. No i ponieważ na piśmie była powiadomiona na Komisji nie została 
zapytana, czy dostarczy dokumenty odnośnie drugiej posesji. Oświadczyła, że nie, więc w 
związku z tym, że Pani Prawnik była obecna na obydwu posiedzeniach i posiedzeniach Komisji 
były prowadzone w obecności Pani Prawnik okazało się, że no Radny Radna nie musi 
dostarczyć dokumentów, które prosi Komisja. W związku z tym zostało poddane pod 
głosowanie zakończenie postępowania w tej sprawie i Komisja przeszła na podstawie 
dokumentów, które miała odnośnie posesji [niezrozumiałe] i PIT-u, oświadczenia 
majątkowego gdzie wszędzie jest adres Waryńskiego przeszła do głosowania w tej sprawie 
prawidłowości sprawowania mandatu Pani Radnej Ewy Surmacz. Wynik tego głosowania były 
2 głosy za, 2 głosy przeciw i jeden wstrzymujący. Także wniosek w Komisji Rewizyjnej nie 
uzyskał akceptacji i Komisja Rewizyjna opracowała uchwałę w sprawie odmowy wygaśnięcia 
mandatu Radnej Ewy Surmacz na podstawie dokumentów, które miała do wglądu wraz z 
uzasadnieniem. Przy, do uzasadnienia, chciałem wnieść 3 poprawki autopoprawki. Oznaczy 
pierwsza to jest autopoprawka, która no, jakby uszycz szczegółowo imię całe postępowanie 
Komisji Rewizyjnej. Druga poprawka to jest taka, że macie Państwo tam w uzasadnieniu to 
które było podane na sesje w przypadku Pani Ewa Surmacz, tak w pewnym momencie jest 
napisane Radny Janusz Hoffman to jest druga autopoprawka. No i trzecia autopoprawka, że 
uzasadnienie to kończy się na naczy bez ostatniej strony, kończy się bez uzasadnienia ostatniej 
strony, która jest tak jak Państwo dostali do wglądu. Także to są 3 autopoprawki. Mam 
wydrukowane, ale.  

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Jeśli mogę Panie Przewodniczący żeby tutaj określić dokładnie gdzie się kończy bo, żeby.. 
Uzasadnienie nie stało nam poniekąd w sprzeczności z kompetencją uchwały tak, że no 
powinno być uzasadnione, dlaczego chcemy podjąć uchwałę danej, no możemy zmienić treść 
[niezrozumiałe] czyli możemy wnosić o coś innego, ale jeśli coś wnosimy to powinniśmy to 
uzasadnić więc jakbym mogła wiedzieć dokładnie gdzie to się kończy teraz. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

Już Pani zaraz mówię, już moment tylko znajdę. No tak ustaliła Komisja większością głosów, 
Pani Prawnik i tak musi być zakończone. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Oczywiście możecie Państwo tak zrobić. Ja moim obowiązkiem jest poinformować, że 
uzasadnienie uchwały powinno odzwierciedlać co chcemy uchwalić tak? Czyli jeśli jest 
zmieniona.... 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

Uzasadnienie łączy się na głosowaniu 2 głosy za, 2 głosy przeciw ,1 wstrzymujący i to jest 
koniec uzasadnienia, tak przyjęła Komisja większością głosów i tak zwracam się do Szanownej 
Rady o przyjęcie. 



Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Niewłaściwie nie mam uzasadnienia stanowiska zawartego w § 1, to ja tylko zwracam na to 
uwagę Wysoka Rado.  

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Pani Mecenas ... 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

Ale przepraszam.. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

[niezrozumiałe] 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

Chciałem wtrącić.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Ryszardzie, Proszę bardzo. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

Pani Mecenas ostatnie zdanie przed głosowaniem mówi chyba wyraźnie, że po 
przeprowadzeniu powyższych czynności Komisja Rewizyjna dokonała kontroli w zakresie 
legalności sprawowania mandatu przez Panią Ewę poprzez analizę zebranych dowodów. Czyli, 
a właściwie to dokumentów, upierała się na dokumentach w sprawie oraz sysłuchała 
wyjaśnień i na tej podstawie podjęła. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Rozumiem, ale to jest uzasadnienie dla działania komisji, natomiast jeżeli mamy podejmować 
uchwałę, to ta uchwała musi już być uzasadnieniem takim jakim mamy dla całej uchwały czyli 
ona musi być spójna. § 1 uchwały powinien znaleźć swoje odzwierciedlenie w uzasadnieniu. 
Ja oczywiście nie twierdzę, że nie możecie Państwo głosować ja tylko zaznaczam i sugeruje, że 
to może być uznane za no sprzeczność to może za dużo powiedziane, ale za brak uzasadnienia 
stanowiska Rady. Jeżeli... 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Pani Mecenas, orzecznictwo sądu proszę spojrzeć, ja będę się teraz wypowiadała, także będzie 
Pani miała czas na ten temat właśnie pomyśleć, mówi, że właśnie projektu uchwał nawet bez 
uzasadnienia w tym zakresie mogą są zasadne, dlatego że to są te sprawy bardzo trudna, 



oczywiście powinny mieć uzasadnienie co do zasady, ale ja będę się wypowiadała, a proszę 
sprawdzić orzecznictwo sądu.... 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Wiem Pani... 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Są takie przypadki.. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Proszę pojedynczo. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

[niezrozumiałe] 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Panie Mecenas, Pani Radna Senderowska. Czy Pan Ryszard już skończył swoją wypowiedź? 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

A Pani może Pani Mecenas sprawdzić a ja chciałam się tylko... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady) 

Skończył Pan, dobrze. Oddaje głos Pani Radnej Teresie Senderwoskiej, proszę głos dla Pani. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Proszę Państwa, w pierwszej kolejności chciałaby wrócić do Pani Radnej, Ewy Pani Ewy 
Surmacz. Chciałabym powiedzieć, że jest mi bardzo i bardzo przykro występować przeciwko 
koleżance z naszej Rady. Do końca, od samego końca w dniu wczorajszym prosiłam Panią o 
zmianę postawy, jak również o współpracę. Bardzo mi jest ciężko po prostu mówić przeciwko 
Pani, ponieważ jest przestrzegam zasad współżycia społecznego, bardzo to przeżywam że 
muszę po prostu ujawniać okoliczności natomiast moim obowiązkiem jako Radnej bo to 
ślubowałam jest służyć naszej Gminie godnie i uczciwie, dlatego też przechodzę do analizy 
szczegółowej analizy tejże sprawy tu, którą przeprowadziłam będąc Członkiem Komisji 
Rewizyjnej nad to oświadczam, że moim stanowisku i wyrażeniu naszej woli pomagała mi 
dawała mi wsparcie Pani Radna Sulima-Markowska, której serdecznie dziękuję za 
dociekliwość. Przychodząc do meritum sprawy stwierdzam proszę Państwa w dniu 
18 października 2021 roku Rady Gminy Raszyn wpłynęło pismo Pana Dariusza Wieteski, 
Prezesa Stowarzyszenia Wspólnota Gminy Raszyn oraz Pana Andrzeja Kopra której jest 
Sekretarzem tegoż Stowarzyszenia informujące, że Pani Radna Ewa Surmacz nie zamieszkuje 
na terenie naszej Gminy. Do zawiadomienia dołączona została treść artykułu z naszej strefy z 



2021 roku, z której wynika, że Pani Radna na terenie naszej Gminy prowadzi działalność 
gospodarczą zaś po pracy wraca do domu, który mieści się na terenie Gminy Nadarzyn. Wobec 
powzięcia tejże wiadomości Przewodniczący Rady po 

prostu, zgodnie z przesłankami wskazanymi w artykule 383 § 1 pkt 2 ustawy z dnia 5 stycznia 
2011 roku kodeks wyborczy wezwała Panią Radną do złożenia wyjaśnień w tej sprawie w 
sprawie tych zarzutów zawartych w tych pismach Pan Andrzeja Kopra i Pana Dariusza Wieteski 
poprosił o sprecyzowanie miejsca, w którym Pani Radna zamieszkuje z zamiarem stałego 
pobytu i gdzie go koncentruje się jej aktywność życiowa. Pani Radna w dniu 8-mym listopada 
2021-go roku złożyła oświadczenie, w którym wskazała, że nie zgadza się ze stwierdzeniami 
zawartymi w tych zawiadomieniach. I też podniosła, że jest mieszkanką naszej Gminy od 
urodzenia, oświadczyła też, że mieszka w Nowych Grocholicach, w naszej Gminie gdzie 
prowadzi działalność gospodarczą. Nadmieniam i prosiłabym również Pana Ryszarda 
Kowalczyka, żeby podczas swoich wypowiedzi nie ujawniał adresów, bo powiedział Pan ulicę, 
na której Pani Radna mieszka - to są dane osobowe i prosiłabym, żeby zachowywać tutaj 
pewne zasady. Do oświadczenia została dołączona lista osób, którą posiadam przed sobą, 
która znajduje się do wglądu również wszystkim członkom Rady, która zawiera szereg 
podpisów. Są to podpisy czytelne, jak również przy tych podpisach znajdują się miejsca, 
miejsca zamieszkania osób podpisujących to oświadczenie. Te podpisy zostały dołączone do 
pisma z dnia 5 -go listopada 2021 roku - oświadczenia Pani Radnej złożonego do Pana 
Przewodniczącego, w którym zawiadamia właśnie, że mieszka w Nowych Grocholicach, 
prowadzi działalność gospodarczą i na poparcie tego załączyła podpisy sąsiadów, podpisy 
czytelne z miejscami zamieszkania. Następnie 18-go  listopada Rada Gminy podjęła uchwałę 
w sprawie zlecenia naszej komisji przeprowadzenia kontroli w sprawie legalności sprawowania 
mandatu prawnie. 2-go grudnia tamtego roku odbyło się posiedzenie naszej komisji, na 
którym członkowie zapoznali się z dokumentacją złożoną przez Panią Radną, a więc 
oświadczeniem majątkowym, które ma bardzo istotny wpływ na tą sprawę, albowiem tu 
znajduje się wskazane przez Panią miejsce zamieszkania, lista osób, które poświadczyły, iż 
miejsce zamieszkania Pani Radnej znajduje się na terenie gminy Raszyn i później będę mówiła, 
że Pani złożyła przeciwko sobie dowód, który wyraźnie wskazuje, wyraźnie tu jest wskazane z 
podpisem osoby: imię, nazwisko, miejsce zamieszkania tej osoby, które jest tym samym 
właśnie miejscem zamieszkania, które Pani właśnie wskazała. Prosiłabym Pana 
Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej, żeby sięgnął do dokumentu w tym momencie i 
potwierdził również moje stwierdzenia. Ponadto Pani złożyła oświadczenie o zameldowaniu 
na terenie Gminy Raszyn. W posiedzeniu tym uczestniczyli również Pan Dariusz Wieteska, Pan 
Andrzej Koper i Pan Adam Buła, którzy złożyli zawiadomienie w tej sprawie, że na posiedzeniu 
tej Komisji oświadczyli, że Pani Radna nie zamieszkuje na terenie naszej Gminy w Nowych 
Grocholicach, lecz prowadzi tam działalność gospodarczą. I tam było właśnie mówione, jaka 
to jest działalność gospodarcza itd. Rezultatem tego było właśnie podjęcie przez naszą Komisję 
dodatkowych czynności i to były czynności, o których mówił Pan Przewodniczący - w 
szczególności występowaliśmy do Wójta Gminy Raszyn w przedmiocie udostępnienia 
informacji w zakresie złożonej deklaracji za gospodarowanie odpadami komunalnymi w 
nieruchomości w Gminie Raszyn, następnie do przedsiębiorstwa Eco Raszyn wystąpiliśmy o 
udzielenie informacji o zużyciu wody. Następnie prosiliśmy o w podziale na część mieszkalną, 
na część dotyczącą działalności gospodarczej zakładu pogrzebowego. Następnie do Wójta 
Gminy Nadarzyn w przedmiocie udostępnienia informacji w zakresie złożonej przez Panią 
Radną deklaracji zagospodarowania odpadami komunalnymi nieruchomości w Gminie 



Nadarzyn, występowaliśmy również do przedsiębiorstwa komunalnego w Nadarzynie celem 
ustalenia ilości zużywanej wody w domu w Nadarzynie. Następnie Przewodniczący Komisji 
zwrócił się do Państwowego Inspektora Nadzoru Budowlanego, do Starosty Pruszkowskiego 
w przedmiocie udzielenia informacji o danych adresowych wnioskodawcy inwestora 
składającego wniosek o pozwolenie na budowę, przebudowę, zmianę sposobu użytkowania 
nieruchomości w Nowych Grocholicach w zakresie budowy pawilonu usługowego na biuro 
Zakładu Pogrzebowego Pani Radnej, to jest na działce 1235/2 w Raszynie i PIN w swoich 
pismach poinformował Komisję, że przekaże kopie wnioskowanej dokumentacji pod 
warunkiem uiszczenia opłaty za wykonane kserokopie. Niestety, nie uiściliśmy tego, nie 
mieliśmy środków na wskazany rachunek bankowy, ale ostatecznie i tak wyszło na to, że jest 
ochrona danych, dostaliśmy wszędzie odmowę. Proszę Państwa, nasza Komisja nie miała 
innych możliwości, innych możliwości prawnych jak zwrócenie się - podobnie jak w przypadku 
Pana Radnego, który właśnie współpracował z naszą Komisją z prośbą o dostarczenie 
dokumentów, aby szybko zakończyć sprawę i móc przejść do spraw istotnych dla naszej 
Gminy, żeby nie zajmować, nie napędzać złej atmosfery. Do dnia wczorajszego prosiliśmy 
Panią Radną o współpracę. Niestety, za każdym razem, kiedy była proszona o przedłożenie 
dokumentów spotykaliśmy się z odmową, zatem podjęliśmy ustalenia na podstawie tych 
dokumentów, które Pani Radna złożyła, a wynika z nich, z tej analizy bardzo jasna sprawa. 
Ponieważ 17-go lutego tego roku po prostu za zgodą Pani Radnej, Przewodniczący Komisji 
Rewizyjnej po prostu poprosił o to, aby przyniesiono z Urzędu deklarację i wówczas Radna była 
poproszona również o wyrażenia zgody na to i wówczas przyniesiono deklarację i z tej 
deklaracji za gospodarowanie odpadami w naszej Gminie wyraźnie wynika, że od miesiąca 
kwietnia 2021-szego roku Pani Radna zmieniła deklarację śmieciową, wskazując 
zamieszkiwanie w domu w Nowych Grocholicach w naszej Gminie tylko na 1 osobę. I w tym 
względzie tutaj należy zwrócić uwagę na fakt, że wcześniej dwukrotnie odmówiła nam 
udostępnienia. Natomiast na przestrzeni ostatnich 3-ch lat zmieniła dwukrotnie deklarację 
śmieciową co do ilości osób zamieszkujących na posesji. Od lutego 2020 pod wskazanym przez 
Nią adresem zamieszkiwały 3 osoby, od kwietnia 2021 nastąpiła zmiana z 3-ch osób na 1-dną 
osobę i obecnie według tego dokumentu na posesji zamieszkuje tylko 1-dna osoba. 
Porównując ponadto oświadczenie majątkowe i dowody, które Pani złożyła - w oświadczeniu 
majątkowym jest wyraźnie spisane miejsce zamieszkania Pani Radnej jako po prostu nasza 
Gmina, Nowe Grocholice, natomiast w oświadczeniu które Pani dołączyła - z 5-go listopada 
2021 - jest wyraźny podpis, czytelny z miejscem wskazania w tymże samym miejscu innej 
osoby, ta osoba nawet ujawniła dane osobowe. Są to dokumenty niezbite, niezbite. Ja się 
dziwię Państwu, jak Państwo z Komisji Rewizyjnej, Panowie - możecie zaprzeczać faktom, 
faktom które są złożone w formie pisemnej? Jak Państwo możecie zakłamywać prawdę 
obiektywną, dowody, które są w biurze Rady? Ja się stanowczo przeciwstawiam takiemu 
procedowaniu, nie może być żadnej linii partyjnej, proszę Państwa, w sprawach istotnych dla 
naszej Gminy. Nie można zamiatać pod dywan dowodów, które mają, które były złożone, 
przeciwdowodów, które były złożone przez Panią Radną. Proszę Państwa, tak się nie robi. 
Ponadto, proszę Państwa, Pani Radna była proszona kilkakrotnie, żeby transparentnie 
rozmawiała z członkami, wiarygodnie, przedkładała nam dokumenty, bo my jako członkowie 
Komisji Rewizyjnej nie mamy innych środków prawnych. Takie jest prawo, my mamy zbadać 
prawdę obiektywną, w przypadku[niezrozumiałe]miejsca zamieszkania my nie będziemy 
przeprowadzać śledztwa, wysyłać Policji - bo są takie przypadki, że sprawdza się nawet przez 
Straż Miejską czy Policję i tak dalej - my nie chcemy tak daleko sięgać. Ja stanowczo oponuję 
takiemu postępowaniu, jakie miało miejsce w stosunku do Pana Radnego Sieradzkiego, który 



był zaszczuty, który był śledzony przez detektywów, przeciwko któremu wytoczył armaty Pan 
Przewodniczący, zaszczuty przez Radę Gminy czy Pana Pawlikowskiego i wszystkie zarzuty 
zostały obalone. Proszę Państwa, tak się nie robi  

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Kłamie Pani  

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

tak jak ja, proszę Państwa, ... 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

.Kłamie Pani 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Ja teraz mówię, nie Pan. Później będzie mówił Pan. Proszę Państwa, ja stwierdzam fakty 
obiektywne, staram się być dobrym człowiekiem, nikogo nie krzywdzić, ale nie mogę 
przymykać oko na takie postępowanie. Nie wolno tak kłamać. Są dowody, są dowody 
rzeczowe, przeciwdowód złożony przez Panią, są one w biurze Rady. I proszę nie okłamywać 
mieszkańców naszej Gminy, ponieważ od Radnych 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Pani okłamuje mieszkańców  

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Od Radnych, przede wszystkim od nas, od osób pełniących funkcję publiczną, oczekuje się 
wysokiego poziomu, przede wszystkim prawdomówności, a nie zamiatania spraw pod dywan. 
To jest pierwsza sprawa. Ponadto jeszcze, jeżeli chodzi o dowody - proszę Państwa, następny 
dowód: pod tym adresem, wskazanym jako miejsce zamieszkania mieści się firma pogrzebowa 
prowadzona przez Panią Radną, firma o dość szerokim spektrum prowadzenia usług. Ja 
wczoraj spojrzałam na stronę internetową, bo jeszcze nie wiedziałam, jakie stanowisko zajmę 
w dniu dzisiejszym, jeszcze opracowałam formę pisemną i chciałabym , żeby ta forma pisemna 
została załączona również do, po prostu składam taki wniosek, Panie Przewodniczący, po 
głosowaniu, ponieważ chciałabym uwidocznić te wszystkie dowody. Chciałabym, żeby to była 
prawda. Nie chcę podpisywać się pod czymś, co uważam, że nie jest zgodne z prawdą i 
zabieram tylko i wyłącznie głos wtedy, jeżeli coś sprawdzę dociekliwie i dobrze. Jeżeli nie 
zrobię tego dobrze, nie jestem pewna - nie zabieram głosu. Dlatego też całokształt tych 
okoliczności i te dowody, które Pani Radna złożyła wskazuje, że miejsce zamieszkania Pani 
Radnej znajduje się na terenie Gminy Nadarzyn, gdzie w ocenie zawiadamiających i części 
Radnych, którzy będą głosowali przeciwko tej uchwale, którzy podpisali się i podpiszą to 
stanowisko, które opracowałam - Radna faktycznie zamieszkuje z rodziną. Zaś miejsce 
wskazane przez nią, jako rzekome miejsce zamieszkania na terenie Gminy Raszyn - miejsce 
gdzie się mieści Zakład Pogrzebowy - z uwagi na charakter prowadzonej przez nią działalności, 



w tym kompleksowość i zakres nie wskazuje, że jest to miejsce zamieszkania Radnej. Tam 
znajdują się pomieszczenie chłodni na zwłoki, sala kosmetyki pośmiertnej i kaplica. Przy 
wyborach oraz pełnieniu mandatu radnego gminy obowiązuje wymóg zamieszkania na 
obszarze danej jednostki samorządu terytorialnego. Dla oceny tej okoliczności decydują dwie 
przesłanki: przebywanie w znaczeniu fizycznym w określonej miejscowości pod wskazanym 
adresem, zamiar stałego pobytu. Obie muszą występować łącznie. Na podkreślenie również 
zasługuje, że zamieszkiwania nie można utożsamiać w żadnym razie z obowiązkami 
zawodowymi, które są rzeczywiście wykonywane przez Panią Radną na terenie naszej Gminy. 
Ponadto jeszcze chciałam powiedzieć, że Przewodniczący naszej Komisji zwrócił się również o 
dostarczenie decyzji w sprawie wymiaru podatku od nieruchomości położonej na terenie 
Gminy Raszyn oraz na terenie Gminy Nadarzyn, natomiast ta okoliczność nie ma żadnego 
znaczenia dla rozstrzygnięcia sprawy, albowiem podatki od nieruchomości są odprowadzane 
również od posiadania nawet nieruchomości. I to nie ma żadnego znaczenia dla rozstrzygnięcia 
sprawy. Dla mnie te dowody, które są przedłożone - w zasadzie przeciwdowody przeciwko 
sobie - i wszystkie te okoliczności, o których mówiłam wskazują, że brak jest podstaw, żeby 
taką uchwałę podjąć jak Państwo zaproponowaliście. Uważam, że - i to jest nasza ocena, Pani 
Beaty Sulimy-Markowskiej jak i moja - że właśnie istnieją przesłanki, o których mowa w art.383 
§ 1 pkt.2. ustawy z dnia 5 stycznia 2011-go roku Kodeks Wyborczy gdyż w związku z 
zamieszkiwaniem na terenie Gminy Nadarzyn, Pani Radna utraciła prawo wybieralności. 
Ponadto chciałabym się również odnieść do formy w jakiej prowadzone są posiedzenia Komisji 
Rewizyjnej. Otóż, proszę Państwa nie może być tak, że Przewodniczący Komisji Rewizyjnej 
zwołuje bardzo ważne posiedzenia 1, 2 dni wcześniej dzwoniąc do osób - ja też jestem, proszę 
Państwa mam rodzinę, mam naprawdę tak jak wielu z Państwa masę obowiązków 
zawodowych - bez żadnego zachowania jakichkolwiek zasad, terminowości zwołuje nagle w 
środku dnia o godzinie 13-stej posiedzenie Komisji Rewizyjnej w tak bardzo ważnej sprawie, 
która decyduje, gdzie trzeba się zastanowić, gdzie nie można naprawdę popełnić błędu. To są 
sprawy bardzo trudne, dotyczące osób itd, gdzie rzeczywiście trzeba te dokumenty 
prześledzić, zbadać, przeanalizować - w moim przypadku następuje, to samo jest Pani Beata 
Sulima-Markowska, zawsze piszemy, to są formy pisemne. W momencie kiedy mamy zdanie 
odrębne my to uzasadniamy i niestety nasza praca to jest praca wieczorami i późną nocą. I 
prosiłabym, żeby takie daje sytuacje nie miały miejsca, ponieważ my też mamy rodzinę, a te 
obowiązki zawodowe, rodzinne i te które mamy społeczne wykonywać należycie i dobrze. 
Ponadto jeszcze chciałabym zwrócić się do Pana Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej, żeby 
sprawozdania Pana były zgodne z tym, co podejmujemy, ponieważ ja przysłuchiwałam się na 
Pana sprawozdaniu i szereg, szereg czynności, istotnych faktów zostało pominięte. I my nie 
możemy sobie pozwolić - bo to jest Komisja bardzo ważna - żeby te sprawozdania były 
pobieżne. To jest druga uwaga. I na tym zakończę swoją wypowiedź, ponieważ proszę 
Państwa, nie chcę Państwa już męczyć, bo jest godzina wpół do jedenastej wieczorem. Pani 
Radna, ja Panią bardzo przepraszam, jeżeli Panią uraziłam, ale w mojej ocenie powinna Pani 
po prostu złożyć mandat. I po prostu zachować się godnie i uczciwie. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, czy ja mogę 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 



Skończyła Pani? Dobrze. Ad vocem, Panie Ryszardzie. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

Pani Radna Senderowska, spotkanie które teraz wynikło o godzinie 13-stej było spowodowane 
tylko i wyłącznie właśnie tym zebraniem w dniu dzisiejszym, nic poza tym.  

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Panie Radny, przepraszam bardzo, my mamy ileś tam tygodni, proszę mi dać odpowiedzieć, 
do tej pory procedować i proszę mnie nie zmuszać, nie zmuszać mnie swoimi, i nie wymuszać 
na mnie czynności, ponieważ Pan spowodował, że ja do godziny, z Panią Beatą do godziny 12-
stej w nocy opisywałyśmy to, co dzisiaj ja czytałam i analizowałam dzięki temu, że w ostatniej 
chwili zwołał Pan posiedzenie, które miało przewrócić wszystko do góry nogami. Ja nie 
pozwolę na to, żeby Pan tak procedował. Ja jeszcze miałam 2 lata temu sytuację, gdzie byłam 
w punkcie porad prawnych, gdzie nie mogłam wyjść z punktu porad, gdzie byłam 
zestresowana, a Pan robił bardzo poważne czynności w zakresie utraty prawa własności naszej 
przychodni. I ja się sprzeciwiam, ja nie będę siedzieć cicho, dlatego że Pan będzie bez żadnej 
procedury zwoływał posiedzenia z dnia na dzień. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję. Szanowni Państwo, głos dla Pani Radnej Sulimy-Markowskiej, proszę bardzo, w 
temacie projektu uchwały. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Oczywiście, tak. Szanowni Państwo, podtrzymuję stanowisko, które wyraziła moja 
przedmówczyni i chciałabym zwrócić uwagę na kilka istotnych rzeczy. Po pierwsze, no właśnie, 
bardzo niepokojące Pani Radna Ewo, było dla mnie to i jako niewiarygodne, niestety, że Pani 
odmawiała przekazania dokumentów, o które Panią prosiłam. Ja prosiłam Panią dwukrotnie 
na komisji w dniu 17-tego lutego o przekazanie dokumentów i Pani odmówiła. Ostatnią szansę 
dała Pani Radna Sendlerowska w dniu wczorajszym - też Pani w ogóle na to nie zareagowała. 
To by oznaczało niestety, że ma Pani coś do ukrycia. W dużej mierze zawiadamiający wskazali 
Pani adres faktycznego zamieszkania na terenie Gminy Nadarzyn i ja prosiłam Panią o 
przygotowanie też samo dokumentów zarówno dla nieruchomości w Raszynie, jak i 
nieruchomości w Nadarzynie i w ogóle żadnych dokumentów odnośnie Nadarzyna Pani nie 
przekazała. Natomiast dla mnie decydującą sekwencją była deklaracja śmieciowa, która tutaj 
została, o której też wspomniała Pani Radna Sendlerowska i też muszę tutaj powiedzieć, że tak 
naprawdę ta deklaracja śmieciowa pojawiła się, tylko i wyłącznie wyraziła Pani na nią zgodę, 
dlatego że zgodził się na to samo, w tym samym czasie Radny Janusz Hoffman i właściwie 
chyba nie miała Pani wyjścia, tak sądzę, i po prostu się Pani na to zgodziła. Wynika z tej 
deklaracji wprost, że już od kwietnia 2021 zmieniła Pani, zadeklarowała Pani jedną osobę, a 
wcześniej mieszkały od lutego czy od stycznia 2020 mieszkały trzy osoby. Czyli po prostu 
potwierdzało nasze przypuszczenie, prosiłam też Panią o sprecyzowanie odnośnie zużycia 
wody, czy nawet tych rachunków za prąd i gaz w podziale na części mieszkalną jak i część 
użytkowaną na cele prowadzonej działalności gospodarczej. Również to Pani mi odmówiła. Jak 
również wszystkich dokumentów odnośnie Nadarzyna Pani również nie chciała pokazać, stąd 



ta sytuacja w moim odczuciu stawia Panią po prostu w takim świetle, że jakby mam wrażenie, 
że ma Pani coś do ukrycia. I teraz ja bym jeszcze chciała jedną rzecz tutaj taką podnieść, a 
mianowicie tak: po pierwsze chciałabym się odnieść tutaj do wypowiedzi Pana 
Przewodniczącego Kowalczyka - faktycznie, Panie Przewodniczący, ja poświęciłam dużo czasu 
na to, żeby poprawić protokół, który przyjęliśmy na wczorajszej komisji z dnia 17-go lutego, 
żeby on był po prostu obszerny i wyczerpujący temat. O to między innymi została poproszona 
Radna, ale tego nie przedłożyła. Ja rozumiem, że jest późna pora i skrócił Pan trochę tę 
wypowiedź, ale w jakiś sposób nie wyciągnął Pan tej istoty sprawy, którą, którą tutaj podnosiła 
Radna Senderowska i o której mówię ja, więc wydaje mi się, że, że to no warto by było jednak, 
żeby to było precyzyjnie powiedziane. Najważniejsze rzecz, która dotyczy wczorajszej naszej 
komisji jest taka i tutaj muszę wejść w polemikę z Panią Mecenas, że po pierwsze 
przygotowanie projektu uchwały, w której sugeruje rozwiązanie, które nie było przegłosowane 
przez komisję, jest w moim odczuciu - Pani Mecenas - taką ukrytą reasumpcja głosowania, 
ponieważ komisja w dniu 17-go lutego wyraziła jasno 2-ma głosami za, 2-ma głosami przeciw 
przy 1-dnym wstrzymującym, że sprawa że są podstawy do wygaśnięcia mandatu jest 
nierozstrzygnięta. W związku z powyższym sugerowanie i przekładanie projektu uchwały na tę 
sesję ze wskazaniem, że jednak komisja ją rozstrzygnęła pozytywnie, że nie ma podstaw do 
wygaśnięcia mandatu, jest po prostu sprzeczne z faktami, które miały miejsce na komisji. I w 
związku z powyższym tutaj, że komisja w dniu wczorajszym przyjęła uzasadnienie do tej 
uchwały skorygowane o to, że nie ma w tej uchwale sugestii co do tego, jakie powinno być 
rozstrzygnięcie, w którym kierunku powinno ono iść. Natomiast co do treści uchwały ja 
również miałam wątpliwości, nie zagłosowałam właśnie z tego powodu przeciw, dlatego że 
treść uchwały nie odzwierciedla stanowiska, które przyjęła Komisja. I też jeszcze raz to 
powtórzę: w dniu wczorajszym miała miejsce ukryta reasumpcja głosowania, ponieważ 
komisja się już wypowiedziała w tej sprawie, a przedłożenie jakby pod ponowne głosowanie 
nad projektem uchwały w tej sprawie znacznie przesądziło o treści tej uchwały, która jest 
niezgodna ze stanowiskiem komisji z dnia 17-go lutego. I ja, dlatego, w ogóle jakby powinny 
być przedłożone na dzień dzisiejszy 2 projekty uchwały. W tym samym uzasadnieniu, które 
wczoraj przegłosowaliśmy jeden projekt powinien brzmieć: Rada ma podstawy do wygaśnięcia 
mandatu, a drugi projekt: Rada nie ma podstaw i wtedy byłoby to zgodne z prawdą, że każdy 
Radny mógłby się wypowiedzieć nad jednym i nad drugim projektem uchwały. Tego nie 
zrobiono i wydaje się, że to jest błąd formalny, który no w jakiś tam sposób nie powinien mieć 
miejsca. Na sam koniec jeszcze chciałam się - przepraszam, Panie Tadeuszu, muszę się do Pana 
odnieść - ponieważ do Pana wypowiedzi na temat Radnego Powiatowego, powiedzmy, 
posługuje się Pan nazwą ulicy Bankowej. Ja rozumiem, dlaczego Pan nie znalazł Radnego 
powiatowego na ulicy Bankowej, bo on zeznał, że mieszka na ulicy Malowniczej. W związku z 
powyższym faktycznie mógł Go Pan tam nie zostać - i tu rzeczywiście muszę Panu przyznać 
rację, bo jeżeli Go tam Pan szukał, to Pan Go tam na pewno nie znajdzie do dnia dzisiejszego. 
To tyle z mojej strony, ja uważam, że - przepraszam, Pani Ewo, ale niestety nie przekonała 
mnie Pani w takim stopniu, jak to zrobił Pan Janusz Hoffman do tego, że Pani mieszka na 
terenie gminy Raszyn. Niestety nie przekonała mnie Pani, zawiadamiający wskazali Pani 
miejsce zamieszkania w Nadarzynie, w Gminie Nadarzyn. Natomiast tutaj absolutnie Pani 
postawa w zakresie nieujawniania dokumentów odnośnie tej posesji, no po prostu jest 
zaskakująca i no i daje do myślenia w takim kierunku, w jakim 17 lutego podjęta została 
decyzja komisji w Pani sprawie. To tyle, dziękuję uprzejmie.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 



Dziękuję. Pani Tereso, Pani wypowiedź była bardzo długa. Głos dla Pana Radnego Sławomira 
Ostrzyżka w tej chwili. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Ja poproszę, Panie Przewodniczący, może ja się odniosę przed słowem Pana Ostrzyżka. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Głos dla Pani Radnej 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Proszę Pana, ad vocem jest zawsze pierwsze i bardzo proszę mi dać dojść do głosu, bo Pan mi 
przerywa zawsze. Ja chcę odnieść się do dowodów i do faktów. I prosiłabym Pana 
Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej, żeby zajrzał do dowodu - oświadczenia z 5-go listopada 
2021 skierowanego do Rady Gminy, do Pana Przewodniczącego Rady Gminy, Pana Dariusza 
Marcinkowskiego i tam jest załącznik w postaci listy osób, które potwierdzają miejsce 
zamieszkania. I tutaj właśnie jest poz. 4: imię i nazwisko osoby, wskazany jest adres 
zamieszkania taki sam jak Pani Radna, a Pani Radna zgodnie z deklaracją śmieciową, którą 
ujawniła, znaczy która została ujawniona za zgodą Pani Radnej, mówiła że jest jedna osoba, 
więc mamy odpowiedź i dowód. Bardzo proszę, żeby Pan Przewodniczący Komisji Rewizyjnej 
ujawnił ten dowód. Proszę zajrzeć do oświadczenia majątkowego - adres zamieszkania i zajrzeć 
do dokumentu Oświadczenie z dnia 5 listopada 2021, gdzie jest adres zamieszkania dokładnie 
taki sam jak Pani Radna podała swój, swój adres zamieszkania w oświadczeniu majątkowym, 
proszę bardzo i proszę ujawnić ten dowód. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Proszę głos dla Pani Mecenas.  

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Proszę powiedzieć, co Pani by chciała, Pani Radna żeby to ujawnić? Bo ja nie rozumiem, 
rozumiem że Radni mieli dostęp do materiałów, które były w Biurze Rady  

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Ale czy wszyscy Radni widzieli te dowody, chciałabym zapytać.  

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Ale to mieli taką możliwość, w tej chwili jesteśmy na sesji i wydaje mi się, że tutaj nie jest 
miejsce właściwe, żeby takie rzeczy ujawniać. Pani Ewa Surmacz musi się do tego odnieść, 
natomiast Państwo mieliście taką możliwość w Biurze Rady, macie nadal. Natomiast 
absolutnie tutaj nie uważam, żeby to było miejsce, żeby ujawniać dowody, gdzie są jeszcze 
dane osobowe  



Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

O nie, proszę Pani, mnie nie chodzi o ujawnianie danych osobowych, więc proszę słuchać, co 
ja do Pani mówię, i do Państwa mówię, to jest pierwsza sprawa, tylko chodzi mi o 
potwierdzenie  

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Dlatego ja pytam, w jakim celu chciałaby to Pani ujawnić? 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Proszę mi dać się wypowiedzieć, dopiero Pani będzie mówiła. Jeszcze raz: zwracam się do 
Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej, aby potwierdził, że w Oświadczeniu z dnia 5-go 
listopada 2021 zawarty jest załącznik, w którym wskazane jest imię i nazwisko osoby, która 
wskazała to samo miejsce zamieszkania co Pani Radna w oświadczeniu majątkowym z dnia 
27 kwietnia 2021. W porównaniu z danymi, które są ujawnione na posiedzeniu Komisji 
Rewizyjnej, gdzie Pani Radna ujawniła, że zamieszkuje tylko jedna osoba ewidentnie wynika, 
że tam Pani Radna nie mieszka. Proszę Pana Przewodniczącego 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Czyli Pani by chciała, żeby Pan potwierdził  

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Tak jest, tak jest, żeby Pan Przewodniczący potwierdził 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

że jest załącznik, no to może potwierdzić. Natomiast nie może potwierdzić Pani wywodu, Pani 
Mecenas. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

No ale to nie jest mój wymysł  

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Każdy ocenia to według własnego uznania  

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Ale proszę nie oceniać, czy to jest mój wywód, czy nie  

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa 

Ja nie oceniam, ja wskazuję, że Pan może stwierdzić, że rzeczywiście załącznik jest. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dobrze - Pani Mecenas, Pani Radna Senderowska - głos dla Pana Ryszarda Kowalczyka. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Prosiłabym Przewodniczącego, żeby zajrzał do tych dokumentów. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Pani Radna, proszę pozwolić powiedzieć Panu Radnemu Kowalczykowi.  

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

Szanowna Rado - dokumenty, które przeglądałem obydwojga Radnych - byłem zawsze w 
Biurze Rady, jestem w Biurze Rady. Jeżeli samo potwierdzenie czy taki fakt ma miejsce, jak 
Pani Radna Senderowska mówi, to, nie wiem, więc można to.. w Biurze Rady jest Pani? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Przepraszam, Panie Ryszardzie - nie takie rozwiązania. Proszę bardzo, teraz tak - głos jest dla 
Pani Radnej Ewy Surmacz, która jest jakby osobą zainteresowaną. Proszę pozwolić Pani Radnej 
Surmacz się wypowiedzieć, Pani Radna Senderowska, dobrze? 

Proszę, głos dla Pani Ewy. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Proszę Państwa, ja chciałam się odnieść do tego uzasadnienia - lub nie wiem, jak to nazwać - 
Pani Radnej Senderowskiej. Nie musi mnie Pani Radna przepraszać tutaj i proszę zauważyć, 
chciałam wskazać tylko Państwu Radnym, jak strasznie byłam przeglądana, sprawdzana, gdzie 
do PIB-u, wszędzie były wysyłane dokumenty, żeby sprawdzić moją osobę. Nie wiem, co ja 
Państwu zrobiłam, żeby, żeby tak mnie sprawdzać? Nie mam nic do ukrycia. Mieszkałam i 
mieszkam w Raszynie, nie mam nic do ukrycia i moje oświadczenia są, proszę Pani, proszę nie 
zarzucać nic co do moich oświadczeń, bo są prawdziwe. I proszę zastanowić się, jak się mówi. 
Poza tym, proszę Pani, ja zaproponowałam, żeby można sprawdzić w deklaracji śmieciowej, i 
aczkolwiek Pan Radny tu na pewno Pan Kowalczyk pamięta, że to ja zaproponowałam, proszę 
nie zmieniać faktów. Absolutnie, ja się nie bałam niczego, absolutnie się nie boję. Natomiast, 
jeżeli chodzi co do mojej działalności, proszę Pani, to trzeba umieć czytać, że jak się prowadzi 
działalność, to na stanie się wypisuje wszystko, w każdym punkcie. Ja nie wiem, dlaczego, do 
czego Pani się przypięła. Ja wszystkie swoje usługi wypisałam i to jest sprawa mojej działalności 
i całe od kiedy założyłam działalność i od kiedy mieszkam na ulicy Waryńskiego, zawsze ona 
mieściła się w miejscu mojego zamieszkania - zawsze. Powtarzałam to Państwu kilka razy, i 
aczkolwiek mówiłam - kilka, kilkanaście osób z Państwa było u mnie. Zapraszam Panią jutro na 
kawę, może trzeba było powiedzieć wcześniej, byśmy się spotkały, wtedy by Pani zobaczyła. 
Zapraszam, jeżeli ma Pani obiekcje, natomiast mówię: nic więcej nie mam do dodania. 
Wszystkie, proszę Państwa, nawet Wam nie dałam, a jeszcze tylko to chciałam powiedzieć, nie 
dałam dokumentów z posesji, którą kupiłam w Nadarzynie, powiedzmy dlatego, że aczkolwiek 



uważam, że to jest za daleko idąca sprawa. Państwo mnie poprosiliście, Pani Sulima wręcz - 
może nawet nie prosiła, chciała dokumenty od wszystkich umów moich dzierżawy, 
działalności, od posesji i to jest za daleko idące, proszę Państwa. Co do Waryńskiego, dałam 
wszystko, co mogłam. Dałam umowy, dałam aczkolwiek światło, gaz, podatek, zresztą 
wszystkie dokumenty są, pozwolenia nawet na budowę, proszę Państwa. Uważam, że to jest 
za daleko idące. Nie mam nic do dodania. Dziękuję uprzejmie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo za głos. Pani Beato, Pani pozwoli, żeby inne osoby się wypowiedziały, bo po 
prostu Panie jakby tutaj cały czas prowadzą dyskusję i próbują udowodnić, że Pani Ewa nie 
mieszka na terenie Gminy Raszyn, a chciałbym usłyszeć inne głosy, które może będą 
przeciwne. Głos dla Pana Radnego Ostrzyżka. Proszę Panie Sławku.  

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Już, dziękuję bardzo. Dostało się już tutaj od Pani Radnej Senderowskiej, która zawsze mówi o 
empatii, o tym, Przewodniczącemu Rady, dostało się Przewodniczącemu Komisji, dostało się 
Pani Ewie Surmacz, ktoś tam kolejna jeszcze nie wiem, już nie pamiętam która osoba. Teraz 
pewnie będę ja. Proszę Państwa, Pani Radna Senderowska, niech mi Pani pokaże jeden 
dokument, który stwierdzałby, że Pani Ewa tutaj nie mieszka. To, co Pani mówi o tych 
dokumentach, żadna deklaracja śmieciowa nie wymienia nazwiska, tak? Kogo się podaje? 
Podaje się nazwisko właściciela tej posesji i ilość osób. Nikt tam nigdzie nie wymienia, jeżeli 
nawet taki dokument jest czy 2 dokumenty, w którym mówi się, że Pani Ewa Surmacz 
stwierdza w tej deklaracji, że mieszka tam 1 osoba, a drugi dokument jest taki, ktoś tam Ją 
popierał, ja tak to tak rozumiem, tak? Na jakiejś liście poparcia tam się ktoś tak podpisał z 
miejscem zamieszkania tym samym, dlaczego Pani zakłada, że to skłamała Pani Ewa i ona 
właśnie tam nie mieszka, a nie ta druga osoba? Jak, na jakiej podstawie można przyjąć takie 
rozumowanie, że to skłamała Pani Ewa? Tamta osoba, ani Pani Ewa nie skłamała, ani tamta 
osoba, prawdopodobnie podała adres zamieszkania swojego znaczy czy dawnego, czy może 
adres zameldowania, no tak to się robi, prawda? Prawdopodobnie tam wcześniej czy 
mieszkała, czy ten. Ale z tego dokumentu, absolutnie z tych dwóch dokumentów nie wynika, 
że Pani Ewa tam nie mieszka. To jest absolutnie niedopuszczalne, tak, na wyciąganie takiego, 
tak daleko idącego wniosku. Tutaj Pani też wspomniała, że dokumenty świadczą, któreś tam, 
jakieś dokumenty, że Pani Ewa Surmacz zamieszkuje na terenie Nadarzyna. Proszę mi 
powiedzieć, który dokument i na jakiej zasadzie Pani to wywnioskowała, że tam Pani Ewa 
mieszka? W ogóle sprawdzanie dokumentów, jakiegokolwiek - czy śmieciowego, czy wody, 
przecież ta woda nie jest znaczona, kto ją tam używa, tak? Jeżeli w Nadarzynie, nawet 
gdybyście Państwo dostali od tego Nadarzyna, że tam jest zużywane 20 m wody, to będzie 
napisane, że ta woda była używana przez tę, a nie inną osobę? Przecież tam, w tamtej posesji 
mogą mieszkać Pani znajomi, może to wydzierżawiła, może cokolwiek. Nie ma, nie ma, nie ma, 
nie ma tu, tak samo śmieci. No nieważne ile tam osób i gdzie mieszka i jakie śmieci wyrzuci, to 
nie znaczy kto tam mieszka, tak? Więc absolutnie nie macie Państwo żadnego dokumentu, 
który by potwierdził, że Pani Ewa Surmacz, Radna Ewa Surmacz tutaj nie mieszka. I tak nie 
można mówić. Fakt taki, że Pan Janusz Hoffman chętnie współpracował a Pani Ewa nie, może 
się brać po prostu z natury człowieka, z natury człowieka. Tutaj przed chwilą Pan Aranowski, 
tak, stwierdził że w ogóle do głowy mu nie przychodzi, nie dopuszcza takiej myśli, jak można 



udowadniać, że nie jest się garbatym? Mówiłem to ja, mówił to nawet chyba, inni Radni, 
prawda, mówili. No tak, jeden mówi tak: ja będę udowadniał, bo tak to uważam, a drugi mówi: 
nie, no przecież to mnie mają udowodnić, że ja, że ja kłamię, czy ja tutaj nie mieszkam czy 
cokolwiek. Więc absolutnie nie zgadzam się z tym, co tutaj Pani przedstawiła i jak bardzo 
oskarżyła tutaj naszą koleżankę Radną Ewę Surmacz. Ja nie widzę żadnego dokumentu. Proszę 
go pokazać udowodnić mi z którego dokumentu to wynika. Nie ma, nie ma, ja przynajmniej 
tego nie widziałem tutaj nigdzie. A rzeczywiście teraz...no tak, emocje już rzeczywiście 
zaczynają grać rolę, ale, ale nie - Pani zawsze, Pani Radna Senderowska, się wypowiada w ten 
sposób: a ja sprawiedliwa, a ja, a ja uczciwa, a ja a ja empatyczna. No ale przecież mówię, po 
kolei wszystkim[niezrozumiałe] się dostało i teraz mnie się dostanie, ale także jestem 
przygotowany na to. Także dziękuję bardzo. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Dziękuję, Panie Sławku. I głos ad vocem - Pani Radna Senderowska. Życzenie stało się. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Słucham.  

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Proszę Pana, Pan wchodzi ze mną w spór, ale nie wchodzi Pan ze mną w spór merytoryczny. 
Pan zaprzecza, ale nie potrafi Pan przekazać Radnym i mieszkańcom faktów. To nas różni, że 
ja przekazuję fakty, a Pan opowiada o rzeczach, których Pan nie widział. Bo Pan, jeżeli by Pan 
przyjrzał się faktom i dowodom, to by Pan zajął wtedy stanowisko. Jeżeli Pan nie widzi 
dokumentów, nie widzi faktów, opowiada Pan rzeczy, o których Pan nie ma pojęcia. Ja miałam 
upoważnienie do wykonania czynności w imieniu Komisji Rewizyjnej, wyraziłam, zbadałam 
sprawę. Oparłam się na dokumentach, oparłam się na faktach i wyraziłam swoje stanowisko 
w formie pisemnej i stanowiska tego nie zmienię, ponieważ jest ono zgodne z prawdą 
obiektywną i zasadne.  

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Ja Panią nie namawiam do zmiany stanowiska, tylko proszę pokazać te dokumenty, o których 
Pani tutaj mówi. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

To dziwne, że Pan tych dokumentów jeszcze nie widział, bo one ewidentne są. Proszę pójść do 
biura Rady i przejrzeć te dokumenty. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 



Przecież Pani nam opowiedziała, tak? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Szanowni Państwo, dziękuję bardzo.  

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Dokumentów nie będę pokazywać, bo tam są dane osobowe. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Głos dla Radnego Zawistowskiego. Proszę, Pan Radny Andrzej Zawistowski. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Dziękuję, ja coś Państwu najpierw przeczytam. Zgodnie z art. 190 ust. 1 pkt 3 Ordynacji 
Wyborczej: wygaśnięcie mandatu radnego następuje wskutek utraty prawa wybieralności lub 
braku tego prawa w dniu wyborów. Prawo wybieralności, bierne prawo wyborcze, przysługuje 
osobie mającej prawo wybierania do danej rady. Natomiast prawo wybierania, czynne prawo 
wyborcze do danej Rady ma każdy obywatel Polski, który najpóźniej w dniu głosowania kończy 
18 lat oraz stale stale zamieszkuje na obszarze działania tej rady. W ustaleniu faktu stałego 
zamieszkania dla potrzeb niniejszej ustawy stosuje się przepisy Kodeksu Cywilnego. Nie ulega 
zatem wątpliwości, że radnym może być jedynie osoba mająca na terenie gminy, w której 
kandyduje, stałe miejsce zamieszkania w rozumieniu Kodeksu Cywilnego. Stosownie zaś do 
art. 25 Kodeksu Cywilnego miejscem zamieszkania osoby fizycznej jest miejscowość, w której 
dana osoba przebywa z zamiarem stałego pobytu. Muszą więc zostać spełnione łącznie dwie 
przesłanki: przebywanie w sensie fizycznym w danej miejscowości oraz zamiar stałego pobytu. 
Ponadto można mieć tylko jedno miejsce zamieszkania. Zdaniem Wojewódzkiego Sądu 
Administracyjnego, okoliczności, że radny kandyduje w wyborach do rady gminy, w której jest 
zameldowany z uwagi na więzi łączące go z tą miejscowością od urodzenia, to jest z tamtejszą 
parafią, stałą znajomość z mieszkańcami, największa liczba głosów w wyborach, uczestnictwo 
w tamtejszych uroczystościach nie podważają podstawowego ustalenia, że nie zamieszkuje on 
na stałe na terenie tej miejscowości, a jest jedynie zameldowany. To stanowi podstawę do 
wygaśnięcia jego prawa wybieralności. Za miejsce stałego pobytu w świetle orzecznictwa nie 
uznaje się bowiem miejsca, gdzie dana osoba jest zameldowana, ale to, gdzie realizuje swoje 
podstawowe funkcje życiowe, to jest: mieszka, spożywa posiłki, nocuje, wypoczywa, 
przechowuje swoje rzeczy niezbędne do codziennego funkcjonowania. I odpowiedzmy sobie, 
Szanowni Państwo, na pytanie czy Pani Ewa Surmacz tu mieszka? Ja Państwu odpowiem - nie. 
Miejsce, gdzie kiedyś Pani Ewa Surmacz mieszkała, to jest miejscowość Nowe Grocholice, ulica 
Waryńskiego, ta sama, na której mieszkam ja. Te 2 domy, nie wiem, może ze 150 metrów 
dzieli. I bardzo dawno już mieszkańcy mnie poinformowali, że Pani Ewa Surmacz się 
wyprowadziła. Ja osobiście też mogę potwierdzić, że Pani Ewa przyjeżdża rano do pracy. 
Wyjeżdża po pracy. Natomiast nie spożywa tutaj śniadań ani kolacji, oczywiście okazjonalnie 
może, tak. Ale nie tutaj mieszka. I nie jest to miejsce Jej stałego pobytu i nie wiąże akurat z tą 
konkretną nieruchomością przy ulicy Waryńskiego, że to będzie jej dożywotnie miejsce 
zamieszkania, bo kupiła dom gdzie indziej. Jest to zupełnie inna sytuacja niż w przypadku 



Radnego Hoffmana. I może Pan, Panie Sławku, Radny drogi, domagać się papierów, 
najróżniejszych.. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

To nie ja się domagam, Radna Senderowska cały czas mówiła o dokumentach. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Pan się domagał papierów. Ja mówię tylko o jednym, ja nie potrzebuję papierów, bo ja wiem 
że Pani Radna Ewa Surmacz się wyprowadziła, dla mnie to jest najważniejsze. I następna 
najważniejsza sprawa, zgadzam się z tym, co mówił Radny Aranowski: udowadnianie komuś 
mieszka, nie mieszka - a gdzie jest przyzwoitość, gdzie jest uczciwość? Radny, który 
wyprowadził się powinien uczciwie złożyć mandat, a nie zmuszać Radnych, żeby tracili godziny, 
dni, miesiące na ustalanie faktów, które są oczywiste. Nie byłoby tej sprawy, gdyby Pani Radna 
Ewa Surmacz przyszła, powiedziała: wyprowadziłam się, było fajnie, dziękuję za wspólne lata, 
ale tu jest moje zrzeczenie się mandatu. A my będziemy musieli tutaj głosować, głosować nad 
faktem czy potwierdzamy, że Pani Ewa Surmacz tu mieszka, nie mieszka. Wszyscy wiedzą, że 
nie mieszka. Tylko, że tracimy czas na rzeczy, które powinny być tylko formalnością. Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Już jestem z powrotem. Proszę głos dla Pana Radnego Góreckiego. 

Proszę głos, za chwilę oddam głos Wójtowi. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo, no cieszę się, że udało mi się przed Panem Wójtem. Szanowni Państwo, 
wiecie co - szczerze Wam powiem, tutaj coś powiedział na ten temat Pan Zawistowski, ale 
przeraża mnie, pewnie to nie tylko dzieje się w naszej Gminie, jak wykorzystuje się swoją 
funkcję w samorządzie do swoich jakichś takich, takich nawet finansowych celów. Dla mnie to 
jest w ogóle jakieś obrzydliwe, że można w ten sposób postępować. Nie mówię tutaj o Pani 
Radnej, bo jak gdyby nie do końca znam sytuację, ale szczerze powiem, że tak to wygląda, tak 
patrząc z boku - ja naprawdę brzydzę się takim postępowaniem i moim zdaniem, jeżeli jest tak 
jak mówi tutaj mój 

 

przedmówca, no to Szanowni Państwo, czy naprawdę warto aż tak tutaj brnąć w jakieś takie 
sytuacje, które są nie do końca jasne. To tak na wstępie, po prostu jest przykro - jak jest się 
samorządowcem, no to naprawdę pracujmy dla tych mieszkańców i jeżeli prawo wymaga tego, 
że no, jeżeli się nie mieszka, to po prostu dajcie sobie spokój. Mnie to zawsze brzydziło, jakieś 
stanowiska, jakieś funkcje może za jakieś stanowiska gdzieś obejmowane, gdzie organem 
prowadzącym jest Gmina Raszyn, po prostu ja takim czymś się brzydzę. Ja nie mógłbym sobie 
wyobrazić, że Pan Wójt mi proponuje stanowisko w jakiejś tam jednostce organizacyjnej, czy 
mi proponuje czy nawet gdzieś tam pośrednio. Dla mnie to jest w ogóle niepojęta sytuacja, w 
ogóle te wszystkie takie gdzieś tam takie jakieś konszachty. Zupełnie brzydzę się takimi 



rzeczami, ale tak - chciałbym podziękować Panu Przewodniczącemu Komisji, Panu Ryszardowi 
Kowalczykowi, że wstrzymał się od głosu na Komisji. I też wyraził swoją dezaprobatę dla - tutaj 
w tym przypadku - dla Pani Radnej Surmacz, w związku z tym, że no nie chciała rzeczywiście 
okazać wszystkich dokumentów, które okazał Pan Hoffman, o które prosili członkowie Komisji 
w tym wypadku akurat. No dla mnie to jest taka jasna sytuacja, no ja nie wiem co mam do 
ukrycia? Jeżeli nawet miałbym nawet 10 nieruchomości - nie mam na szczęście, bo może 
czasami to jest - Pani Ewo - przekleństwo w takim wypadku, jak słyszę teraz, dla Pani to jest 
przekleństwo, że ma Pani tyle nieruchomości, bo ma Pani letnią, zimową i jakąś jeszcze, bo 
Pani o tym mówiła na Komisji. Panie, Panie Ryszardzie, bardzo dziękuję że Pan jak gdyby tutaj 
no też zauważył takie trochę, taką sytuację trochę no niezbyt chyba komfortową też dla Pana, 
bo jeżeli Radni i Pan też jak gdyby chciał pewne dokumenty, no to rozumiem, że powinien je 
po prostu pokazać, tak jak zrobił to Pan Radny Hoffman i tutaj Radni, jak gdyby zauważyli Jego 
dobrą wolę. Nie wiem dlaczego tutaj Pani Ewa Surmacz tego nie zrobiła, dla mnie to jest w 
ogóle, dla mnie nie do wyjaśnienia. Nie jestem w stanie tego zrozumieć, jeżeli chciałbym 
pokazać, że mieszkam, no to po prostu pokazuję. To jest takie proste, aż nadzwyczaj, dla 
każdego normalnego Radnego, tak mi się wydaje, jeżeli chodzi o tą transparentność. Także 
Panie Ryszardzie - dziękuję. że Pan tutaj jak gdyby wstrzymał się wtedy od głosu, praktycznie 
Pan spowodował tutaj takie trochę zamieszanie też z tego powodu. Być może Panu jest 
niezręcznie teraz w ogóle zmienić zdanie, tak?No bo Pan się wstrzymał, teraz być może będzie 
Pan musiał albo zagłosować albo za albo przeciw, ale, ale bo tu gdzieś czytam, że jakaś presja 
jest na Panu wywierana, mam nadzieję że Pan nie będzie tutaj, no pod żadną presją głosował. 
Mam nadzieję, że tak będzie, zawsze Pana ceniłem za to, że Pan potrafił powiedzieć, to co oni 
nawet nie potrafią pomyśleć w tym samorządzie. I tutaj rzeczywiście chapeau bas dla Pana. 
Trochę mnie dziwią tutaj, jak Pani Teresa Sendlerowska, to już od lat to dziwi, bo tutaj przy 
przedszkolu też to była ta sama sytuacja, gdzie tam były zarzuty, tutaj jest Pani Radna też jak 
gdyby tłumaczyła swój wywód, a Pan Wójt Zaręba się szyderczo śmieje. No dla mnie to są w 
ogóle jakieś takie dziwne sytuacje. Powinno się naprawdę trochę powagi mieć tutaj przy takich 
tego typu dyskusjach, bo to są ważne sprawy. One decydują tak naprawdę, Panie 
Przewodniczący Rady, o ważnych sprawach dlatego, że tu jest Rada podzielona 11-stu do 10-
ciu mniej więcej, czyli 1 głos decyduje czy dana sprawa jest czy nie jest załatwiona pozytywnie 
dla mieszkańców. Tu się kłócimy o - za przeproszeniem - inicjatywy związane z ekwiwalentem 
i faktycznie 1 głos może decydować w tą czy tamtą stronę. Na szczęście, tak jak mówił Pan 
Zawistowski, i tutaj też mógłbym powiedzieć, że na komisji się dowiedziałem, jak słuchałem, 
bo nie jestem członkiem, że tu się w ogóle pisze uzasadnienia niezgodne z faktami. Nie wiem, 
Pan Radny Zawistowski może by to przytoczył jeszcze, bo dla mnie to jest niesłychane, że w 
ogóle sporządza się jakieś dokumenty, które nie są zgodne z faktami z danej komisji. To tak nie 
może to funkcjonować. Już wiele było tutaj skarg na prawników, można wykorzystywać tu 
oczywiście prawników do swoich różnych celów 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Pozwoli Pan, jedno zdanie, Pan odniesie się do sprawy Pani Ewy Surmacz - bardzo proszę.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Dużo czasu.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 



O mandacie bardzo proszę. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Niech Pan nie przerywa 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, kto to krzyczał? Bo nie zauważyłem, nie usłyszałem.  

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

To ja stawałem w obronie Pana, nie przerywać bo już niedługo 12-sta, także nie ma sprawy. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Pan Ostrzyżek do Pana, Panie Przewodniczący. Pan Ostrzyżek dzisiaj jest nadpobudliwy, 
rzeczywiście... 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Ja do Pana, żeby Pan przed 12-stą skończył. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

No widzi Pan, ja nie mogę mówić, Panie Przewodniczący. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Panowie, gorąco proszę o powagę sytuacji.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Szanowni Państwo, to jest ważna sprawa - dlatego bądźmy poważni i w ogóle traktujmy tą 
funkcję w samorządzie - ja domyślam się, że pewnie będziecie Państwo pewnie przeciw temu, 
żeby tutaj Panią Radną odwołać z tej funkcji, nawet nie odwołać tylko wygasić mandat, ale ja 
nie mam żadnych obiekcji. Tutaj wszystko się dzieje po linii partyjnej, życzyłbym sobie 
Radnych, którzy samodzielnie myślą, samodzielnie w ogóle podejmują decyzje, jak gdyby nie 
wdają się w takie różne dziwne konszachty, bo akurat ktoś tam rządzi i decyduje. No tutaj już 
Pan Wójt pokazał wiele rzeczy, które nie powinny się nigdy zdarzyć w samorządzie, ale, ale to 
już przemilczę. Panie Przewodniczący, ja powiem szczerze - na podstawie tych wszystkich 
rzeczy, które usłyszałem, tych wszystkich nawet matactw, o których mówił Pan Zawistowski 
na ostatniej komisji stwierdzam, że będę głosował za tym, żeby ten mandat wygasić Pani 
Radnej. Oczywiście tylko będę głosował, gdyż Pani Radna, jak gdyby no no nie potrafiła jak 
gdyby pokazać wszystkich dokumentów, o które komisja prosiła. My jako Radni tutaj jak gdyby 
tylko słuchamy nie będąc członkami komisji. Ja znam Panią Radną Sendlerowską Panią Radną 
Beatę Sulima-Markowską i każda, każda ich praktycznie będąc członkiem jakiejś kontroli, każda 
ich działalność, każde ich praktycznie można powiedzieć sprawozdanie było bardzo rzeczowe 



i cieszę się, że w ogóle takie Radne są w tej komisji, bo wiele rzeczy udało się tutaj jak gdyby 
wyświetlić, tak, naświetlić. Także, takie jest moje stanowisko. Przepraszam, Pani Radna, może, 
być może jakby Pani jednak poddała się wszystkim oczekiwaniom tutaj komisji, nie byłoby 
problemu, chociaż no sam widzę, że Pani na komisji inaczej, na sesji inaczej i to też mnie boli, 
bo nie wiem, co się zmieniło w sprawie przedszkola, że Pani głosuje tak a teraz tak. Panie 
Przewodniczący, bardzo dziękuję, że Pan miał tą cierpliwość i wysłuchał do końca. Dziękuję 
bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Panie Wójcie, proszę o zabranie głosu. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Proszę Państwa, ja włączę się do dyskusji jako wieloletni samorządowiec i też jako były Radny, 
jak również jako mieszkaniec Gminy Raszyn i osoba, która zna bardzo dobrze te osoby, które 
pracują, działają od wielu wielu lat w Gminie Raszyn, zarówno jako sołtysi, jako 
przewodniczący rad osiedli jeszcze w danym okresie, bo takowe były jak również jako radni. I 
powiem szczerze - tyle hipokryzji, ile słyszałem tutaj całkiem niedawno, przed chwilą, gdy ktoś 
mówił o jakichś korzyściach, o korzyściach z bycia, pełnienia jakichś funkcji...radnego, i tak 
dalej. Ja pamiętam tutaj takie oświadczenia majątkowe Radnych, w związku z tym nie mówię 
nic innego, i to czegoś, czego bym tutaj nie mógł powiedzieć, nie ujawniam żadnej tajemnicy, 
w której było napisane, że jedynym źródłem utrzymania danej osoby jest bycie radnym. I to, i 
mówienie o tym, że ktoś ma swój interes i czerpie z tego korzyści, no zaraz chwileczkę, kto 
tutaj może takie słowo powiedzieć, ma prawo tak mówić, jeżeli w danych oświadczeniach 
majątkowych można wyczytać takie sformułowania. No chyba w takim układzie, generalnie 
można powiedzieć, że jest na utrzymaniu, że tak powiem Rady Gminy, jeśli jeśli pełniąc 
obowiązki jedynym źródłem utrzymania jest bycie radnym. A druga sprawa, kolejna - tutaj Pani 
Senderowska bardzo długo mówiła na temat różnic między deklaracją śmieciową, a ilością 
osób, które zamieszkują daną posesję. Dlatego ja myślę, że bardzo dobrze i myślę, że to jest 
bardzo dobry kierunek. Polecam Pani Senderowskiej prześledzenie miejsca zamieszkania tu 
już wspominanego Radnego Powiatowego, jaka różnica jest na tej posesji między ilością osób 
zamieszkałych, zameldowanych, a ilością złożoną w deklaracji śmieciowej. Ja myślę, że jeśli 
chodzi o ilość, to tutaj bez podawania dodatkowych tych można, można to sprawdzić. I myślę, 
że Komisja w Radzie Powiatu, rozumiem, że zażądała takich oświadczeń i dokładnie to 
pokazała. Jakoś nie było to specjalnie przedmiotem zainteresowania tamtejszej komisji, 
rozpatrującej wniosek. Ale powracając, bo to są sprawy, że tak powiem, drugorzędne. Ja tutaj 
słyszałem wiele rzeczy, ale może niech przynajmniej taki argument, że dobro potrafi się, że tak 
powiem samoobronić. Ja pamiętam, jak była sytuacja w ubiegłym roku, czyli niedawno. 
Państwo mówicie, że Pani Radna nie mieszkała w ubiegłym roku na terenie naszej Gminy, ale 
w ubiegłym roku, kiedy nastąpił pożar i sąsiedzi Pani Radnej vis-a-vis spalili się, rodzina o 
naprawdę wielkich potrzebach, wtedy właściwie pozbawiona w ciągu jednej chwili 
wszystkiego, w mróz akurat wyjątkowo niskiej temperaturze zostali - można powiedzieć - w 
tym, w czym spali, w czym byli w nocy. I tą osobą, która udzieliła i udzielała pomocy wczesnym 
rankiem była Pani Ewa Surmacz. To co - nie mieszka? Nie mieszka, skoro mogła wybiec i 
pomagać, pomagać sąsiadom, którzy się 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 



Jak się jest w pracy 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

palili, wtedy było dobrze? Wtedy było dobrze? Wtedy, wtedy nikt nie mówił, że nie mieszka. I 
Ci, którzy teraz oskarżają, bo to inaczej nie można mówić, bo to jest forma jakiegoś sądu, który 
tutaj ja słyszę. Te osoby, które zabierają teraz głos, nie widziałem ich wtedy ratujących i 
pomagających tym osobom. Mało tego przez wiele następnych dni te osoby były u Pani Ewy i 
też mogą poświadczyć, że cały czas była, cały czas niosła im pomoc. I proszę Państwa, to są 
fakty, które mówią, które mówią jak się działa dla danego społeczeństwa, jak się jest oddanym 
i jak się pełni rolę bycia Radnym. Bo Państwo mówicie, że bycie Radnym - ja tutaj znam osoby, 
które naprawdę mają bardzo niewielki kontakt z Gminą Raszyn i są Radnymi. Kontakt jest 
niezmiernie ważny, żeby znać daną społeczność i żeby znać potrzeby tej społeczności, żeby 
móc ją reprezentować. Nie tylko rzeczywiście - no tak były ostatnie wybory, czasami 
znalezienie się na pierwszym miejscu dawało możliwość też wejścia do Rady Gminy i tak dalej, 
ale my jesteśmy wyjątkową Radą Gminy, w której jest duża część Radnych, którzy tutaj są 
można powiedzieć z dziada i pradziada. Ja sam do takich osób nie należę, bo sprowadziłem się 
lat temu 30-ści do gminy Raszyn i nie nie jestem rdzennym Raszyniakiem, nie urodziłem się 
tutaj, nie wychowałem, nie chodziłem tutaj nawet do szkół, ale ja mam wielki szacunek do 
ludzi, którzy tutaj żyją, którzy tutaj tworzyli tę Gminę i tworzą tę Gminę. I na pewno do takich 
ludzi należy Pani Ewa Surmacz, i to jest najważniejsze. Bo proszę Państwa, oczywiście można 
się powoływać na zapis, że ktoś prawda jak jest związany. Teraz powiedzmy jak co to znaczy 
związany z danym terenem? Czy można pokazać większe związanie z danym terenem niż to 
przez swoje, ostatni czas, pomagając ludziom potrzebującym robiła to Pani Ewa Surmacz. Co 
do tego, czy Pani Ewa Surmacz ma możliwość mieszkania, czy nie ma już możliwości 
mieszkania? Ja się tego tutaj nie będę wcale wypierał, ja byłem wielokrotnie u Pani Ewy 
Surmacz w domu i wiem dobrze, bo tutaj z obecnych też były osoby, które, które były u Pani 
Ewy Surmacz. I nawet nie jestem do końca przekonany czy Pan Andrzej Górecki nie był u Pani 
Ewy Surmacz w domu niejednokrotnie, bo jeszcze pamiętam z poprzednich, z poprzednich 
kadencji, że mogło być, ale powiem szczerze - nie pamiętam. Ale byliśmy też wielokrotnie 
zapraszani i to nie w pojedynkę, ale też całymi grupami uczestniczyliśmy w rozmowach, 
spotkaniach, które Pani Ewa organizowała w jakiś sposób dla nas po to, żebyśmy mogli się 
spotkać na prywatnym, prywatnym polu? I myślę, że wszyscy sąsiedzi wkoło wiedzą, z jakim 
oddaniem zawsze odnosiła się do wszystkich innych i z jakim oddaniem odnosiła się do 
mieszkańców Nowych Grocholic. I ta nagonka i to, że ktoś musi robiąc tyle dobrego dla danej 
okolicy, dla danej społeczności musi jeszcze później udowadniać, że on na pewno tutaj 
mieszka, musi udowadniać, że podpis to jest tu na deklaracji. No tak jak mówię, różnice między 
ilością osób mieszkających a ilością osób nawet zadeklarowanych, proszę Państwa, zdarzają 
się i to w wielu przypadkach. Ja sam osobiście mieszkam z żoną, mamy zameldowanie, płacę 
deklarację śmieciową od 3 osób, a mieszkamy tylko we dwójkę z żoną. W związku z tym, co? 
Ktoś, de facto mój syn, który nie mieszka ze mną, no prawdopodobnie i moja córka 
prawdopodobnie gdzieś mogą być po tego, że mieszkają tutaj skoro znów opłacają, opłacają 
tutaj deklarację śmieciową, tak? Ja mam taki gest, żeby płacić za 3 osoby a nie za dwie, po 
prostu. I tak robię, z tego nic nie wynika, nic. Idąc takim torem myślenia 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 



Konkrety poproszę  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

to są rzecz nie do pomyślenia, żebyśmy musieli w ten sposób udowadniać, gdzie mieszkamy, 
kim jesteśmy, co robimy. Naprawdę jest to rzecz, wydaje mi się, że nie do pomyślenia. Tutaj 
jakby to śledztwo, które miało miejsce, przekroczyło już taki poziom dobrego smaku. Bo to co 
powiedział Pan Jarosław Aranowski i mówił Pan Sławek Ostrzyżek - nie, nie możemy ciągle 
udowadniać, że nie jesteśmy wielbłądami, naprawdę to nie my musimy udowadniać, bo 
wszędzie przed każdym zgromadzeniem, przed każdym sądem to nam trzeba coś dowieść, 
żeby udowodnić jakiekolwiek przewinienie czy winę, a nie odwrotnie. I tutaj nie można w ten 
sposób się zachowywać, bo proszę Państwa nie będzie ta Rada nigdy dobrze pracowała - ja 
mówię to jako mieszkaniec Gminy, jako samorządowiec z dużym doświadczeniem - nie będzie 
ta Rada Gminy dobrze pracowała, jeśli w ten sposób będziemy w stosunku do siebie się 
zachowywać.  

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący , to nie jest na temat. No proszę to przerwać.  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Rady praktycznie nigdzie nie są 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Pan pozwoli się wypowiedzieć do końca 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Ale czy Pan Panie Przewodniczący, [niezrozumiałe] 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Ale mi przeszkadzał Pan Przewodniczący, jak nie mówiłem na temat, a Pan już co najmniej od 
5 minut  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Ja na temat, na temat postępowania 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Nie na temat Pan mówi, zupełnie. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Ale proszę mi nie przerywać 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Zaraz Wójt skończy swoją wypowiedź. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Proszę Państwa, proszę zobaczyć anachronizm całego przepisu, nie ma co tutaj ukrywać, bo 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Wręcz wykład na temat przepisów, no ludzie zachowujmy się poważnie 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Pan, Panie Zawistowski o niczym innym tylko o przepisach, przytaczał nam całe, że tak 
powiem, zapisy kodeksowe i ustawowe w tej kwestii, a teraz Pan wzbrania się, żeby wysłuchać  

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Ja oceniam, a Pan udziela nam przepis. Kto Panu dał prawo udzielania przepisów, no?  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

W związku z tym, proszę Państwa Państwa my nie możemy iść w tym kierunku. Dlatego 
nigdzie, proszę Państwa, nigdzie praktycznie w żadnych gminach nie głosuje się przeciwko 
swoim kolegom radnym, taka jest prawda i taka jest dlatego, że musi być jakaś wiara, 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn) 

Bo tam są [niezrozumiałe]  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

wzajemną tolerancję, wzajemną życzliwość. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Do tego, chciał wiecie, Panie Wójcie, jak. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Dla mnie Pani Ewa Surmacz naprawdę jest osobą wyjątkowo za to, co robiła i powiem szczerze, 
nawet wyręczyła w tym momencie Gminę, pomagając w ubiegłym roku, czyli wtedy, kiedy 
Państwo mówicie, że nie mieszkała, pomagając nam jako urzędowi w zaopiekowaniu się 
ludziom potrzebującym. Dla mnie w tym, pod tym względem naprawdę robiła wielkie, wielkie 
wrażenie i będę jej to pamiętał na pewno przez cały czas, wspominał zawsze, że pokazała się 
z bardzo dobrej i oddanej temu społeczeństwu strony. Tyle ode mnie, dziękuję, 
przekrzykiwanie nie ma sensu.  



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję za zabranie głosu. Proszę o głos dla Pana Radnego Wiesława Szostaka. 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn) 

Proszę Państwa, bardzo uważnie słuchałem tych wszystkich wypowiedzi w temacie 
dotyczącym wygaśnięcia mandatu Pani Surmaczowej i jestem pod wrażeniem materiałów, 
które przygotowała Pani Teresa z Panią Beatą. Uważam, że już jest najwyższy czas, żebyśmy 
przeszli proszę Państwa do przegłosowania projektów, które przedstawił Przewodniczący 
Komisji, dalsza dyskusja w tym temacie niczego nie wniesie, niesie tyle emocji, a laurka 
wystawiona przez Pana Wójta, to ona nie musiała być taka, bo Pani Surmaczowa by się 
obroniła, jeżeli byłyby możliwości ku temu. Pan nie musiał wygłaszać takiej tyrady przez 20 
minut. Ja wiem, do czego Pan pije, Pan próbował i mnie dotykać, ale niech Pan się zajmie swoją 
osobą. Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję Panowie, w tej chwili zakończymy dyskusję, Przejdziemy do głosowania projektu 
uchwały. Oczywiście informuję, że Pani Radna Ewa Surmacz zostaje wyłączona z głosowania. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, ja mam pytanie bo na sesji ten projekt uchwały poprzedni, który jakby 
komisja poprawiła, rozumiem, że będzie ten właściwy, który przegłosowaliśmy 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

z autopoprawkami, zgłoszonymi w czasie obrad na komisji, tak, dokładnie. Pani Olgo, proszę 
przygotować głosowanie. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Zaraz, bo 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Tak, Panie Sławku, uwaga do głosowania? 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Nie wiem - czy tam się w uchwale coś zmieniało, czy tylko w uzasadnieniu? 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

W uzasadnieniu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 



Uzasadnienie było zmieniane. Tak, Panie Ryszardzie? 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

Tylko uzasadnienie z trzema poprawkami, autopoprawkami.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Przystępujemy do głosowania projektu uchwały. Uchwała w sprawie odmowy wygaśnięcia 
mandatu Radnej Ewy Surmacz z autopoprawkami. Kto jest za przyjęciem projektu uchwały?  

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Zaraz, bo mi się nie wyświetla coś 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Kto jest przeciw, kto się wstrzymał? 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Nie widzę wyś..tego.. do głosowania 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Pani Olgo, może Państwo odświeżą sobie program e-sesja 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Może Pani jeszcze sprawdzić, że tak powiem, to 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Przerwijmy głosowanie, Pani Olgo. Poproszę Państwa o potwierdzenie obecności na sesji. 
Może być problem dla logowania do programu e-sesja. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Kworum jak jest 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Tak, sprawdzamy obecność. Proszę Państwa o potwierdzenie obecności.  

Jeszcze Pani Ewa Surmacz. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 



Jestem, Panie Przewodniczący, proszę odznaczyć. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dobrze. Jeszcze raz powtarzam, że została Pani wykluczona z głosowania ze względu na swój 
interes prawny przy tej treści uchwały. Przystępujemy do głosowania. Proszę o wyświetlenie 
treści i tytułu uchwały. Proszę wyłączyć mikrofony. Uchwała w sprawie odmowy wygaśnięcia 
mandatu Radnej Ewy Surmacz wraz z autopoprawkami, kto jest za przyjęciem projektu 
uchwały?Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Jeszcze Pan Krzysztof Bentkowski chyba i Pan 
Ryszard Kowalczyk w tej chwili. Panie Ryszardzie, czekamy na głos Pana Ryszarda, już jest 
oddany. Zamykamy głosowanie, poproszę o wyniki. 10 za, 10 przeciw, 1 brak głosu, uchwała 
nie ma rozstrzygnięcia w tym momencie. Przechodzimy do kolejnego punktu porządku obrad, 
punkt przeniesiony w trakcie procedowania punktu, uchwała podniesienia wysokości 
ekwiwalentu członkowi Straży Pożarnej w Raszynie jak i Straży Pożarnej w Dawidach oraz 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Falentach za udział w działaniu ratowniczym. I teraz tak, co do 
projektu uchwały tutaj, ja pierwszą jakby tutaj kwestię, uwagę zwrócę i może... Chyba, że 
zrobimy przerwę 10 minutową i w ramach tej przerwy dopracujemy ten projekt uchwały. Jak 
Państwo proponują, jakie rozwiązanie? 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Ja mam ... 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Chyba lepsza przerwa 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Tak 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Ale przerwa rozumiem, że będziemy.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dokładnie tak, tak. Nie odchodzimy od komputerów bo mamy dopracować projekt uchwały.  

Jarosław Aranowski (Radny Gminy Raszyn) 

Również, że blokujemy transmisję 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Wyłączamy transmisję, oczywiście. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn) 



Nie będzie wizji, tak. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dobrze, w związku z tym ogłaszam przerwę 10 - 15 minut , zobaczymy jak z tym nam się zejdzie, 
a jednocześnie proszę, Panie Marcinie, o wyłączenie  

[Przerwa w obradach] 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Jesteśmy na kworum. Proszę o uruchomienie transmisji z obrad sesji. Proszę Państwa Radnych 
o potwierdzenie obecności na sesji. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Rozsądna decyzja. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Proszę, Panie Przewodniczący, chcę zaznaczyć moją obecność. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Oczywiście 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Pani Olgo - 18 osób tak? Ile mamy w tej chwili, bo ja tego nie widzę akurat. Mamy 16, jeszcze 
5 osób nie potwierdziło obecności. Jeszcze 3. Pan Radny Górecki ma problemy?  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Nie, nie, nie mam, tylko nie włączyłem e-sesji, już, przepraszam bardzo - nie zauważyłem. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Pan Radny Zawistowski? Proszę o potwierdzenie obecności - Pan Radny Zawistowski i Pani 
Radna Kuran Agata. Zamykamy sprawdzanie obecności. Panią poproszą o wyświetlenie. 
Obecnych 19 osób tak? Tak. Wznawiam obrady sesji Rady Gminy po przerwie. Stwierdzam 
kworum, przechodzimy do procedowania punktu porządku obrad 4-tego. Ten projekt uchwały 
w tej chwili, Pani Olgo się wyświetli i to będzie ten, który został omówiony w ramach przerwy 
i będzie poddany pod głosowanie, tak? Proszę go o wyświetlenie, żebyśmy mieli tutaj  



Pani Olga 

Tak, ale on będzie z autopoprawkami, tak? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Z autopoprawkami, dokładnie tak. Czy ktoś jeszcze chce zabrać jakiś głos, jeżeli nie to 
przejdziemy do głosowania za chwileczkę. To proszę przewinąć tą uchwałę, czy jeszcze 
Państwo Radni zgłaszają jakieś poprawki? Do końca jeszcze Pani przewinie, mamy 3 i 4 
paragraf. 

Pani Olga 

Tak i oczywiście autopoprawki będą w § 1, żeby to później wybrzmiało  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

W głosowaniu zaznaczę, że będzie to uchwała z autopoprawkami. Dobrze, zamykamy tutaj ten 
temat, przejdziemy do głosowania projektu uchwały. Proszę o wyświetlenie i możliwość 
zagłosowania. Uchwała w sprawie określenia wysokości ekwiwalentu członka Ochotniczej 
Straży Pożarnej w Raszynie, Ochotniczej Straży Pożarnej w Dawidach oraz Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Falentach za udział w działaniach ratowniczych z autopoprawkami. Kto z Państwa 
Radnych jest za przyjęciem uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Pani Ewa? Mikrofon. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Jestem za przyjęciem.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję, 2 osoby były nieobecne. Zamykamy głosowanie. I wyniki: 19 za, 2 osoby nieobecne. 
Dziękuję bardzo. Tym sposobem zakończyliśmy cykl głosowań projektów uchwał. Przed nami 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczącym chciałbym tutaj, ponieważ akurat przechodzicie Państwo już do 
spraw, które mnie nie tyczą się bezpośrednio, nie potrzebują obsługi Urzędu Gminy, w związku 
z tym chciałbym się z Państwem pożegnać. Jednocześnie te sprawy, które będziecie poruszać 
odnośnie zapytań w stosunku do mnie czy też do pracowników Gminy, to proszę ewentualnie 
Państwa na... po prostu w formie pisemnej, ja na wszystko postaram się odpowiedzieć, jak 
tylko dostanę pytania do dzisiejszej sesji od Państwa. Jest po prostu 12-sta godzina, jestem 
rano umówiony na spotkanie, także dziękuję bardzo. Dobranoc. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękujemy. Pani Mecenas, chyba też Panią zwolnimy, już chyba tu nie będziemy jakichś 
tematów prawnych. 



Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Oczywiście  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Także dziękuję Pani za obecność. Dobrej nocy życzę.  

Pani Mecenas 

Ja również Państwu bardzo dziękuję, dobranoc. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję, do widzenia. Przed nami mamy sprawozdanie Przewodniczących komisji stałych. 
Dobrze - Komisja Oświaty Kultury Fizycznej i Dziedzictwa Narodowego, Pan Przewodniczący 
Krzysztof Będkowski jako pierwszy. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn) 

Dziękuję. Pracowaliśmy głównie nad sytuacją w szkołach, w placówkach szkolnych. No, w 
sytuacji tej wynikającej z wojny, z obecności nowych przybyszy, uciekinierów, także głównie 
ten temat. Nie będę przedstawiał, trochę wspomniałem już o sytuacji, że szkoły są bardzo 
oblegane, ale nie będę już precyzyjnie tego opowiadał, myślę że większość z Państwa zna 
sytuację. Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo. Teraz Komisja Budżetu, Inwestycji i Mienia Komunalnego, Pan 
Przewodniczący Tadeusz Pawlikowski.  

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, były dwie komisje, jedna komisja była wyjazdowa, wjechaliśmy tutaj w 
Dawidy Bankowe, Jaworowska, Grudzi, Wichrowe Wzgórza, byliśmy tutaj też na ulicy przy 
Długiej, taka uliczka odchodzi, zapomniałem jak ona się tam nazywa w tej chwili. Natomiast 
druga komisja to było opiniowanie projektów uchwał na dzisiejszą sesję. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo. Głos dla Pana Przewodniczącego Janusza Hoffmana - Komisja Planowania 
Przestrzennego i Inwentaryzacji. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn) 

Dziękuję, Panie Przewodniczący, od ostatniej sesji odbyły się 3 komisje, w tym jedna była 
połączona z komisją Pana Jarosława Aranowskiego. Ja już powiem tak, chciałem tutaj bardziej 
to rozwinąć, ale że już jest dosyć późno to powiem tylko w skrócie, że pierwsza komisja 



właśnie, która była to była 28 lutego. To było tam omówienie projektów miejscowych planów 
- Dawidy Bankowe - ulica Długa i Szlachecka oraz omówienie projektu miejscowych planów w 
Dawidach Bankowych - projekt ekspresowej tej drogi S 7 i oczywiście omówienie planów we 
wsi Sękocin rejon Sękocińska i [niezrozumiałe]. Druga komisja była właśnie ta łączona komisja 
z Panem Aranowskim, była 2-go marca, to było to wspólne posiedzenie właśnie. Mowa była 
na temat wydania decyzji na budowę zespołu produkcyjno-magazynowego z zapleczem 
socjalno-biurowym oraz komunikację pieszą na działkach we wsi Jaworowa. No to tak w 
skrócie. I trzecia komisja odbyła się 29 marca, to było właśnie opiniowanie tych 2 projektów 
uchwał na dzisiejszą sesję. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo, przed nami teraz Komisja Kultury Fizycznej Sportu i Współpracy z Instytucjami 
Pozarządowymi, Pan Przewodniczący Ireneusz Koper. 

Ireneusz Koper (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, Komisja spotkała się na posiedzeniu 22 marca, zajęła się trzema 
tematami. Mieliśmy spotkanie z Panią prezes Dorotą Betko, Stowarzyszenia Projekt Raszyn. 
Pani zdawała relację z działalności i opowiadała o zbliżających się obchodach Bitwy pod 
Raszynem. Następnie opiniowaliśmy pismo KS Raszyn dotyczącego biegu raszyńskiego. I 
trzecim tematem było sprawozdanie Dyrektor Centrum Sportu Raszyn z bieżącej działalności 
wraz z kalendarzem imprez na najbliższy kwartał. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo. Komisja Zdrowia Spraw Społecznych i Profilaktyki, Pani Przewodnicząca Anna 
Matracka.  

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado. Komisja Zdrowia Spraw Społecznych i Profilaktyki 
spotkała się na jednym posiedzeniu. Tematem obrad Komisji było opiniowanie dzisiejszej 
uchwały, którą podjęliśmy programu. W sprawach różnych poruszaliśmy też różne kwestie. 
Nade wszystko kwestię budynku po Ośrodku Zdrowia. Omawialiśmy tą kwestię, zaproszenia 
na spotkanie Pana Dyrektora ZOZ-u Ochota, rozmawialiśmy o sytuacji no w tej chwili z 
uchodźcami i kwestia pomocy. Rozmawialiśmy także o, no, sytuacji covidowej, w której jeszcze 
cały czas jesteśmy.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

I Jadłodzielnia jeszcze.  

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn) 

Jadłodzielnia, tak. Długa była komisja, tak, długa. Ale sporo spraw omówiliśmy, część jest 
rozpoczęte, będą kontynuacje. Dziękuję. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo. Komisja Rolnictwa Środowiska i Porządku Publicznego - Pan Przewodniczący 
Jarosław Aranowski. 

Jarosław Aranowski (Radny Gminy Raszyn) 

Komisja Rolnictwa Środowiska i Porządku Publicznego od ostatniej sesji Rady Gminy 
obradowała czterokrotnie. W dniu 1-go marca przyjęła informację Wójta Gminy Raszyn na 
temat stanu zaawansowania prac nad wdrożeniem monitoringu na terenie Gminy Raszyn. W 
dniu 2-go marca wspólnie z Komisją Planowania Przestrzennego i Inwentaryzacji odbyła 
merytoryczną dyskusję na temat wydania decyzji o środowiskowych uwarunkowaniach dla 
przedsięwzięcia polegającego na budowie zespołu produkcyjno-magazynowego z zapleczem 
socjalno-biurowym oraz infrastrukturą techniczną i komunikacją na działkach zlokalizowanych 
między trasą szybkiego ruchu S 2 a ulicą Warszawską w Jaworowej, od granic z Dawidami w 
kierunku Jaworowej. Na spotkaniu obecni byli przedstawiciele inwestora, dzięki czemu 
wyjaśniono wiele nieporozumień i błędnie krążących informacji wśród mieszkańców. Myślę, 
że będziemy dalej w kontakcie z inwestorem. Również 2 marca obradowała nad zmianami 
projektu, to było kolejne posiedzenie i samodzielne. Obradowano nad zmianami projektu 
uchwały w sprawie zmiany regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy 
Raszyn. 3-go marca komisja zaopiniowała projekt uchwały w sprawie regulaminu utrzymania 
czystości i porządku w Gminie Raszyn oraz projektu, projektu uchwały szczegółowego sposobu 
i zakresu świadczenia na terenie Gminy Raszyn usług w zakresie odbierania odpadów 
komunalnych od właścicieli nieruchomości i zagospodarowanie tych odpadów. I w dniu 23-
go marca opiniowała przedłożone przez Wójta Gminy Raszyn projekt w sprawie określenia 
wysokości ekwiwalentu członkom Ochotniczych Straży Pożarnych z terenu Gminy Raszyn, 
projekt uchwały w sprawie udzielania dotacji celowej do zadań realizowanych przez 
mieszkańców Gminy Raszyn w ramach rządowego programu "Stop smog" oraz projekt 
uchwały w sprawie opóźnienia programu "Dzień opieki nad zwierzętami bezdomnymi" oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Raszyn w 2022-gim roku. Na tym 
samym posiedzeniu odbyło się też spotkanie z przedstawicielami firmy PreZero w sprawie 
odbioru odpadów. Tutaj chciałbym przedstawić uwagi firmy przesłane po spotkaniu drogą 
mailową i tak: ulica Salomonowska - przypomnę, że chodziło o pozostawienie na jezdni, 
pozostawione na jezdni rozgniecione odpady biodegradowalne. Odpady na ulicy - firma się 
przyznała, że odpady na ulicy są ich winą, następnego dnia zostały one sprzątnięte. Ulica Lilii 
wodnych - tutaj mieszkańcy zgłaszali pomijanie ulicy przy odbiorze odpadów szklanych. Firma 
twierdzi, że nie odnotowała w pierwszych miesiącach reklamacji dotyczących szkła, ale 
faktycznie ulica jest nietypowo zlokalizowana, przekazali wytyczne brygadom oraz wpisali tą 
ulicę jako wymagającą szczególnej uwagi, tak, żeby więcej takie sytuacje nie miały miejsca. I 
Wspólnota Mieszkaniowa na ulicy Opackiego. Tutaj chodziło o nieodstawianie pojemników we 
właściwe miejsce, brygady zostały poinstruowane o konieczności odstawiania pojemników do 
altany zgodnie ze wzorem. To tyle. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję. Komisja Rewizyjna, Przewodniczący Ryszard Kowalczyk, proszę bardzo. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 



Komisja Rewizyjna obradowała 1 raz w dniu wczorajszym. Zajmowała się uchwałami, 
opiniowała znaczy uchwałę i jej uzasadnienie do uchwał odnośnie wygaśnięcia mandatu 
Radnych, jak również zajmowała się protokółami z tych dwóch posiedzeń. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję. Komisja Skarg Wniosków i Petycji, Pani Przewodnicząca Ewa Surmacz. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn) 

Komisja Skarg Wniosków i Petycji między sesjami nie obradowała. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo. Komisja doraźna w sprawie powołania Młodzieżowej Rady Gminy Raszyn 
oraz Gminnej Rady Seniorów, Pani przewodnicząca Elżbieta Kuczara. 

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn) 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Pani Elu, jest Pani obecna? Mikrofon ma Pani wyłączony. Pani Elu, mikrofon. 

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn) 

Oj, przepraszam. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Proszę bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Szanowni Państwo, Komisja obradowała w dniu 10-tym marca z udziałem zaproszonych 
przedstawicieli Klubów Seniora, w większości byli to Przewodniczący Klubów, ale także 
większe grono było na przykład reprezentowane przez klub seniora Brzoza w Falentach. Byli 
to członkowie zarządu. Na tym spotkaniu z Radnymi nie wszystkie kluby wyraziły 
zainteresowanie udziałem, utworzeniem Gminnej Rady Seniorów w naszej Gminie, wskazując 
problemy zdrowotne, bytowe oraz utrudnioną wzajemną komunikację w dobie pandemii 
covid-19. Dotkliwe są także ograniczenia w spotkaniach stacjonarnych, sprzyjających wszak 
integracji. My te problemy wszyscy sobie uświadamiamy, ale wzmocnione głosem środowiska 
seniorów stanowią bez wątpienia pewną wskazówkę do dalszej pracy Rady Gminy w 
przedmiotowej sprawie. To tyle.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 



Dziękuję bardzo. W ten sposób wyczerpaliśmy punkt porządku obrad dotyczący sprawozdań 
Komisji. Przed nami sprawy różne. Jak Państwo słyszeli, Pan Wójt już opuścił posiedzenie sesji 
Rady Gminy Raszyn, jeżeli są pytania to prosimy złożyć na piśmie do Pana Wójta. Pan Radny 
Górecki w sprawach różnych jako pierwszy. Proszę bardzo, głos dla Pana.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Proszę  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, no właśnie, przecież zmarnowaliśmy - nie wiem czy zmarnowaliśmy - 
ale jeżeli chodzi o takie inicjatywy Radnych, ja rozumiem, że tutaj jak gdyby no raz jedni Radni, 
raz drudzy Radni mogą jakieś projekty uchwał zgłaszać, ale Panie Przewodniczący - ja 
rozumiem, wpływa taki projekt uchwały, w tym wypadku chodziło o strażaków, no to Pan musi 
jak gdyby te decyzje na komisje no jakieś tutaj przekazywać. Bo jak ja słyszę, Pan Jarosław 
Aranowski w ogóle nic od Pana nie dostał i On mówi, że On w ogóle, mógłby w ogóle się tym 
nie zajmować. Panie Przewodniczący, musi się Pan, musi Pan być może nawet na piśmie pewne 
rzeczy robić i komunikować się z Radnymi na piśmie. Ja mam prośbę do Pana, żeby jednak Pan 
uważał, bo skoro dochodzi do takich sytuacji i proszę zobaczyć, ile żeśmy się musieli nakłócić. 
Jakby Pan przesłał tą uchwałę do Komisji, Komisja do strażaków, strażacy przychodzą na 
komisję, rozmawiamy wszyscy, którzy są chętni na komisji i takie rzeczy ustalamy spokojnie 
razem. A nie tutaj Pan Wójt, za przeproszeniem, zabiera uchwałę Radnym, idzie do strażaków, 
sam sobie uzgadnia, przychodzi i On mówi, że On tutaj - że tak powiem - coś uzgodnił, o czym 
my dzisiaj na sesji zamiast na komisji rozmawiamy o takich rzeczach. Proszę, żeby Pan może 
jednak rzeczywiście panował nad tymi uchwałami, które wpływają i decydował. Mamy 
uchwałę o karcie mieszkańca Gminy Raszyn, mamy uchwałę krajobrazową. Proszę powiedzieć, 
w ogóle ktoś się zajmuje tymi rzeczami. Ja tak serdecznie do Pana naprawdę dzisiaj, bo Pan 
wydaje mi się dzisiaj tak troszeczkę stanął na wysokości zadania w niektórych sprawach, ale 
co zrobił Radny Ostrzyżek - Wiceprzewodniczący, co zrobił Wiceprzewodniczący Aranowski, co 
zrobił Przewodniczący Marcinkowski, żeby projekt uchwały o ekwiwalentach strażaków, który 
jak widzicie, lepiej jest od razu go uchwalać jak ustawa się zmienia, bo później są takie sytuacje, 
że my nie wiemy, czy możemy od początku roku te ekwiwalenty jak gdyby przyznawać. Pan 
musi nad tym panować, proszę, żeby Pan jednak pilnował tych projektów uchwał i przekazywał 
je po prostu konkretnym komisjom, bo oni później mówią, że to Pana wina.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dobrze, to ja teraz udzielę odpowiedzi co do tego projektu uchwały i całego procesu 
uchwalania. Uchwała złożona przez Panią Radną Sulima-Markowską w dniu 21-go lutego, tak? 
Dobrze mówię? Została zgłoszona jako wniosek Klubu Radnych przez Pana Radnego 
Zawistowskiego na sesji w dniu 24-go i Pan Radny Zawistowski zaproponował - zresztą nie 
wiem, czy na moją sugestię czy akurat nie na moją, żeby tą uchwałę jednak skonsultować z 
przedstawicielami Straży Pożarnej, a jednocześnie skierować ją do Komisji Budżetu. Może to 



potwierdzi Pan Radny Zawistowski, bo na pewno tak w momencie przygotowania porządku, 
inaczej planu pracy na sesji 24-go padły takie propozycje. I teraz Pan prześledzi procedury, co 
zostało wykonane. Projekt uchwały został przekazany do opiniowania Biura Prawnego, 
zgodnie z procedurą siedmiodniową została uchwała złożona, przekazana do Komisji Budżetu 
- zgadza się?  

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Komisja Budżetu zaopiniowała.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Komisja Budżetu opiniowała projekt złożony przez Wójta, a nie opiniowała projektu złożonego 
przez Klub Radnych, zgadza się? Zgadza się. I Pan ma w tej chwili dla mnie uwagi, że ja nie 
dochowałem jakiejś tutaj roli Przewodniczącego. Jeżeli projekt wpłynął w terminie 
siedmiodniowym na wniosek Pani Sulimy-Markowskiej, Przewodniczącej Klubu, jednocześnie 
jako osoby, która składała wniosek o wprowadzenie do porządku obrad na sesji 24-go lutego, 
a osobą to wprowadzającą był Pan Radny Zawistowski, gdzie jednocześnie zawnioskował o to, 
żeby projekt był opiniowany przez Komisję Budżetu. Wszystko to, co Pan w tej chwili zarzuca 
mojej osobie, zostało wykonane, Panie Radny Górecki. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

To ad vocem. Panie Przewodniczący, jeżeli ja słyszę na komisji, której jestem członkiem, że Pan 
Przewodniczący Rady w ogóle nie skierował tego i Pan Przewodniczący Aranowski mówi, że 
mógłby w ogóle się tym nie zajmować. To jest sprawa, która dotyczy Komisji Bezpieczeństwa 
w jakimś stopniu i Komisji Budżetu, bo to są pieniądze, panie Przewodniczący i być może Pan 
powinien pisemnie zwrócić się o to, żeby Komisje poprosiły Straże, ja rozumiem, że Pan może 
wszystko scedować i powiedzieć, że oni mogli sami to zrobić, ale Pana głos jest ważny, gdyż 
Pan jak gdyby kieruje pracami Rady i wtedy może nie byłoby tych nieporozumień, a to Wójt 
zrobił - za przeproszeniem - dziecinadę i później widzi Pan, nawet Pan miał z tego powodu 
nieprzyjemności. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Panie Andrzeju, był Pan obecny na Komisji, bo jest Pan członkiem Komisji Bezpieczeństwa 
Rolnictwa i Porządku Publicznego, tak? Był Pan? I doskonale Pan wie, że projekt, który był 
jednak w porządku obrad Komisji nie podlegał ocenie pod względem merytorycznym. Zgadza 
się? Zgadza się.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Tak 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Także proszę nie mieć do mnie pretensji, że jeżeli Pan Jarosław Aranowski, Przewodniczący 
Komisji jednak uwzględnił go w porządku obrad tejże Komisji, no to uważam, że skoro jednak 



podjęliście się Państwo jako Komisja działania i opracowania tego projektu uchwały, ale 
Państwo tego nie zrobili. Doszło do awantury na Komisji, gdzie jednak był projekt wiodący 
złożony przez Pana Wójta, a projekt złożony przez Klub nie został poddany pod ocenę, zgadza 
się? 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

No to Pan Przewodniczący Aranowski 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Jaki mam wpływ, Panie Radny Górecki na to, w jaki sposób dana Komisja zajmie się projektem? 
Ja skierowałem ten projekt zgodnie z wnioskiem Pana Radnego Zawistowskiego do Komisji 
Budżetu i przy tym zostaję. To, co się działo na Komisji Bezpieczeństwa pozostawiam Państwa 
ocenie. Ja skierowałem tam, gdzie zgodnie z sugestią Pana Zawistowskiego i tak te rzeczy się 
wydarzyły. Także proszę, zostawmy ten element, bo znowu 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, bo to chodzi o przyszłość, Panie Przewodniczący chodzi o przyszłość, 
bo może dochodzić do takich sytuacji. Pan musi konkretne decyzje podejmować, kroki, 
żebyśmy mieli taką wiedzę, żeby Pan zrobił. Jak oni mówią, że nie dostają nic na piśmie od 
Pana, to wie Pan to możemy później mówić, Pan mówi to a oni usłyszeli coś innego. Proszę 
napisać, wszyscy Radni wiedzą... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Górecki, jeżeli ja proszę to co jest na piśmie, to może o tym powie Pan Radny Kowalczyk, 
do którego wystąpiłem o przygotowanie stosownych uchwał na dzisiejszą sesję, następnie 
wystąpiłem o przygotowanie opinii do tych projektów uchwał. Jeżeli ta sytuacja jest 
niezbędna, ja takie kroki poczyniam. Także proszę uwierzyć, że to wszystko się dzieje. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo, poproszę na piśmie. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Górecki, potwierdzam słowa Pana Przewodniczącego, dostałem 2 razy na piśmie. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

No Panie Przewodniczący, dlatego do Pana z Budżetowej, bo Pan Pawlikowski nie opiniował 
tego naszego projektu, tak jak słyszymy. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 



No dobrze, ale to zostało już uchwalone, przyjęte i miejmy nadzieję, że nadzór jakim jest 
Wojewoda tej uchwały nie uchyli i będziemy mogli wypłacić ekwiwalent za udział strażaków w 
działaniach ratowniczych.  

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, ja bardzo przepraszam - rano muszę wpół do piątej wyjechać  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Bardzo dobrze  

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn) 

także dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo. Oj, Pan dobrze, Pan Radny Jarosław Aranowski ad vocem, proszę Panie 
Jarosławie. 

Jarosław Aranowski (Radny Gminy Raszyn) 

Tak, jak gdyby Pan Górecki zmusza mnie chyba do złożenia pewnych wyjaśnień jeśli chodzi o 
komisję, chociaż ja Państwu wyjaśniałem tą nową, po jakichś tam uwagach z drugiej strony. 
Natomiast no to nie jest tak, że ja nie chciałem pracować nad tym. To Państwo doprowadzili 
do sytuacji takiej, że ja nie mogłem prowadzić komisji. I niestety musiałem Państwu wyłączać 
mikrofon, bo inaczej nie dało się po prostu nic powiedzieć. Ja chciałem przedstawić, być może 
to co zrobiliśmy dzisiaj, gdyby nie było tego krzyku i wrzasku i tego tego obrażania się, to być 
może wszystko to zrobilibyśmy na komisji jako 1 wspólny projekt. Ale Państwo nie pozwolili 
na to, by przedstawić oba projekty i żeby to złożyć do[niezrozumiałe], a ponieważ musiałem w 
jakiś sposób komisję prowadzić, bo takie jest moje zadanie, no to odebrałem Państwu głos, bo 
został wybrany projekt wiodący, Państwo się obrazili i wyszli. No taka jest prawda i Panie 
Górecki, nawet nie wiem, jakby Pan zaklinał, no to nie zmieni Pan tego faktu, że tak było, no. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, przecież 

Jarosław Aranowski (Radny Gminy Raszyn) 

Ja wyszedłem ku Państwu, dostałem projekt - jako Przewodniczący Komisji dostałem projekt 
od Wójta - wiedziałem, że jest drugi projekt tożsamy, więc poprosiłem oba, żeby oba projekty 
znalazły się w e-sesji w harmonogramie prac. Ponieważ Państwa projekt nie był konsultowany 
ze Strażą, czyli projekt Wójta miał 1 element więcej, poprosiłem, aby Wójt przedstawił swój 
projekt jako pierwszy i stąd zrobiła się awantura, bo Państwo uważali, że powinno być zgodnie 
z datą wpłynięcia. No nie jest tak, niestety. Można składać projekty do Biura Rady i niektóre 
projekty leżą rok, a niektóre są wprowadzane po 3 dniach dodatkowo na sesję i sam Pan wie 



o tym, że tak jest. W związku z powyższym nie ma nigdzie żadnej ustawy, ani żadnej jakiejś 
wykładni, która by zmuszała do tego, że kolejność wpływu projektów ma znaczenie. Bardzo 
dobrze powiedział Pan Krzysztof Będkowski na Komisji, Pan Radny Krzysztof Będkowski, że 
projekt Wójta był dalej idący, ustalony ze Strażą, przedstawiał stawki takie, jakie 
zaproponowała Straż. Państwa projekt przedstawiał 5 złotych w podpunkcie 2-gim, no 
naprawdę ja chciałem oba te projekty połączyć, nie byłoby ważne, czyj by to był, ale Państwo 
nie dali mi po prostu tego zrobić. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Nie, Panie Aranowski,[niezrozumiałe] 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Panowie, Drodzy Państwo, Panie Radny Górecki gorąco proszę, bo... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn) 

To ja już kończę, dziękuję bardzo również i dobranoc. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję. Dobranoc. Głos dla Pana Radnego Wiesława Szustaka i Pani Radna Senderowska i 
zamkniemy listę osób zabierających głos. 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn) 

Ja krótko chciałem tylko powiedzieć taką informację, że w miesiącu lutym, w połowie lutego 
w porozumieniu z Panią Dyrektor Klimaszewską i Prezesem Klubu Sportowego Raszyn, przy 
moim udziale został zorganizowany taki mecz towarzyski pomiędzy Klubem Sportowym 
Raszyn i częścią uchodźców ukraińskich. Było to takie przyjemne spotkanie, bezkosztowo 
dzięki decyzji Pani Dyrektor. Impreza się bardzo udała, było to wieczorową porą rozegrane, 
wszyscy byli zadowoleni. Także na plusy zapisać taką akcję, która się odbyła dzięki 
porozumieniu 2-ch potężnych organizatorek, jakim jest Centrum Kultury, Centrum Sportu i 
Klubu Sportowego Raszyn. Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

I chwała za to, Panie Wiesławie. Proszę Pani Radna Senderowska. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Ja krótko, proszę Państwa, dwa wnioski. Pierwszy wniosek jest taki, żeby zatrudnić osobę do 
Biura Rady, ponieważ Pani Olga ma tak dużo obowiązków, że po prostu nie sprosta, bo jest 
bardzo dużo pracy i te opóźnienia w protokołach są bardzo duże. To jest pierwszy wniosek a 
drugi wniosek, [niesłyszalne] komisji w przeddzień sesji, ponieważ są Radni, którzy chcą 
uzasadniać stanowiska, tak jak w moim przypadku i po prostu ja nie mam czasu, żeby pracować 
w nocy, to jest niezgodne z zasadami współżycia społecznego i proszę, żeby takie sytuacje nie 



miały miejsca. Ponadto mam również wniosek, żeby materiały były przekazywane z 
autopoprawkami wcześniej, dlatego że ja analizowałam budżet dokładnie i potem o godzinie 
11.38 w dniu dzisiejszym pojawiła się, pojawiło się jakieś wyjaśnienie, w związku z czym moja 
praca idzie na marne. Prosiłabym, żeby dochowywać tych terminów. Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję. Co do obsługi Biura Prawnego - nie wiem, czy Pani odczytała e-majla skierowanego 
do Wójta ode mnie i odpowiedź Pana Wójta? Jeżeli nie, proszę zapoznać się z treścią. Tam jest 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Ale nie Biura Prawnego, tylko Biura Rady. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Biura Rady, przepraszam bardzo, Biura Rady dokładnie. Ja się przejęzyczyłem a dotyczy to 
Biura Rady, są 2 wiadomości do odczytania w programie, który Państwo mają w poczcie. 
Dobrze, dziękuję bardzo. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Trzeba to egzekwować, bo przecież ta Pani, Pani Olga jest, to jest po prostu nie do pomyślenia, 
żeby tak była 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Zdajemy sobie sprawę Pani Tereso 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Trzeba egzekwować to, a nie pisać, bo to są odpowiednie środki prawne na to 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Czy już mogłaby Pani bez emocji, na koniec?  

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn) 

Proszę Pana, proszę wyegzekwować zatrudnienie ... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Proszę, już nie udzielam Pani głosu, zamykamy dyskusję w tym punkcie. Komunikaty 
Przewodniczącego Rady - Szanowni Państwo, 10 kwietnia zapraszamy na Bieg Raszyński w 
imieniu organizatorów Klubu Sportowego KS Raszyn. 10-go też, w Niedzielę Palmową, 
zapraszamy na jarmark, który odbędzie się na parkingu przy Astorii w imieniu Stowarzyszenia 
Zmieniamy Gminę Raszyn i Rady Gminy Raszyn i wszelkie organizacje, które w ten ewent się 



włączyły i będą go organizowały. Na plakacie są już pewnie informacje, także tutaj Pani Beata 
Sulima-Markowska jest i może w razie czego coś więcej dodać ode mnie, a nie chciałbym tego 
tematu pominąć, bo warto, żebyśmy się spotkali wspólnie na na tym jarmarku. I jeszcze jest 
zaproszenie od Proboszczy z terenu Parafii Rybie i Raszyna o Drodze Krzyżowej, która wraca 
tutaj do nas jako pewna tradycja. Przejdziemy z krzyżem od Parafii Rybie do Parafii w Raszynie. 
Zapraszam Państwa 8-go kwietnia na godzinę chyba 18-stą, ale w razie czego to jeszcze SMS-
ami informacje Państwu przekażemy. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Panie Przewodniczący, tylko króciutko tak, serdecznie wszystkich Państwa zapraszam, będzie 
bardzo wielu wystawców, naszych mieszkańców, którzy zrobili rękodzieła, ale też będą nasze 
Koła Gospodyń Wiejskich, które również coś ciekawego zawsze przygotowują. Na jarmarku 
bożonarodzeniowym i na ten też, też przygotują dla Państwa. Także wszystkich, wszystkich 
serdecznie zapraszam w imieniu Stowarzyszenia, w imieniu właśnie Radnych, tak jak Pan 
Dariusz wspomniał. Wszystkim dziękuję za pomoc oczywiście w organizacji. No i to tyle, a i ja 
poprosiłam o 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

O tej akcji charytatywnej, Pani Beato. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn) 

Właśnie, właśnie zapomniałam o tej akcji charytatywnej, że będziemy robić zbiórkę środków 
czystości, środków higienicznych, no bo jak to są kobiety z dziećmi, to tego sporo idzie. Już jak 
nie będziemy zbierać ubrań, więc, chyba że ktoś ma ochotę jakieś jedzenie przynieść, ale to 
jakby decyzja Państwa. I będziemy, jeżeli nam się uda to zrobimy również zbiórkę pieniężną, 
ale to przeznaczoną na organizację, która zajmuje się pomocą Ukrainie. Ponieważ no my nie 
zajmujemy się zbiórką, więc nie chcemy tego robić. Więc oczywiście wszystkich serdecznie 
zapraszamy i myślę, że ta taka atrakcja nasza wielkanocna no to w społeczności raszyńskiej na 
pewno będzie dobrze odebrana. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 

Dziękuję bardzo i przypominam jeszcze Szanownym Radnym o składaniu oświadczeń 
majątkowych za rok 2021-szy do końca miesiąca kwietnia. Już wiem, że niektóre osoby złożyły 
te oświadczenia majątkowe, ale także na dzisiejszej sesji pragnę Państwu to przypomnieć. 
Przechodzimy do pkt 28-go: w związku z wyczerpaniem porządku obrad zamykam obrady LIV 
sesji Rady Gminy Raszyn. Dziękuję bardzo za obecność, za pracę. Życzę dobrej nocy i bądźmy 
w zdrowiu. Dziękuję. Dobranoc. 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn) 

Pozdrawiam. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn) 



Dziękujemy. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


